
قفل بزرگ بر فساد در شهرداری
علیرضا زاکانی: انضباط مالی، شفافیت و پرداخت الکترونیک از جمله نتایج حساب خزانه واحد است

 پیام رهبر انقلاب1200 حساب شهرداری تهران در خزانه واحد تجمیع شده است
 به تولیدکنندگان 
نوشت افزار ایرانی

در سایه سار 
پدر امت

 مذاکرات 
در مرحله آخر

داروهای ساده 
ناياب شدند

پايان اخاذی های 
پليس قلابی از 
دختران دم بخت

نوشت افزار، در شمار کالاهای 
حیاتی برای امروز و فردای هر 

کشور است. تولید باکیفیت آن نیز 
 برای کشور تولیدکننده، 

مایه افتخار است

خانه حضرت علی ع و زهرا س یک 
خانه معمولی نبود  اتفاقات این خانه 

اثري مستقیم در جامعه داشت

 دیپلمات های حاضر در وین 
درباره تضمین های آمریکا در لغو 

تحریم ها گفت وگو می کنند

تصمیمات جدید ستاد ملي مقابله 
با کرونا براي مدیریت همه گیري 
اومیکرون مورد انتقاد قرار گرفت

متهم در گفت و گو با همشهری: 
دوست داشتم پلیس شوم!
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این داستان 
ادامه دارد

نه استقلال از بردهای اقتصادی اش دست 
برمی دارد و نه پرسپوليس در تعقيب اين 

تيم کم می آورد
هفتــه هفدهم لیــگ برتر بــا برتری 
صدرنشین ها به پایان رسید. در حالی که 
تیم های سوم و چهارم جدول، روز شنبه 
پیروز شده بودند تیم های اول و دوم هم 
روز یکشــنبه حریفان خود را شکست 
دادند تا اختلاف صدرنشــین ها بدون 
تغییر نسبت به هفته های قبل همچنان 
باقی بماند و مدعیان چشــم به نتایج 

هفته های آینده بدوزند.

  دومین باخت فصل آلومینیوم
یکی از مهم ترین بردهای این هفته، پیروزی 
فولاد مقابل آلومینیوم بــود که نقش زیادی 
در رقابت موج دوم مدعیان برای رسیدن به 
رتبه  چهارم و حتی سوم جدول خواهد داشت. 
فولاد با جواد نکونام و خریدهای پرتعدادش 
در پنجره زمستانی چشم به یکی از رتبه های 
خوب بالای جــدول دارد. این تیم با توجه به 
شروع متزلزل ابتدای فصل طبعا ادعایی برای 
قهرمانی و نایب قهرمانی نخواهد داشــت اما 
در رقابت برای رتبه های بعــدی خودش را 
خیلی محق تر و شایسته تر از مس رفسنجان 
و آلومینیوم می داند. بنابراین حالا که مشکل 
کمبود بازیکن در فولاد حل شــده، یکی از 
چالش های اصلی نکونام در نیم فصل دوم به 
زیر کشیدن رقبایی است که از شروع ضعیف 
فولاد اســتفاده کرده و در رتبه های چهارم و 
پنجم جدول جا خوش کرده اند. در شــروع 
دوباره لیگ، فــولاد در 2هفته متوالی باید با 
همین رقبای مســتقیم یعنــی آلومینیوم و 
مس روبه رو شــود که دیروز اولین دوئل این 
تیم با یک پیروزی باارزش مقابل آلومینیوم 
به پایان رسید و از قضا گل برتری اهوازی ها 
را هم یکی از همان خریدهای نیم فصل یعنی 
عارف آقاسی به ثمر رساند. فولاد 24امتیازی 
حالا به 4تیم 25امتیازی چسبیده و سبقت 
از همه ایــن تیم ها را در دســترس خودش 
می بیند. چالش بزرگ قهرمان ســوپرجام، 
سبقت از مس رفسنجان و گام بزرگ در این 
راه، رویارویی دو تیم در روز جمعه این هفته 
خواهد بود. دیروز گل گهر هم در ســیرجان 
با 2گل بر فجرسپاســی غلبه کرد تا یکی از 
تیم های 25امتیازی و مدعی حضور در جمع 

4تیم برتر لیگ باشد.

  برد خوب، دفاع بد
اما پرسپولیس دیروز مقابل حریفی قرار گرفت 
که در ماه های اخیر 9بازی در لیگ و 2بازی در 
جام حذفی را بدون شکست پشت سر گذاشته 
بود. نساجی آخرین بار در روز هشتم آذر مقابل 
سپاهان شکست خورده و بعد از آن طی 86روز 
در 11بازی متوالی بی شکست مانده بود. بازی 
این تیم با پرســپولیس، شبیه بازی های لیگ 
 Aبرتر انگلیس آغاز شد، شبیه مسابقات سری
ادامه پیدا کرد و در نیمه دوم بالاخره به اصل 
خودش برگشــت و مثل بازی های لیگ برتر 
ایران دنبال شد! وحید امیری با یک پاس گل و 
یک گل در 7دقیقه اول بازی، شروعی توفانی را 
برای پرسپولیس رقم زد و نساجی در دقیقه16 
یکی از گل ها را پاســخ داد تا نشــان دهد با 
وجود آن 7دقیقه توفانی، برد آسانی در انتظار 
پرسپولیسی ها نیست. کادر فنی پرسپولیس 
در ابتدای لیگ و در هفته های چهارم و پنجم 
یکی دو بار بازی با سیستم 3دفاعه را آزمایش 
کرد اما پاســخ مثبتی نگرفــت و خیلی زود 
به همان تاکتیــک قبلی برگشــت. یحیی و 
دستیارانش دیروز دوباره به این تاکتیک روی 
آوردند و خط دفاعی را در غیاب سیدجلال با 
3مدافع میانی بستند. خط دفاعی پرسپولیس 
البته باز هم متزلزل نشــان داد و می توانست 
حتی بیشتر از یک بار تســلیم شود. باید دید 
با ورود رامین رضاییــان به ترکیب، یحیی در 
بازی های ســخت آینده مقابــل آلومینیوم ، 
گل گهر و... کدام سیســتم و تاکتیک را اتخاذ 

خواهد کرد.

  استقلال مجیدی؛ همان همیشگی
و اما استقلال باز هم در مسابقه ای که کاملا 
تحت تاثیــر حریفش قرار داشــت و توپ و 
میدان را به ذوب آهن ســپرده بود، یک توپ 
به ســمت دروازه حریف بــرد و با همان یک 
ضربه به پیروزی و 3امتیاز رســید. در عوض 
ذوب آهن بارها و بارها دروازه اســتقلال را به 
خطر انداخت و 2 توپ هم بــه تیر دروازه زد 
اما در نهایت شکســت را پذیرفت. می گویند 
قهرمانی در لیگ، ســهم تیم هایی است که 
ذهنیت برنده دارند و حتی در روزهای بدشان 
هم به پیروزی می رسند. اســتقلال در این 
فصل بارها و بارها طبق همین فرمول پیروز 
شده و اگر برای قهرمانی همین عادتِ »بردن 
در روزهای بد« کافی باشد آنها بیشتر از هر 
تیم دیگری در تاریخ لیــگ برتر این توانایی 
را به اثبات رســانده اند. آبی پوشــان که در 
بازی های اخیر با آمدن ارســلان مطهری به 
گل می رسیدند دیروز قبل از آمدن این ذخیره 
طلایی گل زدنــد و بدون ســیاوش یزدانی 
کلین شــیت کردند تا به پنجمین برد یک بر 
صفر خودشان در این فصل برسند. هر 6برد 
خانگی استقلال در این فصل با اختلاف یک 

گل به دست آمده است.
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پارادوکس های فرهاد
اظهارات فرهاد مجيدی در مورد جدايی 

بازيکنان استقلال  به شکل عجيبی 
متناقض است
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سرخابی ها ديروز هم پيروز شدند و فاصله 3امتيازی آنها همچنان پابرجا ماند
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یادداشت
محسن مهدیان؛ مدیرعامل

یک فایل صوتی اخیرا منتشــر شــده  که در آن یک 
مسئول سابق سپاه به جمعی از مسئولان تهمت فساد 
اقتصادی می زند. این فایل صوتی را نمونه ای بگیریم از 

لاابالی گری نقد و مطالبه در فضای مجازی.  مرور کنیم.
نکته مهم در این فایل صوتی که سال ها پیش منتشر شده است، چیست؟ مجموعه ای 

از گزارش  ها و اتهامات به برخی  مسئولان کشور.
فرض کنید همان روزها این صوت را گوش دادید. احتمالا برای تان سؤال می شود که 

ماجرا چیست؟ آیا اتهامی که مطرح شده، درست است؟ 
ابتدا یک سؤال؛ هرکس هرچه گفت می شود دلیل؟ چه کسی باید سند بیاورد؟ آنکه 
تهمت می زند یا آنکه تهمت شنیده است؟ مجموعه ای از ادعاها در یک صوت می  شود 

سند فساد دیگری؟ عبور کنیم.
اما چند روز بعد از اینکه فایل را گوش دادید، مشخص می شود فرد مدعی در این فایل 

صوتی گزارش  های غلط داده است. جالب نیست؟ پیش رویم.
مدتی بعد مشخص می شــود اتهاماتی که مطرح شده است در گزارش شورای شهر 
اصلاح طلب مطرح و توســط وزارت کشور اصلاح طلب رد شــده است. بازهم کافی 
نیست؟ مدتی بعد مشخص می شود دادگاهی برگزار شده  و همه اتهامات به مسئولان 
در این فایل صوتی را رد کرده است و متهمان اصلی محکوم شده اند. احتمالا شبهه 

رفع می شود. نمی شود؟
جالب اینکه مدتی بعد فرد دیگری در شورای شهر سابق که اتهاماتی مشابه زده است، 

در دادگاه محکوم می شود.
به قاعده عقل و قانون حق و ناحق تعیین تکلیف شده است.

حالا فرض کنید چند سال بعد یک نفر از راه برسد و همان فایل صوتی را به شما بدهد 
و با هیجان کودکانه ای بگوید سند جدید یافتم از فساد مسئولان. مضحک نیست؟ 

این فایل صوتی مهم نیســت. ایــن اخلاق ظالمانــه در فضای مجازی اســت که 
نگران کننده است.

چند نکته:
یکم. اولا محکمات را رها نمی کنند و ظن و گمان را بچسبند. فرض کنید دادگاهی 
هم نبود که اتهامات را بررسی کند. واقعا به همین ســادگی با ادعایی در یک فایل 

صوتی می شود یک مسئول را فاسد نامید؟
دوم. اتهامات مدعی در دادگاه رد شده است. اتهام زننده دیگری محکوم شده است. 
الان چه کنیم؟ باز هم تکرار کنیم؟ نکند دادگاه هم ظالم است؟ آن وقت به چه کسی 
باید اعتماد کرد؟ سنگ روی ســنگ بند می شود؟ رسانه اهریمنی، متناسب ذاتش 

عمل می کند؛ مدعیان داخلی چه؟!
و در نهایت:

شــبهه را نگذاریم بماند. برای مردم توضیح دهیم. کســانی که در این فایل صوتی 
طرف اتهام هستند، کم نگذارند. پاسخگو باشند. ظلم نمی ماند و کف روی آب است.

درباره فایل صوتی
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 نيمي از مردم 
ماسك مي زنند 

 ون کافه ها 
شناسنامه دار می شوند

از سال آینده ون کافه جدیدي به تهران اضافه نخواهد شد

 بررسي آخرین آمار رعایت پروتکل هاي بهداشتي
 به نقل از وزارت بهداشت 

میلاد باسعادت مولی الموحدین، مولود کعبه، حضرت امیرالمومنین ع را تبریک می گوییم

  4سناریو  پیش روی مسکو و  غرب
ترکش هاي بحران اوکراین بر اقتصاد ایران

 بن بست ديپلماسی 
در جبهه اوکراین
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

نیروهای روسیه و غرب در 2سوی مرزهای اروپای شرقی صف آرایی كرده اند. هنوز 
هیچ گلوله ای از تفنگ ها شلیك نشده اما بوی باروت فضا را پر كرده  و منطقه در 

آستانه یك جنگ دیگر قرار گرفته است. 

مقایسه قدرت نظامی روسیه و اوکراین

سایه سنگین 
جنگ بر سر اوکراین
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 بازار مسکن ایران 
چقدر مي ارزد؟ 

صفحه4

22.000.000.000.000.000 تومان
ارزش واحدهای مسکونی کشور است

واحدهای 
مسکونی در مناطق 

شهری است.
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کشور در تهران 
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ارزش واحدهای 
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تهران است.
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در کشور داریم.
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روایت دولت از فشار شبکه های 
فارسی زبان خارجی علیه مردم

سخنگوی دولت با بیان اینکه شبکه های فارسی زبان خارج نشین 
در حال تکمیل پروژه های فشار علیه مردم هستند، گفت: حدود 
۳۰۰ شــبکه تصویری و صوتی و اینترنتی فارسی زبان در خارج 
با بودجه و حمایت کشورهایی که هیچ شــهروند فارسی زبانی 
ندارنــد، مدیریت می شــود. دلیل این ســرمایه گذاری، تمرکز 
فعالیت و حمایت جدی چیست؟روشــن است که وجه اشتراک 
 فعالیت گسترده این رسانه ها، اهداف و منافعی است که از سوی 
گردانندگان آنها تعیین می شود و در حوزه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی مسیری که مطلوب حامیان آنهاست را هموار 

می کند یا مانع از ظهور و بروز نگاه های مقابل یا رقیب می شوند.
علی بهــادری جهرمــی همچنیــن به فــارس گفــت: انبوه 
شبکه های مجازی هم که در ســال های اخیر از سوی کاربرانی 
در همین کشــورها مشغول فعالیت شــده اند، در کنار اقدامات 
متعدد غیررســانه ای مثل تحریم های اقتصادی و دشمنی ها و 
خرابکاری  های گسترده، کمک کار دیکتاتوری رسانه ای به حساب 
می  آیند. این کاربران سفارشــی یا مدیریت شــده، خواسته یا 
ناخواسته در مسیری حرکت می  کنند که سایر پروژه های تهاجمی 
علیه مردم ایران را تکمیل کنند. دیکتاتوری رسانه ای تکمیل کننده 
سایر خرابکاری ها ست. با اســتبداد در رسانه است که فشارهای 

نظامی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی به ثمر می نشیند.

سخنگوی دولت در پاسخ به این سؤال که علت این هجمه  چیست؟، 
گفت: علت روشن است، طرف مقابل نمی خواهد این مسیری که 
در حال طی شدن است، موفق باشد. باید هم در عرصه داخلی و هم 
در عرصه جهانی مانع نمایش و معرفی موفقیت ها شود، تا این راه 
نتواند مبدل به الگویی برای سایرین شود. بهادری جهرمی ادامه 
داد: همزمان هم باید مسیر را شکست خورده و ناموفق جلوه دهد با 
راهکارهای مختلف، با تغییر ذائقه، با بزرگ نمایی مسائل و ایرادات، با 
سیاه نمایی مفرط، با تخریب و تحریف و روش های مختلف رسانه ای. 
البته از طرف دیگر که به  این  قضیه نــگاه کنیم، تهاجم ترکیبی 
دشمنان انقلاب اسلامی علیه کشــور و مردم ما، گویای پویایی و 
موفقیت های نظام اسلامی اســت. اگر پیش از این بزک کردن و 
دیکتاتوری در رسانه، به صورت موردی و مخفی صورت می گرفت، 
اکنون این اقدامات ساختاری و علنی شده است. بارها شاهد انتشار 
اخبار و تصاویری بوده ایم که ثابت می کند مراکزی خاص علنا و عملا 
دستور گرفته اند تا با شایعه پراکنی و نشر اکاذیب در کنار ساختن و 
انتشار اخبار جعلی و گرته برداری های ناقص از اخبار موجود، در پی 
بزک کردن موضوع یا فرد خاصی برآمده اند یا با سانسور، دیکتاتوری 

رسانه ای را پیاده سازی می کنند.

انقلاب ایران را حامی منطقه 
می دانیم نه خطر

معاون وزیر خارجه سوریه در مراسم سفارت ایران به مناسبت 
سالروز پیروزی انقلاب اسلامی در دمشق گفت: این انقلاب 
منطبق با اصول و ارزش های سوریه است و سوریه از نخستین 
کشــورهایی بود که حمایت خود را از انقــلاب اعلام کرده 
و آن را حامی کشــورهای منطقه می دانــد نه خطری برای 
آنها. به گزارش فارس، بشــار الجعفری همچنین با اشاره به 
ناآرامی های یک دهه اخیر سوریه گفت: ایران و سوریه مهد 
تمدن های ثابت و اســتوار در طول تاریخ هســتند و روابط 
میان 2 کشــور به عمق همین تمدن هاست؛ حوادثی که از 
ســال 2۰۱۱ رخ داد و کل منطقه را هدف قرار داد، درست 
بودن چشم انداز تاریخی بنیانگذاران روابط سوریه و ایران را 
ثابت کرد. وی تأکید کرد: سوریه ایران را شریکی راهبردی 
می داند و از نقش مســئولانه آن در داخل جامعه بین الملل 
به عنوان کشوری که به قانون بین الملل، تکثرگرایی و منشور 
ســازمان ملل متحد احترام می گــذارد و در مقابله با قوای 
امپریالیسم شریک است قدردانی می کند. الجعفری در پایان 
بر آمادگی سوریه برای ادامه کار مشترک به منظور تقویت و 
تعمیق همکاری و تبادل آن در تمامی زمینه ها تأکید کرد. 
»مهدی سبحانی« سفیر ایران در سوریه نیز گفت، حمایت 
حتمی از محور مقاومت، مسئله فلسطین و تقویت همکاری 
با کشورهای دوست به ویژه کشور برادر سوریه از اولویت های 
سیاست خارجی ایران است و اراده سیاسی در هر دو کشور 
بر تعمیق همکاری دوجانبه در تمامی زمینه ها تأکید دارد. 
سبحانی ادامه داد: ایران از حاکمیت سوریه حمایت و حضور 
غیرنظامی عناصر بیگانه بر اراضی اش را محکوم می کند. هر 

وجب از خاک سوریه باید به این کشور بازگردد.

پیام تسلیت قالیباف به مناسبت 
درگذشت پدر شهیدان یزدان پناه

رئیس مجلــس در پیامی درگذشــت حســن یزدان پناه 
سعیدآبادی، پدر ۳شهید دوران دفاع مقدس را تسلیت گفت. 
به گزارش خانه ملت، در پیام تسلیت محمدباقر قالیباف آمده 
است: درگذشت حسن یزدان پناه سعیدآبادی، پدر شهیدان 
سرافراز محمدرضا، علی اکبر و یوسف یزدان پناه سعیدآبادی 
را به خانواده معزز وی و سایر آشــنایان و بستگان تسلیت و 
تعزیت می گویم. رضوان الهی، علو درجات و همجواری روح 
مطهر این پدر مومن و گرانقدر با ارواح طیبه فرزندان رشید 
و سلحشــورش و برای بازماندگان، صبر و سلامتی از درگاه 

خداوند متعال خواستارم.

 دیپلمات های حاضــر در وین در 
پایان حدود یک هفتــه مذاکرات 
بدون توقف، یکشــنبه آرامی را در 

وین پشت سر گذاشتند.
 لغو تحریم های ایران همچنان در جریان اســت و 
هیأت های روسیه و چین می گویند گفت وگوها در 
مرحله  نهایی خود به سر می برد. آخرین گزارش ها 
درباره دستور کار جاری نشســت ها حول موضوع 
راســتی آزمایی اقدامات و ترتیب زمانی آنها دنبال 
می شــود و صحبت  از مهلت های چند روزه تا چند 
هفته ای برای اقدامات متقابل ایــران و آمریکا در 

جریان لغو تحریم های هسته ای است.
 انتشــار خبر بســته نهایی ایران در مذاکرات نیز 
حکایت از روند رو به پیشــرفت گفت وگوها و روال 
جاری دادوستدهای هیأت های ایرانی و آمریکایی 
از کانال روسیه، چین و هیأت های اروپایی مستقر 
در وین دارد. روسیه حجم بیشتری از این مذاکرات 
دوجانبــه و چندجانبه با هیأت هــای دیپلماتیک 
ایران، انگلیس، فرانسه، آلمان و نماینده آمریکا را در 
پیش گرفته بود. میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه 
در خلال توییت هایــش گفت وگوهای خود با علی 
باقری، رئیس هیأت مذاکره کننده ایران را »دیدار 

مفیدی« توصیف می کــرد و در عین حال »مرحله 
آخر« گفت وگوها را در شرح تصویر دیدار خود با راب 
مالی، نماینده ویژه آمریکا در ایران مخابره می کرد. 
وانگ کان، نماینده چیــن در نهادهای بین المللی 
مســتقر در وین هم تأکید دارد: »همه متفق القول 
هستند که به مرحله جمع بندی )نهایی( رسیده ایم؛ 
به ویژه آنکه همکاران ایرانی ما هم بسته نهایی خود 

را پیشنهاد داده اند.« 

تکمیل تیم مذاکراتی
پیوستن مهدی صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزیر امــور خارجه به تیم مذاکره کننــده ایران نیز 
حکایت از جدی تر شــدن این مرحله از نشست ها 
داشت. دیپلمات های ایران در جزئیات این مذاکرات 

به دنبال دریافت تضمین هــای حداکثری آمریکا 
در قبال لغو تحریم ها و نتیجه عملی گشایش های 

اقتصادی حاصل از آن برای ایران هستند.
با توجه به حضور نمایندگان بانک مرکزی و وزارت 
نفت در وین و نیز شــرکت مهدی صفری، معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه در مذاکرات 
در روزهای گذشــته رفــع اختلافات چشــم انداز 
نزدیک تری پیدا کرده است. ترکیب تیم مذاکراتی 
با حضــور نمایندگان وزارت نفــت و بانک مرکزی 
حکایت از تصمیــم جدی و عملیاتــی ایران برای 
نتیجه بخش بودن وین8و انجام بررسی های دقیق تر 
و رایزنی های فنی داشته است. در روزهای گذشته 
کارگروه های رفع تحریم، ترتیبات اجرایی و اقدامات 
هسته ای با حضور کارشناسان ایران و گروه ۱+4 در 

هتل کوبورگ وین برگزار شده است. نماینده چین 
در مذاکــرات پیش تر گفته بود کــه دیگر طرفین 
گفت وگوها باید بیش از پیش به نظرات ایران درباره 
این بسته گوش کرده و به حقوق مشروع و مطالبات 
معقول این کشــور بها دهند. شرکت کنندگان طی 
یک هفته اخیر نیز مشغول تکمیل پیش نویس متن 
توافق و تصمیم گیری در مــورد برخی موضوعات 

اختلافی هستند.

چند گام تا توافق
 قریب به اتفاق هیأت ها اذعان دارند که گفت وگوها 
به رغم پیچیدگی برخی مســائل رو بــه جلو و در 
مسیر پیشــرفت اســت. براســاس گزارش های 
منتشر شــده طرف آمریکایی چه در سطح هیأت 
مذاکره کننده شــان و چه در سطح سیاست داخلی 
دچار اختلاف نظر و ناهماهنگی اســت. با این حال 
به نظر می آید چند گام بیشتر تا توافق طرفین برای 
بازگشت به برجام و از سرگیری تعهدات در فرمت 
تازه باقی نمانده است. وزرای امورخارجه آمریکا و 
انگلیس در خلال یک تماس تلفنی درباره مذاکرات 
وین و اهمیت حصول یک توافق در این رایزنی ها نیز 

گفت وگو داشتند. 

مذاکرات در مرحله آخر
 دیپلمات های حاضر در وین درباره راستی آزمایی ها و تضمین های اقدامات آمریکا در لغو تحریم ها گفت وگو می کنند

گزارش رهبری

دولت

بنای دولت سیزدهم نه بر شعار  
بلکه بر اجرای وعده ها استوار است

معاون اجرایی رئیس جمهــور گفت: انتظــار مقام معظم 
رهبری و جامعه از دولتــی که با صفت انقلابی شــناخته 
می شود، این است که در دهه پیشــرفت و عدالت، شعار و 
رویکرد اصلی این دهه را اجرایی و عملیاتی کند. به گزارش 
ایرنا، صولت مرتضوی با بیان اینکه دولت آیت الله سیدابراهیم 
رئیسی برآمده از آرمان های انقلابی امام راحل و رهبر معظم 
انقلاب اســت، افزود: این دولت پا به میــدان نهاده تا تفکر 
پیشرفت و عدالت و شــعار »ما می توانیم« را به نحو احسن 

اجرایی کند.
 مرتضوی با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری به دولت 
برای صادق الوعد بودن، گفت: آیت الله رئیسی نیز همواره در 
جلسات مختلف اعضای دولت را به صادق الوعد بودن توصیه 
می کنند. وی با بیان اینکه یکی از برنامه های تحولی دولت 
انقلابی پیشرفت و عدالت برگزاری سفرهای استانی است، 
تصریح کرد: برای برگزاری هر سفر استانی کار کارشناسی 
و مطالعاتی گسترده ای انجام می شود تا مصوبات سفرهای 
استانی به طور کامل قابل اجرا باشــند؛ چراکه بنای دولت 
ســیزدهم نه بر شــعار بلکه بر اجرای وعده ها استوار است. 
معاون اجرایی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اولویت دولت 
در سفرهای اســتانی تکمیل طرح های نیمه تمام با اولویت 
میزان پیشرفت آنهاست و در این راستا سعی کرده منابع و 

تسهیلات لازم را تأمین کند. 
مرتضوی با بیان اینکه خواسته دولت از استانداران، تلاش 
برای حل مشکلات مردم است، گفت: استانداران اختیارات 
گسترده ای دارند که اگر خوب از آن اختیارات استفاده کنند، 
قادر خواهند بود، منش و تفکر دولت مردمی را به شــکل 

مؤثری اجرایی و عملیاتی کنند. 

یک شلیک، یک هدف 
وزیر دفاع در مراسم رونمایی از ۱۰سامانه دفاعی 
ارتقایافتــه موشــکی و مهماتی در حــوزه رزم 
زمینی با اشــاره به اینکه ســازمان صنایع دفاع 
باید هوشمندســازی و افزایش برد سامانه های 
دفاعی را به عنــوان یک راهبرد اصلــی همواره 
مدنظر قرار دهــد، گفت: امروزه بــا تلاش های 
انجام گرفته در این سازمان، رویکرد » یک شلیک 
یک هدف« و درگیری عملیاتی در فاصله دورتر 
به حول و قوه الهی در ۱۰عنوان از ســامانه های 
دفاعی تولیدی تحقق پیدا کرده است. به گزارش 
روابط عمومی وزارت دفاع، ســامانه های دفاعی 
رونمایی شده شامل انواع موشک های استقراری، 
محمول بالگرد و پهپاد با مشخصات و مختصات 
گوناگون متناســب با نیازمندی هــای دفاعی و 
همچنین مهمات هوشــمند دوربرد و نقطه زن 
توپخانه ها و خمپاره اندازهاست که افزایش برد و 
دقت در انهدام هدف از خصوصیات اصلی آنهاست. 
همچنین در مراســم رونمایی از دستاوردهای 
سازمان صنایع هوایی با حضور وزیر دفاع، 2 نوع 
پهپاد پیشرفته  جدید به ناوگان پهپادی نیرو های 

مسلح ملحق شد.

دیپلماسیدفاعی

2 دستور مردمی اژه ای برای اصلاح پرونده های قضایی 
رئیس قوه قضاییه بر اصلاح کارشناسی های غلط و کاهش هزینه های دادگاه تأکید کرد 

رئیس قوه قضاییــه در ادامــه پیگیری های حقوق 
عامه و اصلاح آسیب های دستگاه قضایی 2ماموریت 
مهم ساماندهی کارشناسی ها و کاهش هزینه های 
دادرســی به مدیران ارشــد دســتگاه قضایی داد. غلامحســین 
محسنی اژه ای طی 7ماه مسئولیت خود به عنوان رئیس قوه قضاییه 
علاوه بر کاهش صدور بازداشــت موقت، بر رعایت حقوق متهمان 
حین بازداشــت و بازرســی منزل و محل کار و موارد اســتفاده از 
دستبند و پابند، جلوگیری از تحقیر و آســیب دیدن آبرو و اموال 
منازل متهمان، ضرورت دقت نظر قضات بر عملکرد ضابطان قضایی 

و بازگرداندن اموال ضبط شده تأکید داشته است.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، محســنی اژه ای روز یکشنبه 
در دیدار با رئیس و مســئولان مرکز وکلا، کارشناســان رسمی و 
مشــاوران خانواده قوه قضاییه تأکید داشت: »دستگاه قضایی یک 

رکن و مجموعه ای متشکل از اجزای مختلف است که اقدامات و 
کارکرد های این اجزای مختلف شامل قضات، وکلا، کارشناسان، 

ضابطین و... به هم پیوســته و مکمل یکدیگر اســت و خروجی کار 
مشترک و پیوسته این مجموعه باید تحقق عدالت و احقاق حق مردم 

و مظلومان و رضایت توأمان خالق و مخلوق باشد.«

تذکر درباره کارشناسی های نادرست
محسنی اژه ای، حادث شدن برخی از مشکلات در فرایند رسیدگی 
به پرونده های قضایی ازجمله اطاله دادرســی ها 
را ناشی از کارشناســی های نادرست دانست 
و تصریح کرد: منشــأ بخش قابل توجهی از 
مشکلات در پرونده های بانکی، پرونده های 
خصوصی سازی و پرونده های ملکی به واسطه 
کارشناسی های مسئله دار و غیرمتعارف 
اســت. ارجاعــات غیرضــروری و 
نادرست پرونده ها به کارشناسان 
نیز در ایجاد مشــکلات درروند 
رسیدگی به پرونده های قضایی 

و اطاله دادرسی نقش دارند.
گـــزارشـــات متـــعارض 
کارشناســی پیرامون یک 
موضوع واحد، ایجاد رانت در 
موضوع پرونده های ارجاعی 
بــه کارشناســان، کمبود 
مستندات در پرونده ارجاعی 
به کارشناسی، پذیرش همزمان 
پرونده های ارجاعی توسط یک 
کارشناس و... بخشی از آسیب ها 
و معضلات فرایند کارشناســی 

است که در این نشست مورد اشاره رئیس دستگاه قضا قرار گرفت.

ضرورت شفافیت کارشناسی های قضایی 
رئیس عدلیه بر همین اساس به مرکز وکلا و کارشناسان مأموریت 
داد هر چه ســریع تر در راستای ســاماندهی فرایند و سازوکار امر 
کارشناســی در پرونده های قضایی و شــفاف شــدن فرایند های 
کارشناسی اقدام عملی و جامعی داشته باشد. رئیس عدلیه در همین 
راستا در واکنش به سخنان »پیمان پالیزگیر« معاون کارشناسان 
مرکز که از عملیاتی شدن »سامانه هوشــمند ارجاع کارشناسی« 
ظرف 2ماه آینده خبر داد، گفت: ساماندهی جامع فرایند و سازوکار 
امر کارشناســی در پرونده های قضایی به منظور جلوگیری از اطاله 
دادرسی و تسریع در کارشناســی پرونده ها و همچنین شفافیت و 
نظارت پذیر شدن فرایند کارشناســی، از ضروریات است که باید با 

جدیت پیگیری شود.

لزوم کاهش هزینه های وکالت و کارشناسی
رئیس دستگاه قضا در ادامه به مرکز وکلا و کارشناسان مأموریت داد 
در راستای کاهش هزینه های دادرسی، وکالت و کارشناسی رسمی 
برای عموم مردم به ویژه اقشــار کم بضاعت اقدام و تلاش کنند. او با 
تأکید بر اینکه باید به سمتی حرکت کنیم که هزینه های دادرسی، 
وکالت و کارشناسی رسمی برای عموم مردم به ویژه اقشار کم بضاعت 
کاهش یابد، گفت: مجموع هزینه های دادرسی در دعاوی حقوقی و 
کیفری زیاد است؛ بعضاً برخی افراد به سبب بضاعت مالی محدود از 
گرفتن وکیل یا درخواست کارشناسی خودداری می کنند و ممکن 
است این امر در احقاق حق آنها تأثیر منفی بگذارد لذا ضرورت دارد 
تا هر میزان که امــکان دارد از هزینه های دادرســی، اخذ وکیل و 

درخواست کارشناسی کاسته شود. 

قضایی

 پیام رهبر معظم انقلاب
 به تولیدکنندگان نوشت افزار ایرانی

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی با ابراز خرسندی از اقدام 
افتخارآفریــن تولیدکنندگان نوشــت افزار ایرانی، تولید با 
کیفیت این محصول را برای هر کشوری مایه افتخار دانستند. 
متن پیام رهبر انقلاب که صبح دیروز در آیین پاسداشــت 
جریان نوشت افزار ایرانی اســلامی منتشر شد به این شرح 
است: بسم الله الرحمن الرحیم، نوشت افزار، در شمار کالاهای 
حیاتی برای امروز و فردای هر کشــور است. تولید باکیفیت 
آن نیز برای کشــور تولیدکننده، مایه افتخار است. از اینکه 
مجموعه هایی در کشــور ما بر این اقدام افتخارآفرین همت 
گماشته و گام های موفقیت آمیز برداشــته اند، خرسندم و 
پایداری آنان در این راه را از خداوند متعال مسألت می کنم. 

توفیقاتتان مستدام باد ان شاءالله.
 سیدعلی خامنه ای ۱4۰۰/۱۱/۰8 

دفاع روسیه از عملکرد نماینده خود در مذاکرات
سفارت روسیه در تهران روز گذشته طی توییت هایی به توضیحاتی در رابطه با نقش میخائیل 
اولیانوف، نماینده دائمی روســیه در وین در مذاکرات برجامی پرداخت. سفارت روسیه در 
تهران در توییتی با اشاره به اظهارات یکی از نمایندگان پیشین مجلس و انتشار گزارش هایي 
درخصوص موضع روسیه و آنچه نقش منفی نماینده این کشور در مذاکرات وین عنوان شده، 
نوشــت: »این گونه اظهارات مطلقاً بدون پایه و بی اساس اســت و نشان دهنده آن است که 
نویســندگان این مطالب هیچ گونه تصوری از اینکه طرف روسی و شخص آقای اولیانوف چه 

تلاش هایی در جهت از سر گیری اجرای کامل توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ می  کند، ندارند.«

مکث

توصیه های اژه ای به وکلا و کارشناسان قضایی
 رئیس عدلیه به مسئولان و اعضای مرکز وکلا، کارشناسان 
رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضاییه توصیه کرد که با 
انضباط کاری و حرفه ای مترقی و رفیع، برخورد مناســب 
و اخلاق مدارانه با مردم و مراجعــان و اتخاذ راهکار جهت 
کاهش هزینه های وکالت و کارشناسی، خدمات مطلوب تری 
را به مردم ارائه دهند و دستگاه قضایی را در امر گسترش 
و بسط عدالت و احقاق حق مردم و مظلومان بیش ازپیش 
یاری کنند. طی 3 سال گذشته ۲۱هزار وکیل به جمع وکلای 
مرکز اضافه شده اســت و تعداد این وکلا به ۴۶هزار نفر 

رسیده است.

 به گــزارش خبرگزاری فارس، 

اخیرا یک فایل صوتی منتسب به نظامی
ســردار محمدعلــی جعفری، 
فرمانده سابق سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
فضای مجازی منتشر شــده است. پیگیری  از 
منابــع آگاه، اصالت این فایل صوتــی را تأیید 
می کند.  آنطور که از محتوای فایل پخش شده 
مشــخص اســت، صادق ذوالقدرنیــا، معاون 

اقتصادی سپاه در حال ارائه گزارشی از تخلف 
صورت گرفتــه در مجموعه ای به نــام یاس به 
فرمانده سابق سپاه است. این فایل ظاهرا 2سال 

قبل منتشــر شــده بود، اما اخیرا به شــکل 
گسترده تری بازنشر شده است.

 در بخشی از این فایل صوتی، معاون اقتصادی 

وقت ســپاه، تخلف یکی از مدیران اقتصادی را 
گزارش می دهد. 

 سردار جعفری در این فایل صوتی در پاسخ به 
گزارش تخلف بیان شده می گوید: »اگر احساس 
کنم فردی در این ماجــرا تخلفی کرده تا آخر 
پیگیری می کنم؛ حتی اگر نفع شــخصی هم 
نداشته باشد، اما برای عدم کنترل و عدم نظارت 

مبالغ حیف و میل شده باید جوابگو باشد.«  

 اصالت صوت منتشرشده
 از جلسه فرمانده سابق سپاه تأیید شد
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 شماره  8439

 شهرداری تهران برای مقابله با 

گزارش
فساد و افزایش میزان شفافیت 
در این نهاد خدماتی بزرگ، چند 
اقدام را در دستور کار قرار داده است. به گزارش 
همشهریف تجمیع حســاب های شهرداری در 
یک خزانه واحد نخستین گامی به شمار می آید که 
طی 5ماه گذشته برای این منظور برداشته شده 
است. آنچنان  که علیرضا زاکانی پیش از این هم 
موضوع تجمیع  حساب های متعدد شهرداری را 
بیان کرده بود، در آخرین جلســه شورای شهر 
تهران از روند تشکیل »خزانه واحد« شهر دفاع 
کرد و آن را گامی برای شفافیت و نظارت پذیری 
درآمد ها و هزینه  ها دانست. علیرضا زاکانی قبلا از 
تجمیع 1200 حساب پراکنده در یک حساب خبر 
داده بود و دیروز در صحن شورا از مزایای انضباط 
مالی و پرداخت های الکترونیک سخن گفت.  به 
هرترتیب روندی پیش گرفته شــده که هدفش 
می تواند برقراری انضباط مالی و تحقق عدالت نیز 
باشد. در آینده نیز گام های دیگری در این راستا 
برداشته خواهد شد؛ گام هایی که اقدامات عملی 

برای آنها در بودجه 1401 تهران لحاظ شده است.

شهردار تهران با حضور در چهل و هفتمین جلسه 
شورای شهر تهران از تصویب تبصره های بودجه 
۱۴۰۱ شهرداری پایتخت دفاع کرد. علیرضا زاکانی 
در میــان صحبت هایش به اهمیــت ایجاد خزانه 
واحد اشاره کرده و گفت: »خزانه واحد ما را صاحب 
یک اشراف و تفوقی نسبت به روند مالی مجموعه 
می کند و درواقع این کار محدودیت نیست، بلکه 
به شفافیت کمک می کند.« به گزارش همشهری، 
شهرداری تهران 5ماه است که موضوع خزانه واحد 
را در دستور کار قرار داده اســت. زاکانی در رابطه 
با شــیوه اجرای آن گفت: »در این بحث دســت 
مدیرعامل و هیأت مدیره ســازمان ها و شرکت ها 
باز است؛ کمااینکه در سازمان های دولتی نیز این 
اتفاق افتاده است، اما تفاوت این است که ما به آنها 
اشراف پیدا می کنیم که درآمد آنها چقدر است و 
از آنها حساب کشی می شود که مابازای این مبالغ 
چه اقدامی انجام می شود و البته در همه این فرایند 
مدیرعامل و هیأت مدیره تصمیــم می گیرند.« او 
افزود: »انضباط مالی، شفافیت، پرداخت الکترونیک 
و پرداخت ذی نفع نهایی ازجمله نتایج حســاب 
خزانه واحد است که یکی پس از دیگری در حال 

اتفاق افتادن است. در گذشته به دلیل نبودن خزانه 
واحد، اتفاقات و مفسده های مالی، بی انضباطی های 
مالی، عدم اشراف مدیریت شهری بر مسائل مالی و 
عدم اشراف شورا بر شــهرداری وجود داشت؛ این 
اقدام قفل بر فساد، ابهام و عدم شفافیت می زند و ما 
را به پیش می برد؛ موضوعی که هم در برنامه سوم 
وجود دارد و هم ابلاغیه دولت است.« زاکانی درباره 
تبصره چهارم لایحه »بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری 
تهران و سازمان ها و شرکت های تابعه«، نیز گفت: 
»۴خط جدید با ۱۳۸ ایستگاه در حال بارگذاری 
هستند. اولویت شــهرداری خط ۶ و ۷ متروست. 
هنوز ۲۳ ایستگاه در این دو خط افتتاح و تکمیل 
نشده است. معنا ندارد که برای مثال مجتمع های 
ایستگاهی خط ۱۰ بارگذاری شود و از درآمد آن 
در خط ۶ هزینه کنیم. مطالعات خطوط چهارگانه 
دیگر را نیز از ۲ماه قبل کلید زدیــم و قرارداد آن 
را بســتیم و حتی عملیات احداث خط ۱۰ مترو 
شروع شده است.« شــهردار در بخش دیگری از 
صحبت های خود گفــت: »از آنجا که تملک بعدا 
ارزش افزوده ایجاد می کند، اعتقاد ما این است که 
مابازا دهیم؛ مثلا در پیاده راه حضرت زهرا)س( ۱۶ 

 قفل بزرگ بر فساد در شهرداری
زاکانی در جلسه شورای شهر تهران در دفاع از ایجاد خزانه واحد اعلام کرد

عدد خبرشورا

  تحول پایتخت 
با بودجه 50هزارمیلیاردی

بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۱ شهرداری تهران، تنها دستور جلسه 
روز گذشته پارلمان شــهری بود و اعضای شورای شهر تهران در 
۲نوبت صبح به ریاست پرویز ســروری و عصر به ریاست مهدی 
چمران و البته با حضور شهردار تهران، ۳۳تبصره لایحه نهایی شده 
در کمیسیون تلفیق را مورد بحث و بررسی قرار دادند. در نهایت با 
ارائه پیشنهادها و ایجاد تغییرات، بودجه شهرداری تهران تصویب 
شد. آنچه در ابتدای جلسه توسط رئیس کمیسیون برنامه وبودجه 
مطرح شد، مربوط به رقم بودجه ۱۴۰۱شهرداری تهران بود که 
محمد آخوندی گفت: »بودجه عمومی شهرداری تهران )مناطق، 
واحدهاي ستادی، راهنمایی  و رانندگی تهران بزرگ و شورای شهر 
تهران( ســال آینده از حیث منابع تأمین اعتبار شامل درآمدها، 
واگذاری دارایی های ســرمایه ای و واگذاری دارایی های مالی اعم 
از نقد و غیرنقد 5۰هزار و ۳۷۰میلیارد تومان است.« درحقیقت 
آنچه در کمیسیون تلفیق مورد توافق اعضای شورای شهر تهران 
قرار گرفته نشــان از کاهش ۶هزار و ۴99میلیاردتومانی بودجه 
پیشنهادی شهرداری تهران داشت؛ چراکه علیرضا زاکانی لایحه 
بودجه سال آینده را با مبلغ 5۶هزار و ۸۶9میلیارد تومان به شورای 
شهر تهران داده بود. به گزارش همشهری، آنچه در لایحه بودجه 
ســال آینده موردتوجه قرار گرفته، کلیدواژه های عدالت، توسعه 
متوازن و توسعه شبکه حمل ونقل عمومی است و شهرداری تهران 
مکلف شده درصورت کاهش یا افزایش جدی بیش از ۲۰درصد 
سرجمع درآمدهای وصولی ناشی از ارائه خدمات، وصول عوارض 
و سایر درآمدها نسبت به بودجه مصوب سال ۱۴۰۱، حداکثر تا 
پایان آبان، لایحه اصلاحیه بودجه را ارائه و پیشنهادها درخصوص 
منابع افزایش یا کاهش یافته را مطابق با برنامه 5 ساله سوم توسعه 
شهر تهران و در راستای اولویت ها و مسائل کلیدی شهر ازجمله 
برقراری عدالت در دسترســی به زیرســاخت ها، توسعه متوازن 
مناطق و محلات، روان سازی ترافیک و عبور و مرور و توسعه شبکه 
حمل ونقل عمومی اعلام کند. همچنین براساس این لایحه پس از 
تعیین اعتبارات هزینه ای، اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
و اعتبارات تملک دارایی های مالی به شهرداری تهران اجازه داده 
می شود حداکثر تا سقف ۲۰درصد از منابع و مصارف بودجه سال 
آینده را به صورت غیرنقدی عمل کند. شــفافیت و جلوگیری از 
انحراف عملکردی در بودجه هم مورد تأکید اعضای شورای شهر 
تهران بود و محمد آخوندی گفت که در راستای تحقق این هدف، 
شهرداری تهران موظف اســت تا پایان فروردین ماه سال ۱۴۰۱ 
نسبت به ایجاد نام کاربری و رمز عبور جداگانه برای اعضای شورای 
شهر تهران برای دسترســی به تمامی سامانه های مالی، بودجه و 

موافقتنامه ها در بالاترین سطح گزارش گیری اقدام کند.

»بابای قهرمان من« روی سازه های تهران اکران شد
طــرح فرهنگی »بابــای قهرمــان من« به 
مناسبت میلاد با ســعادت حضرت علی)ع( 
و به منظور گرامیداشــت روز پدر، توســط 
سازمان زیباسازی شــهر تهران روی ســازه های فرهنگی 
تهران اکران شده است. به گزارش همشهری، این سازمان 
۲۰طرح فرهنگی با عنــوان روز میلاد حضــرت علی)ع(، 
۱۰طرح فرهنگی با عنــوان »بابای قهرمان من« و ۳5طرح 
فرهنگــی از تصاویر فرزندان شــهدا با پدران شهیدشــان 

روی ســازه های تبلیغات فرهنگی سطح شــهر اکران کرده اســت. علاوه بر این سازه ها، مناطق 
۲۲گانه شــهرداری نیز به عنوان بازوهای اجرایی این ســازمان در اکران طرح های ارســالی این 
سازمان روی ســازه های فرهنگی و تجاری در اختیار این مناطق، مشارکت کرده اند. همچنین به 
مناسبت روز پدر جمعیت درخت یاران، طرح کاشــت درخت به نام و یاد پدران را اجرا می کند که 
 علاقه مندان می توانند برای شــرکت در این طرح و ثبت یک درخت به نام و یاد پدرشان به نشانی

  derakhtyaran.ir مراجعه کنند.

زیباسازی

عددهایی از بودجه شهر 
 بودجه شهرداری تهران

مبلغ کل:  50/370/000/000/000 تومان
  اعتبارات هزینه ای: 22/501/898/134/700 تومان

  اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای:
 20/868/101/865/300 تومان

  اعتبارات تملک دارایی های مالی: 7/000/000/000/000 تومان

 سهم بندی عوارض طرح های ترافیکی
  40درصد شهرداری

  40درصد سازمان حمل ونقل و ترافیک
  20درصد شرکت بهره برداری مترو

  اجرای پروژه ها با مشارکت بخش خصوصی
  احداث قطعه دوم بزرگراه شهید شوشتری

  احداث تونل شهید متوسلیان
  احداث شبکه اصلی هدایت آب های سطحی

  اتصال بزرگراه امام علی به آزادراه تهران - شمال
  اجرای پیاده راه هوایی موسوم به مسیر طبیعت

  تبدیل بوستان هاي جنگلی شهر به قطب های گردشگری
  بازسازی و نوسازی مکانیزاسیون ماشین آلات رفت وروب

 پیشنهاد کمیسیون برنامه وبودجه به شهرداری درصورت 
تحقق منابع مازاد بر بودجه

  30هزار میلیارد ریال تکمیل و تجهیز خط 6و 7مترو
  5هزار میلیارد ریال اورهال واگن و تجهیزات شرکت مترو

  10هزار میلیارد ریال خرید ناوگان اتوبوسرانی
  2هزار میلیارد ریال خرید تجهیزات سازمان آتش نشانی

  5هزار میلیارد ریال ادامه احداث بزرگراه یادگار امام
  7هزار و 500میلیارد ریال ادامه احداث بزرگراه شهید شوشتری

  2هزار میلیارد ریال ادامه احداث بزرگراه شهید بروجردی
  5هزار میلیارد ریال تقاطع های غیرهمسطح

  2هزار میلیارد ریال پروژه های شرکت خاکریز
  7هزار میلیارد ریال اجرای پروژه های مقاوم سازی پل های سواره رو

  6هزار میلیارد ریال اجرای آسفالت معابر

 تحصیل و مصرف منابع و درآمدهای عمومی و اختصاصی
  50درصد عوارض حمل ونقل پایانه های مسافربری 

برون شهری )عوارض بلیت زمینی( به سازمان پایانه ها و 
پارک سوارها اختصاص داده شود

  60درصد درآمدهای حاصل از تابلوها با کاربری تبلیغاتی در 
اختیار سازمان زیباسازی قرار گیرد

  4درصد عوارض نوسازی به توسعه حمل ونقل ریلی اختصاص 
داده شود

زینب زینال زاده
خبرنگار

حبیب کاشانی
عضو کمیسیون برنامه و بودجه

شــهرداری تهــران مکلــف اســت بــرای 
تشــویق واحدهای اجرایــی در تحصیل 
منابــع درآمدی، ســهم درآمــد تکلیفی 
هــر یــک از واحدهــای اجرایــی مناطق، 
سازمان ها، شــرکت ها و ... را براساس 
بودجه مصوب، ظرفیت های درآمدی و 
سایر موارد   تا پایان فروردین ابلاغ کند.

سیدجعفر تشکری هاشمی
 عضو کمیسیون حمل و نقل 

تبصره 4مربوط به توســعه حمل ونقل 
عمومی بود و شــهرداری مکلف اســت 
درآمــد حاصــل از فــروش یــا واگــذاری 
مجتمع هــای ایســتگاهی متــرو را برای 
توسعه و تکمیل خطوط و ایستگاه هاي 
متــرو اختصــاص دهــد کــه تأکید شــد 
خطوط 6و 7مترو در اولویت قرار گیرند.

تا ۱۷پلاک مانده است که باید تملک شود و نظر ما 
این است که معوض دهیم و ملک مردم را نخریم؛ 
چراکه اگر به مردم پول دهیم ارزش پول از دست 
می رود و مردم احساس غبن می کنند.« شهردار 
همچنین در جمع خبرنــگاران گفت: »بودجه ای 
که امروز کمیسیون تلفیق شورا تصویب کرد که 
باید برای این موضوع از تک تک اعضای شورا تشکر 
کنیم، 5۰هزار و ۳۷۰میلیارد تومان است که عمده 
این بودجه به حمل ونقل اختصاص دارد و عددش 
قابل مقایســه با هیچ یک از بخش ها نیست؛ مثلا 
حدود ۳۶درصد بودجه مربوط به حمل ونقل است 
و میزان بودجه فرهنگی و اجتماعی بســیار کمتر 
است. وقتی صحبت از حمل ونقل می کنیم، بخش 
فنی و عمرانی نیز در آن وجــود دارد؛ یعنی منابع 
۲معاونت در آن لحاظ شده است.« به گفته زاکانی 
۳۱درصد هم به حوزه مدیریت اختصاص دارد که 
بخش زیادی از آن مربوط به حقوق و دســتمزد و 
دیون است.  شهردار دیروز همچنین گفت: »باید 
به شهرداری اجازه داده شود که با تامین منابع مالی 
با جلب مشارکت های بخش خصوصی نسبت به 
اجرای پروژه ها، ازجمله ساخت هتل ها اقدام کند. 
با توجه به شرایط شهر تهران باید پروژه های بین 
۳تا ۴هزار میلیارد تومانی و بالای ۴هزار میلیاردي 
را شــورا مصوب کند و پروژه های با مبالغ کمتر با 
مجوز سازمان مشارکت ها باشــد. برای خردادماه 
می خواهیم یک هفته سرمایه گذاری برای تهران 
داشته باشــیم. اگر در ۸بوســتان پیرامونی مثل 
کوهسار مجوز ساخت وساز داده شده است، پس 
باید درصد ها را بارگذاری کنیم تا برای مثال 5هتل 

5تا ۷ستاره بسازیم.«

حساب های شهرداری تا پایان سال 
الکترونیکی می شود

 معاون مالی و اقتصادی شهرداری تهران 
از الکترونیکی شدن حساب ها و حذف 
چک از سیستم مالی شهرداری خبر 
داد. به گزارش همشهری، ابوالفضل فلاح 
در جریان بررسی تبصره یک لایحه 
بودجه شهرداری تهران گفت:» ایجاد 
خزانه داری واحــد و واریز درآمدهای 
سازمان ها و شــرکت ها جزو تکالیف 
برنامه ای شهرداری تهران است. سال 
1399 وزارت کشور شیوه نامه اجرایی 
خزانه  واحد را ابلاغ کرده است.  جالب 
است بدانید پرداختی که به عنوان حقوق 
به برخی شرکت ها و سازمان ها به صورت 
مستقیم داشتیم، کمتر از پولی است که 
به صورت کلی به سازمان ها می دادیم 
تا خودشــان حقوق پرداخت کنند و 
ان شــاءالله که مازاد دریافتی را صرف 

ماموریت ها می کردند.«
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صنعت ساختمان در اقتصاد ایران با 

مسکن
134بخش اقتصادی دیگر ارتباط 
پسین و پیشین دارد و نقش آن در 
اقتصاد به قدری پررنگ است که هر یک واحد افزایش 
در ارزش افزوده این صنعت، تولید ناخالص داخلی را 

2.72واحد افزایش می دهد.
به گزارش همشــهری، صنعت ساختمان که سهم 
قابل توجهی از آن مربوط به بخش مســکن است، 
وزنه اثرگذاری در اقتصاد ایران محســوب می شود 
و به تنهایی تا 5.5درصد از تولید ناخالص داخلی را 
به خود اختصاص می دهد. بررسی  های شرکت گروه 
سرمایه گذاری مسکن نشان می دهد: این بخش با 
جذب 40درصد از کل ســرمایه گذاری انجام شده 
در اقتصاد، خصوصی ترین بخش اقتصاد ایران است 
و یکی از عوامل تعیین کننده رونق و رکود به شمار 
می رود؛ به گونه ای کــه به طور میانگین 30درصد از 
گردش مالی اقتصاد کلان و 11درصد از اشــتغال 

کشور به آن تعلق دارد.

کلونی مسکن در تهران
آخرین آمارهای رســمی از تعداد مسکن در ایران، 
مربوط به سرشــماری عمومی نفوس و مسکن در 
ســال 1395اســت که تعداد واحدهای مسکونی 

دارای ســکنه را 22میلیون و 825هزار و 46واحد 
برآورد کرده بود. حالا اما، با احتساب همه متغیرهای 
بازار مســکن اعم از خانه های خالی، اقامتگاه های 
دوم، واحدهای مسکونی تازه ساز، خانه های غیرقابل 
سکونت و... برآورد می شود که تعداد کل واحدهای 
مسکونی موجود در کشــور 29میلیون واحد باشد 
که از این تعداد 24.5میلیون واحد دارای ســکنه 
است. طبق برآوردهای شرکت گروه سرمایه گذاری 
مســکن، از مجموع ایــن تعداد واحد مســکونی، 
78درصد در مناطق شهری و 22درصد در مناطق 
روستایی واقع شــده که در این میان استان تهران 
با حدود 4میلیون و 570واحد مســکونی، بیش از 
18.5درصد از کل مسکن کشــور را در خود جای 

داده است. 

بعد از تهران، استان های خراسان رضوی و اصفهان 
رکورددار بیشــترین تعداد مسکن هستند و در قعر 
جدول، به ترتیب اســتان های ایــلام، کهگیلویه و 
بویراحمد و سمنان کمترین تعداد واحد مسکونی را 
دارند. درروی دوم سکه بازار مسکن، بررسی تعداد 
معاملات ثبت شده در ســامانه معاملات املاک و 
مســتغلات از ســال 1389تا 1399حاکی از این 
است که در این بازه 10ساله، 3میلیون و 386هزار 
و 471معامله مســکن صورت گرفته که 45درصد 
از این رقم مربوط به اســتان تهران بوده و بعد از آن 
بیشترین تعداد معاملات به استان های البرز و فارس 

اختصاص داشته است.
در مقابل اســتان های کهگیلویه و بویراحمد، یزد و 
خراسان جنوبی به ترتیب کمترین تعداد معاملات 

مسکن را داشته اند.

بخش مسکن ایران چقدر می ارزد؟
داده های سرشــماری متوســط عمر بنــای واحد 
مســکونی ســال 1395و تعدیــل آنها در ســال 
1399نشان می دهد: متوسط عمر بنای واحدهای 
معامله شده در سال 99برابر 12سال بوده که بوشهر 
با متوسط 8سال و خراسان رضوی با متوسط 14سال 
دارای کمترین و بیشــترین عمر واحدهای معامله 

شده در این سال هستند. 
در این گزارش برآورد شــده اســت ارزش مجموع 
واحدهای مســکونی دارای سکنه کشــور 22هزار 
هزار میلیارد تومان است که 51درصد از این رقم به 
استان تهران اختصاص دارد. پس از تهران استان های 
خراسان رضوی و اصفهان بیشترین ارزش مسکن 
کشور را دارند و در مقابل اســتان های کهگیلویه و 
بویراحمد، ایلام و سمنان به ترتیب دارای کمترین 

ارزش املاک مسکونی هستند. 
یکی از نکات قابل توجه این است که ارزش موجودی 
املاک مسکونی در حال استفاده کشور 6برابر تولید 
ناخالص داخلی در سال 1399و معادل 5برابر کل 
نقدینگی کشور در آبان ماه 1400است. جدا از این 
آمارها، برآورد می شود نسبت خانه های خالی، شبه 
خالی و غیرقابل سکونت کشور به خانه های در حال 
اســتفاده یک به 6 باشــد که بر این اساس، ارزش 
موجودی املاک مسکونی در حال استفاده تقریباً 
6برابر ارزش املاک خالی و شبه خالی کشور است 
و با افزودن این خانه ها به املاک در حال استفاده و 
با فرض توزیع یکسان آنها در استان ها و همچنین 
توزیع یکسان قیمتی آنها، ارزش کل املاک اعم از 
در حال استفاده یا خالی و شبه خالی بیش از 25هزار 

و 600هزار میلیارد تومان تخمین زده می شود.

بازار مسکن ایران چقدر می  ارزد؟ 
آمارها نشان می  دهد 18.5درصد از موجودی مسکن ایران در تهران قرار دارد که ارزش آن معادل 51درصد از کل ارزش بازار املاک است

پرداخت تسهیلات به بنگاه های فاقد توجیه اقتصادی، قبرستان پروژه های شکست خورده  را آباد کرده است
رشد 59درصدی وام بانکی در 10ماه

کارنامه 10ماهه تسهیلات دهی بانک ها در سال1400 

بانک
از رشد 59.4درصدی میزان وام پرداختی حکایت دارد. 
برخلاف برنامه و وعده دولــت و مجلس برای افزایش 
حجم تسهیلات بخش ساختمان و مســکن با هدف تولید سالانه یک 
میلیون واحد مسکن، ســهم وام پرداخت شــده به این بخش نسبت 

به مدت مشابه سال قبل اندکی کاهش داشته است.
بانک مرکزی می گوید: میزان تســهیلات پرداختی بانک ها در 10ماه 
ســال 1400به بخش های اقتصادی 22هزار و 964هزار میلیارد ریال 
بوده که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 8هزار و 552هزار میلیارد 
ریال بیشتر شده است. بررســی ترکیب تسهیلات دهی بانک ها نشان 
می دهد 66درصد کل وام پرداخت شــده با هدف تامین ســرمایه در 
گردش بخش های مختلف اقتصادی تزریق شــده است؛ به گونه ای که 
سهم سرمایه در گردش از کل تسهیلات پرداختی 15هزارو205میلیارد 

ریال برآورد شده است.
به گزارش همشهری، در پایان دی ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته، سهم بخش کشاورزی از 6.9درصد به 7.2درصد، سهم بخش 
صنعت و معدن از 29.6درصد به 30.2درصد و سهم بخش خدمات هم 
از 39.6درصد به 41.8درصد افزایش یافته؛ درحالی که ســهم بخش 
مسکن و ساختمان از 5.7درصد به 5.2درصد و سهم بخش بازرگانی 

هم از 18درصد به 15.3درصد کاهش پیدا کرده است.
بانک مرکزی در حالی از رشــد 59.4درصدی حجم تسهیلات بانکی 
در 10ماه امسال خبر می دهد که با تخلیه اثر تورم بر حجم تسهیلات، 
به نظر می رســد منابع تزریق شــده از شــبکه بانکی به اقتصاد با نیاز 

بخش های مختلف متناسب نبوده و اگر دولت و مجلس مصمم باشند 
سهم بخش مســکن و ســاختمان را افزایش دهند، چاره  کار کاهش 
محسوس سهم ســایر بخش ها خواهد بود که این دستکاری در سهم 
بخش های مختلف تقریبا ناممکن به نظر می رســد؛ زیرا کاهش سهم 
بخش های مختلف باعث ایجاد اختلال در ارزش افزوده آنها و خون رسانی 
به اقتصاد خواهد شــد. افزون بر این، ترکیب تسهیلات دهی بانک ها 
نشان می دهد بانکداران بخش خصوصی بیشتر تمایل دارند تسهیلات 
را به صورت کوتاه مدت با سرعت نقدشوندگی و بازگشت پذیری بالا با 
حاشیه سود امن پرداخت کنند؛ این در حالی است که بانکداران دولتی 
به سبب سیاســت های دولت و مجلس ناچار به اختصاص حجم بالای 
منابع خود به تســهیلات تکلیفی و طرح های ملی و استانی هستند؛ 
سیاستی که با توجه به نسبت نامطلوب کفایت سرمایه بانک ها در آینده 

بانک ها را ناتوان از تامین نقدینگی بخش واقعی اقتصادی خواهد کرد.

حفظ تولید یا خط جدید؟
نگاهی به گزارش های بانک مرکزی در 6سال گذشته به وضوح نشان 
می دهد سیاست اعتباری بانک ها به سمت نگهداری تولید و نیروی کار 
در قالب تامین سرمایه در گردش استوار شده و نرخ بالای تورم و نوسان 
نرخ رشد اقتصادی باعث شده تا شــبکه بانکی در وضعیت حفظ وضع 
موجود قرار گیرد و البته تسهیلات ایجادی به معنای ایجاد ظرفیت های 
جدید در اقتصاد سهم ثابت را داشــته باشد که عمده این تسهیلات با 
هدف ایجاد ظرفیت های جدید به طرح های بخش کشاورزی، مسکن و 

ساختمان و صنعت و معدن اختصاص داشته است.

طبق این گزارش، از کل تسهیلات پرداخت شده به بخش کشاورزی 
در 10ماه امســال، 18.8درصد با هدف ایجــاد ظرفیت های جدید، 
6.7درصد برای توســعه و 69.7درصد هم با هدف تامین سرمایه در 
گردش اختصاص یافته و عمده تســهیلات بانک کشاورزی در بخش 
کشاورزی هزینه شده؛ درحالی که سهم ساختمان ها و مسکن های جدید 
از کل منابع تزریق شده به بخش مســکن و ساختمان با نقش آفرینی 
بانک مسکن تنها 21.2درصد بوده و 30.5درصد تسهیلات این بخش 
با هدف تامین سرمایه در گردش، 19.3درصد در قالب وام های تعمیر و 
نگهداری ساختمان های موجود و تنها 21.1درصد به تسهیلات خرید 

مسکن اختصاص داشته است.

چراغ صنعت با وام روشن است
ترکیب تســهیلات پرداختی به بخش صنعت و معدن نشان می دهد 
79.3درصد از کل تسهیلات داده شده به این بخش با هدف روشن  نگه 
داشتن چراغ سالن های تولید در قالب تامین سرمایه در گردش پرداخت 
شده اســت و فقط 13.4درصد به ایجاد ظرفیت های جدید صنعتی و 
5.4درصد برای توسعه واحدها یا خطوط جدید تولید اختصاص داشته 
است. بانک مرکزی سال هاســت آرزو می کند که تسهیلات موردنیاز 
بخش های مختلف ازجمله در بخش صنعت از مســیر بازار ســرمایه 
تامین شود و فشار به بانک ها از این مسیر کاهش یابد، اما نرخ پایین تر 
تسهیلات پرداختی نسبت به نرخ تورم و هزینه ناکارآمد وصول مطالبات 
بانک ها باعث شده تا همچنان گرفتن تسهیلات از بانک ها به نام تولید 

جذاب تر از تامین سرمایه از بازار سرمایه باشد.

کلان

 ترکش های بحران اوکراین
 بر اقتصاد ایران

 همشهری اثرات مثبت و منفی افزایش سطح تنش
 در اوکراین را بر اقتصاد ایران بررسی کرد

سطح تنش بین روسیه و غرب برســر اوکراین درحال افزایش 
است. بررســی ها نشــان می دهد، چنانچه درگیری ها افزایش 
یابد این موضــوع از یک طرف به ســرعت، بازارهای جهانی را 
تحت تأثیر قرار می دهد و سپس بر صنایع و شرکت های ایرانی 

تأثیر می گذارد.
به گزارش همشهری، پس از تجمع گسترده نیروهای نظامی و 
تسلیحات سنگین روسیه نزدیک مرزهای اوکراین ظرف یکی 
دو ماه گذشته، کشورهای غربی مخصوصا ایالات متحده، با ابراز 
نگرانی از این تحرکات، تبلیغات گسترده ای درباره جنگ طلبی 
روســیه به راه انداخته اند و با بسیج کشــورهای متحد و افکار 
عمومی حجم انبوهی از سلاح به اوکراین ارسال کرده اند. ماجرا 
زمانی جدی تر شــد که روز جمعه کاخ سفید اعلام کرد تهاجم 
روسیه به اوکراین ممکن اســت ظرف یک هفته، حتی قبل از 
پایان بازی های المپیک زمستانی انجام شود. به دنبال آن جیک 
سالیوان، مشاور امنیت ملی ایالات متحده از همه آمریکایی های 
ساکن در اوکراین خواست که ظرف 24 تا 48ساعت آینده این 
کشور را ترک کنند. چون به گفته مقامات آمریکایی حمله روسیه 
ممکن است چند روز دیگر آغاز شود. استقرار بیش از 100هزار 
سرباز روسی و تجهیزات نظامی در مرز اوکراین همه  چیز را عملا 
به ســمت یک درگیری مســلحانه پیش برده است. بررسی ها 
نشان می دهد افزایش سطح تنش ها می تواند به رشد قیمت ها 
در بازار های جهانی منجر شــود و از این مســیر روی صنایع و 

شرکت های ایرانی نیز تأثیر بگذارد.

 اثرات تنش در بازارها
بررسی ها نشان می دهد تشدید تنش های سیاسی میان آمریکا 
و روســیه بر ســر اوکراین به افزایش قیمت جهانی نفت، گاز و 
کالاهای پایه در ســطح جهان منجر می شود و همین موضوع 
سطح تورم جهانی و قیمت محصولات خوراکی را هم افزایش 
می دهد. هم اکنــون 40درصد گاز صادراتی روســیه به اروپا از 
مسیرهای ترانزیتی اوکراین عبور می کند و هرگونه منازعه نظامی 
به سرعت قیمت گاز در اروپا را افزایش می دهد؛ به همین دلیل 
درصورتی که سطح تنش در اوکراین افزایش یابد، در وهله اول 
انتظار می رود قیمت گاز به صورت پایدار افزایش یابد. همزمان با 
آن به دلیل کاهش عرضه و افزایش ریسک های اقتصادی سطح 
قیمت نفت به ســرعت رشــد خواهد کرد؛ به طوری که برخی 
برآورد ها حاکی اســت قیمت نفت تا 120دلار هم رشد کند. 
همچنین با توجه به آنکه بخش زیادی از تجارت کالاهای پایه 
در منطقه اورآسیا از منطقه اوکراین که حد فاصل منطقه آسیا 
و اروپاست انجام می شود، هر نوع تنش در این منطقه می تواند 
جریان تجارت کالاهای پایه را با خطر مواجه کند. البته میزان 
این اثر به کنش و واکنش طرف غربی بستگی دارد. درصورتی که 
اعمال تحریم  علیه اشخاص و نهادهای مالی گسترده نباشد انتظار 
می رود پس از یک دوره هیجان، اثرات این حمله بر کالاهای پایه 
افت کند اما درصورتی که غرب به سمت تحریم های گسترده تر 
برود یا اگر واکنش روســیه شدید باشــد اثرات این درگیری، 
طولانی مدت و با اهمیت خواهد بود. به طور مثال چنانچه ارسال 
گاز روسیه به اروپا قطع شــود قیمت های جهانی در همه ابعاد 
به ویژه در بخش مواد خام افزایش خواهد یافت، زیرا هم تجارت 
مواد پایه دچار اختلال خواهد شد و هم هزینه تولید موادغذایی 

به ویژه در اروپا افزایش خواهد یافت.

آثار مثبت تنش بر اقتصاد ایران
با توجه به اینکه اقتصاد ایران بیشتر بر صادرات کالاهای خام و 
مواد پایه مبتنی است اثر بحران و تنش در اوکراین می تواند منابع 
درآمدی بسیاری از شرکت های ایرانی را که در این زمینه فعالیت 
می کنند و در طول چند سال گذشته نقش پر رنگی در تامین 
ارز داخلی نیز داشــته اند، تحت تأثیر قرار دهد. بررسی ها نشان 
می دهد افزایش قیمت کالاهای پایه می تواند به افزایش درآمد 
شرکت های این حوزه)کامودیتی محور( و افزایش ارزآوری این 

شرکت ها به داخل کشور منجر شود.
یک شرکت مشاور سرمایه گذاری درباره اثرات احتمالی تنش 
و درگیری در اوکراین می نویســد: وقوع درگیری در اوکراین با 
توجه به بهبود قیمت کالاهــای پایه مانند کودها و قیمت نفت 
و محصولات وابسته می تواند برای شرکت های ایرانی همراه با 
فرصت هایی در کوتاه مدت باشد. وقوع شوک عرضه می تواند تورم 
فعلی در جهان را پایدار کند و اقتصاد کشورها را به سمت رکود 
تورمی سوق دهد. این اتفاق می تواند در میان مدت به افزایش 
قیمت کالاهای پایه منجر شــود. با توجه به ریالی شدن سقف 
قیمت گاز خوراک در ایران، این رویداد می تواند برای شرکت های 
ایرانی یک فرصت باشد و درصورتی که تنش ها به قطع تجارت 
کالاهای پایه منجر نشود روند درآمد زایی شرکت های ایرانی که 
در این زمینه فعالیت می کنند، افزایش می یابد و موجب بهبود 

تراز تجاری اقتصاد ایران خواهد شد.

چهره روز

 حقوق ملت
در نقطه کور

  خبر: رســیدگی به پرونده تخلفات شــرکت 
قطعه ســازی کروز به عنــوان یکــی از بزرگ ترین 
پرونده های فساد در صنعت خودرو در شعبه 4 دادگاه 
ویژه مفاسد اقتصادی در روزهای نخست بهمن ماه 
امسال به ریاست قاضی صلواتی آغاز شد و همچنان 
ادامه دارد؛ به طوری که تاکنون 9 جلسه دادگاه برگزار 
شده است. در جریان این رسیدگی ها، ابعاد جدیدی 
از تضییع حقوق دولت و همچنین پرداخت مبالغی 
به عنوان رشوه و مبالغی برای حمایت از برخی چهره ها 
در انتخابات روشن شده است. این پرونده 18 متهم 
دارد که متهمان ردیف اول و دوم به مشارکت عمده 
در نظام اقتصادی از طریق سردستگی و رهبری گروه 
مجرمانه در زمینه قاچاق حرفه ای و ســازمان یافته 
قطعات خودرو به میزان 33 هــزار و 961 میلیارد و 
686 میلیون و 419 هزار و 100 تومان در پرداخت 

رشوه به کارکنان گمرک، متهم هستند.
  نقد: فارغ از روند حقوقی رسیدگی به تخلفات 
شرکتی که عمده فعالیت های آن به حوزه واردات 
و تأمین قطعه خودرو اختصاص داشــته، این سؤال 
مطرح اســت که چرا در دادگاه به حقوقی که از کل 
خریداران خودروهای داخلی تضییع شــده است 
پرداخته نمی شود؛ درحالی که فعالیت های خلاف 
قانون این شرکت که گویا یکی از آنها فروش قطعات 
به قیمت بالاتــر از واقعیت به خودروســازان بوده، 
مستقیم روی قیمت تمام شده خودروی داخلی اثر 
گذاشته و درنهایت یا هزینه اضافه ای به خریداران 
وارد کرده یا دارایی سهامداران 2 خودروساز بزرگ 
را کسر کرده است. در این دادگاه، تا جایی که مربوط 
به حقوق دولت باشد، امکان برآورد درآمدهای واقعی 
دولت با حذف رشوه ها و تخلفات گمرکی وجود دارد 
و قانونگذار می توانــد از طریق اعمال جریمه و الزام 
متخلف به پرداخت اصل حقوق دولت، این قائله را 
ختم کند؛ اما مشخص نیست اگر این تخلفات اثری 
مستقیم یا غیرمســتقیم برای خریداران خودروی 
داخلی و سهامداران این شــرکت ها داشته، به چه 
نحوی می توان شرایط را برای بازگشت این حقوق 

هموار کرد.

نقد خبر

آثار منفی تنش بر اقتصاد ایران
در میان کشورهای عضو اوراسیا، روسیه اصلی ترین 
شریک تجاری ایران به شمار می رود. طبق آمار های 
موجود در 8ماه ســال جاری، ایران از روسیه یک 
میلیارد و ۲۴میلیون دلار کالا وارد کرده که بخش 
زیادی از این محصولات شــامل دانه های روغنی، 
گندم، ذرت و جو دامی، کلزا، روغن خام ســویا، 
حبوبات، گوشت، کود، کاغذ روزنامه و زغال سنگ 
بوده به این ترتیب افزایش تنش در اوکراین ریسک 
تامین چنین کالاهایی را برای ایران افزایش خواهد 
داد و احتمالا چون کود بیشترین تأثیر مستقیم و 
غیرمستقیم را بر قیمت محصولات غذایی دارد، هر 
نوع کاهش سطح تجارت در این زمینه می تواند روی 
قیمت تمام شده تولید موادغذایی تأثیر بگذارد. 
آمارهای موجود نشان می دهد 75درصد دانه های 
روغنی و روغن خام ایران از روســیه و اوکراین 
تامین می شود و روغن آفتابگردان بیشترین سهم 
را در ســبد روغن ایرانی ها دارد. بنابراین افزایش 
سطح تنش ها می تواند جریان تجارت این کالاها 
را با شوک مواجه و حتی چالش هایی را در زمینه 
تامین گندم ایجاد کند. در کنار این موضوع افزایش 
قیمت گاز می تواند روی درآمد برخی شرکت های 
پایین دست که از تغییرات قیمت محصولات جهانی 
تأثیر می پذیرند، مثلا تولیدکنندگان پلی پروپیلن 
یا پتروشیمی هایي که از خوراک گاز مایع استفاده 

می کنند تأثیر منفی بگذارد.

مکث
قبرستان پروژه های شکست خورده

یکی از رایج ترین اشتباهات سیاستگذاران اقتصادی در ایران، سرنزدن آنها به 
قبرستان پروژه های شکست خورده است و تازه اگر هم سربزنند، به جای درک 
شــناختی از واقعیت های اقتصادی به تکرار سیاست های اشتباه گذشته ادامه 
می دهند و همین مسئله مانع شفاف اندیشیدن آنها برای تغییر ریل سیاستگذاری 
شده است. نتیجه این تکرار را می توان در گزاره مهم اما تکراری گزارش ماهانه 
بانک مرکزی مشــاهده کرد که همواره تکرار می کند در تداوم مســیر جاری 
تسهیلات بانکی، باید ملاحظات مربوط به کنترل تورم را درنظر گرفت و همواره 
مراقب قدرت گرفتن پتانسیل های تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد بود.
راســتی آیا بانک مرکزی خودش به این مهم اعتقاد دارد و حاضر به استدلال 
در برابر سیاست های تســهیلات تکلیفی و تحمیلی به بانک ها از کانال دولت 
و مجلس می شود؟ آمارها نشان می دهد سیاســتگذار پولی همچنان گرفتار 
قبرستان پروژه های شکست خورده است و گیرندگان تسهیلات رانتی همچنان 
تلاش می کنند به بهانه حفظ تولید و اشتغال، خود را پشت سیاستمداران حامی 

مخفی نگه دارند.
بانک مرکزی می گوید: برای افزایش توان مالی بانک ها، باید ســرمایه بانک ها 
و نسبت کفایت ســرمایه آنها بهبود پیدا کند و از حجم تسهیلات غیرجاری 
بانک ها کاسته شود و بهره وری پولی در تامین سرمایه در گردش تولیدی جدی 
گرفته شود. افزون بر این مدام تکرار می شود در اجرای سیاست های اعتباری و 
تسهیلات دهی بانک ها، پرهیز از فشارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب 
بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم در تامین مالی 

طرح های اقتصادی ایجادی اولویت دارد.

مکث

بازار مســکن با جــذب 40درصــد از کل 

سرمایه گذاری انجام شــده در اقتصاد 

ایــران، خصوصی ترین بخــش اقتصاد 

ایران است

اول ساختار را اصلاح کنید
حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی که این روزها 
از واگذاری ســهام 2 باشگاه ورزشی اســتقلال و پرسپولیس 
مدام خبر می دهد، درباره واگذاری سهام دولت در 2 کارخانه 
خودروسازی ایران خودرو و سایپا می گوید این سهام فعلًا قابل 
واگذاری نیست زیرا همه سهام دولت در این دو واحد صنعتی، 

در وثیقه است و ابتدا باید وثایق برداشته شود.
خصوصی سازی و کاهش سهم دولت در اقتصاد سال هاست که 
در دستور کار قرار گرفته؛ اما نتیجه سیاست گذاری های انجام 
شــده برای تحقق این هدف، کمتر به نتیجه مطلوب رسیده 
اســت. از یک ســو برخی از بنگاه ها برخلاف نظر قانونگذار به 
بخش خصوصی واگذار نشد و نتیجه آن ایجاد بخش جدیدی 
در اقتصاد ایران به نام خصولتی شد؛ بخشی که نه خصوصی بود 
و نه دولتی. از سوی دیگر، برخی دیگر از بنگاه های دولتی که به 
بخش خصوصی واگذار شد سرانجام دردناکی داشت و در چند 

مورد به فسخ واگذاری منجر شد.
واقعیت این است که واگذاری بخشی از سهام به مردم، هرگز 
به معنای خصوصی سازی نیست بلکه بیشتر به معنای انتقال 
دارایی اســت. از این جهت تا زمانی که مدیریــت بنگاه ها از 
ورزش گرفته تا صنعت واگذار نشــود و مهم تــر اینکه دولت 
دست از دخالت در سیاستگذاری ورزشی و اقتصادی برندارد، 
خصوصی سازی واقعی رخ نخواهد داد. فرض کنید دولت تمام 
سهام خود در 2 باشگاه استقلال یا پرسپولیس را واگذار کند 
یا یکی پیدا شود و همه ســهام وثیقه را آزاد کند، تصور اینکه 
دولت دست از دخالت برمی دارد و اجازه می دهد این بنگاه ها 
خودشان به حیات ادامه دهند، دســت کم در افق میان مدت 

بعید است.
قربان زاده اگر می خواهد خصوصی سازی واقعی شود، بهتر است 
به وزیر اقتصاد پیشنهاد کند تا ساختارها اصلاح شود و پنجره 
دخالت دولت در نقل و انتقالات مدیریتی بسته شود تا رایحه 
خوش خصوصی سازی در فضای اقتصاد بپیچد. رئیس سازمان 
خصوصی سازی مأموریت دشواری برای تغییر نگرش دولت و 
مجلس درباره خصوصی سازی بر دوش خود احساس می کند. 

او می تواند اگر دولت بخواهد.

 از موجودی
مسکن کشور

18.5
درصد

 از معاملات
 مسکن

45
درصد

 از ارزش 
بازار مسکن

51
درصد

 از تولید 
ناخالص داخلی

4.5تا 5.5
درصد

 از کل 
اشتغال کشور

11
درصد

 از تسهیلات
 بانکی

5.2 تا 5.7 
درصد

 از کل 
سرمایه گذاری دولت

 0.6تا 2.9
درصد

از کل گردش مالی 
اقتصاد کلان

 23.9تا 36.1
درصد

 از سرمایه گذاری 
کل کشور

 37.4تا 44.3
درصد

سهم بخش 
مسکن و 
ساختمان

سهم تهران

سهم بخش های مختلف از کل تسهیلات بانکی در 10ماه امسال

بخش بازرگانی
سال 1400سال 1399

بخش خدمات
سال 1400سال 1399

بخش کشاورزی
سال 1400 سال 1399

 7.2
درصد

 30.2
درصد

 5.2
درصد

 39.6
درصد

 41.8
درصد

 15.3
درصد

 18
درصد

 6.9
درصد

 29.6
درصد

 5.7
درصد

بخش ساختمان و مسکن
سال 1400 سال 1399

بخش صنعت و معدن
سال 1400 سال 1399
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با اینکه گفته می شــود پیک اومیکرون، نسبت به 
 سویه های قبلی ضعیف تر است، اما آمار ابتلا و مرگ 
نشان می دهد که این سویه هم خطرناک است، هم 
وخامت حال دارد و هم می تواند منجر به بستری و 
مرگ شود. حالا در این شرایط، بخش های کرونای 
بیمارســتان ها که پس از پیک پنجم تعطیل شده 
بودند، در حال بازگشایی اند و با روند صعودی ابتلا، 
نگرانی از کمبود تخت هــای مراقبت های ویژه هم 
بالا رفته است. اما چالش  مهم تر، کمبود داروست. 
آنطور که از داروخانه های کشــور خبر می رســد، 
شربت های آنتی بیوتیک کودکان و بزرگسالان در 
بعضی استان ها نایاب شده و آمپول های  ب کمپلکس 
و استامینوفن و حتی ناپروکسن و اکسپکتورانت هم 
به سختی در داروخانه ها پیدا می شود. سرم ها هم به 
همان وضعیت کمبود و توزیع قطره چکانی مشابه 
پیک پنجم برگشته اند؛ وضعیتی که نگرانی جدی 
را رقم زده چرا که به گفته بســیاری از متخصصان 
و مسئولان حوزه بهداشت و درمان احتمال ادامه 
روند افزایشی کرونا تا ۳هفته دیگر با افزایش چندین 
برابری تعداد بیماران وجــود دارد و با اوج گیری و 
جولان دوباره کرونا، کمبود دارو می تواند دوباره به 

افزایش قیمت ها و داغ شدن بازار سیاه منجر شود.
این وضعیت تکرار سناریوی پیک های قبلی است، 
به ویژه در پیک پنجم که داروهایی مثل رمدسیویر یا 
سرم و اکسیژن دچار کمبود شد و مردم را با مشکل 
مواجه کرد. در مرداد و شهریور امسال بود که کمبود 
شدید ســرم مشــکلات حاد برای بیماران و کادر 
درمان را همراه داشت، به طوری که قیمت سرم ها 
از 10تا 15هزار تومان به 200هزار تومان رسید و 
به سختی پیدا می شــد یا کمبود داروی 800هزار 
تومانی رمدسیویر در داروخانه ها که مردم را مجبور 
به خرید آن از 5میلیون تا 20میلیون تومان در بازار 
آزاد کرد. شنیده می شود به دلیل کمبود منابع ارزی، 
تامین مواد اولیه برخی داروها با مشکلاتی همراه 
بوده و این مسئله کمبود بسیاری از داروها را رقم زده 
است. هرچند که وزیر بهداشت، اخیرا از تامین ارز 
ترجیحی کافی برای دارو از سوی ریاست جمهوری 
خبر داده و گفته بود که مــردم اصلا نگران کمبود 
دارو نباشند. با این حال بهرام دارایی، رئیس سازمان 

غذا و دارو روز گذشته در نخستین نشست خبری 
خود، دلیل اصلی تامین نشــدن دارو را مشکلات 
ارزی عنوان کرد و گفت:» حــدود 2میلیارد دلار 
برای تامین دارو و تجهیزات پزشکی در سال1۴00 
در اختیار داشتیم که این مبلغ در 6ماه اول امسال 
تمام و منجر شــد تا مشــکلاتی در زمینه تامین 
پایدار دارو در نیمه دوم ســال ایجاد شود. اکنون با 
اختصاص ۷00میلیون دلار امیدواریم تا پایان سال 

کمبودهایمان به حداقل برسد.« 

نمی توان تمام داروها را وارد بازار کرد
البته به گفته بهرام دارایی، رئیس سازمان غذا و دارو 
با توجه به شیوع گسترده بیماری، کمبود دارو قابل 
پیش بینی است اما گاهی در پیک بیماری هر قدر 
هم دارو تامین شــود باز هم کمبود مقطعی وجود 

خواهد داشت.
 او در پاســخ به پرسش همشــهری درباره کمبود 
رمدســیویر در پیک پنجم و احتمال تکرار همان 
شــرایط در پیک اومیکرون، توضیح داد: »تنها در 
پیک پنجم به اندازه ۴ماه رمدســیویر در کشــور 
مصرف شد و هزینه زیادی به سیستم درمانی کشور 
تحمیل کرد. همان زمان هم این امکان وجود داشت 
که با رعایت شیوه نامه های درمانی مصرف را کاهش 
دهیم و کنترل کنیم اما چنین نشــد و این مشکل 
هنوز هم وجود دارد. این مسئله در حوزه سرپایی 
و مطب هــای خصوصی باعث می شــود که گاهی 
تجویزها بســیار بالا برود و در این شرایط هرقدر 
هم که دارو، استامینوفن  و سرم  تامین شود، باز هم 

کمبود مقطعی هست.«
 دارایی یکی از چالش های مهــم در تامین دارو را 
تامین مالی دانشــگاه ها عنوان کرد و گفت که این 
مراکز هم باید بتوانند مطالبات شــان را پرداخت 
کنند و ذخایر راهبردی خودشان در حوزه را افزایش 
دهند. رئیس ســازمان غذا و دارو، در ادامه درباره 
توزیع قطره چکانی داروها و ســرم هم توضیح داد: 
»نمی توان تمــام داروها را وارد بــازار کرد چرا که 
یکی از مشــکلات ما ارزان بودن داروست و ممکن 
اســت به راحتی از زنجیره توزیع و دسترس مردم 
خارج شود. باید با وسواس بیشــتری آن را توزیع 
کرد، این روش می تواند منجر به کمبود مقطعی و 
موقت شود. البته در پیک اومیکرون شدت بیماری 
مانند سویه دلتا نیســت و نحوه مواجهه متفاوت 
اســت، بنابراین ضرورت دارد پزشکان شیوه های 

درمانی تجویز را رعایت کننــد تا منجر به افزایش 
مصرف بی رویه و غیرضروری دارو، نشود.« دارایی، 
شرایط فعلی را نســبت به ماه های گذشته و حتی 
سال قبل بهتر توصیف می کند و می گوید: »ما سعی 
می کنیم با کمک دولت، کمبودها را جبران کنیم. 
ماه قبل ۷00میلیــون دلار از 1.5میلیارد دلاری 
که درخواســت کردیم در اختیارمان قرار گرفت و 
به زودی بقیه آن را هم پرداخت می کنند تا بتوانیم تا 

اسفند کمبودها را به حداقل برسانیم.« 

برای تامین دارو دیر اقدام شد
علی فاطمی، نایب رئیس انجمن داروسازان ایران 
ازجمله افرادی است که نسبت به کمبود احتمالی 
داروهای تزریقی کرونا در پیک ششم هشدار داده و 
گفته بود:  »اگر در تامین داروهای مربوط به مقابله 
با ویروس جدید خللی وارد شود، آن وقت خروج از 
پیک مربوط به اومیکرون به  سختی میسر خواهد 
بود. البته هنوز به انــدازه پیک های چهارم و پنجم 
اوضاع بحرانی نیست اما نمی توان وضعیت کنونی 
تامین و توزیع دارو، ازجمله سرم را عادی تلقی کرد 
چرا که هنوز هم داروخانه ها به شــکل سهمیه ای 

سرم دریافت می کنند.«
 او حالا از نایاب شــدن داروهای ســاده ازجمله 
اکســپکتورانت یــا شــربت های آنتی بیوتیــک 
و دیفن هیدرامیــن در بعضی اســتان ها و کمبود 
دیگر داروها ازجمله ب کمپلکس و استامینوفن و 
حتی قطره بینی کلرور سدیم در داروخانه ها خبر 
می دهد و به همشــهری می گوید: »از آنجایی که 
هم اکنون بسیاری از مردم تست کرونا نمی دهند 
تا مشخص شــود مبتلا به کرونا یا سرماخوردگی 
شده اند، اقدام به خوددرمانی می کنند و به همین 
دلیل مصرف داروهای مشــابه افزایش پیدا کرده 
است. همین مصرف بالا، سبب شده تا این داروها با 
کمبود مواجه شود.« به گفته او، هم اکنون بسیاری 
از کودکان هم مبتلا به کرونا شده اند و این وضعیت 
منجر به نایاب شدن شربت های آنتی بیوتیک در 
برخی استان ها شده اســت. البته برخی داروها در 
داروخانه های دولتی و منتخب توزیع می شود و این 
مسئله از نگاه سازمان غذا و دارو یعنی رفع کمبود، 
اما از نظر ما دارو زمانی کمیاب نیست که در تمام 
داروخانه های شهر موجود باشد. او تأکید می کند 
که تامین دارو برای این فصل، با تعلل صورت گرفت: 
»با توجه به شــیوع دیرهنگام پیک اومیکرون در 

کشور نسبت به سایر کشــورها، ما باید برای پیک 
ششم خیلی زودتر اقدام می کردیم. حالا افزایش 
مصرف برخی داروها و کمبود نقدینگی در بعضی 
شرکت های تولید دارو برای تامین ارز مواداولیه، 
کمبودها را به وجود آورده است. البته این وضعیت 
قابل پیش بینی بود که ما امســال زمستان سخت 

دارویی داشته باشیم.«
 فاطمی البته اختصاص ارز جدید از ســوی نهاد 
ریاســت جمهوری را اقدامی تأثیرگــذار می داند 
اما معتقد است که پروســه زمان بر اختصاص ارز 
و آماده شــدن حواله ها برای خرید از شرکت های 
خارجی فرایندی چند ماهه اســت و نمی تواند در 
شــرایط کنونی به ویژه در مواجهه با پیک ششم، 
کمبود دارویی کشــور را برطرف کند: »بهتر بود 
این اقــدام زودتراتفاق می افتاد چــرا که معمولا 
پیش بینی ها برای تامین داروهای زمستان باید در 
تابستان صورت بگیرد، از جلمه واکسن آنفلوآنزا و 
آنتی بیوتیک ها و شربت های سرماخوردگی مورد 
نیاز بیماران در فصل سرما.« به گفته این مسئول 
هم اکنون حتی اقلام دارویــی ایرانی هم با کمبود 
مواجه شده و این نشــان می دهد اتفاق متفاوتی 
رخ داده و شــرکت ها در تامیــن مواداولیه شــان 
دچار مشکل شــده اند: »برخی داروها که در 2ماه 
اخیر دچار کمبود نبوده اند، دوباره وارد فهرســت 
کمبودها شده اند ، یعنی شرایط در این دو ماه بهبود 
پیدا نکرده است. شــرکت های پخش دارو همین 
حالا هم 11هزار میلیارد تومــان از داروخانه های 
دولتی و بیمارستان ها طلبکارند و نقدینگی کافی 
بــرای تامیــن داروی داروخانه هــا را ندارند. این 
وضعت باعث می شــود که کل زنجیره تامین دارو 
دچار اختلال شود. یعنی تولیدکننده برای خرید 
مواداولیــه تولید دارو، شــرکت های پخش برای 
بدهی های ســنگین و داروخانه ها هم برای تامین 
حتی اقلام خیلی ســاده که در خود کشور تولید 
می شــود، دچار مشکل می شــوند.« نایب رئیس 
انجمن داروســازان ایران همچنیــن از مکاتبه با 
ســازمان غذا و دارو برای کنتــرل و جلوگیری از 
مصرف بی رویه برخی داروها کــه در دوران کرونا 
بیشتر مصرف می شــوند هم خبر می دهد: »این 
احتمال وجود دارد کــه در ارتباط با برخی داروها 
به خصوص داروهــای تزریقی کرونا که با ســرم 
مصرف می شوند دچار مشکل شویم زیرا هم اکنون 

برخی از سرم ها هم دچار کمبود هستند.«

داروهای ساده نایاب شدند
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران به همشهری می گوید داروهایی مثل اکسپکتورانت یا شربت های آنتی بیوتیک

 و دیفن هیدرامین در بعضی استان ها نایاب شده و برخی داروخانه ها از کمبود دیگر داروها خبر می دهند

براساس گفته قائم مقام معاونت اجتماعی، استان های آذربایجان غربی، البرز و... بیشترین محلات جرم خیز)آلوده( را دارند
شناسایی هزار و 500 منطقه جرم خیز در کشور

شناسایی1500منطقه جرم خیز در کشور خبری بود که چندی پیش از 
رضا مسعودی فر، قائم مقام معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه مطرح شده بود؛ مناطقی که درگیر با خرید و فروش مواد مخدر و 
همچنین تولید موادمخدر صنعتی هستند. این مناطق پس از شناسایی 
در دستور کار معاونت پیشگیری قرار گرفتند تا اقدامات لازم انجام شود.

براساس توضیحات ارائه شده از سوی مســعودی فر گزارش ها حاکی 
از این است که در برخی از مناطق حاشــیه ای شهرها که مورد رصد و 
توجه نیست، این اتفاقات رخ می دهد. برخی از مکان ها در این مناطق 
جرم خیز پس از شناسایی، پلمب شدند و همچنین دستگیری هایی در 
این مناطق اتفاق افتاده است:» بیشترین محلات آلوده شناسایی شده 
مربوط به استان های آذربایجان غربی، البرز، اصفهان، خراسان جنوبی، 

فارس، مرکزی و کرمانشاه است.«
مسعودی فر در گفت وگو با ایلنا به مسائلی همچون دلایل شکل گیری 
اعتراضات احتمالی در آینده، ازدواج دختران در سنین کم و پیش نویس 
طرحی برای به رســمیت شــناختن کارآگاهان خصوصی پرداخت. 
قائم مقام معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه با اشاره 
به اعتراضات اصفهان که به دلیل خشک شدن زاینده رود شکل گرفته 
بود، توضیح داد:»مشکلات مربوط به آب طبیعتا یک پیشینه طولانی 
دارد و اتفاقاتی در طول سال های مختلف شکل گرفته و نهایتا به این 

وضعیتی که هم اکنون داریم، تبدیل شده است.«

 »آب« محرک اعتراضات
او در بخشی از گفت وگو به توضیح » بیشترین اعتراضاتی که احتمال دارد 
در کشور رخ دهد«پرداخت. براساس گفته او» آب یکی از موضوعاتی است 
که ما را با مشکل مواجه خواهد کرد. تغییر اقلیم و کاهش بارندگی ها، ما 
را با مشــکلاتی در این زمینه مواجه کرده است. همچنین بخش شرب، 
کشــاورزی و صنعت به آب نیاز دارند؛ بنابراین یکــی از موضوعاتی که 
احتمالا در آینده با اعتراضاتی از ســوی مردم درخصــوص آن مواجه 
باشیم، ممکن است موضوع آب باشــد.« مرکز آمار در بهار سال جاری 
با انتشــار آماری، خبر از ازدواج 9هزار و ۷5۳دختر 10 تا 1۴ ساله داد و 
این تعداد ازدواج در قیاس با آمارهای فصلی 2 سال اخیر، بالاترین آمار 
فصلی ازدواج دختران 10 تا 1۴ ساله است. انتشار چنین آماری موجب 
نگرانی از افزایش ازدواج های اجباری دختران در سن پایین شده؛ اتفاقی 
که مسعودی فر برای پیشــگیری از آن بر آموزه های درست اجتماعی 
و فرهنگی تکیه می کند:» ما باید در این زمینه اطلاع رســانی کنیم تا 
خانواده ها بدانند که چنین ازدواج هایی چــه صدماتی از لحاظ روحی، 

روانی، جسمی و احتماعی برای دختر ایجاد خواهد کرد.«

طرحی برای کارآگاهان خصوصی
یکی از موضوعاتی که در معاونت پیشگیری از وقوع جرم مطرح شده، 
بحث کارآگاهان خصوصی است. براساس گفته مسعودی فر پیش نویس 

طرحی در رابطه با این موضوع تدوین شــده و در معاونت حقوقی قوه 
قضاییه در حال بررســی اســت:»ما درخصوص راه اندازی کارآگاهان 
خصوصی هم از مردم نظرسنجی گرفتیم و عموما موافق بودند. همچنین 
بررســی  هایی در این زمینه، خودمان انجام داده ایم. به نظر می آید این 
موضوع نیاز کشور ما نیز بوده و به صورت غیرقانونی این اتفاق در حال 
رخ دادن اســت. هم اکنون نیز مواردی با عناویــن پی جویی، کارآگاه 
خصوصی و مشــاوره های پلیســی در فضای مجازی تبلیغ می شود و 
عده ای از این موضوع سوءاســتفاده می کنند و بعضــا هم وارد حریم 
خصوصی افراد می شوند؛ لذا ما بر این مبنا گفتیم چنین سازمان و نهادی 
شاید در کشور ما نیز لازم باشد.« این مقام قوه قضاییه توضیح داد که 
با راه اندازی کارآگاهان خصوصی هم می توان از تجربه کســانی که در 
حوزه تحقیق و کشف جرم کار کرده اند در دوران بازنشستگی استفاده 
کرد و همچنین مانع از سوءاســتفاده افراد ســودجو شد:» همچنین 
می توانیم برخی از پرونده ها را برای حل شدن به  آنها ارجاع دهیم و یک 
کار پیشگیری با راه اندازی آن صورت می گیرد و می توانیم با راه اندازی 
کارآگاهان خصوصی، با ارجاع موضوعات به این افراد از تشکیل پرونده 
در مراجع قانونی جلوگیری کنیم. پیش نویس این طرح نیز تدوین شده 
و در معاونت حقوقی قوه در حال بررسی و پیگیری است. درصورتی که 
به این جمع بندی برسند لازم است در این خصوص لایحه ای تنظیم و 

اقدامات لازم انجام شود.«

کرونا

تنها نیمی از مردم ماسک می زنند
بررســی آخرین آمار رعایت پروتکل های بهداشــتی 

براساس گزارش وزارت بهداشت 
در شــرایطی که تنها راه غلبه بر پیک ششــم با همه گیری 
اومیکــرون را رعایت پروتکل هــای بهداشــتی و تکمیل 
واکسیناســیون اعلام می کننــد، براســاس آخرین اعلام 
وزارت بهداشت، میانگین اســتفاده از ماسک در مکان های 
عمومی 55درصد اعلام می شــود. همه اینها در شــرایطی 
اســت که هم اکنون 2۴۷شهرســتان در وضعیــت قرمز، 
112شهرســتان در وضعیت نارنجی و 89شهرســتان در 
وضعیت زرد قرار دارند و هیچ منطقه ای روی نقشــه کشور 
آبی نیســت. در کنار همه اینها هم تنها در یک شــبانه روز، 
1۴8نفر به فوتی های کرونا و 25هزار و 812نفر به مبتلایان 
اضافه شــدند. جدیدترین گزارش وزارت بهداشت از میزان 
رعایت پروتکل های بهداشــتی که مربوط به هفته منتهی 
به 2۳بهمن )1۳تا 2۳بهمن( است نشان می دهد که میزان 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی در این مدت، 5۷.۷1درصد 
بوده که با توجه به شــدت شیوع کرونا با ســویه اومیکرون، 
عدد قابل تاملی است. براســاس این گزارش، میزان رعایت 
پروتکل ها در اوایل اردیبهشت سال 99 بالای ۷۷درصد بوده 
که در مرداد همان ســال به بیش از 81درصد رسیده بود، 
در شهریور 99کمی افت داشــت، در اوایل آبان همان سال 
دوباره به بالای ۷8درصد رسید و در ادامه تا بهمن ماه سال 
گذشته بالای 80درصد قرار داشت. از ابتدای امسال اما روند 
رعایت پروتکل ها کاهش قابل توجهی پیدا کرد. به طوری که 
در فروردین امسال یکباره روی عدد 58درصد قرار گرفت، 
در خرداد کمــی بالا رفت و تا مرز ۷0درصد رســید، در تیر 
به شدت کم شد و روی ۳9درصد قرار گرفت. در شهریور اما به 
65درصد رسید. پس از آن اما تا دی ماه کمی بالای ۴0درصد 
بود و در نهایت براساس آخرین گزارش ها، میانگین رعایت 

پروتکل های بهداشتی 5۷.۷1درصد اعلام شده است.
در نمودار مقایسه روند رعایت پروتکل های بهداشتی با روند 
ابتلا به کرونا هم مشخص است که میزان رعایت پروتکل های 
بهداشتی با وجود بالا رفتن میزان ابتلا در هفته های گذشته 
روند صعودی پیدا نکرده اســت. این نمــودار میزان رعایت 
پروتکل ها را به نسبت ابتلا به کرونا از فوریه )بهمن - اسفند( 
2020 تا ژانویه )دی - بهمن( 2022 نشــان می دهد. بنابر 
داده های این نمودار، با اینکه در فوریه 2020 میزان آلودگی 
به کرونا کم بود، اما رعایت پروتکل های بهداشــتی با فاصله 
زیادی روند صعودی داشت،که در ادامه با کاهش موارد ابتلا، 
میزان رعایت ها هم کم شــد. در سپتامبر)شهریور - مهر( 
2021با اینکه موارد ابتلا دوباره روند صعودی به خود گرفت 
اما رعایت پروتکل ها، افت شدیدی پیدا کرد و پس از یک دوره 
ثبات، دوباره کاهش پیدا کرد. حالا هم با افزایش موارد ابتلا، 
رعایت پروتکل  ها که از قبل کاهش پیدا کرده بود، افزایشی 

را نشان نمی دهد.

دانشگاه ها؛ شاگرد زرنگ استفاده از ماسک
در این گزارش، میزان رعایت بهداشــت فردی، اســتفاده 
از ماســک، رعایت فاصله گذاری و... هم بــه تفکیک آمده و 
نشان می دهد رعایت بهداشــت فردی در دوره زمانی ششم 
تا 20بهمن امسال، بیش از 61.۴9درصد بوده که بیشترین 
شاخص مربوط به فرودگاه ها با 92.59درصد و کمترین آن 
مانند گزارش های قبلی مربوط به نانوایی ها با 56.۴8درصد 
بوده است؛ همچنین میانگین استفاده از ماسک در شاغلان و 
خدمت گیرندگان به تفکیک اماکن عمومی استان های کشور 
هم در این مدت، 55.۳8 درصد بوده که بیشــترین میزان 
استفاده از ماســک در اماکن عمومی مربوط به دانشگاه ها با 
90.91درصد و کمترین میزان استفاده از ماسک مربوط به 

مراکز ورزشی با ۴5.۴6درصد بوده است. 

در این میان، میانگین درصد رعایت فاصله گذاری در مکان های 
عمومی استان های کشور از ششم تا بیستم بهمن، 56.۴6درصد 
اعلام شده است. بیشــترین میزان رعایت هم مربوط به ادارات 
و ســازمان ها با 8۳.۷۴ رصد و کمترین میزان رعایت مربوط به 
تالارهای پذیرایی با ۴5.6۳درصد بوده است. همچنین میانگین 
رعایت تهویه مناسب، 59.5۴درصد بود، بیشترین میزان رعایت 
مربوط به استادیوم ها با 92.19درصد و کمترین میزان رعایت نیز 
مربوط به مراکز ورزشی با 51.61درصد رعایت بوده است. در عین 
حال میانگین درصد رعایت پروتکل واکسیناسیون 8۷.21درصد 
بود که بیشترین میزان رعایت پروتکل واکسیناسیون در اماکن 
عمومی در فرودگاه ها با 98.15درصد و کمترین میزان در پاساژها 

با 81.۷0درصد بوده است.

پلمب 1267مرکز متخلف کرونایی
براساس اعلام وزارت بهداشت، در همین مدت، از ۳میلیون و 
5۷۷هزار و 80۷مرکز تهیه، توزیع و عرضه و فروش مواد غذایی، 
مکان های عمومی و واحدهای کارگاهی، 218هزار و ۴56مورد 
بازرسی انجام شــد. در این مدت ۳۷هزار و 628مرکز اخطار 
گرفته و به مراجع قضایی معرفی شدند و یک هزار و 26۷مورد از 
این مراکز هم پلمب شدند. همچنین از12۳ هزار و 962مدرسه، 
بازرســی کرونایی انجام شــد که مهم ترین تخلف ها در این 
مدارس، مناسب نبودن فضای کلاس ها با تعداد دانش آموزان، 
رعایت نکردن فاصله گذاری بین آنها، رعایت نکردن چیدمان 
صندلی ها براساس فاصله تعیین شده، رعایت نکردن استفاده از 
ماسک در میان دانش آموزان و کارکنان مدرسه، فراهم نکردن 
شرایط مناسب برای تهویه و جریان هوا در کلاس های درس و 

تجمع والدین در مقابل ورودی و خروجی مدارس بود.

یوسف نوری
وزیر آموزش وپرورش

دربــاره وضعیــت پرداخــت معوقــات 
حق التدریس شاغلان روی آمار و ارقام 
اندکی مشکل  داریم. ماه گذشته مهر 
و آبــان را پرداخــت کرده ایــم و تســویه 
ماه هــای باقی مانــده را نیــز پیگیریــم.

)مهر(

سرداروحید مجید
رئیس پلیس فتا انتظامی کشور

شــیوع کرونــا در دنیــا و ایــران و معطــوف 
شــدن توجه ها به ظرفیت فضای ســایبر 
یکی از علت های اصلی استقبال کاربران 
از دریافت خدمات از استارت  آپ هاست. 
اســتارت آپ ها  فعالیــت  بــر  نظــارت 
از  یکــی  اینترنتــی  و کســب وکارهای 

اولویت های اصلی ماست.)ایسنا(

علی اکبر صفوی
رئیس کارگروه یادگیری الکترونیکی 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوری
همه مــا از اختــلالات اینترنــت در طــول 4، 
5ماه گذشته گلایه داریم. ظرفیت مصرفی 
کشور کمی با اختلال روبه رو شده و کیفیت 
سرویس دهی ها پایین تر آمده . این مشکل 
در چند ماه اخیر وجود داشته و در امتحانات 

هم مشکلاتی را ایجاد کرده است.)ایلنا(

نقل قول 

عدد خبر

در سال جاری نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته میزان صدقات مردمی 

کمیته امداد افزایش داشته است.
%28

تعطیلی سراسری مدارس نداریم
صادق ستاری فرد، معاون تربیت بدنی وزارت آموزش 
و پرورش، درباره تعطیلی مدارس به علت گسترش 
اومیکرون اظهار کرد: مبتنی بر تصمیم ســتاد ملی 
کرونا، مقرر شده برای مدیریت این مسئله ستادهای 
مقابله با کرونای استان ها تصمیم بگیرند و مدارس 
در برخی مناطق روســتایی ما حضوری اســت. او 
ادامــه داد: در برخی از مدارس نیــز دانش آموزان 
به صورت حضوری و مجازی و در پــاره ای مناطق 
نیز کلاس ها مجازی برگزار می شوند. او تأکید کرد: 
درباره برگزاری حضوری مدارس، اصل را بر اقتضاي 
شرایط هر منطقه گذاشته ایم و تعطیلی سراسری 
مدارس نداریم و مسئولان هر استان براساس شرایط، 
تصمیم گیری می کنند که مدارس حضوری، مجازی 
یا ترکیبی از هر دو روش را داشته باشند. ستاری فرد 
درباره نگرانی والدین از ابتلای فرزندان شان به کرونا 
گفت: همکاری و هماهنگی بین اولیا و مدارس برقرار 
است و اصل را بر همراهی و همکاري اولیا و مدارس 
گذاشته ایم. اگر هر دانش آموزی علائم سرماخوردگی 
را داشــت از حضورش در مدارس امتناع می شود 
و دانش آموزانی کــه در معرض ابتلا هســتند نیز 
در مدارس حضــور نمی یابند. اوگفــت: 95درصد 
دانش آموزان در مرحله اول واکســینه شدند و دوز 
سوم واکسینه فرهنگیان نیز ادامه دارد. واکسن زدن 
شــرط حضور در مدارس نیست و شرط پی .سی .آر 

منفی نیز نداریم.)مهر(

آموزش

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

 تومــان صدقــه مردمــی، در ۹ماهــه 
ســال جاری جمــع آوری و در امــور 
معیشــتی نیازمنــدان هزینــه شــده 

است.

434
میلیارد

تومــان  صدقــه مردمــی، طــی ۹مــاه از 
محل صندوق هــای خانگی جمع آوری 

شده است.
200
میلیارد

تومــان  صدقــه مردمــی، طــی ۹مــاه از 
محــل کمک هــای خیــران بــه مراکــز 

نیکوکاری جذب شده است.
80

میلیارد

خانــوار یعنــی 5میلیــون نفــر تحــت 
پوشــش حمایت هــای کمیتــه امــداد 

قرار دارند.
2/247

میلیون

صدقه دریافتی به صــورت کمک های 
مــوردی بــه مددجویان پرداخت شــده 

است.
%23
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پایان اخاذی های پلیس قلابی 
از دختران دم بخت

خبر

یادداشت

ادعای دختر نوجوان پرونده را وارد مرحله ای تازه کرد

مادرم قاتل نیست
»قاتل برادر ناتنی ام است. مادرم به دلیل اینکه پسرش گیر نیفتد 
خودش قتل را گردن گرفته اســت.« این ادعای تازه دختری 
نوجوان در پرونده قتل پسری اســت که جسدش مدتی قبل 

داخل یک گونی پیدا شد.
به گزارش همشهری، بامداد پنجم دی ماه و با پیدا شدن جسد 
پسری جوانی در یک گونی در خیابانی حوالی مشیریه تهران، 
تحقیقات برای کشف راز این جنایت کلید خورد. مقتول حدود 
22ساله بود و بر اثر ضرباتی که به سرش وارد شده بود، به قتل 
رسیده و حدود 8روز از مرگش می گذشت. آثار خونی که روی 
زمین به چشــم می خورد پلیس را به خانه مردی رســاند که 
می گفت مقتول پسرش است و از چند روز پیش گم شده بود. 
در این شرایط پدر مقتول به همراه نامادری  او که در آنجا زندگی 
می کردند دستگیر شدند تا اینکه نامادری اسرار جنایت را فاش 
کرد و گفت به دلیل اینکه مقتول با رفتارهایش او را آزار می داده، 
وی را به قتل رسانده است. این زن در ادامه گفت: پسر شوهرم 
همیشه از من نفرت داشــت و تهدید می کرد از زندگی پدرش 
بروم. او می گفت من جای مادرش را گرفته ام. شــوهرم و مادر 
او سال ها قبل از یکدیگر جدا شــده بودند اما او همیشه از من 
متنفر بود. تا اینکه پسر شوهرم عکس و فیلم های شخصی مرا 
به دست آورده بود و با آن تهدید می کرد که اگر از زندگی پدرش 
بیرون نروم آنها را در فضای مجازی منتشــر کرده و آبرویم را 
می برد. علاوه بر این من رازی داشتم که کاملا شخصی بود اما 
او متوجه اش شــده بود و تهدیدم می کرد که رازم را به پدرش 
می گوید تا اینکه روز حادثــه باهم درگیر شــدیم و من که از 
تهدیدهای او خسته شده بودم یک میله آهنی برداشتم و ضربه ای 
به سرش زدم. بعد از آشپرخانه چاقویی برداشتم و ضرباتی به او 
زدم. به خودم که آمدم دیدم نفس نمی کشــد و وحشت زده به 
جســد نگاه می کردم. از کاری که کرده بودم پشیمان شدم اما 
دیگر نمی توانستم زمان را به عقب برگردانم. وی ادامه داد: جسد 
را به داخل حمام انتقال دادم و در این مدت نقش بازی کردم که 
شوهرم متوجه نشود. او هم وقتی دید از پسرش خبری نیست 
گزارش گم شدن او را به پلیس اعلام کرد. من هم منتظر ماندم 
تا اینکه شبی که شــوهرم در خانه نبود جسد را داخل قالیچه 
گذاشته و به بیرون از خانه انتقال دادم. بعد به یک کارتن خواب 
پول دادم و خواستم تا دور از خانه آن را رها کند. زن جوان پس 
از اقرار به قتل بازداشت شد تا اینکه چند روز قبل دختر نوجوان 
این زن به دادسرا رفت و حقایق تازه ای را فاش کرد. وی به قاضی 
محمدتقی شعبانی، بازپرس جنایی تهران گفت: چند روز قبل 
به ملاقات مادرم رفتم چرا که هنوز باورم نمی شود او قاتل باشد. 
درحالی که بی تابی می کردم مادرم اسراری درباره قتل را برایم 
فاش کرد و از من خواســت درباره این موضوع به کسی حرفی 
نزنم. اما من نتوانستم سکوت کنم و تصمیم گرفتم راز او را فاش 
کنم چون مادرم بیگناه در بازداشــت است. مادرم برایم تعریف 
کرد که برادر دیگرم روز حادثه با برادر ناتنی ام درگیر شده و او را 
به قتل رسانده است. اما مادرم به خاطر حس مادری اش و برای 
اینکه پســرش به زندان نیفتد به دروغ خودش را قاتل معرفی 
کرده درصورتی که مادرم نقشی در جنایت ندارد و همه اینها را 

داستان سرایی کرده است.
با این ادعای تازه، پسر این زن با دستور قاضی بازداشت شده و 
هم اکنون برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران اداره 

دهم پلیس آگاهی تهران قرار گرفته است.

دوست داشتم پلیس شوم!
متهم که پسری 30ساله و سابقه دار است مدعی است که همیشه آرزویش این بوده که روزی 
لباس نظامی بر تن کند و پلیس شود اما هر چه تلاش کرد به رویاهایش نرسید. در نهایت نیز 

به دلیل بیکاری و نیاز مالی سر از دنیای تبهکاران درآورد.

چرا لباس پلیس به تن می کردی؟
از کودکی دلم می خواست پلیس شــوم اما نتوانســتم. این اواخر حتی به همه دوستان و 
آشنایانم گفته بودم پلیس هستم. لباس نظامی خریده بودم و در جمع های فامیلی به دروغ از 
ماموریت های پر خطر کاری تعریف می کردم. ماجراهایی که در فیلم های پلیسی دیده بودم. 

آنها هم با دقت گوش می کردند اما حتما حالا فهمیده اند که فریبشان داده ام.
انگیزه ات از فریب دختران دم بخت چه بود؟

در پرونده قبلی ام به رد مال محکوم شــده بودم. خودرو سرقت می کردم که دستگیر شدم و 
علاوه بر حبس به ردمال هم محکوم شدم. هدف اولم این بود که پول تهیه کنم تا هم مخارج 
زندگی ام تامین شود و هم بتوانم از شاکیان قبلی ام رضایت بگیرم. راستش وقتی عکس هایم 
در لباس پلیس را در صفحه ام گذاشتم و با استقبال دختران روبه رو شدم، ترغیب شدم که از 

آنها اخاذی کنم.
یعنی از اول نقشه ات این نبود؟

اخاذی اصلا در نقشه ای که کشیدم وجود نداشت. می خواستم دختران را فریب بدهم و بعد با 
بیهوش کردن آنها دست به سرقت اموالشان بزنم اما وقتی نخستین دختر را به باغ بردم همان 

لحظه فکر تهیه فیلم به ذهنم خطور کرد تا با آن دست به اخاذی هم بزنم.
چند دختر را با این شگرد فریب دادی؟

نمی دانم شاید 3یا 4نفر!
فکر نمی کردی لو بروی؟

اصلا. چون از دختران فیلم سیاه داشتم گمان نمی کردم آنها شکایت کنند اما حالا گیر افتاده ام 
و معلوم شد همه تصوراتم اشتباه بوده است.

مکث

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پزشکان از نسخه نویسی آنلاین تمرد می کنند
 سخنگوی سازمان نظام پزشکی می گوید برخی پزشکان ما کار با 
رایانه را بلد نیستند. این سخن فقط توجیه عمل نکردن پزشکان 
به نسخه نویسی آنلاین و تلاش آنها برای فرارهای مالیاتی است.

مجتبی گروسی از تهران 

تنها با حذف دلالان و واسطه ها جنگ اقتصادی را خواهیم برد
در تحریم و جنگ اقتصادی غرب با ملت مظلوم ایران نمی توان 
صرفا با نظارت و مبارزه قاطع، قیمت ها را کاهش داد. دلالان 
و واسطه ها به ســود متعارف راضی نیستند و معیشت مردم 
کمترین اهمیتی برایشــان ندارد پس تنها راه برنده شدن در 
جنگ اقتصادی در بعد داخلی حذف واسطه ها و دلالان است.
ساطع از تهران

خط اتوبوسرانی شهرک خانه به بیمارستان غرضی اصفهان 
ایجاد شود

ساکنان شهرک  خانه اصفهان در فاصله کمتر از ۱۰کیلومتری 
بیمارستان و درمانگاه فوق تخصصی دکتر غرضی اصفهان قرار 
دارند و ضروری است برای ســهولت دسترسی به این مرکز 

خط اتوبوس در این مسیر راه اندازی شود.
محمود از اصفهان

زمین های ساحلی قوه قضاییه در نور آزادسازی شود
قوه قضاییه در نوشهر به سمت نور، نرسیده به چلندر چندین 
قطعه زمین و ویلا نزدیک حریم دریا دارد که سال هاســت 
اختصاصی است و حسرت آن بر دل مردم مانده است. لطفا 

مسئولان نسبت به آزادسازی این زمین ها نیز اقدام کنند.
کجوری از نور

حجم زباله در جوی های تهران حیرت انگیز است
حجم زباله ای کــه در جوی هــای روباز تهران مشــاهده 
می شود از جهت بی توجهی و بی فرهنگی برخی مردم، واقعا 

حیرت انگیز و تأسف بار است.
عابر از تهران 

ناامنی در کمربندی کنارگذر اراک بیداد می کند
به تازگی در کنار کمربندی معروف به کنار گذر اراک، پشت زندان 
حدفاصل اراک تا پتروشیمی عده ای کمین کرده و با سنگ اندازی 
باعث شکستن شیشــه تریلی و کامیون های حمل بار و توقف 
اجباری یا چپ کردن آنها می شوند سپس با خفت گیری از راننده 
سرقت کرده و خودرو یا ابزارهای آن را به سرقت می برند. تاکنون 

2مورد را از نزدیک شاهد بوده ام وچند مورد نیز شنیده ام.
بهنام حیدری از هشتگرد

115بیماران را به بیمارستان های تخصصی برساند
چنــد روز قبــل بیمار  ام اســی ما توســط زحمتکشــان 
اورژانس۱۱5به بیمارستانی رسید که هیچ فایده ای نداشت 
و دوباره با هزینه شخصی ایشان را به بیمارستان تخصصی 
منتقــل کردیم. چه اشــکالی دارد اورژانس بیمــاران را به 

بیمارستان تخصصی بیمار برساند؟
مشتاق از اسلامشهر تهران

اقدامات ضربتی برای آزادسازی سواحل مناسب نیست
اقداماتی که این روزها برای آزاد سازی  سواحل انجام می شود 
می تواند تبعات پیش بینی نشده ای داشته باشد که مسئولان 
باید به آن توجه کنند. با نزدیک شدن به فصول گرم و معتدل 
خیل مسافران به سمت ساحل ها روان می شوند بدون آنکه 
زیرساختی باشد. در این شرایط کنترل اخلاقی سخت است 
و حتی مسائل امنیتی بسیاری ممکن است رخ دهد. ضروری 

است مسئولان هوشیار باشند و با برنامه پیش بروند.
اخوان از لشت نشاء رشت

پیامک

ایمیل

۱۰روز پس از شهادت شهید علی اکبر رنجبر، مأمور پلیس شیراز در 
جریان حمله یکی از اشرار پرونده این شرور با صدور کیفرخواست به 

دادگاه کیفری فرستاده شد و قرار است وی به زودی محاکمه شود.
به گزارش همشهری، این جنایت شــامگاه ۱3بهمن ماه امسال در 
شیراز اتفاق افتاد. آن شب سرهنگ دوم علی اکبر رنجبر از مأموران 
پاسگاه بیدزرد همراه با یکی از سربازان مشغول انجام وظیفه بودند 
که مرد شروری به سوی آنها حمله کرد. این جوان ابتدا سرباز پاسگاه 
را مجروح کرد و سپس به سوی سرهنگ رنجبر یورش برد و  وقتی او 
را روی زمین انداخت با ضربه  چاقو وی را به شهادت رساند و سوار بر 
یک پراید سفید گریخت. ساعتی بعد از این حادثه بود که فیلم این 
درگیری در شبکه های اجتماعی منتشــر شد و مردم سراسر کشور 
را شوکه کرد و همه منتظر دســتگیری عامل جنایت بودند تا اینکه 

ساعاتی بعد ماموران موفق شدند او را دستگیر کنند. 
متهم پس از دستگیری به قتل مأمور پلیس اعتراف کرد اما با گذشت 
۱۰روز از این حادثه هنوز جزئیات زیادی از اعترافات او منتشر نشده 
است. در این شرایط روز گذشته رئیس کل دادگستری استان فارس 
از صدور کیفر خواســت این پرونده در دادســرای عمومی و انقلاب 
شــیراز خبر داد. حجت الاسلام سیدکاظم موســوی با بیان اینکه 
اتهامات متهم مباشرت در قتل شهید علی اکبر رنجبر، سرقت اسلحه 
سازمانی مرحوم و ایراد ضرب و جرح عمدی به سرباز وظیفه است، 
گفت: پس از تکمیل تحقیقات و طی شدن روند قانونی پرونده با صدور 
کیفرخواست و قرار جلب به دادرسی برای رسیدگی به دادگاه کیفری 
یک استان فارس ارسال شد. وی ادامه داد گفت: تحقیقات و تکمیل 
روند قانونی در دادسرا به صورت شبانه روزی و به قید فوریت و البته 

دقت بالا انجام شد و امیدواریم که دادگاه رسیدگی به این پرونده رادر 
سریع ترین زمان ممکن با رعایت موازین شرعی و قانونی برگزار کند.

رئیس کل دادگستری اســتان فارس درباره علنی بودن دادگاه نیز 
گفت: درصورت وجود نداشتن موانع قانونی دادگاه به صورت علنی 

برگزار خواهد شد.

مجــرم ســابقه دار با قــرار دادن 
عکس هایــی در لبــاس پلیس در 
اینســتاگرام، دختران دم بخت را 
فریب می داد و آنها را به دام سیاهی که برایشان پهن 

کرده بود می کشاند.
به گزارش همشــهری، تحقیقات دراین پرونده از 

مدتی قبل و با شکایت دختری جوان شروع شد.
وی به کارآگاهان پلیــس آگاهی تهران گفت: چند 
وقت قبل در اینستاگرام با پسری جوان به نام حسام 
آشنا شدم. صفحه شخصی او پر بود از عکس هایش 
که اغلب لباس نظامی به تن داشــت. او مدعی بود 
که مأمور پلیس است و همیشــه از ماموریت های 
کاری اش برایم تعریف می کرد و پس از چندبار تماس 
تلفنی و چت کردن، به او علاقه مند شدم و سرانجام با 

یکدیگر قرار ملاقات گذاشتیم.
وی ادامــه داد: او از من خواســتگاری کرد و چون 
اعتمادم به او جلب شده بود، به وی جواب مثبت دادم. 
حسام می گفت که شرایط کاری خوبی دارد و از لحاظ 
مالی هیچ مشکلی ندارد تا یک روز با من تماس گرفت 
و قرار ملاقات گذاشت. وقتی سوار ماشین او شدم به 
سمت باغی در اطراف تهران رفت. در بین راه به من 
آبمیوه  داد و من پس از نوشیدن آن دچار سرگیجه 
و نیمه هوش شــدم. وقتی به باغ رســیدیم تصاویر 
مبهمی به خاطر دارم. او از من خواست تا پای برگه ای 
را انگشت بزنم و امضا کنم. بعدا متوجه شدم که داخل 
کاغذ نوشته بود که من با میل خودم پول به حساب او 
واریز کرده ام. پس از آن دیگر چیزی به خاطر ندارم و از 
هوش رفتم. وقتی چشمانم را باز کردم داخل ماشین 
حسام و مقابل در خانه ام بودم. او عکس ها و فیلم هایی 
به من نشان داد که در زمان بیهوشی من گرفته بود. 
سپس گفت که اگر به کسی حرفی بزنم و یا شکایتی 
علیه او مطرح کنم تمام عکس و فیلم ها را در فضای 

مجازی منتشر کرده و آبرویم را می برد. بعد با لگد مرا 
به بیرون از ماشینش پرتاب کرد و رفت. تا چند ساعت 
شوکه بودم و باور نمی کردم که به همین راحتی فریب 
خورده ام. وقتی به خودم آمدم فهمیدم که چه بلایی 
سرم آمده است. حسام نه تنها از من عکس و فیلم تهیه 
کرده بود، که بخشی ازموجودی حسابم را هم خالی 
کرده و تمام طلاهایم را دزدیده بود. اما ماجرا به اینجا 
ختم نشد چرا که او مدتی بعد با من تماس گرفت و 
اخاذی های سریالی اش را شــروع کرد. می گفت که 
برای حفظ آبرویم باید به او پــول یا طلا بدهم و من 
از ترس اینکه مبــادا فیلم ها را منتشــر کند، تن به 
خواســته اش دادم اما وقتی دیدم باج گیری های او 

تمامی ندارد تصمیم به شکایت گرفتم.

قربانیان سریالی
با این شکایت تحقیقات مأموران پلیس آگاهی تهران 
برای شناسایی و دستگیری حسام شروع شد اما در 
مدتی کوتاه چند شکایت مشابه دیگر هم پیش روی 
تیم تحقیق قرار گرفت. همه این شــکایت ها نشان 
می داد متهم تحت تعقیب به صورت سریالی دختران 
دم بخت را به دام انداخته و دســت به اخاذی از آنها 
می زند. مأموران همچنین متوجه شــدند که تمام 
شاکیان از طریق اینستاگرام با او که خودش را پلیس 
معرفی کرده بود آشنا شده بودند. پلیس قلابی پس 
از آنکه اعتماد دختران را به خودش جلب می کرد، آنها 
را به باغی در اطراف تهران می کشاند و پس از آنکه با 
آبمیوه، غذا یا نسکافه مسموم آنها را بیهوش می کرد 
دست به ســرقت اموال آنها زده و پس از تهیه فیلم 

دست به اخاذی می زد.
با افزایش شکایت های مشابه و سرنخ های موجود، 
مأموران پلیــس آگاهی تهران خیلــی زود موفق 
شدند مخفیگاه متهم را شناســایی و در عملیاتی 

غافلگیرانه وی را دستگیر کنند. او اگرچه در ابتدا 
اظهار بی گناهی می کرد و مدعی بود که شــاکیان 
دروغ می گویند امــا در مواجهه حضوری با آنها، به 

جرم خود اقرار کرد و با دســتور دادیار دادســرای 
ســرقت برای انجام تحقیقات بیشــتر در اختیار 
مأموران اداره پنجم پلیس آگاهی تهران قرار گرفت.

پرونده قاتل شهید رنجبر در دادگاه کیفری

»پسرم دچار مرگ مغزی بود و دیگر به 
زندگی بازنمی گشــت اما اعضای بدن 
او می توانست چند بیمار را نجات دهد. 
به همیــن دلیل اعضای بدنــش را اهدا 
کردیم.« این بخشــی از حرف های پدر 
محمدامین، پسر ۱4ساله نهاوندی است 
که چند روز قبل دچار مرگ مغزی شد 
و خانواده او اعضای بدنش را به بیماران 
نیازمند اهدا کردند و بــا این کار، جان 

دست کم 4نفر را نجات دادند.
به گزارش همشــهری، محمــد امین 
شهبازی ۱4سال داشت و با خانواده اش 
در نهاوند زندگی می کرد. او از 2 سال قبل 
در یک مکانیکی کار می کرد. پسر نوجوان 

با اینکه سن زیادی نداشــت اما همه از 
پشتکار و تلاش او صحبت می کردند. او 
هر روز سوار بر موتورسیکلتش از خانه به 
مکانیکی می رفت و برمی گشت. او آخرین 
روز دی ماه امســال، پس از پایان کارش 
در مکانیکی ســوار بر موتورســیکلتش 
شــد تا به خانه برگردد اما در میانه راه، 
خودرویی با او برخورد کرد و حادثه تلخی 
رقم خورد. با وجود اینکه محمدامین به 
مرکز درمانی منتقل شد اما به دلیل شدت 
جراحاتش دچار وضعیت خطرناکی شده 
بود. پزشکان بیمارستان علی مردان خانی 
نهاونــد تلاش های زیادی بــرای نجات 
این پســر نوجوان انجام دادند اما سطح 

هوشــیاری محمدامین کمتر می شد تا 
اینکه آنها چند روز قبل اعلام کردند؛ او 
دچار مرگ مغزی شــده و دیگر امیدی 
به بازگشتش وجود ندارد. در این شرایط 
پزشکان به خانواده ام پیشنهاد کردند تا 
اعضای بدنش به بیمــاران نیازمند اهدا 

شود.
علی اصغر شــهبازی، پدر محمد امین 
در این باره می گوید: پســرم یک ماه در 
بخش مراقبت های ویژه بیمارستان تحت 
نظر بود و ما هر روز دعا می کردیم که او 
دوباره به زندگی بازگردد. اما متأسفانه این 
اتفاق رخ نداد و پس از گذشت این مدت 
پزشکان اعلام کردند؛ سطح هوشیاری 

پسرم پایین اســت و دچار مرگ مغزی 
شــده اســت. آنها گفتند بهتر است تا 
زمــان داریم رضایت بدهیــم و اعضای 
بدن محمدامین را بــه بیماران نیازمند 

اهدا کنیم.

او ادامه می دهد: من و همسرم روزهای 
سختی را می گذراندیم. با خودمان گفتیم 
حالا که محمدامین را از دست داده ایم، 
بهتر است با اهدای عضو موافقت کنیم تا 
اعضای بدن پسرمان همچنان زنده بماند 
و باعث زنده ماندن چند بیمار دیگر شود. 
به همین دلیل رضایتنامه را امضا کردیم 
و اعضای بدن پسرم به چند بیمار دیگر 

اهدا شد.
در همین حــال دکتر ســاناز دهقانی، 
رئیس واحد فراهم آوری اعضای پیوندی 
بیمارستان ســینای تهران در این باره 
گفت: پس از انجام مراحــل قانونی و با 
رضایت اولیای دم، بیمار مرگ مغزی به 
بیمارستان سینا منتقل شد و قلب، کبد 
و کلیه های او جداسازی شده و به 4بیمار 

نیازمند اهدا شد.

مرد میانسال که پس از ابتلا به کرونا دچار 
افســردگی شــدید شــده بود در جنایتی 
هولناک پدرش و پسربچه 6ساله خود را به 

قتل رساند و در نهایت به زندگی خود پایان داد.
به گزارش همشهری، عصر بیستم بهمن ماه امسال ساکنان 
یکی از محله های شهرستان مهاباد با شنیدن صدای جیغ و 
فریاد زن همسایه  در جریان حادثه ای هولناک قرار گرفتند. 
زن همسایه می گفت که برای شوهر و فرزندش اتفاق بدی 
افتاده و وقتی یکی از همسایه ها وارد خانه آنها شد، با در بسته 
یکی از اتاق ها روبه رو شد که از داخل قفل بود. او با لگد در را 
شکست و وقتی وارد اتاق شد با صحنه ای باورنکردنی روبه رو 
شد. مرد 45ساله و پســربچه 6ساله اش هر دو بر اثر اصابت 
گلوله شلیک شــده از کلت کمری جانشان را از دست داده 

بودند و غرق در خون روی زمین افتاده بودند.
ماجرای این حادثه به پلیس گزارش شد و تیمی از مأموران 
راهی آنجا شدند. بررسی ها نشــان می داد که مرد 45ساله 
دقایقی قبل از حادثه وارد خانه شــده، دســت پســربچه 
6ساله اش را گرفته و با خود به داخل اتاق برده و در را قفل 
کرده اســت. لحظاتی بعد نیز صدای شلیک 2گلوله به هوا 
بلند شده و پس از آن همســرش که وحشت کرده بود هر 
چه به در کوبیده، جوابی نشــنیده و وارد کوچه شــده و از 

همسایه ها کمک خواسته است.
هنوز معلوم نبود که مرد میانســال به چه انگیزه ای دست 
به این اقدام هولناک زده اســت، اما در ادامه تحقیقات، راز 

جنایت دیگری هم فاش شد؛ چراکه مأموران متوجه شدند 
این مرد پیش از اینکه جان خود و پســرش را بگیرد، فرد 
دیگری را هم به قتل رسانده است. بررسی ها نشان می داد که 
او ساعتی قبل تر سراغ پدرش رفته و به بهانه انجام کاری، او 
را سوار ماشین کرده و با خود به اطراف شهر برده و در آنجا 
به ضرب گلوله جان او را نیز گرفته است. درحقیقت پس از 
ارتکاب این جنایت بود که او راهی خانه شده و سراغ پسرش 
رفته و به ضرب گلوله به زندگی او و خودش پایان داده است.

شهر در شوک 
انتشار خبر این حادثه هولناک، شهر مهاباد را در شوک فرو 
برد؛ مخصوصا کسانی که عامل این حادثه را می شناختند و 

از نزدیک با او آشنایی داشتند.
یکی از دوستان وی می گوید: هنوز باورم نمی شود که این 
حادثه رخ داده است. مرد 45ساله، وضعیت اجتماعی خوبی 
در شهر داشــت و کارش آزاد بود و مشکل مالی نداشت. او 
2فرزند داشت و هیچ مشکل خانوادگی نداشت، اما مدتی بود 
که به بیماری روحی مبتلا شده بود و حتی چندبار تصمیم 

گرفته بود به زندگی خودش پایان بدهد.
در همین حال خانواده قربانیان نیز به پایگاه خبری هاژه که 
یک پایگاه خبری محلی است، گفته اند: مرد 45ساله بعد از 
ابتلا به کرونا دچار افسردگی شدید شد؛ به نحوی که تعادل 
روانی خود را از دســت داد. برای درمان چندین بار او را نزد 
روانپزشک بردیم و برای وی دارو گرفتیم، اما به دلیل امتناع 

او از مصرف دارو و دورانداختــن آن، حالش رو به وخامت 
گذاشــت. در این مدت تمامی اعضای خانــواده درصدد 
بهتر کردن وضعیت روحی و روانی او بودند، اما پیشــرفتی 
حاصل نشــد و در نهایت این حادثه تلخ را رقــم زد. تا این 
لحظه نمی دانیم که وی با این حالت روحی، اســلحه را از 
کجا تأمین کرده است و از همشهریانمان می خواهیم که از 
هرگونه شایعه پراکنی در این باره خودداری کنند. به گفته 
خویشاوندان و نزدیکان عامل حادثه، وی فردی تحصیلکرده 

بود که هیچ سابقه کیفری هم نداشت.

واکنش دادستان 
به دنبال این حادثه دادســتان عمومی و انقلاب مهاباد نیز 
ضمن ابراز تأســف از وقوع این جنایــت خانوادگی گفت: 
متأســفانه اکثر قتل هایی که در چند ســال اخیر در این 
شهرستان به وقوع پیوسته با استفاده از سلاح های غیرمجاز 
بوده است. مهراب پوراکبر با اشاره به اینکه یک اراده جدی 
برای شناســایی و مجازات عوامل قاچاق و فروشندگان و 
دارندگان سلاح های غیرمجاز وجود داشــته و دستورات 
جدی به ضابطین قضایی برای دســتگیری این افراد صادر 
شده، هشدار داد کســانی که ســلاح غیرمجاز در اختیار 
دارند، اطمینان داشــته باشند نخســتین قربانی این ابزار 
مرگبار خودشان و خانواده شان هستند و سلاح غیرمجاز به 
هیچ وجه تامین کننده امنیت آنان نبوده و موجب گرفتاری 

آنان خواهد شد.

جنایت هولناک مرد بیمار در مهاباد

محمدامین 14ساله به 4 بیمار زندگی بخشید

حادثه تلخ مهاباد از دیدگاه روانشناختی
هر چند نســبت دادن حادثه هولناک مهاباد بــه کرونا باید با 
احتیاط زیاد صورت گیرد اما به هر روی مراجعه به روانپزشک، 
طرح تشخیص روانپزشکی، عدم  تمایل به مصرف دارو و اقدامی 
چون فرار که در متن اطلاعات خانواده آمده، نشان می دهد که 
فرد مورد بحث به احتمال خیلی زیاد در ماه های گذشته از نوعی 
نابســامانی روانی و احتمالا جدی تر از افسردگی رنج می برده 
است.  در نتیجه نکته حائز اهمیت این است که می توان به طور 
کلی، مجموعه این رویدادها را به یک نابسامانی روانی نسبت 
داد اما اینکه نام آن افسردگی و علت آن ابتلا به کووید-۱9 باشد 
مواردی است که بدون وجود شواهد دقیق نسبت به آن نمی توان 

به طور قطعی نظر داد.
نکته دیگر اینکه اقدام تلخی چون خودکشی با تفنگ معمولا در 
موارد بسیار شدید علائم روانپزشکی رخ می دهد و دلایل مختلفی 
برای آن برشمرده اند اما به هرحال می دانیم که دسترسی آسان 
به وسایل کشنده اعم از سموم آفت کش یا وسایلی مثل سلاح 
می تواند احتمال خودکشی و یا مرگ بر اثر خودکشی را افزایش 
دهد. بنابراین آن چنان که دادستان محترم مهاباد اشاره کرده اند، 
مبارزه با قاچاق اسلحه و محدود کردن دسترسی عمومی به سلاح 
بی تردید می تواند سهم مهمی در کاهش اینگونه موارد بازی کند.

نکته دیگر اینکه هر نوع نابسامانی روانی را بتوانیم به عنوان عامل 
تسهیل کننده چنین اقدامی برشماریم. نباید از این مسئله غافل 
شویم که درمان به سادگی می تواند از بسیاری از موارد جلوگیری 
کند و جامعه در اینگونه موارد به جای انگ وارد کردن به اختلال 
روانی درصورتی که آن را به شکل یک بیماری بپذیرد و بکوشد 
که در مواردی که چنین موضوعاتی پیش می آید با مراجعه به 
پزشک، دریافت دارو یا خدمات روانشناختی این موارد را درمان 
کند، بی تردید امکان وقوع چنین مواردی در آتیه بســیار کم 

خواهد شد.

امیرحسین
 جلالی ندوشن

روانپزشک و عضو هیأت علمی
 دانشگاه علوم پزشکی ایران

گزارش

جنایی
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روســیه بیش از 100هزار نیروی خود را در حاشیه 
مرزهای اوکراین مستقر کرده است. آمریکا و بسیاری 
از دولت های غربی نگران از آغاز قریب الوقوع جنگ، 
به شــهروندان و دیپلمات های خود هشدار داده اند 
تا پایتخت اوکراین را به ســرعت ترک کنند. به این 
ترتیب با وجود تلاش های دیپلماتیک بی وقفه و البته 
بی نتیجه غرب برای حل بحران اوکراین و روســیه، 
تنشی که از سال2014 میان اوکراین و روسیه آغاز 
شــده بود، طی هفته های اخیر به یک بحران تبدیل 
شده اســت. ترافیک دیپلماتیک به مقصد مسکو و 
کی یف با سفر جورپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا به اوکراین از نخســتین روزهای سال 
نو میلادی یعنــی از حدود 40روز پیش آغاز شــد. 
پس از دیدار بورل، کی یف به نــدرت روزی را بدون 
حضور مقامات اروپایی و آمریکایی ســپری کرده و 
این دیدارها همچنان ادامه دار هستند. کی یف پس از 
بورل میزبان مقامات ارشد دولت های انگلیس، ترکیه، 
مجارستان، آلمان، فرانسه و هلند بوده است. ترافیک 
ملاقات ها تا اندازه ای بالا بود که نخســت وزیر هلند 
مجبور شد ســفر خود را یک روز به تأخیر بیندازد تا 
نخست وزیر انگلیس بتواند به کی یف سفر کند. تمامی 
این ملاقات ها با وعده های پشــتیبانی تسلیحاتی از 
اوکراین و تهدیدهای کر کننده تحریم و مقابله  به مثل 
برای مسکو همراه بوده اند. حضور پی درپی مقامات 
غربی در اوکراین موجب دلگرمی اوکراینی ها شده زیرا 
باور عمومی این است که تا زمانی که مقامات غربی در 
کی یف حضور دارند، پوتین به اوکراین حمله نخواهد 
کرد. از سوی دیگر، تراکم تلاش های دیپلماتیک در 
هفته های اخیر در مسکو و کی یف این تصور را ایجاد 
می کند که غربی ها ناامیدانه در تلاشــند با مذاکره و 

گفت وگو در دل بحران برای خود زمان بخرند.

تقلاهای نافرجام دیپلماتیک 
همزمان، روسیه هم میزبان تعداد زیادی از مقامات 
ارشد غربی بوده است. مذاکرات با مسکو بر سر بحران 
اخیر اوکراین از هفته دوم سال جدید میلادی آغاز 
شد. ابتدا مقامات آمریکایی و روسی در نشست ژنو 
با یکدیگر برسر این موضوع گفت وگو کردند و چند 
روز پس از آن شــورای ناتو-روســیه آغاز شد که از 
ســال2014 به بعد اصلی ترین نهاد بــرای مذاکره 
میان دو طرف بحران به شمار می رود. روز پس از این 
مذاکرات هم گفت وگوها در قالب چارچوب سازمان 
امنیت و همکاری های اروپا با حضور آمریکا، نماینده 
ناتو، روســیه و اوکراین ادامه یافــت. در تمامی این 
نشست ها روسیه بر خواسته خود مبنی بر نپیوستن 
اوکراین و دیگر کشورهای اقماری شوروی سابق به 
ناتو و عقب نشینی نیروهای ناتو از مناطق شرقی اروپا 

پافشاری کرده است.
ســفر هفته گذشــته امانوئل مکرون به مسکو هم 

نتوانســت گره از کلاف ســردرگم بحران اوکراین 
بگشاید. اگرچه رئیس جمهور فرانسه شامگاه دوشنبه 
قبل، پس از دیدار با پوتین به رسانه ها اطمینان داد 
که با روســیه به توافقاتی دست یافته، اما سخنگوی 
کرملین تمامی تصورات مکرون را بر باد داد و اعلام 
کرد روسیه هیچ تعهدی به فرانسه نداده است و تنها 
با آمریکا مذاکره می کند. تنها دستاورد سفر مکرون 
به روســیه جلب رضایت پوتین برای بازگشــت به 
مذاکرات فرمت نورماندی بوده اســت. 4روز پس از 
سفر مکرون به مسکو، مشــاوران سیاسی از مسکو، 
اوکراین، فرانسه و آلمان در برلین گرد هم آمدند تا در 
دور دوم نشست فرمت نورماندی با محوریت بحران 
اوکراین شرکت کنند؛ مذاکراتی که بی نتیجه ماند و 
نمایندگان 4کشور فقط متعهد به ادامه گفت وگوها 
در نشست های بعدی شــدند. لیز تراس، وزیر امور 
خارجه انگلیس هــم 2 روز پس از ســفر مکرون با 
همتای روس خود، سرگئی لاوروف ملاقات کرد که 
این ملاقات با درگیری لفظی دو وزیر و حتی رد و بدل 
کردن جملات توهین آمیز در نشســت خبری پس 
از جلسه به پایان رسید. همچنین در ادامه تلاش ها 
برای منصرف ساختن روســیه از حمله احتمالی به 
اوکراین، جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا روز شنبه در 
گفت وگوی تلفنی پرتنش و یک ساعته درباره تبعات 
حمله به اوکراین با ولادیمیر پوتین، اولتیماتوم های 
نهایی را به روسیه داد. آمریکا روسیه را تهدید کرد که 
حمله به اوکراین برایش هزینه سنگینی خواهد داشت 
و روسیه هم آمریکا را متهم کرد تضمین امنیتی کافی 
برای عقب نشستن از بحران اوکراین را به روسیه نداده 
است. اولاف شولتز، صدراعظم آلمان، هم مقام رسمی 
بعدی اســت که برای حل بحران اوکراین فردا راهی 
مسکو خواهد شد تا کلکسیون دیدارهای دیپلماتیک 

بی  نتیجه در بحران اوکراین تکمیل شود.

سناریوهای برون رفت از بحران
اگرچه دیپلماســی تاکنون در حل بحران اوکراین 
ناتوان بــوده، اما برای ممانعت از بــروز جنگ، تنها 
راه پیش رو گفت وگو بر سر راه حلی است که بتواند 
تمامی طرف هــای درگیر تنش را از مســیر جنگ 
منحرف سازد. هم اکنون چند سناریو بالقوه برای حل 
بحران اوکراین وجود دارند که می توانند جنگ را دور 

زده و تنش را کاهش دهند:
عقب نشینی روسیه: براساس این سناریو، 

اگــر تلاش هــای قدرت هــای غربــی در 1
متقاعد ســازی پوتین بــرای انصــراف از درگیری 
موفقیت آمیز شود، پوتین قانع خواهد شد که تبعات 
جنگ با اوکراین بیشتر از مزایای آن است. تهدیدهای 
غرب طی هفته های اخیر در مورد تحریم روســیه و 
گفت وگوی تلفنی روز شنبه بایدن با پوتین در راستای 
این سناریو قرار می گیرد؛ ســناریویی که می تواند با 
کاهش حمایت های داخلی از پوتین، جایگاه سیاسی 
او را به خطر بیندازد. در این سناریو پوتین می تواند 
ادعا کند توجه غــرب را به خود جلب کرده و رهبران 
غرب را وادار به برطرف ساختن نگرانی های امنیتی 
مشروع خود کرده است. مشکل اینجاست که چنین 
سناریویی به راحتی به شکست پوتین تعبیر خواهد 
شد که آن هم تبعات خود را دارد. این سناریو، مسیری 
اســت که غربی ها طــی هفته های اخیــر در پیش 
گرفته اند و عملا در آن ناکام هم بوده اند. روسیه نشان 

داده به تهدیدهای غرب توجهی ندارد.
توافقنامه جدیــد امنیتی میان ناتو و 

روســیه: قدرت های غربی صراحتا اعلام 2
کرده اند که بر سر اصول اساســی مانند حاکمیت، 

تمامیت ارضی و حق اوکراین برای عضویت در ناتو 
سازش نخواهند کرد. اما ناتو و آمریکا به این نتیجه 
رسیده اند که وقتی بحث برســر امنیت اروپا باشد، 
می توان بسترهای توافق مشترکی پیدا کرد؛ ازجمله 
احیای توافقنامه های لغو شــده کنترل تسلیحات 
به منظور کاهــش تعداد موشــک های هردوطرف، 
تشدید اقدامات اعتمادســازی میان روسیه و ناتو و 
افزایش شفافیت برســر مانورهای نظامی، موقعیت 
موشــک ها و همــکاری در زمینــه آزمایش های 
تسلیحات ضدماهواره ای. مسکو قبلا تصریح کرده 
اســت که این اقدامات برای برطرف سازی نگرانی 
روسیه از پیوســتن اوکراین به ناتو کافی نیست، اما 
شاید اگر اســتقرار موشــک های ناتو در شرق اروپا 
کاهش پیدا کند، از میزان نگرانی های روســیه هم 
کاسته شــود؛ موضوعی که نیازمند یک توافقنامه 

امنیتی جدید است.
احیای توافقنامه مینسک: این توافقنامه 

در ســال های 2014و2015 در مینسک، 3
پایتخت بلاروس با هدف پایان دادن به جنگ میان 
نیروهای دولتی اوکراین و شورشیان طرفدار روسیه 
در شرق اوکراین امضا شــد؛ توافقنامه ای که عملا 
شکست خورد، اما دست کم توانست مسیری برای 
آتش بس ایجاد کند. اکنون سیاســتمداران غربی 
احیای ایــن توافقنامه را یکی از راه هــای خروج از 
بحران می دانند. اما مشــکل، در بند های پیچیده و 
مورد مناقشــه توافقنامه است. روســیه خواستار 
برگــزاری انتخابات محلــی در اوکراین اســت تا 
سیاســتمداران طرفدار روسیه در این کشور قدرت 
بگیرنــد. اوکراین امــا می گوید روســیه ابتدا باید 
نیروهای مــورد حمایت خود را خلع ســلاح کند. 
بزرگ ترین چالش اما میزان خودمختاری است که 
توافقنامه مینسک به مناطق جدا شده در دونباس 
خواهد داد. اوکراین به دنبــال خودمختاری تعدیل 
شــده این مناطق اســت، اما مســکو معتقد است 
2منطقه دونتسک و لوهانســک باید بر سر مسائل 
سیاست خارجی اوکراین و پیوستن آن به ناتو حق 
رأی و حق وتو داشته باشند. همچنین این نگرانی در 
اوکراین وجود دارد که احیای پیمان مینســک به 

معنی منتفی شدن پیوستن اوکراین به ناتو باشد.
اعلام بی طرفی اوکراین: اینکه اوکراین 

مشابه فنلاند دوران جنگ سرد، بی طرفی را 4
بپذیرد، به ناتو نپیوندد و در عوض از جنگ در امان 
بماند هم رویکــردی مطرح اما بعید اســت. اعلام 
بی طرفی اوکراین به صورت نظری خواســته پوتین 
برای نپیوســتن اوکراین به ناتو را بــرآورده خواهد 
ساخت. اما اوکراین با این کار اگرچه جنگ را از خود 
دور می کند، امــا همزمان خــود را در معرض نفوذ 
احتمالی روســیه قرار خواهــد داد و باید رویاهای 
اروپایی خود را به باد فراموشــی بسپارد. همچنین 
احتمال پیوستن این کشور به اتحادیه اروپا کمتر از 
قبل خواهد شد. همزمان، مشخص نیست روسیه در 
قبال اوکراین بر ســر تعهداتش باقی خواهد ماند یا 

خیر.

بن بست دیپلماسی در جبهه اوکراین
 ترافیک سنگین دیپلماتیک به مقصد مسکو و کی یف همچنان ادامه دارد، اما تاکنون هیچ راه حلی برای برون رفت

از بحران نظامی در مرزهای اوکراین به دست نیامده است

اشتاین مایر بار دیگر رئیس جمهور آلمان شد
فرانک والتر اشتاین مایر با کسب 1045رأی 
از مجموع 1425رای، بــار دیگر به عنوان 

رئیس جمهور آلمان انتخاب شد.
رئیس جمهور آلمان که مقامی تشریفاتی به شمار می رود، 
هر 5سال یک بار از ســوی مجمع فدرال انتخاب می شود. 
این نهاد، هر 5 ســال یک بــار و فقط به منظــور انتخاب 
رئیس جمهور تشکیل می شود. ریاست جمهوری بالاترین 
مقام سیاســی در آلمان محسوب می شــود، اما نقش آن 
در صحنه سیاسی قابل قیاس با نقش صدراعظم به عنوان 

رئیس دولت نیست.
فرانک والتر اشــتاین مایر، 66 ساله نخســتین بار در سال 
201۷ به ریاست جمهوری آلمان رسید. او پیش از آن، در 
کابینه آنگلا مرکل، وزیر خارجه بود. اشتاین مایر از حمایت 
احزاب حاکم و احزاب اپوزیسیون برخوردار بود و به راحتی 

توانست با کسب اکثریت مطلق آرا در مقام خود ابقا شود. 
اشتاین مایر، عضو حزب سوسیال دمکرات آلمان است که 
اکنون حزب اصلی در ائتلاف احزاب حاکم است. با  این حال، 
او تعلقات حزبی خود را طی سال های اخیر کنار گذاشته، 
چرا که طبق قانون اساسی در آلمان، رئیس جمهور نماینده 
همه مردم این کشور است و باید یک نقش فراحزبی داشته 
باشــد. به گزارش دویچه وله، در انتخابــات اخیر 3چهره 
دیگر به عنوان رقیب اشتاین مایر در صحنه حضور داشتند. 
گرهارد ترابرت که پزشک و از سوی حزب چپ ها به عنوان 
نامزد مقام ریاست جمهوری معرفی شده است. ماکس اوته 
که اقتصاددان و از سوی حزب راست گرای آلترناتیو برای 
آلمان وارد رقابت شده و خانم اشتفانی گباوئر که فیزیکدان 
و به عنوان نامزد رأی دهندگان مستقل و آزاد شرکت کرده 
اســت. هیچ کدام از این چهره ها، از حمایت لازم از سوی 

احزاب سیاســی آلمان برخوردار نبودند و از قبل، انتخاب 
اشتاین مایر به عنوان رئیس جمهور مشخص بود.

مجمــع فــدرال از ترکیب نماینــدگان پارلمــان آلمان 
)بوندستاگ( و نمایندگان انتخاب شده از سوی پارلمان های 
ایالتی، تشــکیل می شــود. در این دوره مجموعا 14۷2 
نفر عضو این مجمع بودند کــه رأی 1425نفر آنها معتبر 
اعلام شــد. نیمی از آنها )۷36 نفر( نماینده بوندستاگ و 
نیمی دیگر فرستاده پارلمان های ایالتی هستند و در واقع 
تمامی اقشار جامعه را نمایندگی می کنند. در میان آنها ،هم 
شهروندان عادی حضور دارند و هم چهره های سرشناس. در 
این دوره، افرادی همچون آنگلا مرکل )صدراعظم پیشین 
آلمان(، اوزلــم تورچی )بنیانگذار بیون تک(، کریســتیان 
دروستن )ویروس شناس معروف آلمانی(و آلکساندر گرست 

)فضانورد آلمانی( عضو این مجمع بودند.

جهان نما

 دست کودتاچیان سودان
در دست رژیم صهیونیستي 

رژیم صهیونیستی که طی سال های اخیر نفوذ خود در 
آفریقا را افزایش داده، به ژنرال های کودتاچی سودان 

برای دستگیری مخالفان کمک می کند

کودتاچیــان در ســودان، از گرمــی روابط خود بــا رژیم 
صهیونیســتی ســخن گفته و صراحتا اعتراف کرده اند که 
مخالفان خود را بــا کمک اطلاعاتی این رژیم شناســایی و 
دستگیر می کنند. به گزارش الجزیره، ژنرال عبدالفتاح البرهان 
رهبر کودتای نظامی سودان گفته است که ملاقات هایی که 
اخیرا بین مقامات کشورش و اسرائیل صورت گرفته، درباره 

مسائل امنیتی بوده است.
اسرائیل در ماه های اخیر نفوذ بی ســابقه ای در سودان پیدا 
کرده و برخی کارشناسان اینطور عنوان کرده اند که این رژیم، 
بر امور داخلی و سیاسی این کشــور آفریقایی اثر می گذارد. 
ژنرال برهان، در نخستین سخنرانی اش در تلویزیون دولتی 
سودان از زمان رســیدن به قدرت، به این مسئله پرداخته و 
گفته است که همکاری با اسرائیل امنیتی است. او همچنین 
گفته است که آمریکا اطلاعات نادرستی از اتفاقات در سودان 
دریافت می کند و به همین خاطر مسئله تحریم این کشور را 

مطرح کرده است.
مردم ماه هاســت که در اعتراض به کودتای نظامی برهان و 
همقطارانش در خیابان ها هستند. برهان و دیگر فرماندهان 
نظامی، در میانه پاییز،  دولت غیرنظامی سودان را که قرار بود 
انتخابات دمکراتیک برگزار کند، سرنگون کردند. این اقدام 
فرماندهان نظامی ســودان، با محکومیت بین المللی همراه 

شده است.

تا کنون، براساس گزارش های پزشکی، دست کم ۷9معترض 
توسط نیروهای امنیتی کشته شده اند. آمریکا گفته است که 
گزینه هایش برای واکنش به کشــتار غیرنظامیان را بررسی 
می کند و تحریم ها یکی از این گزینه ها هســتند. برهان در 
واکنش به این موضع گیری آمریکا گفته است: »تحریم ها و 
تهدید به کارگیری آنها مفید نیستند.« او طي یک سخنرانی 
تلویزیونی گفته است که شخصا مسئولیت تحقیقات درباره 
کشــته شــدن غیرنظامیان را برعهده گرفته و همین حالا 
5یا6 تحقیق در جریان اســت. برهــان، در بخش دیگری از 
صحبت هایش، به رابطه با رژیم صهیونیستی پرداخت. سودان 
در سال2020 روابط خود را با رژیم صهیونیستی عادی کرد. 
این کشور، سومین کشور عرب بعد از امارات و بحرین بود که 
چنین کاری کرد. این عادی ســازی روابط، ثمره تلاش های 
دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشــین آمریکا بود که 
می خواست کشورهای عرب را متقاعد کند تا روابط خود را با 
اسرائیل عادی کنند. از آن زمان، سودان و رژیم صهیونیستی 
رابطه امنیتی و اطلاعاتی عمیقی را شکل داده اند و مقامات 
2طرف، به صورت مرتب در سفرهای اعلام نشده با هم دیدار 

می کنند.
برهان که رئیس شورای حکمرانی ســودان است، گفته که 
تبادلات اطلاعاتی بــا رژیم صهیونیســتی، خارطوم را قادر 
ساخته تا گروه های مخالف را که »می توانند امنیت سودان و 

منطقه را به خطر بیندازند«، دستگیر کند.
اسرائیل از اکتبر که کودتا در سودان روی داد درباره وقایع این 
کشور سکوت کرده بود اما حالا با اعلام برهان، مشخص شده 
که حضور فعالی در این کشور داشته است. مقامات اسرائیلی 
و ســودانی طی هفته های اخیــر، بارها بــا یکدیگر ملاقات 
کرده اند. در یکی از این ســفرها که همین هفته پیش انجام 
شد، یک هیأت امنیتی ســودانی به تل آویو سفر کرد. قبل از 
آن یک هیأت از اسرائیل که افسران موساد هم در آن بودند به 
خارطوم سفر کرده بود. در اکتبر، وزیر دادگستری سودان با 
2وزیر کابینه اسرائیل در ملاقات نادری در ابوظبی دیدار کرد 
و تصاویر آن منتشر شد. سودان پیش از عادی سازی روابط   با 
اسرائیل، یکی از سرسخت ترین دشمنان این رژیم بود. این 
کشور، در ســال196۷، بعد از جنگ رمضان)جنگ 6روزه یا 
یوم کیپور(، میزبان کنفرانس 8کشور عربی بود که در جریان 

کنفرانس وعده دادند هرگز با اسرائیل صلح نکنند.
حضور اسرائیل در ســودان، ادامه افزایش نفوذ این رژیم در 
آفریقاست که در دوران بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر پیشین 
این رژیم با جدیت دنبال می شد. اســرائیل حضور فعالی در 
آفریقا داشــت تا اینکه در ابتدای قرن جدید، هم از ســوی 
آفریقایی ها مورد اســتقبال قرار نگرفت و هم سیاست های 
منطقه ای اش تغییر کرد. این رژیم، در دوران پیش از جنگ 
رمضان هم روابط خوبی با کشورهای آفریقایی داشت اما بعد 

از این جنگ، از آفریقا رانده شده بود.
نتانیاهو بعد از به قدرت رسیدن، توجه به آفریقا را دوباره در 
دستور کار قرار داد و 3بار به کشورهای مختلف این قاره سفر 
کرد و در تل آویو هم از رهبران آفریقایی پذیرایی کرد. تل آویو 
امیدوار است با افزایش نفود خود در آفریقا، در حوزه دریای 
ســرخ نقش فعالی داشته باشد. اســرائیل البته  فقط به این 
منطقه فکر نمی کند و رابطه رسمی با ده ها کشور آفریقایی را 

به خصوص در منطقه زیر صحرا شروع کرده است.
افزایش حضور و نفــوذ رژیم صهیونیســتي در آفریقا، بین 
کشورهای این قاره شکاف ایجاد کرده است. بعد از آنکه دبیر 
کل اتحادیه آفریقا به صورت یکجانبه عضویت اسرائیل به عنوان 
ناظر در این اتحادیه را اعلام کرد، بسیاری از کشورها، ازجمله 
آفریقای جنوبی و الجزایر با این تصمیم مخالفت کردند. قرار 
بود ماه ژانویه درباره عضویت اسرائیل به عنوان ناظر تصمیم 
گرفته شــود اما اختلاف ها چنان زیاد بود که اتحادیه آفریقا 
تصمیم گرفت کمیته ای برای بررسی این مسئله تشکیل دهد 
و تصمیم گیری در این باره تا ســال آینده میلادی به تعویق 
افتاد. کشورهای مخالف می گویند عضویت رژیم صهیونیستي 
به عنوان ناظر، خلاف بیانیه رسمی اتحادیه درباره حمایت از 

سرزمین های اشغالی فلسطینی است.

 حامد کرزای
رئیس جمهور پیشین افغانستان

از بایدن می خواهم در پرداخت غرامت 
بــه قربانیــان تروریســم از پــول مــردم 
افغانستان تجدیدنظر کند. او خود گفته 
که مردم افغانســتان قربانی تروریسم 
بوده انــد، چگونــه آمریــکا می خواهد از 
قربانی غرامت بگیرد؟ چطور یک ملت 
بیچــاره و مســکین را متهــم می کنیــد و 

پولش را می گیرید؟

یوری اوشاکوف
مشاور سیاسی رئیس جمهور روسیه

آمریکا یک فضای توهمی درباره حمله 
به اصطــاح برنامه ریــزی شــده روســیه 
ایجاد کرده و حتی تاریخ وقوع این حمله 
را هم اعام می کند. آنها به همین بهانه 
توان نظامی اوکراین و منابع مالی آن را 

تقویت کرده اند. 

دونالد ترامپ
رئیس جمهور پیشین آمریکا

اعتراضــات  مشــابه  اعتراضاتــی 
کامیون داران کانادایی ممکن است در 
آمریــکا آغــاز شــود. کاروان هــای آزادی 
در حــال برنامه ریــزی بــرای راه انــدازی 
تظاهــرات در آمریــکا هســتند. آنهــا 
همه جا تابلوهــای ترامــپ را دارند و من 

به این افتخار می کنم. 

نقل قول

رد صلاحیت هوشیار زیباري 
از سوي دادگاه فدرال عراق 

دیوان عالی عراق، هوشیار زیباری سیاستمدار 
کرد عراقی را به خاطر اتهام های فساد، از نامزدی 
برای پست ریاســت جمهوری این کشور منع 
کرده اســت. به گزارش الجزیره، دیوان عالی، 
پیش از این زیباری را از شــرکت در رای گیری 
پارلمانی برای انتخابات ریاست جمهوری معلق 
کرده بود اما حالا رأی قطعی خود را صادر کرده 

است. 
 برخی نمایندگان به دیوان عالی شکایت کردند 
که این سیاســتمدار کرد به خاطــر اتهام های 
ســنگین فســاد، صلاحیــت شــرکت در این 
رقابت را ندارد. دادگاه به حکــم پارلمان درباره 
عدم صلاحیــت او در پســت وزارت دارایی در 
سال 2016استناد کرده و حکم خودش را صادر 
کرده است. در آن ســال، زیباری متهم بود که 
1.8میلیون دلار از بودجه عمومی عراق را صرف 
پرداخت بلیت هواپیما برای تیــم امنیتی خود 
کرده است. زیباری این ادعاها را رد کرده و گفته 
است: »من در هیچ دادگاهی محکوم نشده ام.« 
او یکی از 2 نامــزد باقی مانده از 25نفری بود که 
برای این پست عملا تشــریفاتی باقی مانده بود. 
دیگر نامزد این پست، برهم صالح، رئیس جمهور 

فعلی عراق است.

 خبر

سمیرا مصطفی نژادگزارش
روزنامه نگار

نظم منشور ملل متحد و بحران اوكراين
محسن عبداللهي؛ استاد حقوق بین الملل

نظم منشور ملل متحد بر مبنای توازن قوا )تضمین حقوق دول بزرگ با حق وتو( و منع توسل به زور بنا 
شده است. غرب پس از فروپاشی بلوک شرق، با توسل به زور غیرقانونی در اراضی یوگسلاوی )متحد 
اصلی روسیه( از ضعف روسیه استفاده کرد و با جداسازی کوزوو نخستین ضربه مهم را به نظم کنونی 
وارد ساخت. با احیای تدریجی روســیه زخم خورده، این کشور نیز درصدد احیای حوزه نفوذ خود 
برآمد؛ غرب با مداخله غیرقانونی در بالکان فرصت تاریخی برای روسیه فراهم کرده بود؛ لذا روسیه 
نیز با برگزاری رفراندومی، با نقض منشور ملل، جزیره کریمه را از اوکراین جدا و به خاک خود منضم 
کرد. در این میان، ترامپ نیز دومینوی نقض نظم منشور را با شناسایی حاکمیت اسرائیل بر بلندی های 
اشغالی جولان، شناسایی بیت المقدس به عنوان پایتخت اسرائیل و شناسایی حاکمیت مراکش بر 
سرزمین اشغالی صحرای غربی تکمیل کرد؛ درحالی که نظم منشوری بر مبنای منع اکتساب سرزمین 
از طریق توسل به زور اســتوار بود. غرب و ناتو به این هم بسنده نکردند و با تلاش برای عضوگیری 
در حوزه نفوذ روسیه از یک طرف و تلاش برای استقلال تایوان یا چین تایپه، بیش از پیش در مسیر 
تضعیف نظم برخاسته از منشور گام برداشتند. حاکمیت چین بر بندر تایوان محرز است. نمی شود 
که بخشی از سرزمین یک دولت را ابتدا اجاره و سپس از مالک آن جدا کرد. مداخلات آمریکا و غرب 
در تایوان نقض منشور است. هیچ کدام از قدرت های بزرگ، حضور قدرت رقیب را در منطقه نفوذ 
خود برنمی تابد. اوکراین دولت مستقلی است، اما در حوزه نفوذ روسیه قرار دارد؛ همانطور که کوبا و 
ونزوئلا در حوزه نفوذ آمریکا واقع شده اند. بحران خلیج خوک ها به دلیل تصمیم شوروی برای استقرار 
موشک های هسته ای در کوبا را به خاطر بیاورید. عضویت اوکراین در ناتو بحرانی معادل بحران خلیج 
خوک ها برای روسیه به شمار می رود. متأسفانه غرب خود آغازگر فرسایش نظمی است که با آن جان 
گرفته است. طبیعی اســت که غرب نمی تواند از اقدامات مشابه رقیب قدیمی اش گله مند باشد. با 
کنایه باید به غرب گفت که منطق زور فقط در برابر ضعفا جواب می دهد و خودکرده را تدبیر نیست، 
اما تضعیف نظم موجود قطعا به زیان دولت های پیرامونی و ضعیف تر است؛ دولت هایی مانند اوکراین 

قربانی این بازی و کشورهایی دیگر زمین یا کارت چنین بازی ای خواهند شد.

نگاه

اروپا
روزنامه ساندی استار ]كانادا[

کیوسک

خیزش راست افراطي در کانادا؟
روزنامه ساندی اســتار چاپ تورنتو با تیتري هشدار آمیز 
در صفحه اول خود، این سوال را مطرح کرده که آیا جنبش 

راست افراطي در کانادا در حال جان گرفتن است؟
 این روزنامه نوشــته: در حالي که راست هاي افراطي در 
انگلیس و آمریکا قدرت گرفته  اند، کانــادا از گزند آن ها 
در امان بوده اســت. اما وقایع اخیر در اوتاوا نشان داد که 
راست هاي افراطي مســیر خود را در سیاست کانادا پیدا 
کرده  اند؛ مسیري که از قضا با حمایت بخشي از جامعه نیز 

همراه شده است.
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مسمومیت يک سوم جمعیت  

 

اوهايــو:  نتايج پژوهشــی كه توســط دانشــگاه 
جورج واشنگتن آمريکا انجام شده، نشان می دهد از 
هر 3آمريکايی يک نفر دچار مسموميت های مرتبط با 
سموم كشاورزی است. به گزارش ايندپندنت، استفاده 
روزافزون از سم و كود شيميايی در كشاورزی منجر 
به آلودگی منابع آب به انواع آلاينده های شــيميايی 
شده و اين ميزان در برخی كشور ها به مراتب بيشتر 
اســت. مهم ترين عامل مســموميت جامعه آمريکا 
سم دی كلرو فنوكسی اســتيک است كه سال هاست 
دانشمندان درباره خطر آن برای سلامتی موجودات 
زنده هشدار می دهند. ســم علف كش ياد شده كه به 
اختصار به D-4,2 مشهور است از سال 1940ميلادی 
تا كنون در مزارع جهان استفاده می شود. وجود اين 
سم در زنجيره غذايی بشر، عامل بروز بيماری هايی 
همچون انواع ســرطان، مشــکلات باروری و انواع 

بيماری های تنفسی است.

کاسبی از دهان افتاده

دو تا شیر سیب زمینی لطفا!

لندن: اگر خوانده يا شنيده ايد كه كار، كار انگليسی هاست 
اين بار واقعا كار، كار آنهاست. می پرسيد چه كاری؟ گرفتن 
شير از ســيب زمينی. آنها كه تا به حال در سياست از آب، 
كره می گرفتند اين بار برای توليد شير سراغ سيب زمينی 
رفته انــد. به گــزارش آديتی ســنترال، برای توليد شــير 
سيب زمينی كه مصرف كننده ها می گويند روی خوشمزه  
بودنش چندان حســاب نکنيد اگر به طور خلاصه بگوييم 
سيب زمينی را جوشــانده با آب مخلوط می كنند و از پوره 
آن شــير می گيرند. بازار هدف اين محصول مشتری هايی 
هستند كه برای مصرف شير و لبنيات مشکل دارند و معده 
آنها آنزيم های مناســبی برای هضم آن ندارند. همچنين 
كسانی كه دچار وسواس سلامتی هستند يا وگان هايی كه 
لبنيات را هم مناســب مصرف نمی دانند. هنوز خبری كه 
قيمت اين محصول را نشان دهند منتشر نشده است اما به 
طور حتم به زودی بايد منتظر اعلام قيمت كمی تا قسمتی 
گران آن باشيم. از سوی ديگر از آنجا كه هر محصول لوكس و 
لاكچری به سرعت سر از سوپرماركت های كشور های ديگر 
در می آورد در آينده ای دور يا نزديک منتظر شــنيدن اين 
جمله در بقالی سر كوچه باشيد كه »دو تا شير سيب زمينی 

لطفا«.

حوزه استحفاظی 5هزار کیلومتری

انتاريو:  پليس ها فقط در جغرافيايی كه به حوزه استحفاضی  
آنها موسوم است مسئوليت انجام وظيفه دارند و اين هم منوط 
به آن اســت كه پليس خوبی باشــند و در همان محدوده هم 
شــريک دزد و رفيق قافله نباشــند. در دورهام انگلستان اما 
پليسی كه متوجه شد زنی در فاصله 4هزار و 838كيلومتری اش 
به دردســر افتاده، بی توجه به مختصات حوزه استحفاظی اش 
به او كمک كرد. به گزارش گاردين، ماجرا زمانی آغاز شــد كه 
زنی در كانادا وقتی متوجه شد مردی وارد خانه اش شده فقط 
توانست پيغامی به پليس ارسال كند با اين مضمون كه نياز به 
كمک دارم، او به زور وارد خانه شده است. اما او از دورهام واقع 
در انتاريوی كانادا اين پيغام را به اشــتباه برای پليس دورهام 
انگلستان ارسال كرد و پليسی كه اين پيغام را دريافت كرده بود 
تا لحظه آخر كه مرد 35ساله ای در ارتباط با ورود بدون مجوز به 
خانه اين زن دستگير شد از پا ننشست. او آنقدر با پليس انتاريو 
تماس گرفت كه توانست نزديک ترين مأمور پليس آنجا را راهی 

خانه اين زن مستأصل كند و او را نجات دهد.

شهر عبور.../ عکس : همشهری، منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

   نمی از یمی  به قدر تشنگی

پند پدران

اين كلمه ها قرار اســت از علی فرزند 
ابوطالب بگويد. مثل اينکه بخواهی با 
تکه چوبی آب از اقيانوس بركشی. همينقدر مضحک، همينطور رنج 
آور. به قول ناظم نيشابوری: ذكر علی، بر گوينده و نويسنده محنتی 
گران و باری سنگين است؛ اگر بخواهد حقش ادا كند به كفر و گزافه 
گويی دچار شــود و اگر كوتاه آيد خيانت كرده است. ليک به قول 
حضرت رسول)ص(: »ما لايدرک كله، لا يترک كله.« آب دريا را اگر 
نتوان كشيد، هم به قدر تشنگی بايد چشيد. سيدرضی در مقدمه 
نهج البلاغه می گويد: اميرالمومنين)ع( جمع اضداد است. چه كسی 
می تواند هم در ميدان جنگ چون شــيری دلير به دل سپاه مقابل 
بزند، با دستی در قلعه خيبر را خرد كند و تهش، در انتها با كودک 

يتيمی هم ناله شود، بگريد و بازی كند. 
بعدتر به دل غاری بنشيند و با خدای خودش حرف بزند، از تنهايی 
بگويد، از درد بی همدمی. برای مردمی كه نمی تواند حرف هايش را 
به آنها بزند. عاشق باشد، در فراق معشوقش چنان سوگواری كند، 
بی همتاتر از هر داستان و رمان عاشــقانه ای. با خردبچه ها سخن 
بگويد زيباتر و صميمی تر از پدرهاشــان. مردی كه چاه می كند، 
نخل می كارد و ناشناس به آن هايی كمک می كند كه احتمالا لعن 

و نفرينش می كنند. 
علی)ع(، ساكت فتنه است، بيعت كننده با خليفه نامشروع زمانش 
و در عين حال جدی ترين اپوزيســيون سياســی زمان خودش. 
تنها معصومی كه به حکومت می رســد، آن هم تنها قد يک دوره 

رياست جمهوری.
آدم ها با تمام اداهای آتئيستی و ادعاهای لائيسيته، يک جايی به 
نقطه شروع وصل می شوند، به مبدا. اسمش را طبيعيت بگذاريم، 
نومن يا خدا. خلق باشــد يا انفجار. فرقی نمی كند، ولی يک جايی 
هم آغوشش می شويم. يکی با فيزيک رستگار می شود، يکی با كلام 

و فلسفه، ديگری با عرفان.
 آن طرف تر يکی دلی و شهودی. من با فلسفه كمی ور رفته ام و در 
كلام بازی كرده ام ولی اعتراف می كنم هيچ كدام سفت و جان دار 
نه ايمانی می ســازند نه دلی را قرص می كنند. اما می شود خيلی 
سر راست فرزند فاطمه را ديد و ايمان آورد. می شود زل زد به همسر 
فاطمه و مومن شد به خدای علی. ابوتراب بيش و پيش از آنکه امام 
و پيشوا، يا حتی عارف و سالک و حتی تر پدر باشد، معجزه خداست، 

حجت مسلمانی ما.

آن وقت ها كه سينماهای تهران »دزد 
و دوچرخه« را بر پرده داشتند، بودند 
كسانی كه با تماشای سکانس بی نظير اسپاگتی خوردن پدر و پسر 

مالباخته، چشمشان پر اشک می شد.
كسانی كه پس از دوران كودكی به راز همسايگی و همزيستی مغازه 
سمساری و دكه جگركی حوالی ميدان ســپه آن روزگار پی برده 
بودند. آنها كه بعد از ســال ها فهميده  بودند بعد از آن شکمچرانی 
ناب پای منقل دل و قلوه، چرا پدر كلاه بر ســر ندارد و چرا ساعت 
را از رهگذران می پرسد؟ تصويری كه بچه های اعماق از پدرانشان 
داشتند يکســان بود؛ چهره های دشوار و پيشــانی های خط دار ؛ 

دست تراش غم روزگار.
اما همين ســوداگران دل گنده كه سيری جگرگوشه را با ساعت و 
كلاه تاخت می زدند غمشان تنها نان نبود، چرا كه ايمان داشتند. 
آنها به كرامت انســان و زيبايی جهان، باورمندترين بودند. انسان 
ازدورترين روزها چشم به قله آرمان ها داشته است و در رگبار بايدها 
دل به شايدها سپرده است.برای آنان كه هم غم نان دارند و هم رنج 
زمان اميد دلچسب ترين دستاويز است. حتی اگر بدكرداری روزگار 
تمامی نداشته باشد. از آن روز تا امروز و قبل از آن تا روزگاران پيش 
از كاغذ و قلم، رسم بر اين بوده است كسانی كه آن سوی جويند با 
غم ايام بسازندو بسوزند  و ميراث آنها پای لنگ و راه پرسنگ باشد.

خلاصه تاريخ معاصر برای همه آنها آمدن و رفتنی همراه با رنج بود 
و در وانفســای افتادن و زخم ديدن آموختن اينکه؛ غم مرد  از هر 
قداره ای غدارتر اســت. اما وقتی زمانه سر جنگ دارد چه می توان 
گفت جز يا علی مددی و وقتی افتادن همزاد رفتن است تکيه بر كجا 
می توان زد جز زانوی خود. و اين ظريف ترين و سنجيده ترين درس 
پدران و پندِ آمدگان  و رفتگان است. در روزگار افت و خيز، دست به 

زانوی خويش نهادن و ياعلی گفتن. 

پاندمی كرونا جهان هنر 
را نيز درگيــر كرده و با 
ظهور سويه های جديد اين بيماری، هنرمندان 
در مسير آگاه ســازی مردم حركت می كنند. 
واضح است كه راه حل های موجود برای مقابله 
با اين همه گيری جهانی، تزريق واكسن، زدن 
ماسک و رعايت فاصله امن در محيط بيرونی 
اســت؛ اما هنوز هــم برخی افراد بــا رفتاری 
ســهل انگارانه، روی موج جديــد اوميکرون 
خطرآفرين می شوند؛ آدم های ناآگاهی كه مثل 

خود ويروس در همه جای جهان پراكنده اند!
در كشــور فقير آفريقايی زيمبابــوه، ديويد 
نگوروم مجسمه ســازی كه بــا مجموعه آثار 
 متفاوت خود با عنــوان »در اين آفريقا با هم«

 In This Together Africa شــهرتی 
بين المللی پيــدا كرده، با مجســمه خلاقانه 
جديدش»بازوها«Arms به زبــان بی زبانی 
واكسيناســيون عمومی عليــه كوويد- 19را 
ترغيــب می كند.طی ايــن مــدت، فقدان 
اطلاع رسانی و پيام های شفاف بهداشت عمومی 
در كشوری مثل زيمبابوه باعث شده تا مردم در 
واكسينه شــدن دچار ترديد شوند؛ به گونه ای 
كه از جمعيت 15ميليون نفری اين كشــور 

آفريقايی تنها 300هزار نفر واكسن زدند.
نگوروم كــه در دوران قرنطينه، دفتر حقوقی 
خود در هراره را بســته و در بــاغ خانه اش به 
ســاخت مجســمه های خلاقانه پرداخته، به 
RFI )راديو بين المللی فرانسه( می گويد: مردم 
نسبت به تزريق واكسن اطمينان ندارند، پس 
ما نياز به يک كمپين داريم تا روی اين هدف 
متمركز شويم كه واكسيناسيون عمومی چه 
نتايجــی به دنبال دارد. او يادآور می شــودكه 
طی اين دوران متوجه شــده چگونه می تواند 

با انســان ها ارتباط برقرار و پيام خود را به آنها 
 Arms منتقل كند. به اين ترتيــب او به ايده
می رسد تا با ســاخت مجســمه هايی كه اثر 
امضايش پــای آن خورده، بــر اهميت تزريق 

واكسن و زدن ماسک تأكيد كند.
ديويد نگــوروم كه با مجســمه بازوهای خود 
در نهمين بی ينال پکن هم شــركت كرده، به 
روزنامه گاردين Guardian می گويد: وقتی 
شنيدم موج جديدی از ســويه ويروس كرونا 
در راه است، فرياد زدم و مردم را تشويق كردم 
كه بياييد واكســن بزنيم و برای هر چيزی كه 
در راه اســت، آماده شــويم. او كه از نوجوانی 
بــه مجسمه ســازی روی آورده و بعدهــا در 
رشته حقوق از دانشــگاه فارغ التحصيل شده، 
معتقد اســت كه بدون تحصيلات آكادميک 
نمی توان هنرمند خوبی شد؛ چرا كه در درک 
حركت جهان ناكام خواهيم شــد. نگوروم كه 
مجسمه های ديگری هم در زمانه پاندمی كرونا 
ساخته، می گويد: »جاه طلبی من اين بود كه 
با دنيا حركت، نقش خودم را بــازی و پيام ها 
را به مــردم منتقل كنم. پس الهــام گرفتم تا 
آگاهی بيافرينم كه چگونه می توانيم در كنار 
هم با اين بيماری مبارزه كنيم و خودمان آن 
را به پايان برسانيم.« رويای ديويد نگوروم اين 
است كه آثارش را در سراسر جهان به ويژه در 
مقر سازمان بهداشت جهانی در ژنو به نمايش 
بگذارد. او بــه گاردين می گويد: »از كشــور 
كوچکی در آفريقا، ناشناخته آمدم و نمی دانم 
آنچه می خواهم، اتفاق خواهــد افتاد يا خير! 
شايد اين فقط يک آرزو باشد؛ اما كاری كه آغاز 
كردم را متوقف نمی كنم، حتی اگر در خانه ام 
نمايشگاهی بگذارم و مجسمه ها فقط مرا نگاه 

كنند. به راهم ادامه خواهم داد...«

بر و برگ

شهنام صفاجو

به زبان بی زبانی! واکسن بزنید...

تقويم/ رويدادعدد خبر

 ارتداد نویسنده

25 بهمن 1367حکــم تاريخی بنیانگذار 
جمهوری اســامی ايران حضــرت امام 
خمینی )ره( مبنی بر ارتداد و اعدام سلمان 
رشدی نويسنده خائن کتاب آيات شیطانی 
صادرشــد، کتابی که با جمات موهن، به 
پیامبر بزرگ اسام)ص( توهین کرده بود. 
کتاب آيات شیطانی چهارم مهر 1367 در 
انتشــارات وايکینگ از مجموعه نشريات 
پنگوئن و به زبان انگلیسی در 547 صفحه 
در انگلستان به چاپ رسید. رمان سلمان 
رشدی عاوه بر مسلمانان انگلستان موجب 
خشم مسلمانان 20 کشور جهان به خصوص 
مســلمانان کشورهای پاکســتان، هند، 
سودان، افغانســتان، لبنان، کنیا، تايلند، 
تانزانیا، اندونزی، سنگاپور، ونزوئا و ايران 
شد. بعد از رسیدن خبر نوشته شدن رمان 
آيات شیطانی به حضرت امام)ره( و تحقیق 
درباره حقیقت ماجرا، ايشان در پیامی کوتاه 
حکم به ارتداد سلمان رشــدی دادند. در 
حکم ايشان که چهار ماه بعد از چاپ و انتشار 
جهانی کتاب آيات شیطانی صادر شد، آمد: 
» انا لله و انا الیه راجعون. به اطاع مسلمانان 
غیور سراسر جهان می رسانم مؤلف کتاب 
»آيات شیطانی« که علیه     اسام و پیامبر 
و قرآن، تنظیم و چاپ و منتشر شده است، 
همچنین ناشــرين مطلع از     محتوای آن، 
محکوم به اعدام هستند. از مسلمانان غیور 
می خواهم تا در هر نقطه که     آنان را يافتند، 
ســريعاً آنها را اعدام کنند تا ديگر کسی 
جرأت نکند به مقدسات مسلمین     توهین 
نمايد و هر کس در اين راه کشته شود، شهید 
است ان شاءالله. ضمناً اگر کسی     دسترسی 
به مؤلف کتاب دارد ولی خود قدرت اعدام 
او را ندارد، او را به مــردم معرفی     نمايد تا 
به جزای اعمالش برسد. والسام علیکم و 
رحمه الله و برکاته.« فتــوای امام زندگی را 
برای سلمان رشدی به جهنم تبديل کرد. 
پلیس بريتانیا بافاصله پــس از اين فتوا 
شديدترين تدابیر امنیتی را برای سلمان 
رشدی درنظر گرفت. اين نويسنده در شش 
ماه اول بعد از فتوا، 56 بار محل سکونت خود 
را تغییر داد و تا سال 2002 به مدت 13 سال 
مخفیانه زندگی کرد و تا امروز هم توســط 
دولت انگلستان محافظت می شود. آيت الله 
خامنه ای، رهبر انقاب اسامی نیز در سال 
1383، حکم امام خمینی)ره( را غیرقابل 
تغییر خواند تا جهنم سلمان رشدی ادامه 

دار باشد.

حافظ

گفتم که بر خیالت راه نظر ببندم
گفتا که شب رو است او از راه ديگر آيد

احتمالا تا حالا خبر منوی دلاری رســتوران های 
لوكس را در شبکه های اجتماعی ديده و شنيده ايد. 
همان رستوران هايی كه قيمت های منوی خود را با 
نرخ دلار محاسبه می كنند و به همين دليل گاهی 
نرخ هر وعده غذايشــان به بيــش از يک ميليون 
تومان هم می رسد. البته تعداد اين رستوران هايی 
كه به اين شــکل كاســبی می كنند زياد نيست 
و اغلب رســتوران ها در اين 2 ســال اخير نه تنها 
سود آنچنانی نکرده اند، بلکه ضرر هم داده اند. آن 

طور كه رئيس اتحاديه رســتوران داران می گويد، 
شــيوع اوميکرون و افزايش قيمت ها باعث شده 
كه تقاضای مردم برای غذاخوردن در رستوران ها 
هم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 20 درصد 
كاهش پيدا كند. شواهد نشان می دهد، كسانی كه 
صاحب واحد صنفی خود هســتند، كج دار و مريز 
كار می كنند و هر طور شده رستوران را سرپا نگه 
می دارند، اما رســتوران دارهايی كه واحد صنفی 
خود را اجاره كرده اند با مشــکلات زيادی دست 
و پنجه نرم می كنند. به خصــوص اينکه افزايش 
قيمت  حقوق پرســنل، آب، بــرق، گاز، ماليات و 
مهم تر از همه مواداوليه باعث افزايش قيمت غذای 
رستوران ها شــده، طوری كه غذای رستوران ها 

نسبت به مدت مشابه ســال قبل 20 تا 25درصد 
افزايش قيمــت را تجربه كرده اســت. همه اينها 
نتيجه ای جز بی خيالی مشتريان برای خوردن يک 
وعده غذای جانانه در رســتوران ها ندارد. در يک 
ماه اخير هم خبر تعطيلی چندين رســتوران در 
كلانشهرها و پايتخت منتشر شده و روند تعطيلی 
رستوران ها به علت مشکلات مالی همچنان ادامه 
دارد. تا وقتی هــم كه كرونا بــا پيک های جديد 
غافلگيرمان می كند و قيمت ها روند صعودی شان 
را حفظ كنند، وضعيت رستوران ها، مانند بسياری 
از صنف های ديگر تغييری نخواهد كرد و كاسبی 
داغ و پررونق اين جماعت  همچنــان در حال از 

دهان افتادن است.

چرا يک اتاق هتــل، هر قدر هم 
كه زيبا باشد به ما احساس خانه 
را نمی دهد؟ اتــاق هتل، فضايی 
غيرشخصی اســت كه گذرگاه 
و اســتراحتگاهی در سفر است 
نه جايی برای مانــدن. اتاق های 
هتل با رنگ بندی های يکسان و 
شکوه مصنوعی شان نمی توانند 
جای خانه را بگيرنــد. تابلوهای 
روی ديوارشــان هيچ خاطره ای 
را زنــده نمی كند. نــوری كه از 
پنجره هايشــان سرک می كشد 
غريبه اســت. هــر چنــد اين 
غريبگی و نامانوســی برای سفر 
خوشايند است اما بعد از 4-3روز 
كلافه می شوی و می خواهی به 
فضای شخصی خودت برگردی. 
می خواهــی روی تختی كه مال 
خودت است دراز بکشی. سرت 
را روی بالش خــودت بگذاری. 
روی مبل هــای قديمی خودت 
بنشينی. اشــيای كوچکی را كه 
برای كسی  جز خودت مفهوم و 
خاطره ای ندارد در دستت بگيری 
و به فضای آشنای دور و برت نگاه 
كنی. خانه پناهگاه است؛ جايی 
است كه تمام دويدن های روزانه 
را به پايان می رســاند؛ جايی كه 
می شود از شر گرما و سرما و درد 
و خستگی و آسمان خاكستری 
و رئيس عصبانی به آن پناه برد؛ 
جايی كه می شود برای شروع روز 
تازه، توانی دوباره در آن كســب 

كرد.
چيزی كه خانه را از همه جاهای 
ديگر متفــاوت می كند همين 
شــخصی بودن فضاست؛ همين 
اشــيای كوچــک و بی اهميت 
خانگــی، هميــن تابلوهايی كه 
به ديوار آويخته اســت، همين 
گلدانی كه رو به نور برگ هايش را 
چرخانده است. همين كه می دانی 

گوشه كدام ســراميک شکسته 
است. كدام در صدا می دهد و كدام 
شير آب را اگر محکم نبندی چکه 

می كند.
خانه جايی اســت كه جزئياتش 
برايت آشناست. می دانی كه نور 
از كدام پنجــره می آيد و تا كدام 
گوشه ديوار پيش می رود. صداها 
را می شناســی. صدای دويدن 
بچه هــای همســايه در راهرو و 
زمزمه های كودكانه شان هنگام 
فشردن كليد آسانســور برايت 
آشناست. صدای چرخيدن كليد 
را موقع برگشتن هم خانه هايت 
از بــر هســتی. می دانــی كــه 
گنجشــک ها روی كدام درخت 
می نشينند. می دانی كه دم غروب 
كجای آسمان نارنجی تر است و از 

كدام پنجره بهتر ديده می شود.
همين جزئيات به ظاهر بی اهميت 
فضايی امن می سازد؛ فضايی كه 
با همه فضاهــای ديگر متفاوت 
است. پناهگاهی است كه می تواند 
جواب اين همه دويدن باشــد؛ 
جايی كه مقصدی باشــد، برای 
رسيدن. خانه به خاطر زيبايی و 
كمالش نيست كه خانه می شود، 
به خاطر امنيت حاصل از آشــنا 
بودنش اســت. به همين خاطر 
است كه در اوج بی پناهی و اندوه، 
به تنها جايی كــه می توانی فکر 
كنی خانه اســت. به گوشه مبل 
كه بنشينی رويش و پتويی نرم را 
بکشی روی پاهايت و چشم هايت 
را ببندی. به خاطــر اينکه فقط 
در پناهگاه اســت كه می توانی 

چشم هايت را ببندی و نترسی.

مان 

شیدا اعتماد

به خانه برمی گردیم

بی تعارف و تکلف ، مثل 
همین متــن کوتاهی که 
می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکات 
و دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان 
اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده 
شد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد 

تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

سیداحمد بطحايی
داستان نويس

امیر جال الدين مظلومی
روزنامه نگار

فاطمه عباسیگزارش
روزنامه نگار
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مددکاران نیازمند 
سازمان هستند 

 در همه دنیــا، ازجمله ایران ســازمان های نظام 
صنفی-تخصصی مختلف و بســیاری وجود دارد: 
نظام پزشکی، مهندسی، مشــاوره و روانشناسی، 
پرستاری، منابع طبیعی و... . مددکاری اجتماعی 
نیز از صنف های نیازمند پشــتوانه قانونی اســت. 
یکی از کارکردهای مهم  ســازمان نظام مددکاری 
اجتماعی دفــاع از حقوق مــردم و ذینفعان حوزه 
مددکاری اجتماعی و تعییــن صلاحیت حرفه ای 
کلیه مددکاران برای فعالیت در عرصه های خدمات 
اجتماعی کشور است. طرح تشکیل سازمان نظام 
مددکاری اجتماعی جمهوری اسلامی ایران در ۲۱ 
دی ماه ۱۳۹۹ با امضای ۳۷ تن از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی اعلام وصول شده و تقریبا بیش از 
یک ســال از آن تاریخ می گذرد، درحالی که هنوز 
در هیچ یک از کمیســیون های تخصصی مجلس 
بررسی نشــده اســت. انتظار می رود که مجلس 
فعلی با حمایــت برای تصویب ایــن قانون پس از 
6۳سال گام مهمی در این باره بردارد. بیش از ۲۰ هزار 
نفر در کشــور فارغ التحصیل این رشــته هستند. 
جمعیت زیادی نیز در حال تحصیلند و در بیش از 
۲۰ دستگاه اجرایی خدمات ارائه می کنند و در بخش 
غیردولتی نیز در حوزه های موادمخدر و روانگردان، 
زنان، کودکان، سالمندان، بیماران، آسیب دیدگان 
اجتماعی، زنان سرپرست خانوار، معلولان، مجرمان 
و بزهــکاران، آوارگان و پناهندگان، بازماندگان در 
سوانح و حوادث طبیعی و غیرطبیعی، پیشگیری از 
معلولیت ها و آسیب های اجتماعی و... فعالیت دارند. 
از آنجایی که بیش از 6دهه است که نظام حرفه ای 
مددکاری ایجاد شــده، هنوز سازمان آن در کشور 
شکل نگرفته است. درحالی که چند اتفاق به واسطه 
تشکیل این سازمان رخ خواهد داد: یکی از مهم ترین 

موارد، اعطای صلاحیت حرفه ای است.
اعطــای صلاحیت حرفــه ای به چه معناســت؟ 
صلاحیت حرفه ای یعنی کسانی می توانند در حوزه 
مددکاری اجتماعی مشغول به کار شوند که علاوه 
بر مدرک تحصیلی به صلاحیت حرفه  ای نیز مجهز 
باشند. بنابراین با مدرک تحصیلی صرف نمی توانند 
به شــکل حرفه ای در حوزه مــددکاری اجتماعی 
فعالیت کــرد. تخصص و مهــارت در حوزه ای که 
مددکار مایل به فعالیت در آن است، بسیار اهمیت 
دارد. گاهی مــددکار در حوزه معلــولان فعالیت 
می کند و گاهی زندان، کودک، مدرسه و... . طبیعتا 
براساس شاخص ها و اســتانداردهایی مهارت های 
مددکاران اجتماعی به واســطه  دریافت صلاحیت 
حرفه ای سنجیده می شود. گام بعدی در صلاحیت 
حرفه ای، اخلاق حرفه ای است. مددکار اجتماعی 
باید پایبند به اخلاق حرفه ای باشــد. ممکن است 
فردی تخصص، دانش و مهارت داشته باشد، اما از 
اخلاق حرفه ای بهره مند نباشد. گام دیگر حمایت 
از حقوق کسانی اســت که از مددکاران اجتماعی 
خدمات دریافت می کنند. بسیار اتفاق افتاده است 
که مددکار برخورد مناسبی با مددجو نداشته باشد. 
درحالی که نظارت با پشتوانه سازمان نظام مددکاری 
باعث می  شود خدمات دهی بهتری به افراد داده شود. 
بنابراین سازمان علاوه بر دفاع از صنف خود، مدافع 
خدمات گیرندگان از مددکاران اجتماعی نیز خواهد 
بود. کارکرد دیگر این سازمان به روزرسانی اطلاعات 
افرادی است که از سازمان، شــماره نظام دریافت 
می کنند. این افراد موظــف خواهند بود دوره های 
بازآموزی را بگذرانند. این امر هم در راستای صیانت 
از حرفه مددکاری اجتماعی، هم در راستای صیانت 
از کسانی اســت که خدمات دریافت می کنند. با 
این کار، رسیدگی به مســائل مددکاران اجتماعی 
به خود این گروه ســپرده می شود. همین امر باعث 
خواهد شــد هزینه دولت در این باره کاهش پیدا 
کرده و خدمات مــددکاری اجتماعی تخصصی تر 
شده و نظارت مســتمر و بر مبنای شاخص هایی 
بر آن صورت  گیرد. از ســویی، نقشی که سازمان 
نظام مــددکاری اجتماعی در سیاســتگذاری ها 
خواهد داشت، چه سیاست های مربوط به آموزش 
مددکاری اجتماعی  و چه سیاســت هایی در سایر 
حوزه ها پررنگ تر می شــود. مثلا ناظر اجرای اصل 
44قانون اساســی، اتاق بازرگانی ایران است؛ این 
یعنی بخش خصوصی فعالیت مهم حاکمیتی انجام 
می دهد. طبیعتا سازمان نظام مددکاری اجتماعی 
هم می  تواند بازوی نظارتی و مشورتی در مجلس، 
دولت و مجمع تشخیص مصلحت نظام باشد. درنظر 
داشته باشیم که سازمان نظام مددکاری اجتماعی 
نیز می تواند در بزنگاه هایی چون مواقع سیل، زلزله، 
حوادثی چون پلاســکو، ســانچی و... از نیروهای 
داوطلب و تحت پوشش خود استفاده کند و حمایت 
تخصصی در شرایط بحران ارائه کند. وظیفه دیگر 
استانداردســازی خدمات اجتماعی متناســب با 
نیازهایی است که ســازمان های مرتبط دارند. در 
ایران ۲5ســازمان در حوزه  مــددکاری اجتماعی 
فعالیت می کنند. ایران از  جمله  کشورهایی است 
که گروه های هدف و سازمان های متعددی در آن 
با مددکاران اجتماعی سر و کار دارند، از نهادهای 
قضایی تا انتظامی، اجتماعی، درمانی، هلال احمر، 
شهرداری، مترو، هواپیمایی، کارخانه ها، بانک ها، 
سازمان های غیردولتی در حوزه مواد مخدر، زنان، 
کودکان، بیماران و... . از این رو چنین سازمانی جدید 
و نوآورانه نیست، بلکه ســازمان نظام های مشابه 
 وجود دارد و مددکاری اجتماعی نیز مانند بسیاری 
از حِرف، از حرفه های یاورانه اســت. انتظار می رود 
مجلس که شعار واگذاری کار به مردم را سر می دهد 
و همچنین کمیسیون اجتماعی و بهداشت بتوانند 
دستور راه اندازی این سازمان را صادر کنند. باید این 
مسئله در کمیسیون های مختلف مورد بررسی قرار 
گیرد. باید دید نمایندگان مجلس چه رأی و نظری 
درباره شــکل گیری چنین ســازمانی دارند. هنوز 
بررســی های لازم انجام نشده تا براساس اشکالات 
و اســتدلال های مطرح شــده، از آن دفاع شود. از 
سویی هنوز مشخص نیست مواضع کمیسیون های 

مختلف درباره این طرح چه خواهد بود.

سیدحسنموسویچلکیادداشت
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی

افزایش کودکان بی سرپرست در دوره کرونا افسانه است

بسیاریازســازمانهاومراکزدولتی،آمار
جداگانهایازدورانشیوعکروناتهیهوتنظیم
کردهاند.آنهامعتقدندباتغییرسبکزندگی
مردمدردورانپاندمیوعوارضناشیازآن
چونمرگومیر،فقرومسائلروانشناختی
تغییراتیدرروندکاریسازمانها،نهادهاو
ارگانهاایجادشدهاســت؛امریکهچندان
دورازذهنهمنیست؛ازاینروسعیکردیم
اینتغییررادروضعیــتفرزندخواندگیو
روالفرزندپذیریتوسطخانوادههایخارج
ازکشور،همچنینســیرفرزندخواندگیدر
شهرهایمختلفازسعیدبابایی،مدیرکلامور
کودکانونوجوانانسازمانبهزیستیکشور
بپرسیموبهایننکتهبپردازیمکهچراکرونا
دربارهفرزندپذیریتغییــریدرآمارایجاد

نکردهاست.

کرونادراینچندسالچهتغییری
درروندفرزندپذیریایجادکردهاســت؟آیا
مرگهایناشیازشــیوعاینویروس،آمار

فرزندخواندگیراتغییردادهاست؟
آمار ورودی های حوزه شبه خانواده )نگهداری از 
کودکان بی سرپرســت( در دوران کرونا برخلاف 
تصور افزایش نیافته اســت. تنهــا ۲مورد وجود 
داشت که به علت فوت یکی از والدین فرزندپذیر، 
خانواده قادر به ادامه فرزندخواندگی نبود و ناچار 
منجر به فسخ فرزندخواندگی و بازگشت کودک 
به بهزیستی شــد. علت افزایش نیافتن ورودی 

کودکان بی سرپرست به بهزیستی را می توان در 
چند عامل جست وجو کرد؛ نخست اینکه قاطبه 
متوفیان سنین بالا داشته اند که همین امر موجب 
می شود کودکان کوچک نداشته باشند و دوم اینکه 
طبق سنن فرهنگی اصیل ما، بسیاری از کودکان 
بی سرپرست در کشور تحت تکفل اقوام خود قرار 

می گیرند و خانواده شان از آنان حمایت می کنند.

صلاحیتخانوادهچطوربررسی
خواهدشد؟

درباره کودکان بی سرپرســت یا بدسرپرست در 
جهان، اولویت واگذاری به خانواده اســت. وقتی 
کودکی به بهزیســتی ارجاع می شــود در درجه 
نخست تلاش می شود تا درصورت بهبود وضعیت 
خانواده باز پیوند کودک و خانواده صورت بگیرد. 
درصورت عدم حصول نتیجه تلاش می شــود تا 
کودک به یکی از اقوام درجه اول مانند پدربزرگ و 
مادربزرگ یا خاله و عمو و عمه و دایی سپرده شود؛ 
در غیراین صورت و درصورت ســلب صلاحیت 
والدین، راه بــرای فرزندخواندگی باز اســت که 
باز کودک وارد یک خانــواده صاحب صلاحیت 
می شــود. در نهایت اگر هیچ کدام از مسیرهای 
فوق فراهم نبود، بحث نگهداری کودک در مراکز 

شبه خانواده زیرنظر بهزیستی دنبال می شود.

پساینآمارثابتچگونهاستوآیا
شهربهشهرباهمفرقمیکند؟

هم اکنون حــدود ۱8هزار کــودک و نوجوان در 
خانواده جایگزین حمایت می شــوند. هر ســاله 
حدود ۲هزار کودک به فرزندخواندگی می روند و 
حدود ۱۰هزار کودک و نوجوان در مراکز بهزیستی 
هستند. این نسبت در دهه های گذشته برعکس 

بود، اما تلاش شده نسبت به سمت نگهداری این 
کودکان در خانواده پیش برود. در بعضی استان ها 
که بافت خانوادگی قوی تر اســت، درصد بالاتری 
از این کــودکان در خانواده نگهداری می شــوند. 
برعکس در بعضی اســتان ها که مهاجرپذیر بوده 
و بافت یکدســتی ندارند، تعداد مراکز و کودکانی 
که در آنجا نگهداری می شــوند، زیاد است؛ مانند 

استان های تهران و خراسان رضوی.

دربارهپدیدههــاینوظهورمثلا
کودکانیکهرهاشدهاند،مهاجران،آندسته
ازخانوادههاکهبهعلــتفقرخیابانخواب
شــدهاندوقادربهنگهداریازفرزندانشان
نیستندوگرمخانههانیزازحضورآنهاباتوجه
بهشرایطسنیامتناعمیکنند،چهشرایطی

درنظرگرفتهشدهاست؟
هر شهروندی که مطلع شد کودکی بی سرپرست 
یا بدسرپرســت اســت باید با تماس با شماره 
۱۲۳این موضوع را به بهزیســتی اطلاع دهد تا 
توسط این سازمان مورد بررسی قرار گیرد. در کل 
اگر پرونده کودکی به سبب فقدان سرپرست مؤثر 
به دفتر ما ارجاع شود، باقی موارد، دنبال می شود.

گاهشــاهدحضــورمهاجران
افغانســتانیبافرزندانخوددرمحیطهای
نامناسبهستیم.بااینمواردچهمیکنید؟

دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی در این باره 
می تواند اظهارنظر کند.

روندفرزندخواندگــیبرایآن
دستهکهخارجازکشــورزندگیمیکنند،

چگونهاست؟
شــما باید در برگ مصاحبه اولیــه، اعلام کنید 
که قصد فرزندپذیری از کدام اســتان را دارید. 
درصورتی که استان مدنظرتان را اعلام نکنید، 
بهزیستی به صورت پیش فرض بهزیستی استان 
تهران را انتخاب می کند. بعد از بررسی سؤالات 
مربوط به مشــخصات فــردی و مصاحبه اولیه 
و وجود کودک متناســب با شــرایط شما، باید 
برای ارائه مــدارک بعدی بــه مراجع ذیصلاح 
فرزندپذیــری محل اقامت تــان مراجعه کنید. 
البته ساکنان خارج از ایران توسط کنسولگری به 

مراجع مذکور معرفی خواهند شد.

اینرویهازطریقکنسولگریادامه
پیدامیکندیابهزیستیادامهروندرابرعهده

خواهدداشت؟
باید تصویر مدارک و ترجمه آن را در سامانه قرار 
دهند. مدارک باید توســط دارالترجمه رسمی، 
ترجمه شود. ســپس اصل و ترجمه آن از طریق 
کنسولگری به بهزیستی ایران ارائه شود. مرجع 
فرزندپذیری کشور محل اقامت باید کتباً )مجزا 
یا به همراه گزارش مــددکاری( صراحتاً متعهد 
شود که از زمان ورود کودک به آن کشور تا پایان 
۱8ســالگی بر وضعیت کودک تحت سرپرستی 
و خانواده نظارت کــرده و گزارش های مربوطه را 

در دوره های زمانی مقرر مطابق ضوابط و مقررات 
سازمان بهزیســتی ایران از طریق سفارتخانه یا 
دفتر حافظ منافع و کنســولگری به بهزیســتی 
ارســال می کند. همچنین فرد به مرجع متناظر 
با اداره سوءپیشینه و ســازمان پزشکی قانونی در 
ایران معرفی خواهد شد. مراجعان باید به سازمان 
پزشکی قانونی برای ارزیابی بررسی وضعیت جسم 
و روان، عدم اعتیاد به مواد مخدر، مواد روانگردان و 
الکل، نازایی و ناباروری و بررسی پیشینه کیفری، 
و همچنین دریافت گواهی عدم سوءپیشــینه از 
مراجع خارج از کشور، به اداره تشخیص هویت در 

ایران توسط بهزیستی معرفی  شوند.

دربخشــیازکارهایبهزیستی
مشاورهباخانوادهفرزندپذیرانجاممیشود.
خانوادههایخارجازایرانچگونهاینروندرا

طیمیکنند؟
برای مشاوره فرزندپذیری در ایران هم به مراجع 
ذیصلاح معرفی می شوند. همه مدارک مراجعان  
خارجی باید توسط مترجمان رسمی در ایران و 
خارج از کشور به زبان فارســی ترجمه شود و به 
انضمام اصل گواهی ها به تأیید نمایندگی برسد و 
از طریق وزارت امور خارجه به دفتر روابط عمومی 
و امور بین الملل بهزیســتی ایران ارســال شود. 
بهزیستی بعد از بررسی سوابق و مدارک، درصورتی 
که صلاحیت را تأیید کند، از فرد برای شرکت در 
جلسه کمیته فرزندپذیری در ایران دعوت می کند. 
بعد از تأیید نهایی مدارک بــرای صدور حکم به 
دادگاه ارائه می شود. کودک هم توسط بهزیستی 
استان به شما معرفی می شود. اگر کودک را قبول 
کنید، صورتجلسه تحویل امضا می شود و کودک 
به شکل آزمایشی و به مدت حداکثر 6ماه تحویل 
خواهد شد و می توانید به همراه کودک از کشور 

خارج شوید.

آیابهمحضتأییدمدارک،کودک
بهخارجازایرانفرستادهمیشودیادوره

آزمایشیبرایاینگروههموجوددارد؟
در خروج کودک یا نوجوان از کشور باید بدانید 
که در دوره 6ماهه آزمایشــی، امــکان اخذ یا 
اصلاح شناسنامه کودک با نام شما وجود ندارد؛ 
بنابرایــن به دلیل عدم امکان صــدور گذرنامه 
برای کودک در این مرحله، معمولاً کشــورها 
اجازه ورود کودک به کشورشــان را نمی دهند 
و باید 6مــاه در ایران زندگی کنیــد. بنابراین 
لازم است محل سکونتی در ایران به بهزیستی 
معرفی کنید و اگر امکان خروج کودک در دوره 
آزمایشی را داشته باشید، باید تضمین مناسب 
برای بازگشــت کودک یا نوجوان تا پایان دوره 
آزمایشــی به دادستان سپرده شــود. در دوره 
آزمایشی هم بر وضعیت کودک نظارت می شود 
و درصورت تأیید بهزیستی حکم دائم سرپرستی 

صادر می شود.

چهزمانیکارهایشناســنامهو
ادارهثبتاحوالطیخواهدشد؟

بعد از آن برای صدور شناســنامه به اداره ثبت 
احوال و اصلاح شناســنامه معرفی می شوند 
و پس از آن انجام تملیک یــا تعهدات مالی به 
نفع کودک در دفترخانه اســناد رسمی انجام 
می شــود. بعد تصویــر مدرک به بهزیســتی 
ارائه می شــود. پــس از آن در اداره بیمه برای 
فرزندخوانده حساب بیمه عمر افتتاح می شود. 
با هماهنگی های بین بخشی بهزیستی با دادگاه 
خانواده، سازمان پزشکی قانونی، اداره تشخیص 
هویت و مشاوره های فرزندپذیری براي مراجعان 
داخل کشور و نیز برای متقاضیان خارج از کشور  
اقدامات و تعامل بهزیســتی بــا نمایندگی ها، 
وزارت امور خارجه، مراجع فرزندپذیری خارج 
از کشــور و... انجام مي شود. فرایند سرپرستی 
طولانی و زمان بر است؛ بنابراین لازم است در 

همه مراحل صبور بود.

اکنونچندخانوادهمنتظرفرزند
هستند؟

حدود ۲6هزار متقاضی در صف فرزندخواندگی 
هستند که بیشترین متقاضیان در استان های 
تهران با 5هــزار و ۳44 زوج متقاضی، اصفهان 
با ۲هزار و ۷۰۲ و خراســان رضوی با ۲هزار و 
۳8۱ زوج متقاضی هستند و استان های کرمان، 
فارس، البرز و مازنــدران در جایگاه های بعدی 
قرار دارند. کمترین متقاضیــان نیز مربوط به 
اســتان های زنجان با ۲۲۰ زوج، چهارمحال 
و بختیاری بــا ۲۱۲، کردســتان ۲۰۲، ایلام 
۱۳۰ و کهگیلویــه و بویراحمد با ۱۱8 خانواده 
متقاضی ثبت شده اســت. این تعداد کودک 
قابل واگــذاری به فرزندخواندگی هســتند و 
این بدان معناست که اگر ضوابط و قوانین هم 

وجود نداشت، حدود ۲4هزار 
خانواده باید منتظر نوبت برای 
سرپرستی فرزند می ماندند.

پور
ام 

انج
سر

ی 
جتب

ی/ م
هر

مش
س: ه

عک

بافــت  کــه  اســتان ها  بعضــی  در 
خانوادگــی قوی تــر اســت، درصــد 
بالاتــری از ایــن کــودکان در خانواده 
نگهــداری می شــوند. برعکــس در 
بعضــی اســتان ها کــه مهاجرپذیــر 
بــوده و بافــت یکدســتی ندارنــد، 
تعــداد مراکــز و کودکانــی کــه در آنجا 
نگهداری می شوند، زیاد است؛ مانند 

استان های تهران و خراسان رضوی

نگارحسینخانیگزارش
روزنامه نگار

مورد فرزندخواندگی در 
10ماهه نخست سال جاری 

انجام شده است.

 یک هزار و 256

مورد فرزندخواندگی در 
10ماهه نخست سال جاری 

به زوج های بدون فرزند 
بوده است.

یک هزار و 192

مورد فرزندخواندگی در 
10ماهه نخست سال جاری 

به زوج های با فرزند بوده 
است.

52

مورد فرزندخواندگی در 
10ماهه نخست سال جاری 

به زنان مجرد بوده است.

12

مورد فرزندخواندگی در 
10ماهه نخست سال جاری 

با حکم قضایی به امین  
موقت بوده است.

272

فرزندخوانده در 10ماهه 
نخست سال جاری با 
حکم قضایی به امین  

 موقت در استان 
خراسان رضوی است.

158

فرزندخوانده در 10ماهه 
نخست سال جاری مربوط 
به تهران بوده که بیشترین 
تعداد را به خود اختصاص 

داده است.

242

فرزندخوانده در این 
آمار مربوط به خراسان 
رضوی است که پس از 
تهران بیشترین تعداد 
فرزندخواندگی کشور 

است.

233

فرزندخواندگی مربوط 
به استان تهران است. 

خراسان رضوی نیز با این 
درصد در کنار تهران قرار 

گرفته است.

19درصد

فرزندخواندگی مربوط به 
استان اصفهان است. کرمان 

نیز با این درصد در کنار 
اصفهان قرار گرفته است.

6درصد 

اکنون متوفیان کرونا در سنین بالا بوده و کودکان کوچک نداشته اند

آمار مربوط به 10ماه سال 1400

زوج بدون استان
فرزند

زوج با 
فرزند

خانم 
مجرد

 فرزند
خواندگی

امین
 درصدمجموع موقت

 از کل
4800480484آذربایجان شرقی
1800810181آذربایجان غربی

9009091اردبیل
67813838766اصفهان

51614513585البرز
0000000ایلام

1400122141بوشهر
23660242024219تهران

130058131چهارمحال و بختیاری
38302417413خراسان جنوبی
222837515823319خراسان رضوی
1600160161خراسان شمالی

3310340343خوزستان
1400140141زنجان
2100210212سمنان

1711190192سیستان و بلوچستان
5931630635فارس
9009191قزوین

92038111قم
910100101کردستان

7034743776کرمان
1810190192کرمانشاه
4004040کهگیلویه
3100310312گلستان
2910300302گیلان

1830210212لرستان
3601361373مازندران
1800180181مرکزی

2310240242هرمزگان
28301813312همدان

1410150151یزد
119252129852721256100جمع کل



دوشنبه 25 بهمن 101400
 شماره  8439

نقش دوستان و همسالان
  دوستان و همســالان از مهم ترین 

عوامل تأثیر گذار بر تربیت فرزندان به حساب 
می آیند، فرزندان به خصــوص در دوران جوانی 

گرایش زیادی به دوســتان دارند و فرصت زیادی را به 
همنشینی با آنان اختصاص می دهند و همین همنشینی و رفاقت 

زمینه تأثیرپذیری آنان از یکدیگر را فراهم می سازد.حضرت علی)ع(
علاوه براینکه فرزندان خود را به دوستی با نیکوکاران سفارش و از دوستی 

باناصالحان برحذر می داشته، مصادیق و نمونه هایی از دوستان ناصالح را نیز معرفی 
می کردند تا اینکه فرزندان با آگاهی بیشتر و بینشی وسیع تر به انتخاب دوستان بپردازند. 

آن حضرت در موعظه ای به امام حسن)ع( او را از همنشینی با افراد نادان و کودن، بخیل، تبهکار 
و دروغگو برحذر داشته اند: »...فرزندم! از دوستی نادان بپرهیز زیرا او آنچه را سخت بدان نیازمندی 

از تو دریغ دارد و از دوستی تبهکار بپرهیز که به اندک بهایی تو را بفروشد و از دوستی دروغگو بپرهیز که او 
سرابی ماند که دور را به تو نزدیک و نزدیک را به تو دور می کند.« آن حضرت همچنین در توصیه به محمدبن حنفیه 

فرموده است: »فرزندم!...از بهترین بهره انسان دوست و همنشین صالح است، با نیکوکاران همنشین شو تا از آنان باشی 
و از بدکاران و اهل شر و کسانی که به واسطه کارهای باطل و سخنان مهیج و ساختگی تو را از یاد خدا و مرگ باز می دارند دوری 

کن، تا از آنان نباشی...«. والدین به ویژه پدر، نقش مهمی در دوست یابی شایسته برای فرزندانشان دارند. امام علی)ع(در دیدگاهی 
بلند و ظریف غیرمستقیم راهکاری جالب توجه دراین زمینه ارائه داده اند و آن اینکه والدین با افراد صالح وشایسته که فرزندان صالح و 

شایسته دارند، رابطه دوستی و همنشینی پیدا کنند تا در پرتو ارتباط والدین، فرزندان نیز با هم دوست و همنشین شوند، آن حضرت فرموده اند: 
»موده الاباء قرابه بین الابناء...؛ دوستی پدران سبب نزدیکی فرزندان به هم  می شود...«. و از حدیث دیگری از آن حضرت معلوم می شود دوستی والدین 

چنان در ارتباط فرزندان مؤثر است که به منزله رابطه نسبی و خویشاوندی بین آنان به حساب می آید.

مکث

روشنا

معتکف خانه دوست

اعتکاف در ایام البیض )روزهــای ۱۳، ۱۴و ۱۵ ماه رجب( از 
فضیلت خاصی برخوردار است. در فضیلت اعتکاف همین بس 
که معادل طواف خانه   خدا قرار گرفته و همتای رکوع و سجود 
به شمار آمده است. )سوره  بقره، آیه  ۱۲۵( بنابراین اعتکاف 
از بارزترین مصادیق بندگی در پیشگاه ذات اقدس اله است. 
آنچه بر اهمیت و فضیلت اعتکاف می افزاید ۲نکته است؛ نکته  
مهم آن اســت که اعتکاف همچون نماز نیست تا بتوان آن را 
در هر مکانی به جا آورد، بلکه باید در مسجد و خانه   خدا باشد. 
نکته مهم تر آن است که »روزه« که خود از ارکان مهم دین و از 
مبانی مهم و اصیل اسلام است، شرط اعتکاف قرار گرفته است. 
ارزش اعتکاف به حدی است که یکی از برجسته ترین ارکان 
دین، شرط آن قرار می گیرد! همانگونه که نماز بدون طهارت 
تحقق نمی یابد، که »لا صلاه إلّا بطهورٍ« )وســائل الشــیعه( 
اعتکاف هم بدون روزه صحیح نیست که »لا اعْتکاف إلاّ بصوم« 
)کافی(. و این از سخنان بلند ائمه اطهار )علیهم السلام( است. 
گرچه خروج از مســجد برای معتکف روا نیســت ولی برای 
شــرکت در نمازجمعه  یا انجام کارهای ضروری می توان از 
مسجد خارج شد. چنان که حل مشکلات نظام اسلامی و رفع 
نیاز نیازمندان در جامعه اسلامی چنان مهم است که برای حل 
گره و مشکل یک مسلمان به معتکف اجازه داده شده همچنان 
که در حال اعتکاف است، از مسجد بیرون  آید، مشکل نظام و 
مردم را حل کند و دوباره به جای خود برگردد که آن هم ادامه 
همین عبادت به حساب می آید نه بیگانه و جدای از آن؛ چون 
ارزش اعتکاف به عبادت بودن آن است؛ همانطور که وقوف در 

منا و مشعر و عرفه، عبادت است.
ابن مهران می گوید: من در پیشگاه امام مجتبی )علیه السلام( 
مشــرف بودم، درحالی که ایشــان معتکف بودند. مردی به 
محضرشان شرفیاب شد و عرض کرد: مقروض هستم، کسی 
که از من طلــب دارد، مطالبه کرده و چــون قدرت پرداخت 
ندارم، می خواهد مرا به زندان بیفکند. امام حسن )علیه السلام( 
فرمود: پـولی ندارم که دین شما را ادا کنم. آن شخص به امام 
)علیه السلام( عرض کرد: شــما اگر بیایید با طلبکار صحبت 

کنید، ممکن است به پاس حرمت شما مرا به زندان نبرد.
میمون بن مهران می گوید: دیدم حضرت آماده شد که کفش 
بپوشد و از مســجد خارج شــود. عرض کردم: آیا فراموش 
کرده اید کــه در حال اعتکاف هســتید و معتکــف نباید در 
حال اعتکاف از مســجد خارج شــود؟ امام )علیه الســلام( 
فرمود: فرامــوش نکرده ام ولــی پدرم از جدم رســول اکرم 
 )صلی الله علیه و آله و ســلم( نقل کرد که اگر کســی گره ای از 
کار مسلمین یا شخص مؤمنی بگشاید و حاجت او را برآورده 
سازد، مانند آن است که 9هزار سال خداوند را عبادت کرده، 
روزها را به روزه و شب ها را به شــب زنده داری سپری کرده 

باشد. )وسائل الشیعه(
مرحوم مقدس اردبیلی، بیان شیوایی درباره اعتکاف دارد: مبادا 
کســی گمان کند که اعتکاف، مقدمه ای است برای عبادتی 
دیگر. کسی که با طهارت وارد مسجد می شود و روزه می گیرد 
و قصد می کند که قربه الی الله اعتکاف کند این خود، عبادت 
اســت؛ نه اینکه اعتکاف شــرط و مقدمه برای عبادتی دیگر 
باشد. اعتکاف عبادت مستقل اســت. همانگونه که هر یک از 
حج، عمره، روزه و نماز عبادت هایی مستقل هستند. )مجمع 

الفائده والبرهان(
شرایط انجام اعتکاف به ما می فهماند که هدف اصلی از انجام 
این عبادت، فراهم شدن شرایط تقرب به خداوند و مناجات 
با او است. معتکف از دنیا جدا می شــود و توجهش را به خدا 
معطوف می کند. آری حضور در مسجد، مایه تقرب است؛ چون 
در خانه کسی اســت که بندگان خود را نومید برنمی گرداند. 
این عبادت، دارای عناصر محوری )نمــاز، روزه، دعا، حضور 
در مسجد، اعتکاف( است و بهترین حالت برای دعا و اجابت 
آن پیدا می شــود. پیامبر)ص( فرمودند: هنگامی که حضرت 
آدم)ع( خدا را نافرمانی کرد، او را از عرش خود دور ساخت. او 
گریست و جبراییل آدم را به زمین آورد، درحالی که سیاه شده 
بود. ندایی از آسمان شــنید که روزه بگیر. آدم در آن روز که 
سیزدهم ماه بود روزه گرفت و بدن او سفید شد. به این جهت، 
این سه روز از هر ماه را ایام البیض می نامند. سپس منادی ندا 
داد: ای آدم! این سه روز را برای تو و فرزندانت قرار دادیم. هر 
کس این سه روز در هر ماه را روزه بگیرد، مانند این است که 

تمام عمرش را روزه گرفته است. )بحارالانوار(
اسلام با رهبانیت و کناره  گیری از اجتماع، سخت مخالف است 
و حدیث مشهور » لا رهبانیه فی الاسلام؛ در اسلام رهبانیت 
نداریم«. شاهد این مطلب است، اما اسلام،  نیاز انسان به خلوت 
کردن با خدا را نادیده نگرفته و از خلوت بسیارســاده نماز تا 
خلوت شبانه براي مناجات پیش رفته و این سیر تکاملي را پس 
از تهجد شــبانه، با خلوت اعتکاف که دست کم سه روز ادامه 
می یابد، کامل مي کند . » و پاســی از شب را از خواب برخیز و 
قرآن و نماز بخوان. این یک وظیفه اضافی برای توست؛ امید 
است که پروردگارت تو را به مقامی در خور ستایش برانگیزد.«  

)  اسرا -79  (
اعتکاف همانند سایر عبادات باید با نیت و قصد قربت باشد و 
هرگونه ریا و خودنمایی و قصد غیرالهی آن را باطل می کند. 
در نیت اعتکاف قصد وجه شرط نیست؛ یعنی لازم نیست قصد 
کند که اعتکاف واجب است یا مستحب. دیگر اینکه از آغاز تا 
پایان، اعتکاف باید با نیت و قصد قربت باشد، بنابر این اگر به 
همین قصد اعتکاف را شروع کند، صحیح است. همچنین اگر 
به قصد اینکه فردا معتکف شود به مسجد برود و طلوع فجر در 

آنجا حاضر باشد نیز صحیح است.
اعتکاف بر دو قسم است؛ مســتحب و واجب که در اصل یک 
عمل مستحبی اســت ولی ممکن است به سببی واجب شود 
مانند نذر، عهد یا قســم. مثلا انسان نذر کند یا با خدای خود 
عهد کند یا قســم بخورد کــه اگر در کاری موفق شــد یا از 

بیماری اي شفا پیدا کرد چند روز در مسجد معتکف شود. 

در سایه سار 
پدر امت

خانه حضرت علی ع و زهرا س یک خانه معمولی نبود  
اتفاقات این خانه اثري مستقیم در سرنوشت جامعه 

داشته است

مهناز جعفریگزارش
روزنامه نگار

حضرت علــی)ع( در کنار حضرت 
صدیقه طاهره)س( چنان زیسته اند که 
زندگی شان الگویی برای بهترین سبک 
زندگی باشد و هیچ گاه تافته جدا بافته نبودند. والدگری و تربیت از ابتدایی ترین 
و اساسی ترین نیازهای زندگی بشری است که جزء جدایی ناپذیر از زندگی بوده 
و نقش آن از گهواره تا گور در زندگی هر فردی نمایان می شود. در پرتو تربیت 
صحیح است که انسان می تواند به عنوان موجودی هدفمند به آرمان های زندگی 
خود دست پیدا کند و در راه تعالی جامعه قدم بردارد. انسان مسلمان با پیش رو 

قرار دادن تربیت صحیح اسلامی بر گرفته از سیره ائمه 
اطهار)ع( می تواند به راه سعادت قدم بردارد و بهترین 
و مطمئن ترین الگوی تربیتی در این راه امامان معصوم 
هستند. سخنان کاظم رجبعلی، عضو علمی مدرسه 
دانشجویی قرآن و عترت را درخصوص نقش تربیتی 

والدین بخوانید.

آنچه درخصوص اهل بیت و حضرت علی)ع( به عنوان پدر 
امت باید بدانیم این اســت که اتصال این افراد به خدا بوده 
و کارهایی که انجــام داده اند به گونه ای بــوده که قابلیت 
الگوبرداری توســط جامعه اسلامی را داشــته و با نگاه به 
زندگی این افراد می توانیم درست و غلط زندگی را انتخاب 
و دربــاره آن برنامه ریزی کنیم. اما اگــر اهل بیت را تافته 
جدا بافته از زندگی خود بدانیم بــه این بهانه خودمان را از 
وجودشان محروم کرده ایم. خانه مشترک حضرت علی)ع( 
و زهرا)س(  یک خانه معمولی نبود،  چرا که تغییراتی که در 
این خانه اتفاق می افتاده اثر مســتقیم و ویژه در سرنوشت 
جامعه داشته اســت و این خانه که محل نزول وحی و آمد 
و شد جبراییل بوده،  خانه حکومت بوده و تصمیمات بزرگ 
مربوط به جامعه در آنجا گرفته می شد. حضرت علی)ع( نیز 
به عنوان شخص دوم شهر مدینه بعد از پیامبر)ص( شناخته 
می شدند و حضرت زهرا)س( با ورود به خانه ایشان به صورت 
خاص تری مورد توجه جامعه قرار گرفتنــد. در این خانه 
اتفاقات بزرگی که در قرآن بیان شده است رقم خورد و این 
خانه محلی برای نشان دادن سبک زندگی درست در جامعه 
بود. این وضعیت خانه حضرت علی)ع( و حضرت زهرا)س( در 
ذهن افرادی که از سال های قبل و حین مبارزات پیامبر)ص( 

برای شناخته شدن دین اســلام حضور داشتند، آشنا بود 
چرا که همانند این نقش را حضرت محمد)ص( و حضرت 
خدیجه)س( در مکه داشــتند.خانه حضــرت علی )ع(  و 
حضرت زهرا)س( به دنبال خود چند اصطلاح را وارد جامعه 
کرد؛ عترت، اهل بیت و آل پیامبر اصطلاحاتی بودند که با 
تولد و بنای این خانه عمومیت بیشتری پیدا کردند و برخی 
از این واژه ها نیز برای نخســتین بار بود که به گوش مردم 
می رسید. منظور از عترت بنا بر فرمایشات امام صادق)ع( پنج 
تن هستند که نقش وی ژه ای در جامعه دارند که عبارت »انی 
تارک فیکم الثقلین کتاب الله و عترتی ما ان تمسکتم بهما 
لن تضلوا ابداً، کتاب الله فیه الهدی و النور حبل ممدود من 
السماء الی الارض و عترتی اهل بیتی وان اللطیف الخبیر قد 
اخبرنی انهما لن یفترقا حتی یردا علی الحوض و انظروا کیف 
تخلفونی فیهما ؛من در میان شما دو امانت نفیس و گرانبها 
می گذارم یکی کتاب خدا قرآن و دیگری عترتم اهل بیت را. تا 
وقتی که از این دو تمسک جویید، هرگز گمراه نخواهید شد و 
این دو یادگار من هیچ گاه از هم جدا نمی شوند. تا کنار حوض 
کوثر بر من وارد شوند.«که پیامبر عظیم الشأن اسلام آن را 
بیان فرموده اند  و در جلد ۲۳بحارالانوار علامه مجلسی به آن 

اشاره شده است، حکایت از این نقش ویژه دارد.

آشنایی با علما و دانشمندان
از دیگر عوامل تأثیر گذار در تربیت فرزندان، قشر عالم و دانشمندان هستند، علما و دانشمندان غالبا به خاطر برخورداری 
از فضایل علمی و عملی تأثیر شگرفی در دیگران به خصوص شاگردان خود دارند و به خصوص اگر عالم دینی و وارسته 
باشند همنشینی و ارتباط با آنان در تهذیب نفس و الگوپذیری اخلاقی تأثیر فراوانی خواهد داشت. فرزندان در پرتو ارتباط 
با چنین قشری از جامعه کسب بزرگی و شــرافت خواهند کرد. امیر مومنان)ع(در وصیت به فرزندش امام حسین)ع( 
فرموده اند: »...من خالط العلماء وقر و من خالط الانذال حقر...؛ فرزندم! کسی که با علما و دانشمندان رفت وآمد داشته 

باشد از آنان کسب بزرگی نماید و کسی که با افراد پست ارتباط داشته باشد پست و حقیر گردد...«.

آثار تربیتی نبود پدر در خانه 
در کتاب الامالی شــیخ صدوق به ماجرای دق الباب کردن 
مسکین و یتیم و اســیر و  شأن ســوره هل اتی اشاره شده 
است. در این ســوره که یکی از سوره های مهم قرآن مجید 
است ماهیت و نرم افزار خانه حضرت علی و زهرا به ما نشان 
داده شده اســت. در این خانه صحبت از حضور جبراییل و 
سایر فرشتگان و قیامت و شفاعت و بهشت و...است، ضمن 
اینکه این خانه جزو خانه های محقر جامعه است و اسباب 
و وســایل این خانه نیز بســیار اندک بوده است. براساس 
روایاتی که در کتاب الامالی شیخ صدوق آمده است در این 
خانه گاهی اوقات حضرت علی به علت حضور در جنگ و...

در خانه حضور نداشته اما همین نبودن ایشان آثار تربیتی 
خاصی را روی فرزندانشان داشته است و به جامعه اسلامی 
گفته می شود که اگر پدری به صحنه جهاد پای می گذارد 
اولا باید با اطلاع مادر خانواده باشد تا خلأ عاطفی و تربیتی 
برای فرزند به وجود نیاید. در ثانی مادر باید از پدر تصویر ویژه 
و برجســته ای را برای فرزندان خود بسازد تا ابهت و جلال 
پدر در چشم بچه ها بیشتر شود. همین فقدان موردی پدر 
در خانه و همراهی حضرت زهرا با ایشان نشان می دهد که 
مادر خانواده می تواند تلاش های مؤثری را در تربیت فرزندان 
داشته باشد و پدر را در چشم فرزندان بزرگ و برجسته کند.

آموزش نماز از کودکی
حضرت علی)ع(در بخش تربیت دینی مســئله مراحل 
تربیت را به خوبی مــورد توجه قرار داده انــد و به ویژه 
در دوره کودکــی توانایی ها و ظرفیت کــودک را کاملا 
رعایت کرده اند و از این رو در مسئله نماز که از بارزترین 
نمودهای تربیت دینی اســت تا قبل از سن ده سالگی 
فقط ســفارش به تعلیم و آموزش نماز و زمینه ســازی  
برای اقامه آن در ســنین بعد کرده اند اما از ده سالگی به 
بعد بر اقامه نماز فرزندان تأکید داشته اند، همچنین در 
آشنا کردن کودکان به علوم اهل بیت)ع(و عقاید حقه در 
روایت تعبیربه »ما ینفعهم « شده که دلالت دارد در دوره 
کودکی، فرزندان، اســتعداد فراگیری و تعلیم همه آنها 
را ندارند؛ علاوه بر اینها آن حضرت، در ســخنی کوتاه و 
عمیق به شیوه رفتار با کودکان در این دوره اشاره کرده و 
فرموده اند: »من کان له ولد صبا؛ هرکه فرزند کودک دارد 

باید کودکانه با او رفتار کند.«

خانه ای برای هم افزایی اجتماعی
در این خانه بســته به نقش هایی که هر کدام از اعضا دارند، 
برنامه ریزی بــرای آینده وجــود دارد که بخشــی از این 
برنامه ریزی به عهده پدر و بخشــی به عهده مــادر خانواده 
اســت اما پدر و مادر هر دو با هم، هم افزایــی دارند. یکی از 
آموزش های مهــم در این خانه آموزش خط و نوشــتن در 
جامعه ای اســت که کمتر فردی ســواد خواندن و نوشتن 
داشته اســت اما این مســئله به صورت ویژه ای در خانواده 
اهل بیت برجسته و مهم بوده است. بر این اساس اهل خانه 
از همان ابتــدا روایات و احادیث قدســی و قرآن را مکتوب 
می کردند و اینها ذخایری است که به عنوان میراث بشریت 
نزد امام مهدی )عج( محفوظ مانده اســت. فرزندان 
این خانواده غیر از آموزش خــط که از پدر و مادر 
آن را فراگرفته اند، از همــان کودکی باید بدنی 
ورزیده و جســمی آماده برای ماموریت های 
آینده خود داشته باشــند. در روایات هم 
به کشتی گرفتن حســنین و تعریف و 
تشویق هایی که نسبت به آنها انجام 
می شــده، اشاره شــده است،  این 
تمرین ها زیرنظر حضرت علی)ع( 
برای حسنین انجام می شده است.

عقیق

آفتاب

  توصیف جبران خلیل جبران
از شخصیت امیرالمومنین علی )ع(

»جبران خلیل جبران« از علمای بزرگ مسیحیت، مرد 
هنر و صاحب ذوق لب به ستایش امام علی)ع( گشوده 
و چنین می گوید:»به عقیده من علی بن ابیطالب )پس 
از پیامبر( نخستین مرد از قوم عرب است که وجودش، 
همه فضائل کامل بودن را در قوم خویش دمید و آهنگ 
آن را به گوش مردمی رسانید که پیش از آن مانند آن 
را نشنیده بودند و در بین تاریکی های جاهلیت از روش 
روشن او متحیر ماندند«. جبران خلیل معتقد بود:»دو 
طایفه شیفته روش علی بودند یکی خردمندان پاکدل 
و دیگری نیکوسرشتان باذوق، علی بن ابیطالب شهید 
عظمت خویش شــد. او از دنیا رفت درحالی که نماز 
بر زبانش جاری و دلش از شوق خدا لبریز بود. مردم 
عرب، حقیقت مقام او را درک نکردند تا گروهی از مردم 
کشور همسایه آنها )ایران( برخاسته، این گوهر گرانبها 
را از سنگ تشخیص داده و او را شناختند.« از جمله 
سخنان او درباره حضرت امیر)ع( این است که من از 
این راز دنیا ســردر نمی آورم که چرا بعضی از افراد، از 
زمان خودشان اینقدر جلو هستند! می گوید:»به عقیده 
من علی بن ابیطالب مال آن زمان نبود، به این معنی که 
آن زمان مال علی بن ابیطالب نبود؛ یعنی آن زمان ارزش 
علی را نداشت، علی قبل از زمان خودش متولد شده 
بود. به عقیده من علی بن ابیطالب اول شخصی است از 
عنصر عرب که همیشه در کنار روح کلی عالم است، 
یعنی همسایه خداست و او مردی بود که شب ها با روح 

کلی عالم به سر می برد«.

آینه

علی  )ع( ؛ افتخار تاریخ بشری
بولس سلامه )۱9۰۲ تا ۱979(، نویســنده و شاعر از خیل 
مسیحیان لبنان است که دل در گرو محبت پیامبر اسلام)ص( 
و اهل بیت او داشت و این ارادت و عشق در کتاب های »ملحمه 
الغدیر« و »مقتل امام حســین)ع(« کــه از او به یادگار مانده 
است، دیده می شــود. ملحمه عید الغدیر از ملاحم مشهوری 
است که جایگاه مناسبی را در ادبیات عربی به خود اختصاص 
داده است. سلامه می گوید: »درست است که من یک مسیحی 
هستم ولی تاریخ تعلق به همه جهان دارد. من آن مسیحی ام 
که در برابر عظمت مردی که میلیون ها انسان در شرق و غرب، 
روزی ۵نوبت نام او را فریاد می کنند، کرنش می کنم«. )ملحمه 
عیدالغدیر( سپس در پاسخ به این ســؤال که چرا علی)ع( و 
فرزندانش را بدین منظور برگزیده است، به دلاوری، مردانگی، 
صبر، شجاعت و حق گویی آن بزرگان اشاره می کند و شیفتگی 
خود را به صفــات و خصایص والای آنان، برملا می ســازد. او 
می گوید: »اگر تشــیع، حب علی)ع(، اهل بیت او و قیام علیه 
ظلم و بیداد و تأثر و اندوه از آنچه بر حســین)ع( و فرزندانش 
رفته است، است، من شیعه هستم.« او تشیع را مرامی انسانی 
و جهانی می داند و در اشعار خود می گوید: »فقط شیعیان را 
هوادار علی)ع( نخوان بلکه هر انسانی که از انصاف بهره ای دارد، 
شیعه علی)ع( است. او فقط مایه افتخار قومی که علی)ع( را 
از آن خود کرده اند و ادعا می کنند دوســت او هستند نیست 
بلکه حضرتش به همه انســان ها تعلــق دارد و افتخار تاریخ 
بشری است.« در ادامه می سراید: » ای علی،  ای سردار اسلام! 
همین افتخار برای من بس است که من دلداده تو هستم و تو 

را ستایش می کنم«.   

دریای بی انتهای علی ع 
جورج جــرداق، نویســنده، شــاعر و نمایشــنامه نویس 
مســیحی لبنانی اســت که پــدر و مادرش بــه حضرت 
علی)ع( بســیار ارادت داشــتند و بر ســردر خانــه خود، 
 ســنگی را نصــب کــرده بودنــد کــه روی آن جملــه 
لافتی الا علی، لاســیف الا ذوالفقار حک شــده بود. جورج 
جرداق در وصــف حضرت علی)ع( می گویــد: »ای روزگار 
کاش می توانستی همه قدرت هایت را، و   ای طبیعت، کاش 
می توانستی همه استعدادهایت را در خلق یک انسان بزرگ، 
نبوغ بــزرگ و قهرمان بزرگ جمع کنــی و یک بار دیگر به 
جهان ما یک علی دیگر بدهی«. او با نوشــتن کتابی درباره 
امام علی)ع( بین شیعیان شناخته شده است. کتاب »الامام 
علی صوت العداله الانسانیه« مشهورترین کتاب اوست که 
در ۵ جلد با عناوین »علی و حقوق بشــر«، »علی و انقلاب 
فرانسه«، »علی و ســقراط«، »علی و دوران زندگانی اش« و 
»علی و قومیت عربی« به زبان فارسی منتشر شده است. در 
بخشی از این مجموعه به صفت محترم شمردن حقوق انسان 
و احترام بــه آزادی عقیده امیرالمومنیــن علی بن ابیطالب 
چنین اشاره شده: در نگاه علی، انسان بودن دلیل کافی است 
بر اینکه شخص محترم، محبوب و مورد توجه باشد و حقش 
محترم شمرده شود.  آزادی عقیده دینی، در قانون امام علی، 
حقی از حقوق انسانی است.بســیاری از مردم علی را دیدند 
که عمامه سبز خود را بر سر کرده است و در مسجد مدینه با 
تمام جدیت این سخنش را تکرار می کند که:» هرکس پیرو 

انجیل را بیازارد، مرا آزرده است.«

ارتباط با همسایگان
همسایگان نیز یکی از عوامل تأثیر گذار محیطی به حساب می آیند، آنها به دلیل ارتباط زیاد 
که به طور طبیعی وجود دارد در یکدیگر تأثیر می گذارند و در این میان تأثیر فرزندان بر 
یکدیگر و ارتباط آنها با هم به خصوص اگر همسال و هم جنس باشند چشمگیرتر است. 
در سیره تربیتی امام علی)ع(به دلیل تأثیر زیاد تربیتی همسایگان بر یکدیگر، این عامل 
مورد توجه واقع گردید و سفارش شده انسان قبل از انتخاب محل زندگی از همسایگان 
و وضعیت اخلاقی آنان تحقیق کند. آن حضرت خطاب به فرزندش امام حســن)ع(

فرمودند: »...سل عن الرفیق قبل الطریق و عن الجار قبل الدار؛ فرزندم...! قبل از طی 
طریق سفر از وضعیت رفیق و همسفرت سؤال کن و قبل از انتخاب خانه درباره 

همسایه)وضعیت اخلاقی آنان( پرسش نما.«
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صبح روز گذشــته، ســامانه پیامک همراه اول 
با اختلال مواجه شــد. این اتفاق باعث شــد که 
بیشترین مشکل در حوزه بانکی و به طور خاص، 
در ارسال پیامک های رمز پویا و کدهای لاگین به 
اینترنت بانک ها ایجاد شود. از آنجا که بیشتر مردم 
برای دریافت رمز پویای بانک ها از پیامک به جای 
اپلیکیشن های رمزساز استفاده می کنند، شاهد 
یک اعتراض گروهی در توییتر نسبت به این اتفاق 
بودیم. مسئله این است که مردم ترجیح می دهند 
برای دریافت رمز پویا از پیامک اســتفاده کنند، 
چراکه هر بانک یک اپلیکیشن رمزساز اختصاصی 
برای خود طراحی کرده است. این تعدد رمزسازها 
باعث نوعی دافعه نسبت به استفاده از آنها شده 
است و این در حالی است که راه های جذاب تری 
برای تشویق مردم به استفاده از اپلیکیشن های 

رمزساز وجود دارد.

راهکار جایگزین
نیما امیرشکاری، کارشناس بانکداری الکترونیک 
در گفت وگو با همشــهری در مورد راهکارهای 
جایگزین پیامک با اشاره به اینکه چند راهکار در 
این زمینه وجود دارد، نبود الــزام قانونی در این 

موضوع را مورد توجه قرار می دهد.
امیرشکاری همچنین به گران شدن تعرفه پیامک 
از سال آینده و دریافت هزینه آن از مشتریان به 

وسیله بانک ها اشاره می کند و می گوید: »به این 
ترتیب مردم تحت فشار بیشتری قرار می گیرند. 
پس بهتر است که از بسته های نرم افزاری به جای 
پیامک استفاده شــود. این نرم افزارها می توانند 
نرم افزارهای پیام رســان، نرم افزارهای بانک ها، 

موبایل بانک ها یا نرم افزارهای رمزساز باشند.« 
به گفته او »بعضی از بانک ها این کار را همین الان 
شروع کرده اند؛ به عنوان مثال، یکی از بانک ها با 
ارســال یک پیامک تلاش می کند که مشتریان 
را به سمت اپلیکیشــن خود هدایت کند. حتی 
بعضی بانک ها شرایطی را فراهم کرده اند تا رمز 
دوم بدون اینترنت هم در نرم افزارهای خود برای 
مشتریان تولید کنند که لازمه آن صرفا داشتن 

گوشی هوشمند است«.

کج سلیقگی بانک ها
کارشناس بانکداری الکترونیکی با اشاره به اینکه 
برخی از بانک ها ســلیقه لازم را در نرم افزارهای 
خود به خــرج نداده انــد، می گویــد: »بانک ها 
می توانستند عملیات تولید رمز را به عنوان یک 

سرویس در دل موبایل بانک خود ارائه دهند.« 
امیرشکاری همچنین به فرهنگسازی و تبلیغ از 
سوی بانک ها برای اتصال موبایل بانک به رمزساز 
اشاره می کند و معتقد اســت که در این صورت 
»مردم به تدریــج به نرم افزارهای پیام رســان و 
رمزســاز مهاجرت می کنند و طبیعتا مشکلات 
پیامکی که به عنوان نمونه دیروز شاهد آن بودیم، 
نمی تواند در تراکنش های مــردم اختلال ایجاد 

کند«.

امیرشکاری در پاســخ به این پرسش که به نظر 
شــما روح پیامکی که از ســوی یکی از بانک ها 
برای هدایت مردم به اپلیکیشن این بانک، برای 
مشتریان ارسال شده، بیشتر تهدیدآمیز است یا 
ترغیب کننده، می گوید: »به نظرم تشویق مردم 
به اســتفاده از اپلیکیشــن های بانکی باید یک 
متولی متمرکز داشته باشــد. البته این موضوع 
کار بانک مرکزی نیست. با این حال، شاید بانک 
مرکــزی بتواند به بانک ها بگویــد که رفتارهای 
متحدالشــکلی در این حوزه داشــته باشند تا 
مشتریان بانک های مختلف تفاوت زیادی در این 
روش ها نبینند و به این ترتیب جذابیت بیشتری 

برای مشتریان ایجاد شود.« 
به گفته او »اکنون بیشتر بانک ها با یک نرم افزار، 
با یک شیوه، با یک رمزســاز یا با یک پیام رسان 
اختصاصی سرویس می دهند. ظاهرا این موضوع 
چیز بدی نیســت، اما همین تعدد اپلیکیشن ها 
برای مردم جذابیت ندارد و آنها را اذیت می کند«.

رمزساز واحد برای همه بانک ها
امیرشــکاری همچنین در مــورد عملی بودن 
توسعه یک اپلیکیشــن واحد به لحاظ فنی که 
همه رمزسازها را پوشــش دهد، می گوید: »این 
امکان به لحاظ فنی وجود دارد، اما همانطور که 
گفتم هر بانک به طــور جداگانه عمل می کند و 
اتفاق نظری در این مورد نبوده که مثلا 10بانک 
به توافق برسند و یک اپلیکیشن واحد را عرضه 

کنند.« 
این کارشناس بانکداری الکترونیک همچنین به 

تجربه جهانی در این حوزه اشاره می کند و ادامه 
می دهد: »در دنیا شاهد هستیم که نرم افزار بانکی 
این کار را انجام می دهد و کافی است که مشتری، 

موبایل بانک خود را به رمزساز متصل کند.«
 google به گفته او »به عنوان مثال، ابزاری مانند
authenticator یا مشــابه های آن، رمز یک بار 
مصرف را در اختیار کاربــر قرار می دهند و کاربر 
می تواند همه کارهای خــود را انجام دهد و همه 
نرم افزارها را پوشش دهد«. کارشناس بانکداری 
معتقد است که »ظاهرا ما همیشه علاقه مندیم 
که چرخ را از نو اختراع کنیم و همه  چیزمان بومی 
باشد، وگرنه نرم افزاری هست که می تواند برای 
همه موارد بدون نیاز به اینترنت، این مســئله را 
حل کند«. امیرشکاری همچنین در پاسخ به این 
سؤال که آیا ممکن است که بانک مرکزی برای 
توسعه یک اپلیکیشن واحد که رمز پویای همه 
بانک ها را پوشش دهد، پیشقدم شود، می گوید: 
»این موضوع در حــوزه مســئولیت های بانک 
مرکزی نیســت، چراکه بانک مرکزی وظایف و 
دغدغه های دیگــری دارد. بنابراین خود بانک ها 
باید یک ارتباط مناسب با مشتریان برقرار کنند و 

سرویس خوبی هم به آنها بدهند.«
به گفتــه او »این موضــوع به ســلیقه بانک ها 
برمی گردد. شاید بانک مرکزی بتواند جهت دهی 
فرهنگی بدهد و بانک های بزرگ را به ســمتی 
ســوق دهد که الگوی بقیه بانک ها شــوند، اما 
اینکه بانک ها را ملزم کــرده یا خود به این حوزه 
ورود کند، واقعیت این است که کار بانک مرکزی 

نیست«.

بحران پیامک رمز پویا
با رایج نبودن اپلیکیشن های رمزساز، دیروز  اختلال در سامانه پیامک یکی از اپراتورها مردم را با مشکلات بسیاری برای 

کارهای آنلاین بانکی مواجه کرد

2 دانشجو با راه حلی جالب توانستند انرژی مورد نیاز برای ماینینگ را از فلر گازی که در چاه های نفت به هدر می رود، به دست آورند
استخراج ۴ میلیون دلار بیت کوین روی چاه نفت

سال 2019زمانی که برنت وایتهد و مت لاهسترو دانشجویان سال 
دوم دانشــگاه A&M تگزاس بودند، تصمیم گرفتند وارد تجارت 
استخراج بیت کوین در میادین نفتی شرق تگزاس شوند. به گزارش 
سی ان بی سی، در آن زمان، ایده پیوســتن شرکت های نفت و گاز 
به ماینرهای بیت کوین یک تابوي بزرگ درنظر گرفته می شد. اما 
وایتهد، مهندسی از خانواده ای با سابقه طولانی در تولید نفت و گاز 
و لاهســترو، کارشناس ارشد مالی با وســواس روی بیت کوین، به 
شک  و تردیدها توجهی نکردند و تمام پول نقدی را که از کار در کنار 
درس خواندن در دبیرستان به دست آورده بودند در چمن زار غرق 
 Giga Energy( »کردند و شرکتی را با نام »راه حل های انرژی گیگا
Solutions( راه اندازی کردند. برای ســال ها، شرکت های نفت و 
گاز با این مشکل دست و پنجه نرم می کردند که در هنگام حفاری 
نفت به طور تصادفی به گاز طبیعی برخورد کنند. درحالی که نفت 
را می توان به راحتی به یک مقصد دورافتاده حمل کرد، اما تحویل 
گاز به یک خط لوله نیاز دارد. اگر محل حفاری درست در مجاورت 
خط لوله باشد، کار انتقال گاز ساده است، اما اگر 30کیلومتر از خط 
لوله فاصله داشته باشد، اغلب آن را می سوزانند. به همین دلیل است 
که معمولا شــعله هایی را خواهید دید که از میدان های نفتی بلند 
می شود که به فلرگازی یا مشعل سوزی مشهور است. مشعل سوزی 
پدیده ســوزاندن گازهای اضافه در مکان های استخراج نفت و گاز 
است. این کار به وسیله مشعل گازی یا فلر گازی )gas flare( که به 

آن دودکش مشعلی )flare stack( هم می گویند انجام می شود.

پول درآوردن از هدررفت گاز
فراتر از پیامدهای زیست محیطی گاز شعله ور، درواقع این گاز پول 
نقد است که می سوزد. برای این دو جوان 23ساله، این مشکل بزرگ 
با یک راه حل ساده مرتفع می شد. گیگا یک کانتینر حمل ونقل پر 
از هزاران دستگاه استخراج کننده بیت کوین را روی یک چاه نفت 
قرار می دهد، سپس گاز طبیعی را به ژنراتورهایی هدایت می کند 
که آن را به برق تبدیل می کند و سپس این برق برای تامین انرژی 
استخراج کنندگان استفاده می شود. براساس تحقیقات انجام شده، 

این فرایند، انتشار گازهای گلخانه ای معادل  CO2را در مقایسه با 
شعله ور بودن مشعل تا حدود 63درصد کاهش می دهد. وایتهد در 
این خصوص می گوید: »این یک راه جدید نه تنها برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای بلکه برای کسب درآمد از گاز است.« او می گوید 
که با بیش از 20شرکت نفت و گاز قرارداد امضا کرده اند. او همچنین 
می گوید که در حال مذاکره با صندوق های ثروت دولتی بوده و به 
سرعت در حال گسترش کارشان هستند. تیم 11نفره گیگا در این 

ماه 6کارمند دیگر را به جمع خود اضافه می کند.

جنبش اقتصادی
وایتهد و لاهسترو بخشــی از جنبش رو به رشد افرادی هستند که 
روی پتانسیل استخراج بیت کوین برای متحول کردن اقتصاد صنعت 
انرژی کار می کنند. لی براچر، رئیس شورای بلاک چین تگزاس در 
این ارتباط می گوید: »آنها از طریق اســتخراج بیت کوین به وسیله 
انرژی گیر افتاده، همزمان با حل چالش زیست محیطی گاز شعله ور، 
درآمدی براي خود به دســت می آورند.« مدیران گیگا نیز به قدرت 
بیت کوین برای ایجاد نوع جدیدی از آزادی مالی معتقد هســتند. 
لاهسترو در این زمینه گفت: »هیچ کس آن را کنترل نمی کند و شما 
مجبور نیستید برای اســتفاده از آن اجازه بگیرید. این واقعا چیزی 

است که من را به ســمت بیت کوین کشاند.« این احساس مشابهی 
برای وایتهد است. او نیز می گوید که دیدگاه هایش درباره حاکمیت 
شــخصی، حریم خصوصی و فردگرایی بخشی از چیزی است که او 
را به ســمت بیت کوین متمایل کرده است: »من آنقدر روی قیمت 

متمرکز نبودم. فکر می کردم این چیز بزرگی برای بشریت است.«

حرکت بیت کوین به سمت منبع انرژی
یک دستگاه استخراج بیت کوین برنامه ای را روی رایانه اجرا می کند 
تا ســعی کند پیش از هر کس دیگری یک الگوریتم یا معما را حل 
کند. حل این معما چیزی اســت که یک بلوک را تکمیل می کند؛ 
فرایندی که هــم بیت کوین جدید ایجاد می شــود و هم دفتر کل 
دیجیتال را که تمــام تراکنش های این ارز دیجیتــال را پیگیری 
می کند، به روز می کند. نکته جالب در مورد بیت کوین که توســط 
بسیاری از مخالفان کمتر مورد توجه قرار می گیرد این است که یک 
 ،Upstream Data بازار قابل حمل است. اســتیو باربور، مؤسس
یک شــرکت کانادایی که راه حل های اســتخراج قابل حمل برای 
تاسیسات نفت و گاز را تولید و عرضه می کند، می گوید: »در دنیای 
امروز شما می توانید واحد استخراج رمزارزتان را مستقیما به سمت 

منبع انرژی بیاورید.«

دانش

اندازه گیری زمان لخته شدن خون 
با گوشی 

به تازگی دستگاهی بسیار ساده توسعه یافته که با کمک 
لرزش یا همان ویبره گوشی هوشمند می  تواند زمان 

لخته شدن خون افراد پرخطر را نشان دهد

لخته خون یکی از راه های طبیعی پیشگیری از خونریزی در 
اثر جراحت است اما لخته شدن خون در بیمارانی که شرایط 
پزشــکی خاصی مانند دریچه های مکانیکی قلبی یا سایر 
مشکلات قلبی دارند، می تواند منجر به سکته مغزی یا حمله 
قلبی شود. به همین دلیل است که میلیون ها نفر در جهان 
داروهای رقیق کننده خون مانند وارفارین مصرف می کنند 

که جلوی غلظت و لخته شدن خون را می گیرد.
به گزارش ساینس الرت، با این حال، وارفارین کامل نیست 
و نیاز دارد که بیماران به طور مکرر آزمایش شوند تا مطمئن 
شوند خون آنها در محدوده صحیح قرار دارد. برای آزمایش، 
بیماران یا باید به آزمایشگاه مراجعه کنند یا از یک سیستم 

تست خانگی پرهزینه استفاده کنند.

دقت استاندارد
محققان دانشــگاه واشنگتن یک تســت جدید لخته خون 
توســعه داده اند که تنها با یک قطره خون و سیستم ویبره 
و دوربین گوشی هوشمند قابل استفاده است. این سیستم 
شامل یک ضمیمه پلاستیکی است که یک فنجان کوچک را 
زیر دوربین گوشی نگه می دارد. فرد یک قطره از خون خود 
را به فنجان اضافه می کند و ماده شیمیایی شروع می کند به 
فرایند لخته کردن خون. سپس موتور ویبره گوشی درحالی که 
دوربین حرکات ذرات را تحت نظر دارد، فنجان را می لرزاند. 
کم کم این روند کند می شــود و وقتی خون لخته می شود، 
لــرزش متوقف می شــود. به گفته محققان، ایــن روش در 

محدوده دقت ابزارهای استاندارد این حوزه قرار دارد.

شیام گولاکوتا، استاد دانشــکده علوم و مهندسی کامپیوتر 
پل جی آلن و نویسنده ارشد این تحقیق می گوید: در گذشته، 
پزشکان لوله های خون را به صورت دستی تکان می دادند تا 
مدت زمان تشکیل لخته را بررســی کنند. با این حال، این 
کار به خون زیادی نیاز داشت و انجام آن در خانه غیرممکن 
است. جهش خلاقانه ای که در این روش رخ داده این است که 
نشان می دهیم با استفاده از موتور لرزش در تلفن هوشمند، 
الگوریتم های ما می توانند همــان کار را حتی با یک قطره 
خون هم انجام دهند با دقتی مشــابه بهترین تکنیک های 

تجاری موجود.
پزشــکان می توانند توانایی انعقاد خون را با اســتفاده از 2 
عدد رتبه بندی کنند: یک، مدت زمانی که طول می کشــد 
 PT تا لخته تشکیل شــود که به عنوان زمان پروترومبین یا
شناخته می شود. دوم، نسبتی که از PT محاسبه می شود و 
به پزشکان اجازه می دهد راحت  تر نتایج را بین آزمایش  ها یا 
آزمایشگاه های مختلف مقایسه کنند که »نسبت نرمال شده 

بین المللی« یا INR نامیده می شود.
دکتر کلی مایکلســن، اســتادیار بیهوشــی و طب درد در 
دانشــکده پزشــکی UW و نویســنده همکار این تحقیق 
می گوید: بیمارانی که می توانند سطح PT/INR خود را در 
خانه اندازه گیری کنند، درصورتی که خارج از محدوده مورد 

نظر باشند باید به پزشک مراجعه کنند.

ارزان و در دسترس
محققان یک دستگاه ارزان قیمت می خواستند که بتواند به 
سادگی و راحتی دستگاه اندازه گیری قند خون خانگی عمل 
کند و همین ایده، دستگاه اندازه گیری لخته خون را توسعه 
 UW داد. جاستین چان، نویسنده اصلی، دانشجوی دکتری
در مدرســه آلن، گفت: ما با ارتعاش یک قطره خون و تلاش 
برای نظارت بر امواج روی سطح آن شروع کردیم. اما این کار 
با چنین مقدار کمی خون واقعا چالش برانگیز بود. بنابراین 
یک ذره کوچک مس را به فرایند آن اضافه کردیم زیرا حرکت 

آن قابل ردیابی بود.
برای محاسبه PT و INR، گوشی هوشمند 2 بازه زمانی را 
تخمین می زند: اول زمانی که کاربر خون را وارد دســتگاه 

می کند و دوم زمانی که ذره از حرکت باز می ایستد.
محققان این روش را روی 3 نوع مختلف نمونه خون آزمایش 
کردند. به عنوان اثبات مفهوم، تیم کار را با پلاسما آغاز کرد، 
جزء خونی که شفاف اســت و بنابراین آزمایش آن آسان تر 
اســت. محققان پلاسمای 140بیمار ناشــناس را در مرکز 

پزشکی دانشگاه واشنگتن آزمایش کردند.
این تیم همچنین پلاســمای 79بیمار مبتلا به مشــکلات 
شناخته شــده انعقاد خون را بررسی کردند. برای هر دو این 
شــرایط، آزمایش نتایجی داشت که مشــابه آزمایش های 

تجاری موجود بود.
برای تقلید از آنچه یک بیمار در خانــه تجربه می  کند، تیم 
سپس خون کامل 80بیمار ناشــناس را در مراکز پزشکی 
هاربرویو و دانشگاه واشــنگتن آزمایش کردند. این آزمایش 
همچنین نتایجی را به همراه داشــت که در محدوده دقت 
تست های تجاری قرار داشــت. این دستگاه هنوز در مرحله 

اثبات مفهوم است.
چان گفت: تقریبا هر تلفن هوشمند مربوط به دهه گذشته 
دارای یک موتور لرزش و یک دوربین است. به این معنی که 
تقریبا همه کسانی که گوشی دارند می  توانند از آن استفاده 
کنند. تنها چیزی که نیاز دارید یک ضمیمه پلاستیکی ساده 
است، بدون هیچ گونه وسایل الکترونیکی اضافی. درصورتی 
که در دسترس عمومی قرار بگیرد، می تواند به صرفه جویی 

مالی میلیون ها نفر در سراسر جهان بینجامد.

مجاز شدن افتتاح حساب آنلاین 
در همه بانک ها 

شورای عالی مبارزه با پولشویی، احراز هویت آنلاین را مجاز 
شناخت و از این پس طبق دســتورالعملی که روز گذشته 
به تصویب شورای عالی مبارزه با پولشــویی رسید بانک ها 
و مؤسســات مالی می توانند تمامی خدمــات پایه خود را 

به صورت آنلاین انجام دهند.

 به گزارش ایرنا، با مصوبه روزگذشته شــورای عالی مبارزه 
با پولشــویی، عملا امکان افتتاح حساب غیرحضوری برای 

بانک ها فراهم شده است.
بر این اســاس دیگر ممنوعیت احراز هویت آنلاین برداشته 
شده است. هر چند تا پیش از این احراز هویت آنلاین ممنوع 

بود اما برخی از مؤسسات این سرویس را ارائه می دادند.
افتتاح حساب هم اکنون در بیشتر بانک ها به شیوه سنتی و 
حضوری انجام می گیرد. حالا با استفاده از اپلیکیشن یا سایت 
بانک ها و آپلــود مدارک هویتی، هر فــردی می تواند بدون 
مراجعه به شعبه، حساب خود را افتتاح کرده و کارت بانکی 

خود را هم در خانه  یا محل کار تحویل بگیرد.

بانکداری 
الکترونیک

عدد خبر

اندکــی  بــا  روز گذشــته  رمزارزهــا 
افزایش قیمــت روبه رو شــدند و حجم 
بــازار رمزارزهــا بــه محــدوده ۲ هــزار 
میلیــارد دلار نزدیــک شــد. اغلــب ۱۰ 
رمــزارز صدرنشــین بــازار، افزایــش 
قیمت بســیار اندکی را تجربه کردند. 
بیشترین افزایش قیمت نیز مربوط به 
رمزارز »ریپل« بود که افزایش قیمت 

۷ درصدی داشت.

۲ هزار
میلیارد

 تعداد دامنه فارسی فعال و ثبت شده 
با پسوند ir به یک میلیون و 48۷هزار و 
933مورد رسیده است که در مقایسه 
با آبان مــاه کاهش یافته اســت. طبق 
آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه 
کشوری ایران، یک میلیون و 495هزار 
و 9۱6دامنــه فعال فارســی ثبت شــده 

است. 

۱۴۸۷۹۳۳

دیگــر  یک بــار  بیت کویــن،  شــبکه 
رکــورد تاریخی نــرخ هــش شــبکه را با 
رســیدن بــه عــدد ۲48.۱۱اگزاهــش 
بــر ثانیــه شکســت. ایــن شــبکه حــالا 
گــروه در حــال توســعه  بــا کمــک 
اســتخراج کنندگان خــود از هــر زمــان 
دیگــری ایمن تــر شــده اســت. نــرخ 
هــش شــبکه بــه تــوان رایانشــی لازم 
در تجهیــزات ماینرهــا بــرای تأییــد 

تراکنش ها اطلاق می شود.

۲۴۸.۱۱

 معافیت مراکز فناوری
از مالیات بر ارزش افزوده 

با تصویب هیأت وزیران، ارائــه دهند گان خدمات 
پژوهشی )تحقیقاتی و فناوری( و آموزشی مدارس، 
مراکز فنی و حرفه ای، دانشــگاه ها و مراکز آموزش 
عالی، مراکز و مؤسسات آموزشی و پژوهشی فناوری 
و سایر مراکز، مؤسســات و اشخاص حقیقی دارای 
مجوز از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف شدند. 
به گزارش روابط عمومی پست بانک، طبق مفاد این 
مصوبه، مراکز آموزشــی و پژوهشــی، مؤسسات و 
اشــخاصی که از وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، آموزش و پرورش 
و حوزه علمیــه قم مجوز دریافــت کرده اند، از این 
معافیت مالیاتی بهره مند می شــوند. این مصوبه به 
پیشنهاد مشــترک وزارتخانه های امور اقتصادی و 
دارایی، علوم، تحقیقات و فناوری، بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، آموزش و پرورش، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، ورزش و جوانان، دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح و مرکز مدیریت حوزه های علمیه 
در هیأت وزیران به تصویب رســیده است. پیش از 
این شرکت های پارک های علم و فناوری از پرداخت 
ســهم عوارض قانون مالیات بر ارزش افزوده معاف 
شــده بودند و اعلام شــد که عــوارض و مالیات بر 
ارزش افزوده پارک های علم و فنــاوری به تقویت 
زیرساخت های پارک ها اختصاص پیدا خواهد کرد.

 خبر

عمادالدین قاسمی  پناهفناوری
روزنامه نگار

ساسان شادمان منفردرمزارز
روزنامه نگار



دوشنبه 25 بهمن 121400
 شماره  8439

بعد از 15سال، ون کافه های شهر تهران شناسنامه دار 
می شوند تا به صورت قانونمند و مشخص به فعالیت خود 
بپردازند. اینگونه از یکسو دست برخی از عوامل سودجو 
برای گرفتن هزینه هــای غیرقانونی از ون کافه ها کوتاه 
می شود و از سوی دیگر، این نوع از مشاغل سیار در هر 
محله ای که نتیجه اش سلب آسایش شهروندان باشد، 

حضور پیدا نمی کنند.
نزدیک بــه 2دهــه از فعالیت ون کافه هــا در پایتخت 
می گذرد؛ فعالیتی که تاکنون چندان چارچوب مشخصی 
نداشته است اما با طرح مدیریت، فعالیت آنها ساماندهی 
و قاعده مند می شود. بر این اساس ون کافه ها از ابتدای 
سال 1401دیگر بدون شناسنامه نمی توانند به فعالیت 
خود ادامه دهند. در همین رابطه چندی قبل شــرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران طرح ساماندهی 
ون کافه ها را اجرا کرد و تا به امروز تقریبا نیمی از مالکان 
ون کافه ها اقدام به اخذ مجوز کرده اند. این در حالی است 
که ون کافه ها تنها تا پایان امسال فرصت دارند شناسنامه  
و مجوز فعالیت خود را از شهرداری اخذ کنند. مدیرعامل 
شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران در این 
رابطه به همشهری گفت: »تاکنون به طور جدی کسی 
سراغ ســاماندهی فعالیت ون کافه در شهر نرفته است. 
سؤال اما اینجاست که ون کافه ها با چه مجوز و فرایندی 
در شهر تهران فعالیت می کنند؟ شغل سیاری که اغلب، 
کارشان از حدود ساعت 22تا 23شروع شده و تا 3صبح 
ادامه پیدا می کند. واضح خواهد بود که اینگونه هم برای 
خود مالکان ون ها و هم شهروندان دردسرهایی به وجود 
می آید؛ پس ســاماندهی و شناســنامه دار کردن آنها 
ضروری است. طرحی که ما به اجرا درآورده ایم هم در 
راستای رفع مشکلات موجود است و در آینده به افزایش 

رضایت و نشاط شهروندان منجر خواهد شد.« 
قدرت الله محمدی دربــاره اینکه مالکان  ون کافه ها چه 
فرایندی برای شناســنامه دار کردن فعالیت خود باید 
طی کنند؟ عنوان کرد: »ما فراخوان دادیم و از مالکان 
ون کافه ها درخواست کردیم مدارک خود را برای ادامه 
فعالیت شان ارائه داده و ثبت نام کنند. همچنین الزاماتی 
را برای ون کافه ها مبنی بر اینکه پروتکل های شهرداری 
تهران را پذیرفته و فعالیت خــود را ادامه دهند، درنظر 
گرفتیم. ون کافه ها، هم از لحاظ مکانی که در آن فعالیت 
می کنند و هم از لحاظ زمانبندی کارشان و به طور کلی، 
باید قوانین و مقررات مشخصی را رعایت کنند.« او ادامه 

داد: »ون کافه ها فعالیت اقتصادی می کنند و باید مانند 
هر شغل دیگری هزینه آن  را پرداخت کنند. به همین 
دلیل، مصوبه پرداخت عوارض از ســوی ون کافه ها را 
از شورای شــهر تهران گرفتیم و هم اکنون 40ون کافه 
نسبت به پرداخت عوارض اقدام کرده اند. برخی از مالکان 
فرم  های آن را دریافت کردند و برخی دیگر، جواز فعالیت 
را کسب کرده و در ون کافه های خود نصب کرده اند. طبق 
فراخوانی که ارائه دادیم، بقیه ون کافه ها نیز تا پایان سال 
فرصت دارند نسبت به شناســنامه کردن فعالیت خود 

اقدام کنند.« 

جدیتدرساماندهیونکافهها
یک ماه پیش رئیس کمیسیون سلامت محیط زیست و 
خدمات شهری شورای شهر تهران نسبت به ساماندهی 
ون کافه ها واکنش نشان داد. مهدی پیرهادی در صحن 
شورای شــهر تهران گفت که ســاماندهی ون کافه ها 
ضروری بود و نسبت به روند ایجاد شده ابراز خرسندی 
کرد. حالا طرح ســاماندهی ون کافه ها با جدیت دنبال 
می شــود. در این میان، طبــق برآوردهای شــرکت 
ســاماندهی صنایع و مشاغل شــهر تهران، بین 80تا 

90ون کافه در ســطح شــهر تهران فعالیت می کنند. 
مدیرعامل شرکت ساماندهی گفت:  »در قراردادی که 
مابین شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
و مالکان ون کافه ها منعقد می شود، تمام الزامات آمده 
و درصورت تخلف در فعالیت ون کافه ها براساس قوانین 
و مقررات با آنها برخورد می شــود. البتــه نوع فعالیت 
ون کافه ها به صــورت موقت صادر می شــود و قرارداد 
دائمی با آنها منعقد نخواهد شد؛ چراکه تمدید قرارداد 
بستگی به رعایت اصول و قانون دارد.« محمدی اضافه 
کرد: »همین ون کافه هایی که هم اکنون فعال هستند، 

تا پایان سال تعیین تکلیف می شوند تا با مجوز رسمی 
فعالیت شان را ادامه دهند. به نظر من، چیزی که بیشتر 
از حد استاندارد باشد، به معضل تبدیل می شود و نباید 
معضل جدیدی برای خودمــان ایجاد کنیم. به عبارتی 
نباید موضوع رهاشده باشد.« او تأکید کرد: »از این پس 
دیگر اجازه نمی دهیم که به تعداد ون کافه های شــهر 
تهران اضافه شود و قرار نیست هر کسی خواست به عنوان 
کسب وکار روی ون  کافه حساب کند به او مجوز دهیم. 
در واقع ظرفیت برای فعالیت ون کافه ها در سطح شهر 

تهران کامل است.« 

ونکافههاشناسنامهدارمیشوند
شهرداری تهران طرح ساماندهی کافه های سیار موجود را به اجرا درآورده و از سال آینده ون کافه جدیدی به تهران اضافه نخواهد شد

شهرسازی

صدورپروانهساخت
دربافتفرسوده،۲ماههشد

مدیرعامل بازآفرینی شــهری ایران از توافق با شــهرداری 
تهران برای صدور 2ماهه پروانه ساخت در بافت های فرسوده 
پایتخت خبر داد. ســیدمحمد آیینی به مهر گفت: »برخی 
سازندگان در بافت های فرسوده حاضرند مشمول تخفیف در 
پروانه ساخت بافت های فرسوده نشوند ولی زمان آن به یک تا 
2ماه کاهش یابد که این موضوع مورد توافق بازآفرینی شهری 

و شهرداری تهران قرار گرفته است.«
او با بیان اینکه قرار است هر تســهیلاتی که به نهضت ملی 
مسکن خصوصا تسهیلات یارانه ای داده شود، در بافت های 
فرسوده هم پرداخت شود، افزود: »تفاوت این دو در این است 
که در بافت های فرسوده نیازی نیست تا فرم »ج« افراد سبز 
باشد. یعنی نیازی نیست دریافت کنندگان تسهیلات نوسازی 
بافت فرسوده خانه اولی باشند و هر سازنده و مالکی می تواند 

از این تسهیلات استفاده کند.«

محمودمولاییگزارش
روزنامه نگار

ترددبا»پلاکناخوانا«ممنوع!
آنچه امــروز درخیابان هــای پایتخت به چشــم می خــورد، تردد 
موتورسیکلت هایی است که پلاک بیشتر آنها به دلایل مختلف قابل 
خواندن و شناسایی نیست. متأسفانه اغلب راکبان موتورسیکلت ها 
هیچ حد و مرزی برای خودشان قائل نیستند و پیاده رو، خیابان های 
یک طرفه و حتــی چراغ قرمز هم جلــوی آنها را نمی گیــرد و تمام 
نقاط شــهر به جولانگاهی برای آنها تبدیل شــده است.به گزار ش 
همشــهری،البته این موضوع فقط به بحث هــای ترافیکی محدود 
نمی شــود و بحث امنیت مردم هم مطرح اســت. با توجــه به نیاز 
جامعه و مطالبه عمومی شــهروندان »طرح انضباط بخشــی تردد 
موتورسیکلت سواران« از روز شنبه 30بهمن در تهران به اجرا گذاشته 
می شود. در این طرح موتورســیکلت های متخلف در 100ایستگاه 
توقیف موتورسیکلت، توقیف ساعتی می شوند. سردارحسین رحیمی، 
رئیس پلیس پایتخت در این رابطه می گوید: »تخلفاتی که از روز شنبه 
با آنها برخورد می شود شامل عبور از چراغ قرمز، حرکات مخاطره آمیز، 
حرکت در جهت خلاف مســیر عبور، عبور از پیاده رو، عبور از خط 
ویژه، تخلفات پلاک  خواهد بود. هر موتورسوار باید حداقل 3مدرک 

گواهینامه، کارت موتور و بیمه نامه را همراه داشته باشد.«

افزایش5میلیونتومانیارزش
اسقاطتاکسیهایفرسوده

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران ارزش 
پایین پرداختی از محل اســقاط تاکسی های فرســوده توسط مراکز 
اســقاط را   چالش جدی  عنوان می کند. به گزار ش همشهری، مهدی 
اسماعیل بگی درباره اسقاط تاکســی های فرسوده می گوید:»اگرچه 
آیین نامه فرایند اســقاط و تعیین قیمت لاشــه خودروی فرسوده در 
کشور، تحت نظارت عالی ســتاد مدیریت حمل ونقل و سوخت قرار 
گرفته است، اما شاهد این موضوع هســتیم که مطالبه عمومی برای 
افزایش ارزش اسقاط تاکســی، تنها متوجه سازمان تاکسیرانی شده 
است؛ آن هم در شرایطی که ما در این زمینه هیچ گونه اختیاری نداریم. 
پس از عدم حصول نتیجه با وجود پیگیری های متعدد و مستمر، با توجه 
به مطالبات پرشمار و مکرر تاکسیرانان در زمینه تعیین قیمت عادلانه 
ارزش اسقاط خودروهای فرسوده، به ناچار خودمان به طور مستقیم با 
مدیران مراکز اسقاط فعال در شهر تهران وارد مذاکره شدیم تا شاهد 

افزایش50میلیون ریالی ارزش اسقاط تاکسی های فرسوده باشیم.«
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ون کافه ها در بالای شهر 
ونکافههایشهرتهراندربرخیازمناطقحضوربیشتریدارند.بهگفتهمدیرعاملشرکتساماندهی
صنایعومشاغلشهرتهران،بیشترونکافههادرمناطقیکو۲شهرتهرانفعالیتمیکنندوچندین
ونکافههمدرمناطق3و5قراردارند.قدرتاللهمحمدیدربارهاینکهچراونکافههابهعنوانیکشغل
سیاراغلبدرمناطقشمالیشهرتهرانقراردارند؟گفت:»ازآنجاییکهساعتکاریونکافههابین
10تا3بامداداست،درمناطق5،3،۲،1وحتی4مشتریدارند،درحالیکهدرمناطقپایینشهردراین
ساعاتمشتریچندانیوجودندارد.همچنینمحدودیتهایبرخیازمحلههارانیزبایددرنظرگرفت.«
بههرترتیب،طی۲سالگذشتهباشیوعکرونادرکشور،فعالیتونکافههاهممانندخیلیازمشاغل
ثابتوسیاردرسطحشهرتهرانباوقفههاییمواجهشدهاست.بااینحال،باساماندهیونکافههابهنظر
میرسدفعالیتونکافههابانظارتشرکتساماندهیصنایعومشاغلشهرتهرانشکلبهتریپیداکند.

مکث

ویدئویمرتبطبااینخبررا
بااسکناینکدببینید

مهدی بابایی
عضو شورای شهر تهران

حادثــه آتش ســوزی تیمچــه حاجب الدولــه 
خوشــبختانه تلفــات جانــی نداشــت، امــا 
خسارت های مالی قابل توجهی به وجود آورد. 
برای جلوگیــری از حــوادث پرتکرار عــاوه بر 
عزم جدی و ضرورت همکاری میان بخشی، 
نیازمند برنامه عملیاتی بلندمدت در قالب 
لایحــه حفاظــت، احیــا و ارتقــا و مدیریــت 

یکپارچه بازار بزرگ هستیم.

سوده نجفی
عضو کمیسیون سامت شورای شهر

درپایتخت شاهد حوادث و آتش سوزی های 
متعــدد هســتیم و گویــا مراجــع قضایــی 
غیرایمــن  ســاختمان های  موضــوع 
را رهــا کــرده اســت؛ ازایــن رو ضــرورت 
دارد شــهرداری تهــران 129ســاختمان 
 ناایمــن شناســایی شــده در پایتخــت را 
تعیین تکلیف و موضوع ایمن سازی آنها را 

پیگیری کند.
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 انقلاب اسلامی ایران با پشت ســر گذاشتن فراز و 
نشیب های بســیار، به مرحله ای از تکامل رسیده 
که امروز در معادلات جهانــی به عنوان یک قطب 
تعیین کننده ایفای نقش می کند. این جایگاه رفیع 
در حالی به دست آمده است که جهان در حال گذر 
از یک پیچ تاریخی اســت و انقلاب اســلامی برای 
نقش آفرینی بیشــتر در آینده بشــریت، با شرایط 
حساس و سرنوشت ســازی  روبه روست. در چنین 
شــرایطی باید دکترین و رهنامه جامعی تعیین و 
تدوین شود تا چارچوب فکری و عملیاتی برای طی 
کردن در این مســیر پرتلاطم در دستیابی به قله 
پیشرفت مبتنی بر الگوی ایرانی - اسلامی برای تمام 
ارکان جامعه فراهم شود؛ از این رو مقام معظم رهبری 
در 24بهمن1397 در چله انقلاب اسلامی منشور و 
رهنامه ای با عنوان بیانیه گام دوم انقلاب ابلاغ کردند 

که ضمن ترسیم چشم انداز، راهبردهای تحقق آن با 
استفاده از نظریه انقلابی را که حاصل تجربه اندوزی از 
عمر 40ساله انقلاب اسلامی است، تبیین کردند. این 
بیانیه دکترینی است که با روایت تاریخی انقلاب آغاز 
می شود و در آینده ای امیدبخش امتداد می یابد. در 
این سیر تاریخی ویژگی هایی برای هر مرحله از حیات 
طیبه انقلاب اسلامی ذکر شده است که آن را از مرحله 
دیگر متمایز می کند. شــعارهای محوری انقلاب 
اسلامی، برکات انقلاب اسلامی، سبک مدیریت غالب 
و راهبردهای اصلی انقلاب اسلامی از دیگر موضوعات 
کلیدی اســت که در این رهنامه به آنها توجه شده 
است. رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب 
به 7سرفصل به عنوان راهبردهای گام دوم انقلاب در 
راستای چشم انداز انقلاب اسلامی اشاره فرموده اند که 
عبارتند از: علم و پژوهش، معنویت و اخلاق، اقتصاد، 
عدالت و مبارزه با فساد، استقلال و آزادی، عزت ملی، 
روابط خارجی، مرزبندی با دشمن و سبک زندگی؛  
بدیهی اســت که گام دوم انقلاب اسلامی باید برای 
طی مسیر در آینده آنها را سرلوحه خود قرار دهد تا 

چشم انداز نهایی که همانا خودسازی، جامعه پردازی و 
ایجاد تمدن نوین اسلامی به منظور زمینه سازی  برای 

ظهور حضرت ولیعصر)عج( فراهم شود.

دامنه تأثیرگذاری گسترده
آنچه مهم است تعیین راهبردها و خط مشی هایی 
است که افراد، جریان ها و سازمان های سیاستگذار 
در مســیر تحقق اهداف هفت گانه رهنامه گام دوم 
انقلاب باید مدنظر داشته باشند. به نظر می رسد که 
این زاویه نگاه به بیانیه گام دوم انقلاب بسیار مهم و 
اساسی است. عبدالمجید شیخی، استاد دانشگاه در 
این زمینه به همشــهری می گوید: بیانیه گام دوم، 
دوره جدیدی از تعاملات ملی و بین المللی با محوریت 
انقلاب اسلامی و جامعه اسلامی را به تصویر می کشد؛ 
بنابراین برای اینکه همه اقشار به نکات محوری این 
بیانیه توجه داشته باشند باید راهبردهای عملیاتی 
را برای رسیدن به آرمان های آن مدنظر قرار داد. وی 
گفت: بیانیه گام دوم انقلاب دارای ویژگی فرامادی و 
رسالت جهانی است. به عبارتی رهنامه ای است که از 

معادلات مادی عبور می کند. این خاصیت جهانی 
و فرامادی تحولی عظیــم در عرصه انقلابی را نیز به 
تصویر می کشد؛ از این رو تحقق اهداف آن نیازمند 
تلاش جهادی و مدیریت جهادی است. به این معنا 
که در تمام عرصه ها با موانع، مشکلات و دشمنان باید 
مقابله کرد. بدیهی است که این روحیه جهادی باید در 
تمام اشکال اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و خانوادگی 

ساری و جاری باشد.

زوایای مهم عمل به بیانیه گام دوم انقلاب
غلامرضا زارعی، دبیر اندیشــکده عدالت و مبارزه با 
فساد در اندیشگاه گام دوم انقلاب نیز به همشهری 
گفت: بیانیه گام دوم انقلاب در قالب های اندیشه ای، 
راهبردی و سندی قابل پردازش و بررسی است. به 
این معنا که ابعاد پردازش به آن گســترده است، اما 
در راستای عمل به منشــور آن، پرداختن به وجوه 
اندیشــه ای، جهاد تبیین و پرداختن به رویش ها و 
توفیقات انقلاب اسلامی بســیار مهم است. درواقع 
در بیانیه گام دوم انقلاب بــه ضعف ها و رویش ها با 
واقع بینی نگاه می شود؛ از این رو افق دید و اندیشه در 

این رهنامه روشن و واضح است.
وی گفت: هدف غایی بیانیــه گام دوم که تمدن 
نوین اسلامی اســت درواقع نوعی فرایند است، 
نه برنامه؛ بنابراین نیاز است که در مسیر طبیعی 
حرکت کند. این مســیر طبیعی نیازمند روحیه 
جهادی و همچنین جهاد تبیین است. به عبارتی 
برای عبور از مراحل پنج گانه تا تمدن نوین اسلامی 
ابتــدا باید خودســازی و جامعه ســازی  محقق 
شــود. همچنین یک اجماع منصفانــه از آحاد 
ملت، نخبــگان و مســئولان روی اصول مندرج 
باید لحاظ شــود؛ به عبارتی بایــد جهاد تبیین و 
اقناع سازی  صورت گیرد؛ ضمن اینکه در سطوح 
اجرایی باید سیاســتگذاری درستی مدنظر باشد 
که با گام دوم انقلاب همســو باشد. بدیهی است 
که این سیاســتگذاری باید همســو با اهداف در 
ابعاد میان مــدت، بلندمدت و ذیــل برنامه های 
گفتمان سازی  نمایان شود. زارعی معتقد است که 
باید رویه دشمن شناسی عمیق تر و همچنین فهم 
عمیق از گفتمان انقلابی بیشتر شود. به عبارتی جهاد 
تبیین و اقناع، سیاستگذاری صحیح در مسیر اهداف 
و فهم نخبگانی از رهنامه بیانیه گام دوم باید در بستر 

فهم گفتمانی از اهداف کلان انقلاب متصور باشد.
 به نظر می رســد که اصول هفت گانه بیانیه گام دوم 
انقلاب باید در تمامی بخش های جامعه مورد پردازش 
قرار گیرد. این رویه می تواند نوعی همه گیری پژوهشی 
و تعصب عملیاتی نسبت به آن را به وجود آورد. این 
رویکرد قطعا می تواند در تعمیق ارزش ها و گفتمان 

راستین انقلاب اسلامی مؤثر باشد.

تحقق بیانیه گام دوم انقلاب نیازمند 
مدیریت جهادی است 

منوچهر محمدی
استاد دانشگاه

اتاق های فکر دشمن اخیرا 10فرمان صادر 
کرده اند و در اختیار رسانه ها و ضد انقلاب 
قرار داده اند که علیه ایران برجسته  کنند. 
ایــن فرامیــن بــرای ناامید کــردن مــردم از 
مسئولان، و مخدوش کردن چهره انقلاب 

نزد مردم طراحی شده است. 

سرتیپ کیومرث حیدری
فرمانده نیروی زمینی ارتش 

جنــگ امــروز تنها بــا ســلاح به پیــروزی 
نمی  رســد. جنــگ یــک علــم اســت که 
انســان های عالــم بهره منــد از هنــر 
فرماندهــی بــا در اختیــار داشــتن علــم 
جنگ و تجهیزات به روز شــده می تواند 

جنگ را به پیروزی برساند.

نقل قول خبر

خبر

 ظرفیت علوم انسانی 
در جهاد تبیین

عبدالحسین کلانتری، معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، گفت: علوم انســانی و اجتماعی علاوه بر 
دستاوردهای بشری، بریده از وحی نیست و تصویری ضیق و 
مضیق از انسان و ظرفیت های وجودی ندارد. بلکه وی را وجودی 
صمدی و حائز رتبه »نفخت فیه من روحی« می داند. وجودی که 
می تواند خلیفه خدا روی زمین باشد. علوم انسانی و اجتماعی که 
سنن الهی را با قوانین سکولار یکسان نمی گیرد، نه تنها می تواند 
نظریه های تبیینی برای انقلاب اسلامی بدهد، که فراتر از آن 
می تواند در سطح تمدنی، فهمی از این رویداد و تحولات متعاقب 
آن ارائه دهد و بر این مبنا آلترناتیوی را ارائه دهد که تناسبی 
با مبانی دین و قرآنی داشته باشد. چنین تلاشی، مصداق بارز 
جهاد تبیین و روایتگری برای محققان و عالمان علوم اجتماعی 
و انسانی است و مهم ترین تبیین و روایتگری است. محققان و 
عالمان علوم اجتماعی و انسانی بدین طریق می توانند دین خود 

را به انقلاب و مردم ادا کنند./ تسنیم

دیدگاه 

 شورای نگهبان
تنظیم گر حکمرانی در جامعه است

استاد حکمت اسلامی پژوهشــگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی 
گفت: در حوزه قانونگذاری و وضع قانون بسیار پیچیده عمل 
کردیم و قوانین چند لایه ای تصویب و تنظیم شد، اما با وجود 
این ساختار لازم برای اجرای این قوانین نهادینه نشده است.
حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه افزود: مسئله حکمرانی 
موضوع بسیار کلیدی اســت که امیدوارم مسئولان اجرایی، 
تقنینی و قضایی کشور به آن توجه کنند؛ چرا که به نظر می رسد با 
همه دستاوردها و توانمندی هایی که در سال های پس از انقلاب 
به دست آمده، ضعف هایی در حکمرانی داریم که باید برطرف 
شود. وی با اشاره به حوزه های معرفتی حکمرانی، گفت: فلسفه، 
فقه و اخلاق حکمرانی یکی از مهم ترین حوزه های حکمرانی به 
شمار می رود. فلسفه حکمرانی به هستی شناسی بایدها و نبایدها 
و درواقع مدیریت حکمرانی، فقه به قواعد حکمرانی و اخلاق به 
فضائل و رذائل حکمرانی می پردازد و باید تأکید کرد حکمرانی 
غیر از حکومت کردن است. این استاد دانشگاه همچنین با اشاره 
به معنی خاص حکمرانی گفت: سیاستگذاری، خط مشی گذاری 
و تنظیم گری و همچنین خدمات عمومــی به عنوان تعریف 
دقیق حکمرانی محسوب می شود. شورای نگهبان در بخش 
تنظیم گــری حکمرانی قــرار دارد، یعنی بخشــی از فرایند 
تنظیم گری و سیاستگذاری ها را انجام می دهد، اما متأسفانه 
بسیاری از سیاستگذاری ها در بخش هایی انجام می شود که 
وظیفه تنظیم  گری مقررات گــذاری و خدمات عمومی دارند.

خسروپناه ادامه داد: مسئله ساختار بسیار مهم و اساسی است 
و در واقع مسیر رسیدن به مقصد و خدمات عمومی را مشخص 
می کند اما، متأسفانه ما در حوزه قانونگذاری و وضع قانون، بسیار 
پیچیده عمل کردیم و قوانین چند لایه ای را تصویب و تنظیم 
کردیم که نه تنها سبب روان شدن رویکردها نشده است بلکه  با 
وجود ساختارهای کافی مسیر درست برای اجرای این قوانین 
نهادینه نشده است. این استاد دانشگاه فقدان ساختار سیستمی 
در بخش های مختلف اقتصادی را یکی از مهم ترین مصادیق 
ضعف حکمرانی در داخل کشور خواند و گفت: نگاهی به وضعیت 
وزارتخانه  ها در بخش های مختلف نشان می دهد هر چند در 
حوزه دفاعی و امنیتی تا حدودی حکمرانی اجرا می شود، اما در 
حوزه های صنایع غذایی کشاورزی، آموزش وپرورش و بهداشت 
و درمان به طور جد با ضعف حکمرانی روبه رو هستیم. وی با اشاره 
به عملکرد وزارتخانه های جهادکشاورزی و آموزش و پرورش، 
تصریح کرد: بررسی موشکافانه این دو وزارتخانه نشان می دهد 
که بخشی از سیاســتگذاری در حالی به عهده شورای انقلاب 
فرهنگی گذاشته شده که ساختار لازم برای اجرای آن توسط 

این وزارتخانه تدوین نشده است. / مهر 

صفیه رضاییگزارش
خبرنگار

 هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب، تمدن نوین اسلامی است که درواقع نوعی فرایند است
 نه برنامه؛ این مسیر نیازمند روحیه جهادی و جهاد تبیین است
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ســفرای کشــورهای آفریقایی و بازرگانان کشــورهای حوزه آفریقا در 
ســمپوزیوم اخیر خود در تهران صنعت گردشگری را یکی از محورهای 
همکاری 2کشور قرار دادند و با امضای قراردادهایی زیرساخت های ورود 

ایران به بازار گردشگری و تجاری آفریقا را مهیا کردند.
به گزارش همشهری، سفرای 2 کشور نیجریه و آفریقای جنوبی به عنوان 
نمایندگان کشــورهای حوزه آفریقا در ایران به مذاکراتی با مســئولان 
کشوری و بخش خصوصی صنعت و بازرگانی ایران در سمپوزیوم تعامل 
ایران و آفریقا پرداختند که چندی پیش در تهران برگزار شــد و مسیر 

گردشگری ایران و آفریقا را برای نخستین بار در تهران هموار کردند.
نتیجه این مذاکرات و ســمپوزیوم ایــران – آفریقا این بــود که قرارداد 
ایجاد خط مســتقیم پروازی میان ایران و کشورهای حوزه آفریقا توسط 
ایرلاین هــای داخلی و ایرلاین هــای محلی در قاره آفریقا منعقد شــد. 
همچنین مشــکل تبادل ارز میان ایران و آفریقا بدون تأثیر تحریم های 
بانکی حل شــد و ایران و آفریقا می توانند تبادل پولــی و مالی به راحتی 

انجام دهند.
ایــران و آفریقا برای ســال های طولانی از تعاملات گســترده تجاری و 
گردشــگری با یکدیگر محروم بودند و حالا در تازه ترین فرصت افزایش 
تعاملات میان ایــران و قاره آفریقا، نمایندگان کشــورهای آفریقایی در 
تهران و بخش خصوصی ایران تصمیم به توســعه تعاملات میان ایران و 
آفریقا گرفته و بدین ترتیب گام نخست ایجاد مسیر گسترده گردشگری 

ایران – آفریقا برداشته شده است.

حل مشکل انتقال ارز میان ایران و قاره آفریقا
علی جوهری فرد، از فعالان گردشــگری کشــور و عضو پنل گردشگری 
ســمپوزیوم ایران - آفریقا با اشــاره به نتایج مثبت برپایی ســمپوزیوم 
همکاری ایران با قاره آفریقا به همشــهری می گویــد: تعاملات خوبی 
صورت گرفت که یکی از آنها حوزه گردشگری بود و قرارداد برقراری پرواز 
مســتقیم میان ایران و قاره آفریقا با ایرلاین داخلی بسته شد. همچنین 
براساس توافقات صورت گرفته خط کارگو برای تسهیل ارتباط بازرگانان 
و گردشــگران در نقل و انتقال کالا با آفریقا نیز برقرار شد تا بار به صورت 

مستقیم بین 2خط پروازی جابه جا شود.
به گفته این فعال گردشگری، با برقراری پرواز مستقیم میان ایران و قاره 

آفریقا علاوه بر آنکه  توقف پروازی این مسیر در ایرلاین های خارجی حذف 
می شود، نقطه عطف جابه جایی مستقیم گردشگران و بازرگانان از ایران به 
آفریقا و بالعکس در هم افزایی مشترک ایران و کشورهای آفریقایی ایجاد 
کرده است. عضو پنل گردشگری سمپوزیوم ایران-آفریقا گفت: با توجه 
به تعاملات صورت گرفته در این سمپوزیوم مشکل تبادل ارز بین ایران 
و آفریقا تا حدود زیادی حل شده است و ایران مشکلی برای انتقال ارز با 

کشورهای حوزه قاره آفریقا نخواهد داشت.
علی جوهری فرد با اعلام اینکه مسیر دسترسی آسان و سریع ایران به قاره 
آفریقا برای نخستین بار گشوده شد، افزود: با توجه به پتانسیل های ایران در 
گردشگری مذهبی و با توجه به اینکه بخش زیادی از آفریقایی ها مسلمان 
هستند، گردشگری مذهبی یکی از مهم ترین بخش تعاملات گردشگری 
ایران و آفریقا هدف گذاری شده است و پس از آن به دلیل توانمندی ایران 
در حوزه درمان و سلامت و قیمت پایین گردشگری درمانی و سلامت در 
ایران در مقایسه با همسایگان و کشورهای دیگر )هزینه خدمات پزشکی 
در ایران بسیار پایین است و به همین دلیل گردشگری سلامت و درمان 
یکی از شاخه های جذاب توسعه تعاملات گردشگری ایران و آفریقا درنظر 
گرفته شده است.( و همچنین برخورداری ایران از اقلیم چهارگانه فرصت 
خوبی را برای گردشگران آفریقایی به منظور بازدید از جاذبه های طبیعی 

و فرهنگی ایران ایجاد می کند.
به گفته این فعال گردشگری، با توجه به خدمات پیشگیری در امر سلامت 
و درمان در امر پیشگیری های مرتبط با سرطان و مشاوره های پزشکی، 
ایران قطب جذابی برای حوزه آفریقاســت که با توجه به بازاریابی های 
صورت گرفته می توان پرقــدرت در این حوزه با آفریقا تعامل داشــت؛ 
حتی استارت سرمایه گذاری مســتقل ایران در حوزه درمانی آفریقا نیز 
زده شده و ایران می تواند با احداث و ارتقای بیمارستان های تخصصی در 
آفریقا مسیر ارزآوری به کشور را تسریع کند. این فعال گردشگری تأثیر 
تعاملات گردشگری ایران و آفریقا و قراردادهای منعقد شده در سمپوزیوم 
همکاری های ایران و آفریقا در حوزه زیرساخت های گردشگری را ارزان 
شدن هزینه های سفر به آفریقا و کاهش چشمگیر قیمت تورهای آفریقا 
برای ایرانی ها دانست و گفت: گردشگری مذهبی ایران جذابیت زیادی 
برای کشورهای آفریقایی دارد و با توجه به ظرفیت قم و مشهد و اماکن 
مذهبی دیگر که می تواند مورد برندسازی قرار بگیرد دورنمای جذابی برای 

بازار آفریقا با هدف سفر به ایران ایجاد کرده است.
جوهری فرد با تأکید بر اینکه توســعه گردشگری ایران و آفریقا به شدت 
مورد توجه سیاسیون حوزه آفریقا قرار دارد، تأکید کرد: یک تور 10روزه 

گردشــگری به  مقاصد مختلف کشــورهای حوزه آفریقا با پرواز قطری 
یا مشــابه آن حدود100میلیون تومان برای ایرانی ها هزینه دارد که با 
راه اندازی پرواز مستقیم میان ایران و آفریقا تفاوت هزینه سفر به آفریقا 
برای ایرانی ها بسیار چشمگیر است و عملا باعث می شود توریست ایرانی 

انگیزه سفر به آفریقا را با هزینه بسیار پایین تر با پرواز مستقیم پیدا کند.

هدف گذاری برای جذب گردشگران آفریقایی به ایران
حسین میثمی زاده، اســتاد دانشگاه در رشــته زبان شناسی تاریخی و 
گردشگری نیز که ریاست پنل گردشــگری ایران و آفریقا در سمپوزیوم 
ایران – آفریقا را برعهده داشت به همشــهری می گوید: در غرب آفریقا 
مســلمانان زیادی حضور دارند که هنوز به خاورمیانه ســفر نکرده اند و 
برقراری پرواز مستقیم میان ایران و آفریقا تأثیر مهمی در جذب این افراد 
به ایران دارد. او گفت: حتی پتانسیل ایجاد مسیر گردشگری مذهبی بین 
ایران و عراق برای اتباع آفریقایی نیز وجود دارد که درصورت کلید خوردن 

این روند سهم زیادی در جذب گردشگران آفریقایی به ایران دارد.
این استاد دانشگاه با تأکید بر اینکه هدف گذاری ایران در برقراری مسیر 
آسان دسترسی به آفریقا بر جذب گردشگران آفریقایی به ایران و ارزآوری 
به کشــور اســت، گفت: گردشــگری مذهبی، درمان و سلامت و حتی 
گردشگری فرهنگی در مسیر توسعه تعاملات گردشگری ایران – آفریقا 
هدف گذاری شــده است. حســین میثمی زاده در پاســخ به این سؤال 
همشهری که برقراری مسیر آسان دسترســی ایران به آفریقا و بالعکس 
چه تأثیری بر درآمد ارزی ایران از محل گردشــگری دارد، گفت: وقتی 
یک توریست وارد کشور می شــود از لحظه ورود تا خروج در گردشگری 
فرهنگی 1500تا 2000دلار هزینه می کند. البته درصورتی که روزهای 
ماندگاری او در ایران افزایش داشته باشد، عدد هزینه کرد دلاری گردشگر 
نیز افزایش می یابد. در گردشــگری زیارتی هم اگر بتوان پکیج مشترک 
با عراق برای گردشــگران آفریقایی ورودی به ایران طراحی کرد تا آنها 
بتوانند اماکن زیارتی در کربلا، نجف و مشهد، قم و شیراز را زیارت کنند، 
رقم درآمد ارزی آنها برای ایران چند برابر می شود. او تأثیر برقراری پرواز 
مستقیم ایران با آفریقا برای گردشگران ایرانی را مثبت ارزیابی می کند 
و می گوید: اگر این خط پروازی نبود برای سفر به نیجریه باید 3مقصد را 
با ایرلاین های خارجی طی می کردید و بــا تعویض 3هواپیما به نیجریه 
می رسیدید که برقراری پرواز مســتقیم میان ایران و قاره آفریقا هزینه 
تعویض هواپیما، تیک آف و لندینگ را کم می کند و بدین ترتیب هزینه 

سفر ایرانی ها به آفریقا نیز به میزان زیادی کاهش می یابد.

دسترسی  ارزان به بازار گردشگری آفریقا
  قرارداد برقراری پرواز مستقیم میان ایران و آفریقا با ایرلاین های داخلی منعقد شد

یادداشت

خبرهای کوتاه

انحراف در حس حیوان دوستی
احساس علاقه و احترام به طبیعت، مســتلزم درک ارزش 
و اهمیــت آن و داشــتن روحیه ای لطیف و طبــع مهربان 
است. نمود عملی چنین تلقی ارزشــمندی را باید در حس 
حیوان دوستی جست وجو کرد. فرهنگسازی و آشنا ساختن 
مردم با ارزش ها و اهمیت هــای وافر گونه های حیات وحش 
جانوری کشور و وضعیت اسف بار و پرمخاطره ای که امروزه 
بسیاری از حیوانات وحشی بومی این سرزمین را در معرض 
تهدید به انقراض قرار داده اســت، می تواند ســبب هدایت 
صحیــح، منطقی و هدفمند احســاس عاطفی ارزشــمند 
حیوان دوستی شــود. در این صورت با فراهم شدن پشتوانه 
مردمی، می تــوان تا حدود زیادی به کاهــش روند تخریب 
زیستگاه های طبیعی و توقف انهدام جمعیت جانوران بومی 
ایران امید بست، ولی متأسفانه در غیاب برنامه های آموزش 
عمومی و نیز فقدان امکانات و ابزارهــای لازم برای مأنوس 
کردن مردم با حیوانات وحشی و زیستگاه های طبیعی آنها، 
شــاهد به انحراف کشیده شــدن روزافزون حس ارزشمند 
و ســتودنی حیوان دوســتی نزد بســیاری از مردم شریف 
کشورمان هستیم؛ البته با درنظر گرفتن آنکه اینک حتی یک 
»باغ وحش« به معنای درست این اصطلاح و با استانداردی 
قابل قبول، که در آن بتوان از نزدیک با حیوانات بومی ایران 
آشنا شد، یافت نمی شود؛ لذا نمی توان به مردم خرده گرفت. 
این وضعیت در حالی است که طبق ماده 6قانون شکار و صید 
»تنظیم و اجرای برنامه های آموزشی به منظور برانگیختن 
حس حیوان دوســتی« ازجمله وظایف ســازمان حفاظت 

محیط زیست برشمرده شده است.
با عنایت به کاستی اشاره شده، بسیاری از هموطنان، احساس 
عاطفی ارزشــمند مذکور را به ناچار در انس با ســگ ها و 
گربه های اهلی ولگرد ارضا می کنند. آشکار است که اغلب این 
جانوران ولگرد که هیچ کنترل بهداشتی بر آنها اجرا نمی شود، 
مخزن چندین بیماری خطرناک هستند که به آسانی قابل 
سرایت به انسان است. در سال های اخیر به دلیل تغذیه زیادی 
که گربه های ولگرد در محیط های شهری می شوند، با انفجار 
جمعیت این جانوران در کوچه و خیابان به ویژه در بوستان ها 
مواجه هســتیم؛ به طوری که هرگز در زمان های گذشــته، 
چنین انبوهی از آلودگی ها و مشکلات بهداشتی ناشی از آن 
در این محیط ها دیده نمی شد. باید تأکید کرد که از دیدگاه 
بوم شناختی هیچ نوع ارزش زیست محیطی نمی توان برای 

سگ و گربه اهلی برشمرد.
سگ های ولگرد نیز در حاشــیه جاده ها، بیش از پیش دیده 
می شــوند. این جانوران به ویژه در محیط هــای همجوار یا 
داخلی مناطقی که توسط سازمان حفاظت محیط زیست، 
تحت حفاظت قرار دارند و در آنها جمعیت هایی از جانوران 
وحشــی زیســت می کنند، به صورت گروه های چندتایی 
مشاهده می شــوند. این ســگ ها را باید تهدیدی جدی در 
راستای کاهش جمعیت انواع زیادی از جانوران بومی مناطق 
طبیعی و حفاظت شده ایران به حساب آورد؛ به عنوان مثال 
با توجه به شــکار بره های کوچک قوچ و میش های وحشی 
توسط سگ های ولگرد، این مورد را می توان ازجمله عوامل 
کاهش شــدید جمعیت این حیوانات بسیار ارزشمند بومی 

کشورمان دانست. 

  ثبت بسطام در فهرست میراث جهان اسلام
دبیر کل کمیســیون ملی آیسســکو در نامه ای بــه عزت الله 
ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی، 
ثبت 5اثر فرهنگــی و تاریخی کشــورمان ازجمله »مجموعه 
تاریخی بسطام« را در فهرست میراث جهان اسلام اعلام کرد. 
به گزارش روابط عمومی میراث فرهنگی اســتان سمنان، 5اثر 
فرهنگی و تاریخی ثبت شــده در فهرست میراث جهان اسلام 
شامل مجموعه تاریخی بســطام، منظر فرهنگی قلعه الموت، 
مجموعه آرامگاهی شــیخ احمد جام، منظر فرهنگی ماسوله و 

گنبد علویان همدان است.

  پیگیری پرونده محیط بان محکوم به اعدام 
پرونده محیط بان برومند نجفی که محکوم به اعدام شــده، از 
3کانال پیگیری می شود. حسین ویســی، رئیس اداره حقوقی 
محیط زیست استان کرمانشــاه با بیان اینکه پیگیری ها برای 
جلب رضایت خانواده مقتول خصوصا از طریق خیرین در حال 
انجام است، به ایسنا گفت: از کانال های دیگر هم پیگیر کار این 
محیط بان هســتیم. وی با بیان اینکه متأسفانه هنوز هیچ کدام 
از این راه ها به نتیجه قابل قبول نرسیده گفت: تلاش می کنیم 
موضوع پرونده این محیط بان محکوم به اعدام به صلح و سازش 
ختم شود و بسیار امیدواریم که خانواده مقتول گذشت کرده و 
رضایت بدهند. ویســی عنوان کرد: خانواده مقتول هم شرایط 
سختی دارند و تصمیم گیری برای آنها دشــوار است، اما هنوز 
چیزی مطرح نکرده اند و امیدواریم با دید گذشت به این پرونده 
نگاه کنند. وی تأکید کرد: تا وقتی که زمان داریم پیگیر خواهیم 

بود و امیدواریم نتیجه مثبتی حاصل شود.

  تداوم بارش ها در ۷ استان
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریــت بحران مخاطرات وضع 
هوا از بارش باران و وزش باد شدید در ۷اســتان و کاهش دما تا 
10درجه سانتیگراد در نوار شمالی کشــور خبر داد. به گزارش 
همشهری، صادق ضیاییان گفت: براســاس تحلیل نقشه های 
پیش یابی هواشناسی، امروز دوشــنبه 25بهمن در بخش هایی 
از جنوب سیستان وبلوچستان و شرق هرمزگان بارش پراکنده 
انتظار می رود و به  تدریج ســامانه از جنوب شــرق کشور خارج 
می شود. وی درباره بارش برف و باران در نوار شمالی کشور گفت: 
از سه شنبه )26بهمن ماه( با گذر متناوب امواج تراز میانی جو در 
سواحل غربی دریای خزر و بخش هایی از شمال غرب و چهارشنبه 
)2۷بهمن ماه( در نوار شمالی کشور و ارتفاعات و دامنه های جنوبی 
البرز بارش باران و برف پیش بینی می شــود. به گفته ضیاییان، 
پنجشنبه )2۸بهمن ماه( علاوه بر نواحی ذکر شده در استان های 
مرکزی، قم، همدان و شمال اصفهان بارش پراکنده انتظار می رود.

علی نقی حیدریان
مدیر منابع طبیعی و آبخیزداری تهران

ســند مالکیت تک برگــی بــرای بیش از 
۱۲۰۰۰ هکتــار از اراضــی ملی در شــمال  
استان تهران اخذ شد. تثبیت مالکیت 
دولت با اخذ ۱۰ سند کاداستر در اراضی 
ملی پلاک های دانــا کوچک، کند علیا، 
کند سفلی، سینک، هنرک و نمد کوثر 

در شهرستان شمیرانات انجام شد.

سرهنگ رضا اکبری
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی

نیروهای قــراردادی این ســازمان تحت 
پوشــش ســازمان تامیــن اجتماعــی 
هســتند و درصــورت بــروز جراحــت و 
آســیب در عرصه های طبیعی یا فوت، 
از خدمــات تامیــن اجتماعــی بهره منــد 

می شوند. 

محمود قلی زاده 
مدیر منابع طبیعی و آبخیزداری اردبیل 
پایش جنگل فندقلو با نصب دوربین با 
قدرت زوم بالا و دید درشب و راه اندازی 
سیســتم مانیتورینــگ مســتمر انجــام 
می شــود. هیچ گونه فعالیت استخراح 
معادن در محدوده جنگل وجــود ندارد 
و با توجه به پوشــش گیاهی بالا پایش 

مستمر فندقلو در دستور کار است.

نقل قول خبر

عدد خبر

تــن انــواع ماهیــان اســتخوانی از پهنه 
دریای خزر در محدوده اســتان گیلان 
صید شــده کــه از لحــاظ کمی نســبت 
به ســال قبل رشــد ۵درصدی داشــته 
اســت. بــه گــزارش ایرنــا، صیــادان 
گیلانی تاپایــان دی ماه امســال حدود 
۵هزار و ۵۰۰ تن ماهی کیلکا از دریای 

خزر صید کردند.

۸۵۰

ســال از عمــر »پیرقــوچ« تــک درخت  
دهاقان گذشــت تــا این اثــر ثبت ملی 
شــد. بــه گــزارش مهــر، رضا شــفیعی 
رئیس اداره جنگلكاری اداره کل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری اســتان اصفهان 
گفت: تک درخت بنَه )پســته کوهی( 
شهرســتان دهاقــان بــه شــماره ۹۴۷ 
در بهمن مــاه ســال جاری در فهرســت 

میراث طبیعی کشور به ثبت رسید.

3۰۰

میلیــون هکتــار مراتــع کشــور ممیزی 
شــد و ممیــزی مراتع تــا شــهریور۱۴۰۱ 
تمام می شــود. به گزارش همشهری، 
ترحم بهزاد، مدیر دفتر مراتع سازمان 
منابــع طبیعــی و آبخیــزداری گفت: از 
۱3۴میلیــون هکتــار منابــع طبیعــی، 
۸۴.۴ میلیون هکتار شامل ۵۲ درصد 
سطح کشور را مرتع تشکیل می دهد.

۸۰

موانع ورود آب به تالاب 
هامون حذف شد

سرپرست اداره حفاظت محیط زیست سیستان 
و بلوچستان گفت: بازگشایی موانع ورودی آب 
به تالاب بین المللی هامون   به نتیجه رســید. به 
گزارش ســازمان حفاظت محیط زیست، داوود 
میرشــکار گفت: با پیگیری های محیط زیست 
اســتان سیســتان و بلوچســتان و با همکاری 
وزارتخانه هــای دفاع و نیرو موانــع ورود آب در 
مســیرهای منتهی به تالاب هامون حذف شد. 
وی افزود: پس از بررســی کارشناسی از مناطق 
و مســیرهای ورود آب به تالاب های بین المللی 
هامون و پیگیــری فراســازمانی وهماهنگی  با 
استاندار سیستان و بلوچســتان ورودی آب به 
هامون صابوری اصلاح شــد. دریاچــه و تالاب 
بین المللی هامون ســومین دریاچه بزرگ ایران 
پس از دریاچه کاسپین و دریاچه ارومیه، هفتمین 
تالاب بین المللی جهان و یکی از ذخیره گاه های 
زیست کره در ایران است. دریاچه و تالاب هامون 
در استان سیستان و بلوچستان واقع شده اند. این 
دریاچه از 3 دریاچه کوچــک به نام های هامون 
پوزک، هامون صابری و هامون هلمند)هیرمند( 
تشکیل شــده و هامون گود زره هم کمی دورتر 
از این ســه قرار دارد. دریاچه ها در فراوانی آب 
یکی می شوند  و دریاچه مشــترک هامون میان 

افغانستان و ایران را تشکیل می دهند.

 خبر روز

محمد باریکانیگردشگری
دبیر گروه زیست بوم

دوسه  سالی است که سازمان حفاظت محیط زیست 
به دلایــل مختلف، اجــازه بهره برداری و شــکار 
پرندگان مهاجر در آب بندان های استان مازندران 
و گلستان را نداده اســت. در روزهای اخیر تعداد 
قابل توجهــی از شــکارچیان با بســتن نقاب بر 
چهره هایشــان، پیاده راهی منطقه حفاظت شده 
میانکاله شده و با تنها 2 محیط بان منطقه درگیر 
شدند. به گفته شکارچیان، آنها فقط تیرهای هوایی 
شــلیک کردند و به گفته محیط بانان، شکارچیان 
فحاشی کرده و ســاچمه های تفنگ های شکاری 
به لباسشان برخورد کرده ولی از لباس عبور نکرده 
است. تشنج منطقه پس از 3روز کمی فروکش کرده 
ولی خاتمه نیافته اســت. چند نفری هم دستگیر 
شــده و به مراجع قضایی تحویل داده شــده اند. 
مســئله درحالی که پرندگان مهاجر در آســتانه 
بازگشت به عرض های شمالی هســتند، حالا به 

مراجع بالاتر ارجاع داده شده است.
منطقه حفاظت شده میانکاله بین مرزهای سیاسی 
2 استان مازندران و گلستان قرار دارد ولی مدیریت 
اکولوژیک آن بر عهده استان مازندران است. آنچه 
در روزهای اخیر در منطقه حفاظت شده میانکاله 
رخ داد، نشــانه ای دیگر از وجود تقابل بین جامعه 
ذینفع محلی و محیط بانان و عدم درک مشــترک 

از مسئله حفاظت مشارکتی در هر دو طیف است.
حّر منصوری، فعال محیط زیســت و عضو تشکل 
»دیده بــان میانکاله« در گفت وگو با همشــهری 
می گوید: چند میلیون اســلحه شکاری در دست 
مردم است و بسیاری از اقوام به لحاظ فرهنگی به 
شــکار علاقه  دارند. در میان کرد های عبدالملکی 
منطقــه میانکاله، مهارت در شــکار از ارزش  های 
فرهنگی است. در دنیا اکوتوریسم و شکار 2 بازوی 
کمک کننده سازمان های حفاظت محیط زیست 

است. شــکارچیان در کشورهای توســعه یافته با 
افتخار می گویند که با هزینه ای گزاف مجوز شکار 
دریافت کرده اند و با این کار به محیط زیست کمک 
می کنند. کسب درآمد از این طریق کمک می کند 
که محیط زیســت از دولت جدا شود و گردشگری 
و اکوتوریســت در تقابل با صنعت دست بالاتری 

داشته باشد.
او که چند ســال پیش کمپین ممنوعیت 5ساله 
شــکار در میانکاله را بــه راه انداخته بــود، با این 
مقدمه درباره حق بهره برداری جامعه شــکارچی 
از جمعیت پرندگان در منطقه می  گوید: من موافق 
شکار نیســتم ولی جامعه شــکارچی را نمی توان 
حذف کرد. مسئله شکار که قانون برای آن امکان، 
شــکل و نوع اجرا درنظر گرفته است را نمی توان 
از بین برد. لابی های جامعه محیط زیســتی ایران 
کاری کرده اند که در ســال های اخیر، ســازمان 
حفاظــت محیط زیســت، از دادن هرگونه مجوز 
شــکار به بهانه های آنفلوآنزای پرنــدگان، کرونا، 
بوتولیســم، مناســبت های تقویمی و...  از صدور 
هرگونه مجوز شــکار طفره برود. تا 3سال پیش، 
جمعیتی از شکارچیان مجاز در قالب انجمن های 
صنفی مطالباتشــان را پیگیــری می کردند ولی 
الان در شــرق مازندران و گلســتان چیزی تحت 
عنوان شــکارچی مجاز نداریم چرا که شکارچیان 
در تصمیمی فردی شکار را کنار گذاشته اند و یا با 
ممنوعیت طولانی مدت شکار به شکارچی غیرمجاز 
تبدیل شــد ه اند. با از بین رفتن صنف شکارچیان 
مجاز، افرادی که علاقه مند به شــکار هســتند، 
دیگر برایشــان فرقی نمی کند که در کجا و با چه 
میزان حساسیت منطقه، شکار کنند. در گذشته 
آنها با 300ســهمیه تیر، دفترچه شــکار داشتند 
و می توانســتند در تاریخی مشــخص و در قرق و 
آب بندان مشخص تعدادی مشخص از گونه های از 
پیش تعیین شده را بزنند. شکارچیان برای اینکه 
دفترچه شکارشان باطل نشود، این قواعد را رعایت 

می کردند. اما حالا این مســائل در نهایت به تقابل 
محیط بان و جامعه محلی تبدیل شده است.

او نبــود ظرفیت برداشــت از زیســتگاه را بهانه 
ممنوعیــت شــکار عنــوان می کنــد و ضمن 
محکوم کردن قطعی و شــفاف هرگونه تیراندازی 
و دســت اندازی هر نوع شــکارچی یا شهروند به 
محیط بانــان و مناطق حفاظت شــده، می گوید: 
باید نســبت به مطالبات قانونی، منطقی و صنفی 
جامعه شکارچی 2 اســتان مازندران و گلستان 

پاسخگو بود.
آنچه بر سر پرندگان مهاجر مناطق شمالی کشور 
رخ می دهد، از نظر بسیاری از فعالان محیط زیست 
ناعادلانه است. یک پنجم جمعیت پرندگان هرگز 
امکان بازگشــت نمی یابند و راهی سفره ها  یا باغ  
مجموعه  داران خصوصی می شوند. البته ظرفیت 
برداشت قانونی از محیط زیست نه تنها در شمال 
که در سایر مناطق کشــور نیز بسیار پایین است. 
به همین دلیل حســینعلی ابراهیمــی کارنامی، 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مازندران 
در گفت وگو با همشهری می گوید: تجمع و اعتراض 
به دلیل ندادن پروانه شکار بهانه است. اساسا صدور 
پروانه شکار براساس ماده 5 آیین نامه قانون شکار 
و صید که در ســال 9۸ اصلاح شد، با شورای عالی 
محیط زیست است و استان ها و سازمان حفاظت 
محیط زیســت به تنهایی دیگر نمی تواند تصمیم 
بگیرد. این قانون اســت و ما مکلف به اجرای آن 
هستیم. ضمن اینکه مجوز شــکار به هیچ عنوان 
در مناطق حفاظت شده میانکاله صادر نمی شود 
و مجوز های پیشــین برای آب بندان ها و خارج از 
منطقه بوده است. بهانه این افراد غیرکارشناسی 

و غیرواقعی است.
این شــورای عالی ســالی یک بار تشــکیل جلسه 
می دهد و به مسئله شکار در 2سال اخیر نپرداخته 
اســت. مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران 
درباره بهره بــرداری از حیات وحــش در بیرون از 

مناطق حفاظت شــده معتقد است: شرایط واقعی 
کشور به گونه ای است که اساســا پروانه شکار در 
محیط های طبیعی را باید لغو کرد، اگر 60ســال 
پیش بود چنین نظری نداشتم. در مورد پرندگان؛ 
حتی اگر بخواهید 2هــزار پروانه در اســتان هم 
صادر کنید، باز می بینید فقــط 2هزار نفر در یک 
روستا اســلحه دارند، برای بقیه افراد می خواهید 
چــه کار کنید؟ بــه این مســئله آلودگــی منابع 
طبیعی خشکســالی، پراکندگی مراکز مسکونی و 
آلودگی های نوری و.... را هم اضافه کنید. زیستگاه 
برای پرندگان و حیات وحش بســیار نا امن است. 
اضافه کردن »برداشت« به این موارد، فشار چندین 
برابر بــه محیط هــای طبیعی مــی آورد. تنها راه 
حفاظت در منطقه توسعه گردشگری و پرنده نگری 
به منظور توسعه معیشــت پایدار در منطقه است. 
مدیریت راهبــردی میانکاله مشــارکتی و البته 

نوپاست. 
حسینعلی ابراهیمی کارنامی در مورد جلسه آینده 
این شورا می گوید: فردا )دوشــنبه( در جلسه این 
شورا در مورد شرایط منطقه به جمع بندی خواهیم 
رسید. معضل شــکارچیان هنوز به طور کامل حل 
نشده است. اســتان های گلســتان و مازندران با 
هماهنگی های انجام شــده مصمم هستند تا این 
مشــکل با تعامل و اتخاذ تدابیری برطرف شــود. 
حفاظت محیط زیســت این روزها گشت، کنترل 
و تدابیر حفاظت از منطقــه را در میانکاله افزایش 
داده است و با اتخاذ تصمیماتی که با حضور فعال 
همکاران محیط زیست انجام شد، با وجود رفت وآمد 
شکارچیان اما تقریبا دیگر موفق به شکار نمی شوند 
و با واکنشی که همکاران ما نشان می دهند، منطقه 
را تــرک می کنند. 11نفــر در درگیری های اخیر 
دستگیر شده و پرونده قضایی برایشان تشکیل شده 
است. قدر مســلم مجوزی برای امسال دیگر داده 
نخواهد شد. ضمن اینکه فصل بازگشت پرندگان به 

عرض های شمالی نیز شروع شده است.

غائله شکارچیان در میانکاله
محیط  زیست

زهرا رفیعی
روزنامه نگار

برهان ریاضی
 استاد دانشکده محیط زیست 

و منابع طبیعی واحد علوم و تحقیقات
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کهگیلویه و بویراحمد بــا 800هزار نفر جمعیت 
از اســتان های کوچک ایران محسوب می شود 
که هرچند از نظر جمعیت و مســاحت رتبه۲8 
را به خــود اختصــاص داده، اما در کنــار ایلام، 
کردستان، لرستان، خوزستان، خراسان شمالی، 
چهارمحــال و بختیاری، کرمانشــاه و هرمزگان 
در محدوده قرمز ۶0درصدی شــاخص فلاکت 

قرار دارند.
با وجــود همــه محرومیت های اســتان اما این 
محرومیــت در برخــی مناطــق چــون بخش 
»دیشموک« و »چاروسا« در شهرستان کهگیلویه 
و در نزدیکی مرز 3استان کهگیلویه و بویراحمد، 
خوزستان و چهارمحال و بختیاری شکل دیگری 

به خود گرفته است.
بن بســت ارتباطی و در پی آن محرومیت، فقر و 
بیکاری موجب شده است طی یک دهه گذشته 
حدود 15هزار نفر در این ۲بخش خانه و زندگی 
خود را جمع کنند و راهی شــهرها و استان های 
همجوار شــوند؛ فقــر و محرومیتی کــه اغلب 
مســئولان و مردم محلی آن را نتیجه بیکاری و 

نداشتن راه ارتباطی مناسب می دانند.
مشکل راه البته مسئله ای استانی است به طوری 
که تا همین چند سال پیش کهگیلویه وبویراحمد 
 در پایین تریــن شــاخص  توســعه از نظــر راه

قرار داشت. 
امسال اما خبر رسید برای نخستین بار قرار است 
کهگیلویه وبویراحمــد اعتبــار محرومیت زدایی 
دریافت کند که به گفته مسئولان استان، صرف 
رفع مشکل آب و راه اســتان خواهد شد. چندی 
پیش هم فرماندار کهگیلویه از اختصاص اعتبار 
350میلیارد ریالی برای اتصال بخش چاروسا به 
جاده ملی پاتاوه-دهدشت خبر داد و تأکید کرد با 
تحقق این اعتبار، ساکنان این ۲بخش از بن بست 

تاریخی خارج خواهند شد.

محرومیت عامل مهاجرت از چاروسا
شهرســتان  ازتوابــع  چاروســا  بخــش 
کهگیلویه۲0هزارنفر جمعیت دارد که در شــهر 
قلعه رئیسی و 115روستا زندگی می کنند. در10-

15سال گذشته فقر، محرومیت و بیکاری حدود 
8هزار نفر از اهالی این بخش را به بوشهر، فارس 
و اصفهان راهی کرد تا زندگی را در جای دیگری 

جست وجو کنند.

بخشــدار چاروســا ضمن تأیید ایــن موضوع با 
بیان اینکه هم اکنون حدود 5-4 روستای بخش 
خالی از سکنه شده اند به همشــهری می گوید: 
بخش چاروسا و همسایه آن بخش دیشموک، راه 
ارتباطی مناسب و به روز ندارند و به همین دلیل در 
شرایطی که می توانند به دلیل وجود ظرفیت های 
طبیعی، محلی برای گردشــگری باشــند اما از 

توسعه عقب مانده اند.
»شــرمت الله داربام« عامل اصلــی مهاجرت و 
عقب ماندگــی منطقه را راه ارتباطــی و بیکاری 
عنوان می کند و می افزاید: بیشــترین اشــتغال 
مردم حول دامداری وکشاورزی است که همه این 
موارد هم تحت تأثیر خشکسالی قرار گرفته اند. این 
در حالی اســت که ما »کمر دوغ«یکی از بهترین 
آبشارهای جنوب و همچنین امامزاده سیدمحمود 
را در بخش داریم که می توانند با رونق گردشگری، 

اشتغالزایی و توسعه را برای منطقه فراهم کنند.
او توضیح می دهد: در ایام تعطیلات مانند نوروز 
شــاید حدود 10هزار نفر برای زیــارت امامزاده 
بیایند، اما این حضــور در نبود امکانات، منجر به 

درآمدزایی نمی شود.
محرومیت های بخش در حــوزه آب، برق، گاز و 
بخش درمانی از دیگر مشکلات چاروساست که 

داربام به آن اشاره می کند.

در انتظار سد باریاب
بخش دیشموک در همسایگی چاروسا هم اوضاع 
بهتری ندارد. این بخش البته پیش از این با آمار 
بالای خودسوزی زنان شــناخته شده بود. البته 
به لطف آموزش هایی درباره افزایش مهارت های 
زندگی، تاب آوری، تقویــت تعامل و گفت وگوی 
فردی، بین فردی و درون خانواده، بررســی نیاز 
جوانان و نوجوانان و توجه به حقوق زنان در مناطق 
مستعد و همچنین شــکل  گیری پایگاه خدمات 
اجتماعی و پایگاه های ســلامت روان در منطقه، 
آمار این آسیب اجتماعی به طور قابل ملاحظه ای 

کاهش یافته است.
محرومیت اما در دیشموک همچنان باقی است؛ 
۲۲هزار نفر در شهر دیشموک و 75روستای تابعه 
آن زندگی می کنند و در ســال های اخیر به دلیل 
نبود زیرســاخت های لازم بیش از 4هزار نفر از 
جمعیت این بخش راهی خوزستان، چهارمحال و 

بختیاری و شهرهای اطراف شده اند.
بخشــدار دیشــموک با بیان اینکــه راه اغلب 
روســتاهای منطقه خاکی اســت به همشهری 
می گوید: دهســتان آجــم را می تــوان یکی از 
نمونه های این مشکل دانســت به طوری که راه 

خاکی این دهستان در طول فصل سرما به دلیل 
بارش باران یا برف، ماه ها قطع می شود.

صفــا حبیبی علاوه بــر راه ارتباطــی به کمبود 
فضای آموزشی در این بخش هم اشاره می کند و 
می افزاید: کمبود فضای آموزشی در همه روستاها 
و حتی مرکز بخش یعنی شهر دیشموک احساس 
می شود به طوری که برای مثال فقط در مدرسه 
 مرکز بخش در هر شــیفت بیــش از 300دانش

 آموز داریم.
به گفته وی، کمبود فضــای درمانی و همچنین 
نداشــتن پزشــک متخصص در هــر دو بخش 
دیشموک و چاروسا هم از مواردی است که موجب 
بروز مشکلات زیادی شده است؛ اهالی این ۲بخش 
برای درمان به شهرها و به ویژه استان های اطراف 
تردد می کنند که این تــردد در نبود راه ارتباطی 

مناسب هم فرایندی زمان بّر و مشکل است.
حبیبی معتقد اســت توجه ویژه بــه آموزش در 
دیشموک و همچنین چاروســا می تواند بخشی 
از مشــکلات منطقه را حل و آن را از بن بســت 

خارج کند.
بخشدار دیشموک همچنین به ظرفیت مشابه این 
منطقه با چاروسا یعنی گردشگری اشاره می کند و 
می گوید: گردشگری در این منطقه فراموش شده 
است درحالی که ظرفیت های زیادی چون قلعه 
تاریخی دیشموک و گیاهان دارویی خاص را دارد 
که توجه به آنها می تواند ضامن اشــتغال پایدار و 

رفع محرومیت باشد.
حبیبی با اشــاره به ســد باریــاب و وجود چند 
رودخانه بزرگ در همسایگی ۲بخش دیشموک 
و چاروسا تأکید می کند که سد بالیاب درصورت 
بهره برداری می تواند ضمن تامین آب  آشامیدنی و 
اشتغال پایدار موجب مهاجرت معکوس و کاهش 

آسیب های اجتماعی شــود. او توضیح می دهد: 
شغل اغلب مردم منطقه کشــاورزی و دامداری 
است و در زمان خشکسالی فشار و سختی زیادی 

را متحمل می شوند.

   
مشــکلات و محرومیت ها در شــرایطی اهالی 
دیشموک و چاروسا را با سختی مواجه کرده است. 
این استان امسال برای نخستین بار 495میلیارد 
تومان اعتبار بــرای محرومیت زدایــی دریافت 
کرد و قرار شــد بیشترین ســهم از آن در حوزه 
آب و راه هزینه شود. از ســوی دیگر، کل بودجه 
عمرانی استان امســال 1۶00میلیارد تومان بود 
و با توجه به وجود بیــش از 1400پروژه عمرانی 
نیمه تمام قرار شد ۲0درصد اعتبار عمرانی استان 
در حوزه راه خرج شود، زیرا کهگیلویه وبویراحمد 
کوهستانی و محروم اســت و هنوز راه زیادی تا 

تکمیل راه های اصلی و فرعی آن  باقی مانده.

اعتبارمحرومیتزدایی؛راهگشایکهگیلویهوبویراحمد
دلیل اصلی محرومیت در ۲بخش دیشموک و چاروسای کهگیلویه وبویراحمد مشکل راه ارتباطی و بیکاری است . مردم 

امیدوارند اعتبار محرومیت زدایی مسیر توسعه استان را هموار کند

عکس خبر

 نگهبانان تالاب 
 هورالعظیم با ۱۲۵هزار هکتار مساحت بزرگ ترین و شناخته 
شده ترین تالاب بین المللی ایران است که هر ساله بالاترین 
جمعیت پرندگان مهاجر در آن ثبت می شود؛ موضوعی که 
موجب می شود شکارچیان فرصت را برای صید پرندگان 
مهاجر فراهم بدانند و از روش های عجیب برای به دام 

انداختن این مهمانان بین المللی استفاده کنند.
در این تصویر تلاش نگهبانان تالاب برای انهدام دامگاه 

زنده گیری غیرمجاز پرندگاه آبزی مهاجر که در زبان محلی 
»محمیه« نام دارد، به تصویر کشیده شده است./ایرنا

گزارش کوتاه

 ثبت منظر »ماسوله«
در فهرست آیسسکو

در شرایطی که ماســوله برای ورود ارزیابان یونسکو آماده 
می شود، خبر رســیده منظر فرهنگی این شهر تاریخی در 

فهرست میراث جهان اسلام )آیسسکو( ثبت شده است.

ثبت 5اثر در فهرست آیسسکو
به گزارش همشــهری، طبق اعلام دبیرکل کمیسیون ملی 
آیسســکو در نامه ای به وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی، منظر فرهنگی شهر تاریخی ماسوله به همراه 
منظر فرهنگی قلعه الموت، مجموعه آرامگاهی شیخ احمد 
جام، مجموعه تاریخی بســطام و گنبد علویــان همدان به 
ثبت رسیده است. ســازمان جهانی اسلامی برای آموزش و 
پرورش، علوم و فرهنگ )آیسسکو( سازمانی تخصصی است 
که در حمایت سازمان همکاری اسلامی فعالیت می کند و در 
زمینه های آموزش، علوم، فرهنگ و ارتباطات در کشورهای 
اســلامی به منظور حمایت و تقویت روابط بین کشورهای 

عضو در تلاش است.

یک گام روبه جلو
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گیلان  در گفت و گو با همشهری توضیح می دهد، ثبت شهر 
تاریخی ماســوله با توجه به ظرفیت های فرهنگی، معماری 
و تاریخی این شــهر، ســال ها مطالبه جدی عموم جامعه و 

فرهیختگان گیلانی بوده است.
ولی جهانی اظهار امیدواری می کند با ثبت منظر فرهنگی 
ماسوله در فهرســت میراث جهان اسلام در سال آینده و در 
جریان بازدید نمایندگان یونسکو از ماسوله به منظور ثبت در 
فهرست آثار یونسکو شاهد جهانی شدن این میراث ارزشمند 

فرهنگی گیلان نیز باشیم.

یک سال تا بازدید ارزیابان 
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گیلان همچنین با اشاره به فرایند ثبت منظر فرهنگی تاریخی 
شهر ماســوله در فهرســت میراث جهانی یونســکو توضیح 
می دهد: با توجه به برنامه ریزی های متداول و به منظور بررسی 
میدانی شرایط محیطی شهر تاریخی ماسوله، تابستان یا پاییز 
سال1401 شــاهد حضور ارزیابان ســازمان جهانی یونسکو 
در ماســوله خواهیم بــود  امیدواریم با حمایــت و همکاری 
دستگاه های اجرایی ذیربط و مشارکت مسئولان محلی در کنار 
یکدیگر شاهد رقم خوردن این اتفاق تاریخی برای استان گیلان 
باشیم. جهانی ضمن اشاره به نقش حائز اهمیت ارزیابی میدانی 
منظر فرهنگی ماسوله در فهرست آثار جهانی افزود: بی شک 
ثبت جهانی ماسوله موجب تحول در حفاظت پایدار ماسوله و 

توسعه گردشگری استان گیلان خواهد شد.

   
منظر ماسوله در شرایطی در فهرست آیسسکو به ثبت رسیده 
و در انتظار ثبت جهانی اســت که چندی پیــش نیز پرونده 
عروسک های بافتنی خندان خود را در دستورثبت قرار داد تا 
به همراه 11پرونده دیگر برای ثبت ملی بررسی شوند. محمد 
سنایی، سرپرست پایگاه ملی-پژوهشی ماسوله پیش از این در 
گفت وگو با همشهری تأکید کرده بود که ثبت ملی عروسک های 
ماسوله به عنوان میراث ناملموس این منطقه بسیار ارزشمند 
اســت و علاوه بر اینکه این هنر را زنده نگه  می دارد، می تواند 

به عنوان نقطه قوت پرونده ثبت جهانی مورد توجه قرار گیرد.

نقل قول خبر

عدد خبر

ناظر گمــرکات آذربایجان غربی با بیان اینکه 
میزان صادرات از گمرکات اســتان ۳۲درصد 
نســبت بــه مشــابه ســال گذشــته افزایــش 
داشته اســت، گفت: طی ۱۰ماه گذشته یک 
میلیــون و ۳۵۷هــزار و ۷۷۷تــن کالا از طریق 
گمرکات استان به خارج از کشور صادر شده 
است. به گزارش تسنیم، توحید آذربد افزود: 
ارزش  کالاهای صادر شده از گمرکات استان 

66۳میلیون دلار برآورد شده است.

به گفتــه رئیــس ســازمان جهادکشــاورزی 
گیلان، در چند روز گذشته به منظور کنترل 
قیمــت برنــج مجــوز ورود ۱۰هــزار تــن برنج 
خارجی  از وزارت جهادکشاورزی اخذ شده 
و این محموله در حال ورود به گیلان است. 
به گــزارش فــارس، صالح محمــدی افزود: 
براســاس آمار تاکنون 4هزار تــن برنج  وارد 
انبارهــای اســتراتژیک اســتان شــده و این 

روند ادامه دار است.

10000
تن

مدیر توسعه و ارتقای شــبکه دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد گفت: نتایج مثبت آزمایش  
کرونای مراجعان ســرپایی بــه مراکز خدمات 
جامــع ســلامت اســتان بــه ۷۰ تــا ۷۵درصــد 
رســیده اســت. بــه گــزارش دانشــگاه علــوم 
پزشــکی مشــهد، محمدحســن درخشــان 
گزارش داد: روزانه ۲۵۰۰تا ۳هزار نفر به مراکز 
جامع ســلامت منتخــب کرونــا در دانشــگاه 

علوم پزشکی مشهد مراجعه می کنند .

استیضاح شهردار تبریز 
اعلام وصول شد

استیضاح شهردار تبریز با امضای 9نفر از اعضای 
شورای اسلامی شــهر تبریز اعلام وصول شد. به 
گزارش فارس، یکی از دلایل اســتیضاح شهردار 
تبریز ارائه ندادن برنامه جامع راهبردی در حوزه 
گردشگری، سرمایه گذاری و ایجاد درآمد پایدار 

شهری عنوان شده است.
همچنین عملکــرد عمرانی بســیار ضعیف نیز 
از دلایل دیگر مطرح شــده به طــوری که اکثر 
پروژه هــای مصوب بودجه راکــد و متوقف بوده 
و هیچ تحرکی در پروژه های عمرانی مشــاهده 

نمی شود.
افزایــش نارضایتــی عمومی دربــاره خدمات 
شــهری و محله ای، ترافیک شــهری ناشــی از 
پروژه های ناتمام، تعطیلی برنامه های فرهنگی، 
مذهبی و تبلیغی، تحقق کمتــر از 10درصدی 
بودجــه مصــوب فرهنگــی اجتماعــی، افت 
عملکــردی و کاهش انگیزه خدمتــی کارکنان 
 شــهرداری تبریز، شــورامحور نبودن شهردار و

یک جانبه گرایی در مدیریت شهری از دلایل دیگر 
این استیضاح است.

جلسه اســتیضاح عباس رنجبر، شــهردار تبریز 
شنبه، سی ام بهمن در صحن شورای اسلامی شهر 

تبریز برگزار خواهد شد.

خبر کوتاه

سردبیر معاون سردبیر مدیر مسئولنظارت غلط گیریصفحه خوانیمسئول صفحه صفحه خوانی

ورودورود خروجخروجخروج

اصلاحات صفحه آرایی

؟

 هوشنگ محمدی
مدیر استان های وزارت جهادکشاورزی

  4میلیون و ۵۰۰هزار تولیدکننده در بخش 
کشــاورزی داریــم کــه بیــش از ۹۵درصــد 
امور  کشــاورزی کشــور را انجــام می دهند. 
در  کشــاورزی  محصــولات  ۷۰درصــد 
۱۵استان کشور تولید می شود و به همین 
دلیل حمایت و توجه ویژه به این استان ها 

امری ضروری است. /ایرنا

 سعید محمد
 دبیر شورای عالی مناطق آزاد

 مقدمــات قانونــی منطقــه آزاد بوشــهر در 
حال انجام اســت و تا قبل از پایان ســال در 
شورای عالی مناطق آزاد کشور، اساسنامه 
آن مصــوب می شــود. طی یــک مــاه آینده 
تلاش می شــود بحث هــای قانونــی تبدیل 
منطقه ویــژه اقتصادی بوشــهر بــه منطقه 

آزاد عملیاتی شود. /تسنیم

 سیدرضا مرتضوی
استاندار اصفهان

 حجم ذخیره ســد زاینده رود یک میلیارد و 
۵۰۰میلیون مترمکعب است که متأسفانه 
کمتــر از ۱۰درصــد ایــن حجــم آب داریــم. 
امکان اینکــه مدت زمــان بیشــتری آب در 
رودخانه زاینده رود جاری باشد، وجود ندارد 
و خروجی آب بســته می شــود تا با مشکل 

آب شرب مواجه نشویم./تسنیم
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»دیشموک« و »چاروسا« در بن بست ارتباطی

سیده زهرا عباسی گزارش
خبرنگار

راهنجاتمنطقهازبنبست

تنها راه نجات منطقه از بن بســت تاریخی به اعتقاد اهالی بهره برداری از پروژه بزرگ پاتاوه 
- دهدشت است؛  این جاده به طول ۱۳۶کیلومتر در ادامه محور اصلی شهرضا - سمیرم - 
بهبهان ارتباط استان های جنوب غرب کشور ازجمله خوزستان را به استان های مرکزی ایران 
برقرار می کند و میان بر بین استان های جنوبی و کریدور شمال به جنوب کشور به حساب 
می آید. ساخت محور پاتاوه - دهدشــت علاوه بر اینکه فاصله بندر امام خمینی )ره( تا 
اصفهان را کاهش می دهد، 5بخش مهم و پرجمعیت کهگیلویه و بویراحمد شامل کبگیان 

در شهرستان دنا، شهرستان مارگون، بخش های چاروسا و دیشموک در کهگیلویه و بخشی از 
شهرستان لنده را از بن بست جاده ای و محرومیت خارج می کند. عملیات اجرایی این جاده ملی 
در سال ۷۴ شروع شد. پیش بینی می شود طرح در آینده نزدیک به طور کامل زیر بار ترافیک 
برود. برای سهولت کار این پروژه به ۴قطعه تقسیم شــده است که طول قطعه های اول و سوم 
آن به ترتیب ۲۶ و ۲۰کیلومتر و قطعه های دوم و چهارم نیز به ترتیب ۲۸ و ۶۳کیلومتر اســت. 
 یک تونل به طول ۸۲۰۰متر و ۱۸پل بزرگ بالای دهانه ۱۶متری در این جاده طراحی شده است.
قطعه نخست در سال ۸۷ به بهره برداری اولیه رسید. قطعه دوم این جاده به طول ۲۸کیلومتر نیز 

اردیبهشت سال ۹۷ به بهره برداری رسید.

مکث

بخش عنوان
دیشموک

بخش 
چاروسا

تعداد 
75115روستاها 

قلعه رئیسیدیشموک مرکز بخش

20هزار22هزارجمعیت 

روستای بدون 
آب آشامیدنی 

پایدار

اغلب 
115روستاها

روستای بدون 
راه آسفالته

اغلب 
30روستاها

روستای بدون 
--برق

روستای بدون 
5535گاز 

روستای بدون 
-25اینترنت

بررسی شاخص های معمول توسعه در 2بخش دیشموک و 
چاروسا نشان می دهد اوضاع بیش از همه در حوزه راه و 
آب بحرانی است. همچنین طبق گفته بخشداران، هرچند 
همه روستاها به برق دسترســی دارند، اما فشار پایین 
برق خاموشی زیادی برای روستاهای منطقه رقم می زند. 
همچنین مســئولان وعده داده اند تا پایــان 1401همه 

روستاهای این منطقه گازکشی  شوند.

همچنیــن و درمانــی فضــای کمبــود
نداشــتنپزشــکمتخصــصدرهــر2
بخشدیشــموکوچاروســاازمــواردی
اســتکهموجببروزمشــکلاتزیادی
شــدهاســت؛اهالــیایــن2بخــشبرای
درمانبــهشــهرهاوبهویژهاســتانهای
اطــرافتــرددمیکننــدکــهدرنبــودراه
ارتباطیمناسبزمانبرومشکلاست



دوشنبه 25 بهمن 161400
 شماره  8439

با گذشــت بیش از 2دهــه از الزام 

خودرو
نگارش نام خودروها با خط فارسی، 
اجــرای ایــن قانــون در صنایع 
خودروســازی به کندی پیش مــی رود. این روند 
موجب شده برخی دستگاه های نظارتی در این باره 

به تولید کنندگان هشدار دهند.
به گزارش همشهری، قانون ممنوعیت به کارگیری 
اســامی، عناوین و اصطلاحات بیگانه در کشــور 
14آذرمــاه 1375بــه تصویب رســید و در ادامه 
28آذرماه همان سال شورای نگهبان با تأیید نهایی 
این مصوبه آن را به صورت قانونی رسمی برای اجرا 
ابلاغ کرد. در ادامه هیأت وزیــران با تأخیری یک 
ساله، در 19اردیبهشــت ماه سال 1378آیین نامه 
اجرایی این قانون را تصویب و مرحوم حسن حبیبی 
معاون اول وقت رئیس جمهــوری، این آیین نامه را 
برای اجرا به دستگاه های ذیربط ابلاغ کرد. بر مبنای 
این قانون همه تولید کنندگان و عرضه کنندگان کالا 
موظف به درج نام محصولات خود با استفاده از خط 

و نگارش فارسی شدند. 
بر این اساس با توجه به گستردگی توزیع خودروهای 
داخلی در ســطح کشــور و برای رعایت مقررات و 
پاسداشت خط و زبان فارســی، اصلاح نگارش نام 
خودروهای تولید داخل روی بدنه این محصولات 
الزامی و مجازات هایی بــرای متخلفان اجرای این 
قانون پیش بینی شــد اما اکنون با گذشت 12سال 
از اجباری شــدن اجرای قانون مذکــور در صنایع 
خودروسازی، روند تغییر نگارش نام محصولات این 
شرکت ها از لاتین به فارسی با فراز و نشیب بسیاری 

همراه بوده و همچنان به کندی پیش می رود.

قانونچهمیگوید؟
براساس ماده 12آیین نامه اجرایی قانون ممنوعیت 
به کارگیری اســامی، عناوین و اصطلاحات بیگانه، 
دستگاه های یادشده در ماده )2( این آیین نامه که 
به کارگاه ها، کارخانه ها، اماکن تولیدی و تجاری و 
خدماتی پروانه تأسیس و پروانه کسب یا  بهره برداری 
یا اجازه تولید و ادامه فعالیت می دهند موظفند پس 
از صدور پروانــه و اجازه تولید و ادامــه فعالیت به 
متقاضیان ابلاغ کنند تا نسبت به تغییر نام مؤسسه 
یا محصولات خود و گزینش نام فارسی اقدام کنند. 
در ماده 17این آیین نامه اجرایی نیز تأکید شــده 
اســت وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی و نیروی 
انتظامی موظفند با اختصاص واحد متناسب برای 
اجرای قانون و این آیین نامه اقدام کنند. همچنین 

 در تبصره 5ماده واحده این قانون نیز تأکید شــده 
کارخانه ها، کارگاه ها و اماکــن تولیدی و خدماتی 
و تجاری موظفند ظرف مدت 2سال از تاریخ ابلاغ 
این قانون اســامی تولیدات و ظرف مدت یک سال 
نام اماکن خــود را به نام ها و واژه هــای غیربیگانه 

بازگردانند.

اجباریشدننگارشنامخودروباخطفارسی
 چندی پیش مدیر کل دفتر تبلیغات و اطلاع رسانی 
وزارت ارشــاد از برخورد با آن دسته از شرکت های 
خودروساز داخلی که در نشان تجاری خود)برند( 
از اسامی یا واژگان لاتین اســتفاده می کنند، خبر 
داده بود. او از آغاز روند اجرای این الزام قانونی توسط 
شرکت های خودروسازی خبر داد و گفت: در بین 
خودروســازان داخلی، ایران خودرو در اجرای این 
طرح پیشتاز است به نحوی که به کارگیری حروف 
فارســی در درج نام خودروهای ســمند، سورن، 
سریر و رانا را در دســتور کار خود قرار داده و سایر 

شرکت های خودروســازی نیز به رعایت این قانون 
ملزم هستند. 

علیرضا کریمی، افــزود: برای رعایــت مقررات و 
پاسداشت زبان و خط فارسی، با در نظر گرفتن توزیع 
گسترده خودروها در سطح کشور، اصلاح نوشتار نام 
خودروها روی بدنه آنها طبق ضوابط قانونی ضروری 
است. با خودروسازانی که به درج نام خودروی خود 
با استفاده از حروف لاتین اقدام می کنند، برخورد 
می شــود. او افزود: بر این اســاس درصورت اقدام 
نکردن خودروســازان به درج نام محصولاتشان با 
نگارش فارسی، دفتر تبلیغات وزارت ارشاد ناچار به 

طرح دعوی در مراجع ذیربط است.

درجازدنخودروسازاندرفارسینویسی
با تصویب و الزام به اجرای این قانون ســایپا تغییر 
نگارش نام برخی محصولات خانواده پرایدها مانند 
نسیم و صبا از لاتین به فارسی را در دستور کار قرار 
داد اما در ادامه نام انــواع پرایدها روی محصولات 

سایپا، این شرکت حتی نام برخی محصولات جدید 
خود مانند شاهین را به صورت لاتین درج می کند 
اگرچه اخیرا نام برخی خودروها مانند ساینا و برخی 
انواع کوئیک با خط و نگارش فارسی درج می شود اما 
چندی پیش دبیرسابق کمیته نام گذاری محصولات 
این گروه خودروسازی با تأکید بر انتخاب نام فارسی 
برای برخی محصولات جدید این شــرکت مانند 
شــاهین، اطلس، سهند و ســپهر به تغییر نگارش 
نشان واره روی در صندوق عقب خودرو های تولیدی 
سایپا اشاره کرده و گفت: وزیر و مدیران ارشد وزارت 
صمت و ســایپا توجه ویژه ای به پاسداشــت زبان 
فارســی در نامگذاری و نگارش نام محصولات این 

گروه خودروسازی دارند.
امیرحســین تابع جماعت، افزود: بــا برنامه  ریزی 
صورت گرفته به مــرورو تا پایان امســال، نگارش 
نام تمام محصولات تولیدی گروه ســایپا روی بدنه 
این خودروها به فارســی تغییر خواهد کرد. ایران 
خودرو نیز اگرچه از چند سال پیش درج نام برخی 
محصولات جدید خــود با نگارش فارســی مانند 
انواع دنا ، ســمند و رانا را در دســتور کار قرار داده 
است اما مشــاهدات میدانی خبرنگاران همشهری 
نشــان می دهد هنوز ســهم فارسی نویســی در 
تولید محصــولات جدید و قدیمی تر این شــرکت 
خودروســازی در حدی نیســت که قادر به تغییر 
چهره تولیدات این شــرکت در سطح عرضه باشد 
و این ذهنیــت را به افراد جامعه القــا کند که روند 
فارسی نویســی نام محصولات این شرکت در حال 

گسترش است.

قانون نگارش نام فارسی روی خودروها؛ در اغما
چگونه خودروسازان خط فارسی را فراموش کردند؟

بازارها

قیمتگوشتگراناست
احمد مقدســی، رئیس انجمن صنفی گاوداران گفت: با توجه 
به نرخ فعلی دام، حداکثر قیمت هر کیلو گوشــت گوساله باید 
14۰هزار تومان باشد و عرضه با نرخ 18۰ تا 19۰هزار تومان در 
سطح بازار اجحاف در حق تولیدکننده و مصرف کننده است زیرا 
در صورت خرید دام با نرخ واقعی 71هزار تومان، قیمت گوشت 

گوساله نباید از 1۶۰هزار تومان بیشتر باشد.

سیبزمینیارزانشد
اسد الله کارگر، رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران گفت: طبق 
روال همه ساله جابه جایی فصل با نوسان قیمت سیب زمینی در 
بازار همزمان شــد که با اتخاذ تدابیر وزارت جهاد درخصوص 
تنظیم بازار، قیمــت در میدان مرکزی یک هــزار تا یک هزار و 
5۰۰تومان کاهش داشته است. با عرضه انبوه سیب زمینی نو در 

هفته های آینده بازار به اشباع می رسد.

تعطیلیرستورانهاادامهدارد
علی اصغر میرابراهیمی، رئیس اتحادیه رســتوران داران با بیان 
اینکه قیمت کالاها به صــورت لحظه ای در حال گران شــدن 
اســت، گفت: هزینه ها افزایش یافته و کسانی که صاحب واحد 
صنفی خود هســتند به نوعی کج دار و مریــز کار می کنند اما 
رســتوران دارهایی که واحد صنفی خود را اجــاره کرده اند با 
مشــکلات زیادی دســت وپنجه نرم می کنند و روند تعطیلی 

رستوران ها به علت مشکلات مالی ادامه دارد.

توزیعاینترنتیگوشتتاماهرمضانادامهدارد
علیرضا جاویدعربشاهی، رئیس مرکز ارتباطات سازمان مرکزی 
تعاون روستایی گفت: عرضه اینترنتی گوشت گوساله و گوشت 
گوسفند از طریق سامانه بازرگام در شهر تهران آغاز شده و توزیع 

آن تا ماه رمضان ادامه دارد.

چهارراه 
استانبول

دیــروز قیمــت هــر دلار آمریــکا بــا 
310تومــان افزایــش بــه 27هــزار و 
140تومان رســید. قیمت هــر یورو هم 
350تومان رشد کرد و به نرخ 30هزارو 

800تومان مبادله شد.

 27140
تومان

قیمــت هرســکه طــرح جدیــد دیــروز 
30هزار تومان نزول کرد و به 12میلیون 
و 70هــزار تومــان رســید امــا هرســکه 
طرح قدیم 50هــزار تومان رشــد کرد و 
به قیمت 11میلیون و 900هــزار تومان 

مبادله شد.

 30000
تومان

قیمــت هرگــرم طــای 18عیــار دیــروز 
7هزارو 388تومان رشــد کرد و به یک 
میلیون و 212هزار و 198تومان رسید. 
هر مثقال طا هم 32هزار تومان گران 
شــد و به قیمــت 5میلیــون و 251هزار 

تومان خریدو فروش شد.

 7388
تومان

تالار شیشه ای

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
405شرکت کاهش و 181شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 23شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معامات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزار و 712میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 2هزار و 59میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 346میلیارد تومان نقدینگی 

از بازار سهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 8هزار 
و 17واحد، معادل 0.62درصد نزول کرد و به یک میلیون 

و 276هزار و 43واحد رسید.

1,286

1,284

1,282

1,280

1,278

1,276

4
66 30

ارقامبههزارواحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

328

675

2059

1712

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقامبهمیلیاردتومان

ارقامبهدرصد

جعفر قادری
 عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مجلس
کمیسیون تلفیق مجلس مقرر کرده که 
ســهم 3 در هزار درآمــد صاحبــان کارت 
بازرگانی از بودجه اتاق بازرگانی خارج و 
به خزانه دولت واریز شود. این منابع که 
از هــزار تا 10 هــزار میلیارد تومــان برآورد 
شده غیرشفاف هزینه می شود و با واریز 
بــه خزانــه بــا شــفافیت بیشــتری همراه 

خواهد شد.

جلیل سالاری
 مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
 هم اکنون بحثی در مورد طرح تخصیص 
ســهمیه بنزیــن بــه افــراد وجــود نــدارد.
زیرســاخت های نــرم افــزاری اجــرای این 
طــرح بایــد فراهــم شــود و هنــوز در ایــن 
رابطــه اقداماتــی انجــام نشــده اســت.
زمانــی کــه انجــام شــود، اطاع رســانی 

صورت خواهد گرفت.

چهره ها

بی تفاوتی مونتاژکاران چینی به اجرای قانون
درشرایطیکهنگارشنامونشانفارسیمحصولاتشرکتهایخودروسازیداخلیدرمراحل
ابتداییاستواینشرکتهاهرازچندگاهینامبرخیخودروهایخودرابهفارسیدرجمیکنند،
عرضهانواعخودروهایچینیمونتاژداخلبااسامیعجیبوغریبباخطلاتینهمچنانادامه
دارد.بررسیوضعیتانواعمحصولاتمدیرانخودرو،چری،کرمانموتورویامحصولاتچینی
جدیدگروهبهمنمانندفیدلیتیودیگنیتی،بیانگراینواقعیتاستکهاینشرکتهایمونتاژکار
خودروهایچینیتاکنونبرایتغییرنگارشناممحصولاتخودازلاتینبهفارسیاقدامیانجام
ندادهاند.علاوهبرآننامهمهخودروهایچینیمونتاژی2شرکتبزرگخودروسازیکشورمانند
برلیانسوچانگانســایپایاانواعهایماواچســیکراسدانگفنگایرانخودروبانامونگارش

غیرفارسیولاتینبهبازارعرضهمیشود.
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میادین

افزایششکافقیمتسبزیجات
درمیادینوسطحشهر

اختلاف قیمت برخی سبزیجات و محصولات فرنگی در میادین 
میوه و تره بار بــا نرخ های موجود در مغازه هــا به یکصد درصد 
می رســد. علاوه بر گوجه و ســیب زمینی که در 2 ماه گذشته 
افزایش قیمت زیادی داشتند، برخی دیگر از اقلام نیز در میادین 

نصف مغازه های سطح شهر قیمت دارند.

 خیار 
رسمی
8.300
11.000

 گوجه
 فرنگی
11.000
13.000

بادمجان 
قلمی
7.900
14.000

خیار 
گلُخانه ای
11.400
15.000

کدو 
حلوایی

10.500
12.000

کدو 
مسمایی

11.500
15.000

سیب 
زمینی

10.000
13.000

انواع 
سبزی

8.800
13.500

قیمت در سطح شهرقیمت در میادین

کیلوگرم/تومان

ایران در میانه جدول کسب وکار جهانی
رتبه های جهانی ایران درکسب وکار

178 راه اندازی یک 
کسب وکار

زمان، هزینه ها و حداقل 
سرمایه مورد نیاز برای 

راه اندازی یک کسب وکار

113 مراحل 
دریافت برق

زمان و هزینه مورد نیاز 
برای اتصال به شبکه برق و 

سطح اتکا به شبکه برق

133 حل و فصل 
ورشکستگی

زمان، هزینه و فرایند های 
رسیدگی به ورشکستگی 

شرکت ها

90 شاخص اجرای 
قراردادها

 زمان و هزینه لازم برای حل 
و فصل اختافات تجاری و 
کیفیت فرایندهای قضایی 

123 تجارت 
فرامرزی

زمان و هزینه مربوط به 
فرایند لجستیکی صادرات و 
واردات به استثنای تعرفه ها

144 پرداخت 
مالیات

میزان مالیات و عوارضی که یک 
شرکت متوسط باید در یک سال 

بپردازد و طی مراحل اداری آن

128
حمایت از 
سرمایه گذاران 
اقلیت 

میزان رعایت حقوق 
سهامداران اقلیت و رعایت 

قوانین حاکمیت شرکتی

70 ثبت 
املاک

مراحل، زمان و هزینه های 
مربوط به ثبت اماک و 
رعایت حقوق مالکیت

104 پرداخت 
اعتبار

سهولت پرداخت وام از 
طریق نظام های اعتباری و 

پذیرش وثایق بانکی

73
رسیدگی به 
مجوزهای 
ساخت و ساز

زمان، هزینه و مراحل مورد 
نیاز برای صدور مجوز های 

ساخت و ساز

بانک جهانی در آخرین گزارش 

کسب وکار
سهولت کسب وکار، ایران را با 
رتبه 127، در میانه فهرســت 
19۰کشــور جهان از نظر شــاخص ســهولت 
کســب وکار طبقه بندی کرده است.به گزارش 
همشهری، شاخص سهولت کسب وکار، شاخصی 
اســت که بانک جهانی برای 19۰کشور جهان 
محاســبه می کند. در این گزارش کشــورهای 
مختلف از نظر امکاناتی که به کسب وکارها داده 
می شود، سیستم پرداخت میزان مالیات، اجاره 
مکان، حمایت های قانونی، مالکیت خصوصی، 
پرداخت اعتبار مالی یا تخصیص برق بررسی و 
دسته بندی می شوند. اعداد کوچک تر به معنای 
رتبه بالاتر و به معنای آن است که برای راه اندازی 
یک کســب وکار مقررات بهتری در آن کشــور 
وجود دارد و رویه های موجود بــرای آغاز یک 
کسب وکار ساده تر است و اعداد بزرگ تر به معنای 
آن است که دشــواری های بیشتری برای انجام 
کسب وکار وجود دارد. تحقیقات انجام شده نشان 
می دهد که شاخص ســهولت کسب وکار تأثیر 
زیادی در رشــد اقتصادی کشور ها دارد. در این 
شاخص مواردی ازجمله تاسیس مشاغل، صدور 
مجوزهای ســاخت و ســاز، دریافت برق، ثبت 
املاک، گرفتن اعتبار، حمایت از سرمایه گذاران 
خارجی، پرداخت مالیات، تجارت برون مرزی، 
سهولت در انجام قراردادها و حل مسائل مربوط 
به ورشکستگی مورد محاســبه قرار می گیرد. 
هم اکنــون نیوزیلند با بالاتریــن رتبه در صدر 
کشور هایی است که تاسیس کسب وکار در آن به 
ساده ترین شــکل انجام می شــود. ایران اما در 
14سال گذشته از رتبه 1۰8به 127نزول کرده و 

در دسته کشورهای متوسط قرار گرفته است.



این داستان 
ادامه دارد

نه استقلال از بردهای اقتصادی اش دست 
برمی دارد و نه پرسپوليس در تعقيب اين 

تيم کم می آورد
هفتــه هفدهم لیــگ برتر بــا برتری 
صدرنشین ها به پایان رسید. در حالی که 
تیم های سوم و چهارم جدول، روز شنبه 
پیروز شده بودند تیم های اول و دوم هم 
روز یکشــنبه حریفان خود را شکست 
دادند تا اختلاف صدرنشــین ها بدون 
تغییر نسبت به هفته های قبل همچنان 
باقی بماند و مدعیان چشــم به نتایج 

هفته های آینده بدوزند.

  دومین باخت فصل آلومینیوم
یکی از مهم ترین بردهای این هفته، پیروزی 
فولاد مقابل آلومینیوم بــود که نقش زیادی 
در رقابت موج دوم مدعیان برای رسیدن به 
رتبه  چهارم و حتی سوم جدول خواهد داشت. 
فولاد با جواد نکونام و خریدهای پرتعدادش 
در پنجره زمستانی چشم به یکی از رتبه های 
خوب بالای جــدول دارد. این تیم با توجه به 
شروع متزلزل ابتدای فصل طبعا ادعایی برای 
قهرمانی و نایب قهرمانی نخواهد داشــت اما 
در رقابت برای رتبه های بعــدی خودش را 
خیلی محق تر و شایسته تر از مس رفسنجان 
و آلومینیوم می داند. بنابراین حالا که مشکل 
کمبود بازیکن در فولاد حل شــده، یکی از 
چالش های اصلی نکونام در نیم فصل دوم به 
زیر کشیدن رقبایی است که از شروع ضعیف 
فولاد اســتفاده کرده و در رتبه های چهارم و 
پنجم جدول جا خوش کرده اند. در شــروع 
دوباره لیگ، فــولاد در 2هفته متوالی باید با 
همین رقبای مســتقیم یعنــی آلومینیوم و 
مس روبه رو شــود که دیروز اولین دوئل این 
تیم با یک پیروزی باارزش مقابل آلومینیوم 
به پایان رسید و از قضا گل برتری اهوازی ها 
را هم یکی از همان خریدهای نیم فصل یعنی 
عارف آقاسی به ثمر رساند. فولاد 24امتیازی 
حالا به 4تیم 25امتیازی چسبیده و سبقت 
از همه ایــن تیم ها را در دســترس خودش 
می بیند. چالش بزرگ قهرمان ســوپرجام، 
سبقت از مس رفسنجان و گام بزرگ در این 
راه، رویارویی دو تیم در روز جمعه این هفته 
خواهد بود. دیروز گل گهر هم در ســیرجان 
با 2گل بر فجرسپاســی غلبه کرد تا یکی از 
تیم های 25امتیازی و مدعی حضور در جمع 

4تیم برتر لیگ باشد.

  برد خوب، دفاع بد
اما پرسپولیس دیروز مقابل حریفی قرار گرفت 
که در ماه های اخیر 9بازی در لیگ و 2بازی در 
جام حذفی را بدون شکست پشت سر گذاشته 
بود. نساجی آخرین بار در روز هشتم آذر مقابل 
سپاهان شکست خورده و بعد از آن طی 86روز 
در 11بازی متوالی بی شکست مانده بود. بازی 
این تیم با پرســپولیس، شبیه بازی های لیگ 
 Aبرتر انگلیس آغاز شد، شبیه مسابقات سری
ادامه پیدا کرد و در نیمه دوم بالاخره به اصل 
خودش برگشــت و مثل بازی های لیگ برتر 
ایران دنبال شد! وحید امیری با یک پاس گل و 
یک گل در 7دقیقه اول بازی، شروعی توفانی را 
برای پرسپولیس رقم زد و نساجی در دقیقه16 
یکی از گل ها را پاســخ داد تا نشــان دهد با 
وجود آن 7دقیقه توفانی، برد آسانی در انتظار 
پرسپولیسی ها نیست. کادر فنی پرسپولیس 
در ابتدای لیگ و در هفته های چهارم و پنجم 
یکی دو بار بازی با سیستم 3دفاعه را آزمایش 
کرد اما پاســخ مثبتی نگرفــت و خیلی زود 
به همان تاکتیــک قبلی برگشــت. یحیی و 
دستیارانش دیروز دوباره به این تاکتیک روی 
آوردند و خط دفاعی را در غیاب سیدجلال با 
3مدافع میانی بستند. خط دفاعی پرسپولیس 
البته باز هم متزلزل نشــان داد و می توانست 
حتی بیشتر از یک بار تســلیم شود. باید دید 
با ورود رامین رضاییــان به ترکیب، یحیی در 
بازی های ســخت آینده مقابــل آلومینیوم ، 
گل گهر و... کدام سیســتم و تاکتیک را اتخاذ 

خواهد کرد.

  استقلال مجیدی؛ همان همیشگی
و اما استقلال باز هم در مسابقه ای که کاملا 
تحت تاثیــر حریفش قرار داشــت و توپ و 
میدان را به ذوب آهن ســپرده بود، یک توپ 
به ســمت دروازه حریف بــرد و با همان یک 
ضربه به پیروزی و 3امتیاز رســید. در عوض 
ذوب آهن بارها و بارها دروازه اســتقلال را به 
خطر انداخت و 2 توپ هم بــه تیر دروازه زد 
اما در نهایت شکســت را پذیرفت. می گویند 
قهرمانی در لیگ، ســهم تیم هایی است که 
ذهنیت برنده دارند و حتی در روزهای بدشان 
هم به پیروزی می رسند. اســتقلال در این 
فصل بارها و بارها طبق همین فرمول پیروز 
شده و اگر برای قهرمانی همین عادتِ »بردن 
در روزهای بد« کافی باشد آنها بیشتر از هر 
تیم دیگری در تاریخ لیــگ برتر این توانایی 
را به اثبات رســانده اند. آبی پوشــان که در 
بازی های اخیر با آمدن ارســلان مطهری به 
گل می رسیدند دیروز قبل از آمدن این ذخیره 
طلایی گل زدنــد و بدون ســیاوش یزدانی 
کلین شــیت کردند تا به پنجمین برد یک بر 
صفر خودشان در این فصل برسند. هر 6برد 
خانگی استقلال در این فصل با اختلاف یک 

گل به دست آمده است.
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پارادوکس های فرهاد
اظهارات فرهاد مجيدی در مورد جدايی 

بازيکنان استقلال  به شکل عجيبی 
متناقض است
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باشیریرودررونمیشوید

روزبهروزحرفهایتر

نشستبرایهمیناست

احتمالاً هیچ کس تصــورش را هم 
نمی کرد تکل دقایق پایانی مهدی 
شیری در مسابقه سوپرجام روی 
پای بازیکن فولاد، آخرین حرکت 
فوتبالی او در پرسپولیس باشد. با 
وجود این چنین اتفاقی رخ داد و شیری 
به خاطر همان خطــا و کارت قرمز، در اثر خشــم کادرفنی 
در فهرســت مازاد قرار گرفت. حالا دوران حضور شیری در 
پرسپولیس به پایان رســیده و این بازیکن به عضویت فولاد 
درآمده است. با توجه به حساسیت هایی که همیشه روی این 
بازیکن وجود داشت، شاید خیلی ها منتظرند تا کیفیت شیری 
در فولاد را ببینند، با این حال خبر خوش )شاید هم بد!( برای 
پرسپولیسی ها این اســت که تیم آنها امسال با شیری مواجه 
نمی شود. پرسپولیس و فولاد 3بار در لیگ و سوپرجام با هم 

بازی کرده اند و تیم اهوازی در جام حذفی هم جایی ندارد.

این اواخر امید نورافکن ناخواســته 
در کانون یک حاشیه عجیب قرار 
گرفت. بعد از محرومیت شــجاع 
خلیــل زاده از بــازی با امــارات، 
اسکوچیچ تصمیم گرفت به جای 
اعتماد به بازیکنی مثل سیاوش یزدانی، 
نورافکن را از پست دفاع چپ به دفاع میانی بیاورد و از او در کنار 
محمدحسین کنعانی زادگان استفاده کند. این موضوع با حملات 
شدید استقلالی ها به خصوص فرهاد مجیدی به کادرفنی تیم 
ملی همراه شد. مجیدی حتی گفت:»انگشت سیاوش یزدانی 
به کل مدافعان تیم ملی می ارزد.« با این حال وقتی بعد از بازی 
سپاهان و نفت مسجدسلیمان از نورافکن در این مورد سؤال شد، 
او خیلی حرفه ای واکنش نشان داد: »این مسائل در حیطه کاری 
من نیست و ذهنم را درگیر آن نمی کنم.« به نظر می رسد این 

بازیکن 24ساله، روزبه روز بهتر و درست تر رفتار می کند.

حضور و مربیگری فرهاد مجیدی در 
لیگ برتر، مثل هر چهره سرشناس 
دیگری به جذابیت های لیگ اضافه 
می کند. یک لحظــه تصور کنید 
همین فصل مثلا علی دایی و علی 
کریمی هم تیم داشــتند؛ چه می شد. 
این را گفتیم تا یادآوری کرده باشیم از جملات جنجالی سرمربی 
استقلال بدمان نمی آید، اما به نظر می رسد او به طور کلی فلسفه 
نشســت های خبری را فراموش کرده اســت. پیش از بازی با 
ذوب آهن، از فرهاد در مورد غیبت ســیاوش یزدانی و طرح او 
برای پر کردن جای خالی این بازیکن پرســیدند و ســرمربی 
استقلال هم جواب داد:»من که نمی توانم درباره مسائل تاکتیکی 
تیم ام صحبت کنم.« آقا خدا شاهد است اتفاقا این نشست ها را 
می گذارند تا اول در مورد مسائل فنی بحث شود. جواب نمی دهید 

عیبی ندارد، اما حداقل سؤال فنی را سرکوب نکنید.

صنعت نفت آبادان با پیروزی این هفته 
مقابل تراکتور به رکوردی رسید که در 
این فصل فقط تیم های مدعی و صدر 
جدولی به آن رسیده بودند. پیروزی 
یک بر صفر مقابل تراکتور، چهارمین برد متوالی برزیلی ها بود و هیچ 
تیم دیگری نتوانسته در این فصل بیشتر از 4برد متوالی به دست 
بیاورد. استقلال، پرسپولیس و مس رفسنجان 3تیمی هستند که 
در این فصل به 4برد متوالی رسیده بودند و هر 3تیم در بازی پنجم 

ناکام ماندند. نفت آبادان هم با اینکه از لحاظ بودجه و بازیکن هیچ 
شباهتی به آن 3تیم ندارد با علیرضا منصوریان توانسته در 4بازی اخیر 
به 4پیروزی مقابل نفت مسجدسلیمان، هوادار، ذوب آهن و تراکتور 
برسد. آبادانی ها هفته آینده با فجرسپاســی بازی دارند و می توانند 

نخستین تیم فصل باشند که 5بازی متوالی را می برند.

نفت مسجدســلیمان باز هم باخت تا در 
رکورد بیشــترین باخت متوالی با پدیده 
مشــهد شــریک شــود. تیم بحران زده 
مسجدســلیمان تا قبل از آمدن محمود 
فکری در 3بازی متوالی شکست خورده بود و با سرمربی جدیدش هم 
2باخت متوالی مقابل پیکان و سپاهان داشته است. پیش از این در لیگ 
بیست ویکم فقط پدیده مشــهد در هفته های دوم تا ششم به 5باخت 
متوالی رسیده بود و هیچ تیم دیگری به این رکورد منفی نرسیده است. 
پدیده بعد از آن رکورد، یک بار هم 4بازی متوالی را باخت اما در بازی پنجم 
از پیکان مساوی گرفت. این تیم در 6هفته  اخیر به ریتم جدیدی رسیده و 
به صورت یکی در میان می بازد و مساوی می کند! جالب اینکه 2 تیم نفت 

مسجدسلیمان و پدیده هفته آینده با هم روبه رو می شوند.

تیم آلومینیــوم اراک دیروز مغلوب فولاد 
شد تا تعداد هفته هایی که در حسرت پیروز 
شدن گذرانده به 8هفته برسد. شاگردان 
رسول خطیبی در 9هفته ابتدایی با 5برد، 
4مساوی و بدون شکست جزو صدرنشین ها بودند اما در 8هفته بعدی 
حتی یک پیروزی هم به دست نیاوردند و با 6مساوی و 2باخت شرایط 
نامناسبی داشــته اند. باخت دیروز اراکی ها دومین باخت آنها در طول 
فصل بود و به تیم های تعقیب کننده آلومینیوم فرصت داد تا با این تیم 
هم امتیاز شوند. 8هفته نبردن، اتفاق بدی است که در این فصل فقط برای 
تیم های پدیده و فجرسپاسی رخ داده اما پیش از آلومینیوم برای هیچ یک 

از تیم های بالای جدول اتفاق نیفتاده بود.

یک شکست دیگر برای تراکتور و بدتر از آن، یک نمایش غیرقابل 
دفاع دیگر از سرخپوشان تبریزی. باخت یک بر صفر مقابل نفت 
آبادان در هفته هفدهم، نهمین شکست فصل تراکتور بود. به این 
ترتیب تبریزی ها بیش از نیمی از مســابقات این فصل خود را با 
شکست پشت سر گذاشــته اند که یک آمار عجیب و حیرت انگیز 
اســت. تراکتور این فصل تنها موفق به شکســت 3تیم شده و در 
11بازی آخرش تنها یک بار طعم پیروزی را چشــیده است. همه 
اینها باز بدترین بخش داســتان نیســت. بدترین قسمت ماجرا، 
نمایش های پریشان تیمی اســت که تنها سرمربی خارجی لیگ 
برتر را روی نیمکت خود می بیند. سولدو که مثل اغلب خریدهای 
خارجی دوران محمدرضا زنوزی با کارنامه ای عجیب سر از این تیم 

درآورد، نتوانســته تأثیر فنی مطلوبی روی این تیم بگذارد.کافی 
اســت بازی آخر تراکتور برابر نفت آبادان را تماشا کنید و ببینید 
چطور این تیم تا آخرین دقایق در قامت یک رقیب ضعیف تلاش 
کرد یک مســاوی بگیرد اما آخرش موفق به انجام همین کار هم 
نشد و بازی را با تنها گل طالب ریکانی باخت. اگرچه حضور تراکتور 
روی پله سیزدهم جدول رده بندی )تا قبل از مسابقات دیروز( به 
ما می گوید این تیم خطر سقوط به دسته اول را حس می کند اما 
بیشتر از جدول، شرایط کیفی تراکتورسازان نگران کننده است؛ 
تیمی که مطابق جدول زمان بندی زنوزی ایــن فصل باید برای 
قهرمانی آسیا می جنگید اما گویا کارها زیاد هم طبق برنامه پیش 

نرفته است.

نكته بازی

متریكاآماربازی

تراکتور پریشان
نتیجه کارتان را می بینید آقای زنوزی؟

امیرحسین اعظمی| مس رفســنجان تا پایان هفته 
هفدهم لیگ برتر، شگفتی ساز این فصل رقابت ها بوده 
است. شــاگردان محمد ربیعی در حالی در رده 
چهارم جدول قــرار گرفته  اند که برخلاف 
خیلی از تیم ها فوتبالی تهاجمی را به نمایش 
گذاشته و یکی از بهترین خطوط خط حمله 
را هم در اختیار دارند. نتایج خوب مس 
بهانه ای شد تا دقایقی با سرمربی این تیم 

صحبت کنیم.

 مس روزهــای خوبی را 
در لیگ برتر تجربه می کند و حتما 
شما هم به عنوان سرمربی این تیم 

احساس خوبی دارید؟
ما نتایج خوبــی گرفته ایم، باید به فکر 
چالش  ها هم باشیم. در لیگ های معتبر 
دنیا می بینیم که ممکن است هر 4روز 
یک بار بازی برگزار شود ولی در ایران باید 
وسعت جغرافیایی، شرایط آب و هوایی، 
سخت افزارها، ریکاوری بازیکنان و خیلی 
مسائل دیگر را درنظر گرفت. رشد فوتبال 
ما در این زمینه ها نسبت به فوتبال اروپا کمتر 

است و همین فشردگی بازی ها ممکن است چالش های زیادی را 
درست کند. البته سازمان لیگ هم با توجه به برگزاری جام جهانی 
در فصل آینده می خواهد بازی های امسال را در یک زمان مشخص 
 به پایان رسانده و فصل بعد را هم در بهترین زمان ممکن آغاز کند.

 مس در دومین سال حضورش در لیگ می تواند 
سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را به دست بیاورد؟

تیم  هایی که تازه به لیگ برتر می آیند، چند سال زمان می برد تا با 
محیط این لیگ آشنا شوند. من 6سال در لیگ دسته اول مربیگری 
کردم و باید بگویم که دنیای لیگ یــک با لیگ برتر خیلی تفاوت 
دارد.  هدف گذاری من بازی به بازی است و این تیم هم برای کسب 
رتبه تک رقمی بسته شده است ولی من جلوی بلندپروازی تیم را 
نمی گیرم. تمام هدف ما این است که در پایان لیگ بهترین جایگاه 

ممکن را کسب کنیم.

 مس پتانســیل مالی خوبی دارد. قبول دارید 
نداشــتن دغدغه مالی یک امتیاز مهم برای شما محسوب 

می شود؟
در لیگ برتر غیر از دو سه تیم، بقیه تیم ها مشکل خاصی ندارند. 
بودجه تیم ها هم متفاوت است ولی من با قاطعیت می گویم که در 
مس ریخت وپاش مالی وجود ندارد. البته قبول دارم که نظم مالی 
خوبی وجود دارد و حق و حقوق ها هم به موقع پرداخت می شود. 

در این زمینه باید از دکتر سعد محمدی و همچنین هیأت مدیره و 
مدیرعامل باشگاه نیز تشکر کنم.

 در لیگ ایران خیلی از مربیان تفکرات دفاعی دارند.
 معتقدم تیمی که خوب دفاع می کند، مربی آن تیم کارش را خوب 
بلد است. در ایران اما باید ابعاد دیگری را هم درنظر گرفت، چون 
خیلی ها موفقیت یک مربی را فقط با نتیجه  گیری می سنجند. البته 
کار دفاعی هم در فوتبال بسیار مهم است. در مورد مس هم باید 
بگویم که وقتی در لیگ دسته اول هم بودیم، بهترین خط حمله را 

داشتیم و در بادران هم رکورد بیشترین گل زده را داشتیم.

 پس شما فوتبال تدافعی را دوست ندارید؟
خیلی کم پیش می آید که به دفاع صرف فکر کنم ولی طبیعتا در این 
زمینه هم کار می کنم. تمام هدف ما این است که هم خوب فوتبال 
بازی کنیم و هم خوب نتیجه بگیریم. در ضمن باید از همه شاگردانم 

که برای موفقیت تیم تلاش می کنند تشکر کنم.

 مدتی پیش عکسی از شــما منتشر شد که در 
تمرینات از بلندگو استفاده می کنید. دلیلش چیست؟

من یکی دو سال پیش حنجره ام را عمل کردم و از آن موقع با دستور 
پزشک باید کمتر داد بزنم به همین دلیل در تمرینات گاهی اوقات 

از بلندگو استفاده می کنم.

ربیعی: جلوی بلندپروازی تیمم را نمی گیرم
 مس رفسنجان جزو هجومی  ترین تیم های ایران است ولی محمد ربیعی سرمربی این تیم 

معتقد است که دفاع کردن در فوتبال هم موضوع کم اهمیتی نیست
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بهروز رسایلی|  در آخرین روز پنجره زمستانی نقل وانتقالات و در شرایطی که بازیکنانی همچون رشید مظاهری، عارف آقاسی، آرش 
رضاوند و امین قاسمی نژاد از استقلال جدا شده بودند، فرهاد مجیدی در نشست خبری پیش از بازی تیمش برابر ذوب آهن مطالب 
قابل توجهی در این مورد به زبان آورد. مضمون حرف های سرمربی استقلال این بود:»تا وقتی سرمربی استقلال باشم، هر بازیکنی 
درخواست جدایی بدهد، فورا و بدون آنکه فکر کنم با آن موافقت خواهم کرد. بازیکن باید از خدایش باشد که در استقلال بازی می کند. 
هیچ بازیکنی در این جایگاه نیست که برای استقلال شرط بگذارد. بنابراین هر کسی بیاید و درخواست جدایی بدهد، فورا موافقت 
می کنم. ممکن است نوع جدایی بازیکنان از نظر باشگاه طور دیگری باشد، اما از نظر من هر کسی می رود، قطعی رفته است.« این اظهارات 
به سرعت در شبکه های اجتماعی بولد شد و واکنش های متفاوتی را برانگیخت؛ برخی از اعتباری که مجیدی به پیراهن استقلال می دهد 
تمجید کردند و گروهی نیز این مدل سوگیری را برخلاف آداب حرفه ای گری دانستند. اینکه موضع کدام گروه درست است، بحثی 
جداگانه را می طلبد. نکته کلیدی اما چیز دیگری است؛ اینکه مجیدی فقط چند ماه پیش اظهاراتی کاملا متفاوت با این به زبان آورده بود.

   فرهاد اردیبهشت چه گفته بود
اردیبهشت همین امسال، در نشست خبری پیش از بازی 
با پرسپولیس، سرمربی استقلال مطالبی کاملا متفاوت 
در مورد موضوع جدایی بازیکنانش به زبان آورده بود. این 
بخشی از سخنان فرهاد مجیدی در نشست خبری پیش 
از آن بازی است: »متأســفانه استقلال در 2سال گذشته 
بدون نظر ســرمربی بسته شده اســت. به هواداران قول 
می دهم اجازه ندهم که یک بازیکن از این تیم جدا شود. 
با چند بازیکن صحبت کردم و قراردادشان را قبل از پایان 
لیگ تمدید می کنند. اگر پیشنهاد خارجی داشته باشند 
تصمیم با خودشان است، اما من اجازه نمی دهم که هیچ 
بازیکنی از تیم جدا شود.« چنان که می بینید این جملات 
180درجه با مواضع جدید مجیدی متفاوت است. شاید 
مقداری تفاوت را بتوان حمل بر تغییر شــرایط یا حال و 
احوال گوینده کرد، اما تناقض موجود میان سخنان دیروز 
و امروز مجیدی آنقدر عظیم است که آدم باور نمی کند هر 

دوی اینها را یک نفر گفته باشد.

  به خودت نگاه کردی؟
در مورد سخنان اخیر فرهاد یک نکته دیگر هم وجود دارد. 
او در حالی جدایی خودخواهانه بازیکنان از اســتقلال را 
تقبیح می کند که خودش در دوران بازی، چندین بار این 
کار را انجام داد. او در میانه های لیگ یازدهم از استقلال 
پرویز مظلومی جدا شــد و شــانس های این تیم را برای 
قهرمانی در لیگ برتر از بین برد. این همان فصلی اســت 

که استقلال در داربی برگشت با درخشش غافلگیرکننده 
ایمون زاید به پرســپولیس باخت. او در میانه های لیگ 
سیزدهم هم در حالی به میل و صلاحدید خودش از میادین 
خداحافظی کرد که امیر قلعه نویی سرمربی وقت استقلال 
به شدت با این موضوع مخالف بود. از امیر نقل می کنند که 
آن زمان از مجیدی خواســته بود تا پایان فصل کنار تیم 
بماند، حتی به این قیمت کــه حضور منظم در تمرینات 
نداشته باشد یا به سفرهای شهرستان نرود. با این حال باز 
هم او نپذیرفت و خداحافظی کرد. حالا چه شده است که 
هیچ بازیکنی در تیم فرهاد حق ندارد بر سر منافع و شرایط 

خودش چانه زنی کند؟ 

 آب پاکی روی دست امین
به هر حال اظهارات مجیدی می تواند به معنای ریخته شدن 
آب پاکی روی دست امین قاسمی نژاد هم باشد؛ بازیکنی 
که گفته بود قرضی به گل گهر رفته و حتی از فرهاد تشکر 
هم کرده بود اما ادبیات سرمربی استقلال هرگز نسبت به 
او انعطاف مورد انتظار را نداشت. به نظر می رسد داستان 
قاسمی نژاد برای مجیدی تمام شده است. هرچند فرهاد 
قبلا هم در مورد این بازیکن دچار رفتارهای دوگانه شده 
بود. مجیدی بین 2نیم فصل پارسال هر دو پایش را در یک 
کفش کرده بود که قاسمی نژاد را بگیرد، اما ابتدای فصل 
جاری وقتی او آزاد شــد، ناگهان اعلام کرد این بازیکن را 
نمی خواهد و نهایتا هم فقط به خاطر اینکه او را از چنگ 

پرسپولیس در بیاورد با جذبش موافقت کرد!

پارادوکس های فرهاد
 اظهارات مجیدی در مورد جدایی بازیکنان استقلال

 به شکل عجیبی متناقض است

مجیدی در حالی جدایی 
خودخواهانه بازیکنان از 

استقلال را تقبیح می کند که 
خودش در دوران بازی، چندین 

بار این کار را انجام داد. او 
در میانه های لیگ یازدهم از 

استقلال پرویز مظلومی جدا 
شد و شانس های این تیم را برای 

قهرمانی در لیگ برتر از بین برد

اسماعیلی فر )سپاهان( 4



19
2 3 0 2 3 6 0 2   دوشنبه  25 بهمن 1400    شماره  8439  

آماربازی

بایرن مونیخ در غیــاب نویر که 
3هفته به دلیل مصدومیت غایب 
اســت، 4گل از بوخوم خورد و 
لواندوفســکی فقط توانســت 
2گل را جبــران کند و شــمار 
گل های خود در این فصل را به 
عدد26برساند که دقیقا هم اندازه تعداد گل هایش 

در همین مقطع در فصل گذشته است.

ســاوتهمپتون در هفته های اخیر توانسته 2تیم 
شــهر منچســتر را متوقف کند و تاتنهام را در 
زمین این تیم 3-2ببرد. کریستیانو رونالدو هنوز 
در ســال2022موفق به گلزنی نشده. نخستین 
بار اســت که او در 6دیدار پیاپی گلی نمی زند؛ 
وولورهمپتون )۹0 دقیقه(، برنتفورد )۷۱ دقیقه(، 
وستهم )۹0 دقیقه(، میدلزبورو )۱20 دقیقه(، برنلی 
)22دقیقه(، ســاوتهمپتون )۹0دقیقه(. ســاعت 
23:45فردا یک دیدار خانگی بــا برایتون در پیش 
است. آیا این طلسم به ۷بازی می رسد؟ رونالدو به نظر می رسید در 

یک صحنه روی هم تیمی اش الانگا آب دهان انداخته.

شیرها و کلاغ ها پس از آمدن سرمربیان جدید، 
احیا شده اند. نیوکاسل پیش از آمدن ادی هاو در 
رده ۱۹ جدول، بیستمین تیم از لحاظ تعداد برد، 
نوزدهمین تیم از لحاظ تعداد گل های دریافتی 
بود. اســتون ویلا پیش از آمدن استیون جرارد 
در رده ۱6 جدول حضور داشــت. شانزدهمین 
تیم از لحاظ تعداد بــرد و هجدهمین تیم از لحاظ 
تعداد گل های دریافتی بود. حالا نیوکاسل پس از 
حضور ادی هاو تیم یازدهم از لحاظ کسب امتیاز، 
تیم دهم از لحاظ تعداد پیروزی و تیم چهاردهم از لحاظ گل های 
دریافتی است و استون ویلا پس از حضور استیوی جی تیم هفتم از 
لحاظ کسب امتیاز، تیم پنجم از لحاظ تعداد پیروزی و تیم دهم از 
لحاظ گل های دریافتی است. 2سرمربی یا به عبارت بهتر 2درمانگر!

بایرن برای نخســتین 
بار از ســال ۱۹۷6، در 
یک نیمه 4 گل خورد. 
بوخوم نخستین تیم از 
ســال ۱۹۷5 است که 
توانســت در یک نیمه 
4گل به بایرن بزند. آخرین تیم فرانکفورت بود که 
 توانســته بود در برد 6-صفر به بایرن در نیمه اول

 5 گل بزند. این نخســتین پیــروزی بوخوم مقابل 
بایرن بعد از ۱۸ ســال بود. بایرن در حالی 4-2باخت که ۱4۷ روز 
قبل و در بازی رفت همین فصل ۷- صفر این تیم را تحقیر کرده بود.

اتلتیکو پس از باخت 
4-2بــه بارســلونا 
نزدیک بود به یک 
باخت پــرگل دیگر 
هــم تن بدهــد اما 
نتیجه 3-3در نیمه 
اول را به برد 4-3تبدیل کرد. دیه گو سیمئونه به رکورد 
تعداد پیروزی توســط یک ســرمربی غیراسپانیایی 
در لالیگا دســت یافت و با 235برد از رکورد فردینان 
دایچیچ عبور کــرد؛ 3۹0 بازی، 235 پیروزی، ۹5 تســاوی، 60 

شکست، دو قهرمانی لالیگا )۱4-20۱3 و 2020-2۱(.

کدام رامین برگشته؟
 انتقال پرماجرا انجام شد

حالا رضاییان باید خودش را نشان بدهد

بعد از یک دنیا کش و قوس و کلــی تأیید و تکذیب، 
ســرانجام رامین رضاییان قراردادش را با الدوحیل 
قطر فســخ کرد و به پرسپولیس پیوســت. مدافع 
راست پیشــین ســرخ ها که در این ســال ها برای 
تیم های بلژیکی و قطری توپ زده بود، حالا به جمع 
سرخپوشان بازمی گردد. وضعیت کیفی پرسپولیس 
و مخصوصا شــرایطی که این تیم در سمت راست 
خط دفاعی داشت، طوری بوده که اغلب هواداران از 
بازگشت رضاییان خشنود هستند، هرچند در مورد 

سطح آمادگی او تردیدهای زیادی وجود دارد.
حقیقت آن است که دنبال کردن شرایط رضاییان در 
سال های اخیر، به نوعی نشان دهنده افت این بازیکن 
اســت. رضاییان از الدحیل به الســیلیه قرض داده 
شد و در مجموع در این تیم قعرنشین هم عملکرد 
فوق العاده ای نداشت. این اواخر در رسانه های قطری 
انتقادات زیادی از رامین انجام می شد و السیلیه هم 
تصمیم گرفت بعد از پایان دوران قرضی حضور این 
بازیکن، سهمیه خارجی اش را با نفرات باکیفیت تری 

پر کند.
مجموعه این مسائل نشــان می دهد رضاییان برای 
اثبات خودش کار چندان آسانی ندارد. در حقیقت تا 

او تمریناتش را شروع نکند و در مسابقات به میدان 
نرود، دقیقا نمی دانیم کدام »رامین« به فوتبال ایران 
برگشته است. رضاییان در این فاصله حضور در تیم 
ملی را هم از دســت داد که با وجود همه شــایعات 
اخلاقی، نمی توانــد بی ارتباط با نــزول »فنی« او 
باشد. از سوی دیگر گفته می شود قرارداد رضاییان 
با پرسپولیس کوتاه مدت است و این یعنی مدیران 
باشــگاه هم منتظرند ببینند با چه نسخه ای از این 

بازیکن مواجه خواهند شد.
 اگر رامین بتواند خودش را در پرســپولیس نشان 
بدهد و جایگاه قبلی اش را پس بگیرد، حتی احتمال 
بازگشت این بازیکن 3۱ساله به تیم ملی هم منتفی 
نیست. با این حال بیم آن می رود که افول او جدی 
باشــد و بعد از مدتی هواداران را دلسرد کند. این 
بدترین سناریویی اســت که بعد از این همه شور و 
شوق دوجانبه می تواند رقم بخورد. صد البته تقریبا 
همه  چیز به خود رضاییان بستگی دارد. اگر او واقعا 
برای احیای خودش به ایران برگشته، باید زحمت 
بکشــد و به طور کامل روی مســائل فنی متمرکز 
شــود. به زودی پاسخ تمام این ســؤالات مشخص 

خواهد شد.

امیرحسین اعظمی |  رامین رضاییان مدافع ایرانی و سابق باشگاه السیلیه قطر 2 روز پیش 
در حالی قراردادش را با این باشگاه فســخ کرد که تا آخرین لحظات قصدی برای بازگشت به 
فوتبال ایران نداشت. رضاییان شنبه شب جلســه مهمی را با مسئولان باشگاه السیلیه برگزار 
کرد و درنهایت با آنها برای فسخ قرارداد به توافق رسید. این در حالی است که مدیر برنامه های 
رضاییان جمعه شــب اعلام کرد بازگشــت این بازیکن به پرســپولیس کاملا منتفی شده و 
تلاش های رضاییان برای جدایی از السیلیه نتیجه نداده است. با این حال به فاصله 24ساعت 
همه  چیز تغییر کرد و رضاییان با پیش آمدن وضعیتی که دلخواهش نبود درنهایت تصمیم به 

بازگشت گرفت.
سرمربی السیلیه در یک هفته گذشته به رضاییان و مدیر برنامه های این بازیکن پیغام داده بود 
که تحت هیچ شرایطی این بازیکن را نمی خواهد و درصورت ماندن در السیلیه باید به تیم دوم 
این باشگاه برود ولی رضاییان تا آخرین لحظات صبر کرد که شاید نظر سرمربی تیم تغییر کند یا 
تیم جدیدی در قطر برایش پیدا شود. از طرفی ایجنت ایرانی و چند ایجنت قطری هم در تلاش 
بودند تا رضاییان در فوتبال قطر بماند و حتی خود رضاییان هم به آنها گفته بود حاضر نیست 
به فوتبال ایران برگردد ولی درنهایت هیچ پیشنهادی به این بازیکن نرسید. حتی رضاییان به 
نزدیکانش گفته بود که چند سال در قطر بدون مشکل خاصی فوتبال بازی کرده و دستمزدش را 
سر وقت گرفته و حاضر نیست با بازگشت به فوتبال ایران دوباره ذهنش درگیر مسائل مالی شود.

رضاییان اما با وضعیتی مواجه شد که مورد پسندش نبود و شب گذشته تصمیم  گرفت دوباره 
با مدیران السیلیه سر میز مذاکره بنشــیند و درنهایت طرفین به توافق رسیدند تا این بازیکن 
به صورت رسمی از باشگاه قطری جدا شود. مدیر برنامه های این بازیکن شب گذشته در گفت وگو 
با خبرنگاران اعلام کرد که رضاییان برای آمدن به پرسپولیس از مسائل مالی گذشته ولی یکی 
از مسئولان السیلیه به خبرنگار تسنیم خبر داد که این بازیکن با همکاری السیلیه و الدوحیل 
برای جدایی از این تیم ۷00هزار دلار )۱۸میلیارد تومان( دریافت کرده چراکه آنها رضاییان را 

نمی خواستند و باید حق و حقوق این بازیکن را پرداخت می کردند.
نکته مهم دیگر مدت قرارداد رضاییان اســت. باشگاه پرســپولیس خواهان عقد قرارداد یک 
سال و نیمه یا 2 ســال و نیمه با این بازیکن بود ولی رضاییان به این موضوع راضی نشد و عقد 
قرارداد تا پایان فصل یکی از دلایلی است که نشان می دهد این بازیکن تمایلی برای بازگشت به 
فوتبال ایران نداشته است. در ضمن یک منبع آگاه هم به تسنیم خبر داد که قرارداد رضاییان 

با پرسپولیس تا پایان فصل 6میلیارد تومان است.

قرارداد رضاییان؛ نیم فصل 6میلیارد
خرید جدید پرسپولیس ۱۸میلیارد تومان از السیلیه غرامت 

گرفت و قراردادش را با قطری ها فسخ کرد

جنگ جهانی سوم در پاریس
رویارویی فرداشب پاری سن ژرمن و رئال مادرید از فینال هم حساس تر است

آنچلوتی 
هرگز نتوانسته پاری سن ژرمن 

را ببرد. البتــه او خودش مدتی 
طولانی ســرمربی این تیم بــود اما 
در 3رویارویی با این تیــم یک باخت و 

2تساوی به دســت آورده. پوچتینو هم که 
زمانی گزینه نیمکت رئال بود، 9بار مقابل 
کهکشــانی ها قرار گرفتــه و تنها یک 

برد و یک تســاوی به دست آورده 
 و 7بار به ایــن تیم باخته

. ســت ا

سانچس مارتینس، یکی از پراشتباه ترین داوران جهان باز هم 
حماسه آفرید و باعث شد دیدار زیبای ویارئال و رئال مادرید با 
تساوی بدون گل به پایان برسد. او یک پنالتی مسلم و خطای 
آرنج آلبیول روی وینیسیوس را نادیده گرفت و به مدافع ویارئال 
فقط تذکر داد. به جای کارت قرمز به آسنســیو زرد نشان داد و 
به خطای آرنج پارخو روی وینیســیوس که می توانست اخراج 
در برداشــته باشــد توجهی نکرد. البته تیر دروازه و درخشش 
دروازه بانان 2تیم هم مانع گل دار شدن بازی شد. ویارئال در نیمه 
اول تیم میهمان را کاملا تحت تأثیر داشت اما در نیمه دوم ورق 
برگشت. بیل و یوویچ 2بار به تیر دروازه کوبیدند و رولو هم چند 
سیو داشت و کورتوا ضربه عجیب مارسلو را که نزدیک بود گل 
به خودی شود، مهار کرد. در آستانه دیدار حساس فرداشب مقابل 
پاری سن ژرمن، روند گلزنی تیم در غیاب بنزما نگران کننده به نظر 
می رســد اما خوش بینی رئالی ها این است که پاریس با آن هم 
ستاره تیمی نیست که زیاد گل بزند. آنها دیدار جمعه شب خود را 
در لیگ با گل دیرهنگام امباپه از رن بردند. در ۸بازی اخیر مسی 
روی ۷گل و امباپه روی ۹گل تأثیر داشته اند اما مسی همچنان در 
فصل جدید کم گل می زند. در پاریس هنوز به پوچتینو اعتمادی 
وجود ندارد. نیمار از آسیب دیدگی برگشــته و اخیرا یک هکر 
برزیلی 20هزار دلار از حســابش برداشته تا ثابت کند سیستم 
بانکی اش ضعیف است. سرخیو راموس درصورت معجزه می تواند 
به بازی مقابل تیم سابقش برسد. بقیه ازجمله دی ماریا و پاردس 
خوب و سرحال هستند. در آستانه این دیدار حساس اولتراهای 
طرفدار پی اس جی علیه تیم موضع گرفته اند. آنها در بیانیه ای 
اعلام کرده اند که پس از نیم فصل تحمل و انتقاد نکردن، وقت آن 
رسیده که نارضایتی خود را ابراز کنند. آنها از لئوناردو که مدیر 
ورزشی باشگاه اســت ناراضی اند و همینطور از بازیکنانی مثل 
مارکینیوش و... پس از پیروزی مقابل رن، هیچ بازیکنی از پاریس 
به استقبال هواداران نرفت. این رفتار منجر به خشم اولتراها شد. 
آنها به عنوان بخشی از اعتراض با بوق زدن پاسخ دادند. مسابقه 
فردا شب جدال فلورنتینو پرس با ناصر الخلیفی است که اخیرا با 
هم به مشکل خورده اند؛ رویارویی دیگری از مسی با رئال و تلاش 
برای شکستن طلسم 4ساله گل و پاس گلش مقابل این تیم از 

زمانی که کریستیانو رونالدو رئال را ترک کرده، رویارویی نیمار 
با کودکی رئالی و سابقه حضور در بارسلونا مقابل تیم مادریدی، 
نخســتین برخورد راموس با رئال، رویارویی امباپه با تیم فصل 

آینده اش و ناواس و دی ماریا با تیم سابق شان.
   ارزش بازیکنــان تیــم پاری ســن ژرمن در این مســابقه 
۹0۹.55میلیون یورو و ارزش رئالی ها ۷۸0میلیون یورو است. 
میانگین ســنی پاریس 25.۹ و رئال 2۷.۸ اســت. پاریس از 
۱۸کشــور و ملیت بازیکن دارد و رئال از ۱4تــا. پی اس جی از 

23بازیکن خارجی سود می برد و رئال از ۱۸بازیکن.
   در تاریخچه رویارویی های 2تیم اســپانیایی و فرانســوی 
۱2مسابقه دیده می شود که 4بار رئال برده و 3بار تیم فرانسوی 
 و 5بازی هم مســاوی تمام شــده. آخرین بــار 2تیم در فصل

2020-20۱۹در مرحله گروهی لیــگ قهرمانان با هم روبه رو 
شدند که یک بازی 2-2تمام شد و رئال در برنابئو، 3 بر صفر برد.
   از بازی رئال با ویارئال هم بگوییم. رئال و ویارئال در این فصل 
هر دو دیدار رفت و برگشت را بدون گل به پایان بردند. آخرین 
باری که رئال در لالیگا در مقابل تیمی در 2بازی به تساوی بدون 
گل رسید به فصل ۹3-۱۹۹2برمی گردد که مقابل اسپورتینگ 
خیخون این کار را کرده بود. پیش از آن رئال مقابل ساراگوسا در 
فصل ۷3-۱۹۷2، دپورتیوو در فصل ۷3-۱۹۷2، راسینگ در 

فصل 32-۱۹3۱در 2بازی رفت و برگشت به تساوی بدون 
گل رسیده بود.

   رئال مادریــد از زمان مصدومیــت بنزما در 
4بازی، فقط 3 گل داشته است. بنزما ممکن 
است به بازی فرداشب در پاریس هم نرسد. در 
این صــورت گرت بیــل باز هم در پســت 
شماره۹در ترکیب قرار خواهد گرفت. پیش 
از بازی می گفتنــد اگر بیل هت تریک هم 
بکند، باز هم در پاریس فیکس نیست اما 

انگار عملکرد او در این بازی نظرها را تغییر داده.
   این یکصدمین بازی لالیگایی آنچلوتی 

بود؛ ۷3 برد، ۱4 تساوی، ۱3 باخت. او 
از لحاظ کسب نتیجه در ۱00بازی 

نخســت پس از مورینیــو در رده دوم جای گرفــت؛ مورینیو: 
24۱امتیاز، آنچلوتی: 233 امتیــاز، زیدان: 23۱ امتیاز، میگل 

مونیوس: 22۹ امتیاز و لئو بین هاکر: 22۷ امتیاز.
   رئال مادرید در 5 بازی اخیر در خانه ویارئال در دلاسرامیکا )یا 
ال مادریگال( به تساوی دست یافته؛ فصل 20۱۷-۱۸ )2-2(، 
 فصــل ۱۹-20۱۸ )2-2(، فصــل 20-20۱۹ )2-2(، فصــل

2۱-2020 )۱-۱(، فصل 22-202۱ )بدون گل(. رئال پیش از این 
تنها یک بار و در خانه سوسیه داد )ســال های ۱۹۷3 تا ۱۹۷۷ در 
ورزشگاه قدیمی آتوتسکا( در 5 فصل پیاپی به تساوی رسیده بود.

   کارلتو مقابل ویارئال؛ 6بازی، 2برد، 4مساوی.
   عملکرد آنچلوتی و زیدان در ۱00 بازی اول لیگ: آنچلوتی؛ 
۷3 برد، ۱4 مســاوی، ۱3باخت، زیدان؛ ۷۱ برد، ۱۸ مساوی، 

۱۱باخت.
   گرت بیل پس از ۱65روز برای نخستین بار در ترکیب ثابت 
رئال به میدان رفت. او می توانست در این دیدار هت تریک کند 
اما درخشش رولی، دروازه بان حریف این فرصت را از او گرفت. 
بیل مقابل ویارئال: ۱2بــازی، 6گل. دروازه بان ویارئال بهترین 

بازیکن زمین شد.
   وینیسیوس جونیور بازیکن برزیلی رئال مادرید مقابل ویارئال 
۱۱دوئل فــردی را برد که بهترین رکــوردش در پیراهن رئال 
مادرید در خارج از خانه به شمار می رود. وینی از این حیث با بازی 
رئال مادرید و بتیس در ســویل در مارس 2020برابری 

کرد.
   وینیسیوس فقط یک گل در 4۸ شوت 
آخرش به ســمت دروازه حریفــان به ثمر 
رسانده. او به ۱50 بازی با پیراهن رئال مادرید 
رسید؛ ۱50 بازی )۹۸ بازی فیکس(، ۸۹۸0 
دقیقه، 2۹ گل، 34 پاس گل، ۱6 کارت زرد، 

صفر کارت قرمز  و 4 جام.
   ناچو هــم به رکــورد 300بازی در 
دوران فوتبالش رسید؛ ۱۹کاستیا، 
25۹رئال مادرید، 22تیم ملی 

اسپانیا و ۱5گل.

مرد  همه جام  ها
چلسی با پول های آبراموویچ 
به یکی از معدود باشگاه های 
تاریخ تبدیل شد که همه 
عنوان های ممکن را می برد

چلسی به لطف ثروت آبراموویچ روس 
به یکی از معدود باشــگاه های جهان 
تبدیل شد که همه جام های ممکن را 
برده است. قهرمان اروپا برای قهرمانی 
در جام جهانی باشــگاه ها که پیش تر 
یک بار در فتح آن ناکام مانده بود، یک برد 
ناپلئونی مقابل الهلال عربستان در نیمه نهایی به 
دست آورد و مقابل پالمیراس برزیل در دقیقه120با 
یک پنالتی موفق به پیروزی شــد. تنها 5تیم در  
تاریخ، موفق به کســب تمامــی جام های ممکن 
شده اند؛ چلسی، یوونتوس، بایرن مونیخ، آژاکس 
و منچستریونایتد. چلسی 7/3میلیون پوند بابت 
قهرمانی در جام باشگاه های جهان دریافت خواهد 
کرد. پالمیراس برای اولین بار در این رقابت ها دوم 
شــد و الاهلی مصر هم با برد خردکننده 4بر صفر 
مقابل الهلال برای سومین بار به مقام سومی رسید.

  چلســی از ســال 2003 و تحت مالکیــت رومن 
آبراموویچ؛ 5قهرمانی لیگ برتــر، 5عنوان جام حذفی 
انگلیس، 3جام اتحادیه، 2لیگ قهرمانان اروپا، 2لیگ 
اروپا، 2جــام اتحادیه، یک ســوپرجام اروپا و یک جام 

جهانی باشگاه ها.
  این سومین جامی بود که توماس توخل تنها در یک 
سال و 3 هفته برای چلسی و آبراموویچ به ارمغان آورد. 
مربیان با بیشــترین جام در دوران رومــن آبراموویچ: 
مورینیو ۹جام، توخل 3جام، آنچلوتی )3(، کونته )2(، 
دی ماتئو )2(، بنیتس )۱(، هیدینک )۱(   و ساری )۱(.

  کای هاورتس طبق معمول در بازی های بزرگ گل 
زد. او گل قهرمانــی اروپا را هم بــرای توخل زده بود. 
هاورتــس در بازی هــای بــزرگ؛ پــاس گل مقابل 
منچسترســیتی)لیگ برتر(، پاس گل مقابل ویارئال 
)ســوپر کاپ(، گل مقابل منچسترسیتی )فینال لیگ 
قهرمانان(، گل مقابل لیورپول )لیگ برتر(، گل مقابل 
تاتنهــام )نیمه نهایی اتحادیــه(، گل مقابل پالمیراس 

)فینال جام جهانی باشگاه ها(
  تنها 2بازیکن برای یک باشــگاه انگلیسی در فینال 
لیگ قهرمانان اروپا و جام جهانی باشگاه هاي جهان گل 
زده اند؛ ویــن رونــی )من یونایتــد( و کای هاورتس 

)چلسی(.
  فقط 3بازیکن برای یک باشگاه لیگ برتری در فینال 
جام جهانی باشگاه ها موفق به گلزنی شده اند؛ وین رونی 
)200۸(، روبرتــو فیرمینــو )20۱۹(، روملو لوکاکو 

)202۱( و کای هاورتس )202۱(.
  پس از لئو مسی در ســال 20۱۱، کای هاورتس  به 
نخســتین بازیکنی تبدیل شــد کــه در فینال لیگ 
قهرمانان و فینال جام باشــگاه های جهــان گل های 

پیروزی تیمشان را به ثمر رسانده است.
  تنها 2بار مدافعان به عنوان بهترین بازیکنان فینال 
این رقابت ها شناخته شده اند؛ سرخیو راموس )20۱4(، 

تیاگو سیلوا )202۱(
  تنها 4بازیکن، قهرمان لیگ برتــر، لیگ قهرمانان، 
قهرمانی جهان و قهرمانی جام جهانی باشگاه ها شده اند: 

تیری آنری، جرارد پیکه، پدرو و انگولو کانته.
  جورجینیو چهارمین عنوان مختلف خود را به دست 
آورد؛ قهرمانی لیگ قهرمانان، قهرمانی یورو، قهرمانی 

سوپر جام یوفا و قهرمانی جام جهانی باشگاه ها.
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روزهایملیپوشان

 سجاد مشایخی که کرونا گرفته بود در این مرحله به اردوی تیم 
ملی بسکتبال اضافه شد. تست ارسلان کاظمی هم منفی درآمد. 
مسعود عماری سرپرست تیم ملی گفته در اوضاع کرونایی بیم و 
امید در اردو حاکم شده و پیشــگیری از ابتلای نفرات در دستور 
اســت. بهنام یخچالی که در بوندس لیگا بازی می کند، جمعه به 
ایران می آید و از شنبه وارد اردو می شــود. ایران 5و 8اسفند در 
پنجره های جام جهانی با قزاقستان و سوریه بازی دارد اما به قول 
مصطفی هاشمی سرمربی تیم ملی که از برخی بلاتکلیفی ها گلایه 

دارد، بازیکنان به توجه بیشتری نیاز دارند.

بازهمانتخابات

مجمع انتخاباتی بســکتبال برای انتخاب رئیس فدراســیون 
بار دیگر به تعویق افتــاد. بعــد از 19دی، 6و 20بهمن، این بار 
وزارت ورزش و جوانان زمان برگــزاری انتخابات را اعلام نکرده 
و بر شائبه های بیشتری دامن زده است. این شرایط و بلاتکلیف 
گذاشــتن کار بســکتبال این تصور را ایجاد کرده که پروســه 
تصمیم گیری از عهده دم و دستگاه ورزش خارج شده و دیگران نیز 
قادر به تصمیم گیری برای بسکتبال نیستند. اینکه چرا مشکلات 
بسکتبال نباید توسط اهالی این رشته برطرف شود، سؤال این 
روزهای مجمع انتخاباتی و جامعه بســکتبال از وزارت ورزش و 

جوانان بوده که بدون پاسخ مانده است.

چند روز پیش در بسکتبال دسته یک و مسابقه بین تیم های لئونارد 
شاهین شهر و رعد پدافند خوزستان بین بازیکن و ناظر و داور درگیری 
پیش آمد. رئیس کمیته مسابقه ها و داوران فدراسیون بسکتبال 
می گوید اتفاقات را رصد کرده و اینطور نیست که دیگران می گویند 
بی تفاوت است. فرهاد زحمتکش در جواب منتقدان می گوید پیگیری 
روال کمیته انضباطی اسمش بی تفاوتی نیست. بعد از درگیری اهواز، 
رئیس هیأت بسکتبال خوزستان با گل و شیرینی مراسم آشتی کنان 
ترتیب داد که در جای خودش کار قشنگی است اما نباید منجر به 
نادیده گرفتن تخلف و چشم پوشی از حرکت زننده فرد خاطی شود.

جنجالوگُل

زیرحلقه

خبر

افشین رضاپور | کارشناس بسکتبال

ورزش ایران و عراق همکاری می  کنند
رضا صالحی امیری رئیس کمیته ملی المپیک ایران و رعد حمودی سلمان 
رئیس کمیته ملی المپیــک عراق دیروز در نشســت خبری از امضای 
تفاهمنامه بین ورزش 2 کشــور خبر دادند. صالحی امیری گفت: »این 
تفاهمنامه نقطه عطفی بــرای ورزش ایران و عراق اســت. ما 3 توافق 
اصلی و چند توافق فرعی داشــتیم. نخستین توافق تبادل مربی، توافق 
دوم برگزاری اردوهای مشــترک در ایران و عراق و توافق سوم برگزاری 

دوره های آموزشی است.«

محســن محمود صفری  |    انتخابات فدراســیون تکواندو 15دی ماه 
برگزار شد که در پایان این انتخابات هادی ساعی به عنوان رئیس جدید 
فدراسیون انتخاب شد. در آن زمان از این انتخاب به عنوان پایان 2 دهه 
ریاست سیدمحمد پولادگر یاد شد ولی هرچه از زمان برگزاری انتخابات 
گذشت حکم ریاست فدراســیون برای هادی ساعی صادر نشد تا این 

انتخابات همانند فیلم های فرهادی پایان باز داشته باشد!

 40 روز کش وقوس
در پایان انتخابات فدراســیون تکواندو در 15دی ماه هادی ساعی با کسب 
29رای در مقابل 27رای پولادگر توانست به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب 
شود. بعد از اعلام نتیجه، پولادگر درخواست بازشماری آرا را داد که با موافقت 
اعضای مجمع روبه رو شد. اما پس از اعلام موافقت اعضای مجمع، پولادگر از 
درخواست خود انصراف داد! در این شرایط بود که اتفاقات مجمع صورتجلسه 
شد تا هادی ساعی برای 4سال ریاست فدراسیون تکواندو را در دست بگیرد. 
اما 2 روز بعد از انتخابات، حواشی آغاز شــد و مخالفان ریاست ساعی عنوان 
کردند که او برای ریاست نیاز به 30رای داشته است. مخالفان ریاست ساعی 
ادعا می کنند او نیاز به نصف به اضافه یک رأی داشته و با توجه به 29رای او، 
حضور ساعی در سمت ریاست وجاهت قانونی ندارد. در مقابل حامیان ساعی 
عنوان می کنند بند یک ماده15به اکثریت آرای مجمع اشاره کرده و ریاست 

ساعی در فدراسیون کاملا قانونی است و باید حکم او توسط وزیر صادر شود. 
از نکات دیگر مجمع فدراسیون تکواندو که به نوعی شروع تمام حواشی بود 
حضور و البته عدم رای دادن بنیامین شکوه فر معاون امور حقوقی مجلس و 
استان های وزیر ورزش و جوانان بود. شکوه فر با این استدلال که وزارت ورزش 
در انتخابات بی طرف است از رأی دادن انصراف داد و با توجه به اینکه با حضور 
او مجمع با 57نفر به رسمیت رســیده بود و 56نفر رأی به صندوق انداختند 

اختلاف نظرها آغاز شد.

  کارمندان شاکی
همه این اتفاقات و بلاتکلیفی ها در حالی بــرای تکواندوی ایران رخ می دهد 
که پولادگر بعد از شکســت در انتخابات تکواندو به ســمت معاونت ورزش 
قهرمانی وزارت ورزش رسید و بارها عنوان شده اصلا او شکایتی درخصوص 
انتخابات فدراسیون تکواندو نکرده اســت. با توجه به عدم شکایت پولادگر 
مشخص نیست دلیل صادر نشدن حکم ساعی چیست؟ در انتخابات قبلی که 
کار به رأی دیوان عدالت اداری برای ابطال یا تأیید می کشید، یکی از طرفین 
ذی نفع )نامزدها( شــکایت کرده بودند اما این بار بدون شکایت هیچ یک از 
طرفین، داستان به درازا کشیده اســت. حالا درصورت ابطال انتخابات باید 
دوباره روســای هیأت ها به تهران بیایند و با هزینــه بالایی مجددا انتخابات 
برگزار شود. درحالی که درصورت درست بودن ادعای مخالفان باید در همان 

انتخابات 15دی ماه در دور دوم نتیجه مشخص می شد تا یکی از بین ساعی و 
پولادگر به عنوان رئیس انتخاب شود. هادی ساعی درباره طولانی شدن روند 
صدور حکم ریاستش می گوید: »شنیده ام که در همین یکی دو روز رأی دیوان 
عدالت اداری می آید. از سویی هنوز از معاونت حقوقی ریاست جمهوری خبری 
نشده؛ اگرچه می گویند به شکل شفاهی نتیجه انتخابات را تأیید کرده اند.« 
ساعی درخصوص اینکه چه کسانی از نتیجه انتخابات شکایت کرده اند، توضیح 
می دهد: »چهار پنج نفر از اعضای مجمع و برخی از کارمندان فدراســیون 
این شکایت را مطرح کرده اند. متأسفانه اهداف شــخصی برای برخی افراد 
بیشتر از تکواندو مهم است و خانواده یک میلیون نفری تکواندو را بلاتکلیف 
کرده اند. تکواندو ماه های حساسی را پیش رو دارد و در بازی های آسیایی جزو 
رشته های مدال آور ماست.« تمام این اتفاقات در حالی رخ می دهد که کمیته 
ملی المپیک در مجمع 17اســفند ماه خود از هادی ساعی به عنوان رئیس 
فدراسیون و عضو هیأت اجرایی دعوت کرده اســت. این در حالی است که 
وزارت ورزش حکم هادی ساعی را به عنوان رئیس فدراسیون صادر نمی کند 
ولی کمیته ملی المپیک که فقط چند متر با ساختمان وزارت ورزش فاصله 
دارد در دعوتنامه هادی ســاعی قید کرده رئیس فدراسیون تکواندو! شنیده 
می شود آرا و استعلام ها پس از 40روز کش و قوس به نفع ساعی صادر شده 
و او در چند روز آینده حکم ریاســتش را از وزیــر ورزش و جوانان دریافت 

خواهد کرد. 

حمیدرضا نداف که هم اکنون جزو نفرات اول تنیس ایران است، دیروز 
از خاطره دیدارش با نواک  جوکوویچ گفت، دیداری که یک ســال و نیم 

پیش اتفاق افتاده بود.
نداف در نخستین روزهای شــیوع کرونا به تورنمنتی که در صربستان 
برگزار شد، دعوت شده بود. حضور او در این مسابقه از چند نظر برایش 
ارزش داشت؛ او هم با بزرگان تنیس مسابقه داد و هم نوله را از نزدیک دید. 
نداف به همشهری می گوید: »در اوج کرونا بود که به این مسابقات دعوت 
شدم. حضور یک تنیسور از ایران در تورنمنتی در این سطح بی سابقه بود 
ولی متأسفانه اتفاقاتی افتاد که رفتن من به این مسابقات بازتاب خبری 

نداشت. مسابقه من از چند شبکه معتبر جهانی مستقیم پخش شد. با 
برانکیس که نفر50جهان بود، بازی کردم. هر روز با بازیکنان بزرگ دنیا 
یا تمرین داشتیم یا بازی. 2هفته عجیبی را در صربستان گذراندم.« اما 
مهم ترین اتفاق برای نداف دیدن نوله و صحبت با او بود: »نواک یکی از 
2نفری اســت که در زندگی برای من الگو هستند. من عاشق تنیس او 
هستم. از اینکه او را دیدم، خیلی خوشحال شدم. ما کلی با هم صحبت 
کردیم. برایم جالب بود که جوکوویچ از ایران هم اطلاعات خیلی خوبی 
داشت. درباره تاریخ ایران اطلاعات خوبی داشت و حتی جزئیات بعضی 
از مسائل تاریخی را می دانســت. او حتی مي دانست که ما تنیسورهای 

ایرانی برای گرفتن ویزا با مشــکل روبه رو هستیم.« جوکوویچ صحبت 
صمیمانه ای با نداف داشت و از علاقه اش به ایران گفته بود: »گفت خیلی 
دوست دارد به ایران بیاید. مکالمه ما خیلی عجیب بود. انگار نه انگار که او 
جوکوویچ است.« نداف از اصفهان برای جوکوویچ هدیه برده بود: »آخرین 
بار از طریق فیزیوتراپش با من صحبت کرد و از هدیه ای که به او داده بودم، 
تشکر کرد.« نداف ویدئویی هم از جوکوویچ منتشر کرده است که خطاب 
به طرفدارانش در ایران می گوید: »مردم ایران در سراسر دنیا، بزرگ ترین 
بوسه ها و بزرگ ترین آغوش ها برای شما. دوستتان دارم، امیدوارم همیشه 
سلامت باشید«. نواک با اینکه چند دقیقه ای با نداف تمرین کرده بود، اما 

درباره تنیس او نظری نداده بود. اما یانکو تیپسارویچ، قهرمان پیشین 
تنیس صربستان که مسابقه در آکادمی تنیس او برگزار می شد، از نداف 
تعریف کرده بود: »فرصت نشد درباره تنیسم با نواک صحبت کنم اما یانکو 
گفت با اینکه مستمر تنیس را پیگیری نکردی اما سطح کیفی کارت در 
حدی هست که بتوانی جزو 200نفر اول دنیا باشی.« این نظر یانکو انگیزه 
نداف را برای بیشتر کردن تمرین و مسابقه دوچندان کرده است: »حالا 
تنیس را جدی تر گرفته ام.« نداف دیروز با حضور در یکی از برنامه های 

تلویزیونی دیدارش با نواک را خبری کرد.

جوکوویچ دوست دارد به ایران بیاید 
حمیدرضا نداف که یک سال و نیم پیش در صربستان تنیسور شماره یک جهان را دیده بود از علاقه او به ایران می گوید 

ساعی:شنیده ام 
که در همین 

یکی دو روز رأی 
دیوان عدالت 
اداری می آید. 

از سویی هنوز از 
معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری 

خبری نشده؛ 
اگرچه می گویند 
به شکل شفاهی 

نتیجه انتخابات را 
تأیید کرده اند
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 1- از آثــار زنده یاد عمران 
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طنز پرداز- ناامید
2- خداي هنــدو- قومي از 
نــژاد هندواروپایي- خطاب 

غیرمودبانه
3- میــخ دو پــا- مظنون- 

برزگر
4- پدر مـــــرده- شــکوه، 

عظمت- رانده شده
5- چیدمان صحنه- استاني 

در شمال عراق
6- دخالت کردن در کاري- 

حواري خائن- مذکر
7-  آش سنتي یزد- چاک- 

متداول
در  مهــارت  درجــه   -8
ورزش هــاي رزمــــــي- 
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از محبت دیو... مي شود- از 
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عنصري سمي براي مبارزه 

با آفات نباتي
11- شبیه- از محلات شمال 

تهران
12- فشار روحي- کثیف و 

نامرتب- اسب بارکش

13- متلاطــم- بخیــل- 
منفک

14- زیرانداز خواب- ناشي 
و بي تجربه- نــام تعدادي از 

فراعنه مصر قدیم
15- اقامتگاه مسافر- بازیگر 

خانم فیلم آتاباي
  

عمودي:
1- ســبک نقاشي پیکاسو- 

محکوم علیه
2- وجود ندارد- تخلیه شدن 
ذخیره بار الکتریکي باتري- 

ماهیت ذاتي
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دوران زندگي امام هادي)ع(
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نویسندگي
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پیوسته- داروي خمیري
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کوچکي از زمین زراعي

12- همــراه ادا- ورزش برفــي- 
لعابي که به پارچه و لباس مي زنند

13- از نام هاي خداوند- ژانري در 
سینما- نام ها

14- فلاني- فنا- ماچ آب دار
15- روز میلاد حضرت امام علي)ع(- 
15نایب قهرمان جام جهاني 2018روسیه
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفید قرار دهید که هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي کوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4148
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

847193562
369257148
251684397
534928671
186375924
792461853
978512436
415736289
623849715

متوسط

 6 1    7   
9    4   3  
  4 8    5 9
8  6 9      
         
     2 9  7
4 7    1 8   
 3   2    6
  5    1 7  972463158

458192367
361587942
125649783
697835214
834721695
713954826
246318579
589276431

ساده

متوسط

361295784
958647231
724813659
816974325
297356418
543182967
472561893
139728546
685439172

سخت

    9 3 5   
 6 9     4  
2        7
5  4 9      
    7     
     1 8  3
9        6
 1     2 8  
  3 8 4     

ساده

9 7 2 4      
 5    2 3 6  
  1  8 7   2
 2   4  7  3
 9  8  5  1  
8  4  2   9  
7   9 5  8   
 4 6 3    7  
     6 4 3 1

بلاتکلیفی تکواندو
اختلاف نظر بین وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 

درباره ریاست هادی ساعی همچنان ادامه دارد
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 سایه قدرت سگ 
بر اسکار

شگفتی تحلیلگران از نامزدهای اسکار 2022

اســامی نامزدهای نهایی اســکار2022 در 
رشــته های مختلف مانند سال های گذشته 
بسیاری را راضی نکرد و انتقادات و پرسش های 
زیادی برجای گذاشت. نامزد نشدن فیلم های 
»خانه گوچی« و »مرد عنکبوتی: راهی به خانه 
نیست«، تا نامزد شدن »ماشین من را بران« در 
چندین رشته و نامزد نشدن »قهرمان« اصغر 
فرهادی و حتی تا حدی نامزدی های فراتر از 
انتظار فیلم »قدرت سگ« به کارگردانی جین 
کمپیون برای بسیاری از منتقدان تعجب برانگیز 
بود. کایل بوچانان در روزنامه نیویورک تایمز 
درباره نامزدهای شگفتی آفرین و فیلم هایی که 
بهتر بود در این دوره نامزد شوند، در گزارشی 
نوشته است: فیلم »قدرت سگ« در بیشترین 
رشته های جایزه اسکار نامزد شده است، اما 
بسیاری از نامزدهای اولیه که می توانستند در 
فهرست نامزدهای نهایی اسکار قرار بگیرند از 

این فهرست حذف شده اند.

ماشین من را بران؛ نامزدی فراتر از انتظار
فیلم »ماشــین من را بران« برای نخستین بار در 
جشنواره کن2021 نمایش داده شد. در آن زمان 
کسی تصور نمی کرد این فیلم به یکی از مهم ترین 
نامزدهای دریافت جایزه اســکار تبدیل شود. در 
عوض بســیاری از منتقدان بر این باور بودند که 
»قهرمان« اصغر فرهادی و »تیتان« به کارگردانی 
ژولیا دوکورنو می توانند از شــانس بیشتری برای 
نامزدی در رشته بهترین فیلم بین المللی و حتی 
چند رشته دیگر برخوردار باشند. اما در این میان 
اتفاق جالبی افتاد. فیلم »ماشــین مــن را بران« 
توانست در هفته های پایانی ســال2021 جوایز 
منتقدان سینمایی در نیویورک و لس آنجلس را 
درو   و خود را به عنوان یکــی از گزینه های اصلی 
نامزدی در اسکار2022 مطرح کند. آنچه درباره 
این فیلم 3ساعته شــگفت آور می نماید، نامزدی 
این فیلم در 4رشته اصلی بهترین فیلم، بهترین 
کارگردان، بهترین فیلمنامه اقتباســی و بهترین 

فیلم بین المللی است.

تعجب از نامزد نشدن فیلم مرد عنکبوتی
در سال2022 فیلم »مرد عنکبوتی: راهی به خانه 
نیست« یکی از مورد استقبال ترین فیلم ها از سوی 
مخاطبان بوده اســت. این فیلم توانسته با فروش 
748میلیون دلاری در گیشه سینماهای آمریکا 
در دوران شیوع کرونا، رکورد کم سابقه ای از خود 
برجای بگذارد. از مدتی پیش عنوان شده بود که 
اگر اکادمی اســکار می خواهد آنچه طي یک سال 
 در عرصه سینما گذشــت را منعکس کند باید از

»مرد عنکبوتی: راهی به خانه نیســت« به عنوان 
یکی از فیلم هایی که باعث شد سالن های سینما 
همچنان در دوران تداوم شــیوع کرونا باز بمانند، 
تقدیر کند. اما به نظر می رســد آکادمی اسکار با 
انتخاب این فیلم به عنوان یکی از نامزدهای رشته 
بهترین جلوه های بصری، حداقل تقدیر را از »مرد 

عنکبوتی: راهی به خانه نیست« کرده باشد.

شگفتی ها و رکوردها در رشته کارگردانی
آکادمی اســکار که اغلب کارگردانــان را به دلیل 
دستاوردهای فنی شــان و توانایي شان در زمینه 
استفاده از ابزار فیلم های بلک باستر برای ساخت 
فیلمی دارای مضمون احساسی، مورد تقدیر قرار 
می دهد، امسال در کمال تعجب از نامزدی دنیس 
ویلنوو در رشــته بهترین کارگردانی ســرباز زده 
است. اما در عوض برای نخســتین بار یک زن در 
اسکار2022 فارغ از برنده شدن یا نشدنش موفق 
شده رکوردی تاریخی را جابه جا کند. جین کمپیون 
موفق شده با نامزدی در رشته بهترین کارگردانی 
برای فیلم »قدرت ســگ«، بدل به نخستین زنی 
شود که 2بار نامزد دریافت جایزه اسکار می شود. 
جین کمپیون در سال1993 به دلیل ساخت فیلم 
»پیانو« نیز نامزد دریافت جایزه اســکار شده بود. 
استیون اسپیلبرگ هم با نامزدی در رشته بهترین 
کارگردانی برای فیلم »داستان وست ساید« بدل 
به نخستین کارگردانی شده که در 6دهه متفاوت 

کاندیدای دریافت جایزه اسکار شده است. 

نامزدی 2زوج واقعی
در این دوره پنه لوپه کروز برای نقش آفرینی 
در فیلم »مادران موازی« و خاویر باردم به دلیل 
بازی در »ریکاردو بودن« به ترتیب کاندیدای 
دریافت جایزه در رشــته بهترین بازیگر زن و 
بهترین بازیگر مرد شده اند. این زوج پیش تر 
نیز جایزه اســکار را به خــود اختصاص داده 
بودند. کریستن دانست و جســی پلمونز نیز 
زوج آمریکایی اي هستند که به دلیل بازی در 
فیلم »قدرت سگ« به ترتیب در رشته بهترین 
بازیگر نقش مکمل زن و بهترین بازیگر نقش 

مکمل مرد، نامزد شده اند. 

آرش نهاوندییادداشت
مترجم
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خداحافظ برای همیشه
رضا میرکریمی و محمد حسین مهدویان اعلام کردند دیگر به جشنواره فجر نخواهند آمد

پس لرزه های چهلمیــن جشــنواره فیلم فجر 
همچنان ادامــه دارد.رضــا میرکریمی ومحمد 
حسین مهدویان، 2کارگردان شاخص حاضر در 
جشنواره، از فیلم فجر اعلام خداحافظی کردند. 
»نگهبان شــب« ســاخته میرکریمی فقط یک 
ســیمرغ گرفت و »مرد بازنده« بــه کارگردانی 
مهدویان برنده هیچ جایزه ای نشــد. میرکریمی 
و مهدویان متعلق به 2نسل متفاوت فیلمسازی 
هستند. میرکریمی در انتهای دهه70 به شهرت 
و اعتبار رسید و مهدویان هم از میانه های دهه90 
مشــهور شــد. هر 2کارگردان دوران موفقی در 
جشــنواره داشــته اند و جالب اینکه هر دو برای 
فیلم هــای ضعیفشــان )میرکریمی بــا »اینجا 
چراغی روشــن اســت« و مهدویان با »درخت 
گردو«( ســیمرغ بهترین کارگردانی فیلم فجر 
را به خانه برده اند؛ 2کارگردانی که خاســتگاه و 
سیاق فیلمســازی کاملا متمایزی از هم دارند و 
شاید بتوان گفت مورد وثوق بودن توسط نهادهای 
رســمی فصل مشترک شان اســت. میرکریمی 
نوعی واقع گرایی شــاعرانه و همــراه با رگه های 
اجتماعی گری را در فیلم هایش دنبال و مهدویان 
بعد از فیلم جریان ساز »ماجرای نیمروز« سبک ها 
و ژانرهای مختلف را تجربه کرده است. حالا آنها 
از جشنواره ای خداحافظی کرده اند که در ابتدای 

فعالیت فیلمسازی شــان ســکوی پرتاب برای 
دیده شدنشان بود. هم میرکریمی و هم مهدویان 
بعد از حضور در جشــنواره فیلــم فجر به عنوان 
فیلمساز به رسمیت شناخته شدند و مورد توجه 

قرار گرفتند.

به همین سادگی
 بعد از پایان مراسم اختتامیه، رضا میرکریمی که 
برای نگهبان شب برنده سیمرغ بلورین بهترین 
کارگردانی شده بود ولی خودش در مراسم حاضر 
نبود در صفحه شخصی اش نوشت:» سیمرغ آخر 
و جشنواره ای که دیگر نیست... .« فیلم نگهبان 
شب در 6رشته نامزد دریافت جایزه شده بود ولی 
فقط یک سیمرغ گرفت. البته سیمرغ کارگردانی 
جایزه مهمی است ولی شاید میرکریمی انتظار 
توجه بیشتری نســبت به فیلمش داشته است؛ 
کارگردانــی که نخســتین بار 22ســال پیش 
با نخستین ســاخته اش »کودک و ســرباز« به 
جشــنواره آمد و یک ســال بعد با »زیر نور ماه« 
در جشنواره نوزدهم در کانون توجه قرار گرفت. 
میرکریمی برای »اینجا چراغی روشــن است« 

سیمرغ کارگردانی جشنواره بیست و یکم را گرفت 
که جزو فیلم های موفق او محســوب نمی شود. 
»خیلی دور، خیلی نزدیک« به عنوان فیلم کلیدی 
کارنامه میرکریمی برنده سیمرغ بهترین فیلم و 
ستاره جشنواره سی و سوم شد؛ فیلمی که جایگاه 
میرکریمی را به عنوان یکی از کارگردانان شاخص 
نســل انقلاب کنار چهره هایی چون مجیدی و 
حاتمی کیا تثبیت کرد. میرکریمی در قامتی فراتر 
از فیلمساز، عرصه های مختلف مدیریت را تجربه 
کرد. از مدیرعاملی خانه سینما تا دبیری جشنواره 
جهانی فیلم فجر و حضور در حلقه چهره های مهم 
و مورد وثوق سینمای ایران نشانه هایی از دامنه 
حضور او بودند. با این همه بعد از خیلی دور، خیلی 
نزدیک، جشــنواره فجر دیگر با او مهربان نبود. 
»به همین ســادگی«، »یه حبه قند«، »امروز«، 
»دختر« و »قصر شــیرین«، خیلــی مورد توجه 
داوران جشنواره قرار نگرفتند. میرکریمی امسال 
نزدیک به 2دهه بعد از اینجا چراغی روشن است، 
دوباره ســیمرغ کارگردانی را گرفت.  از آخرین 
جایزه مهمی که در جشنواره فیلم فجر دریافت 
کرده بود )خیلی دور، خیلی نزدیک در سال 83( 

17سال می گذشت. سیمرغ بهترین کارگردانی 
نگهبان شب را می توان نشانه ای از توجه دوباره 
جشنواره به او، آن هم پس از سال ها بی اعتنایی 
دانســت. با این همه به نظر می رسد میرکریمی 
در سالی که تعداد فیلمســازان شاخص کمتر از 
انگشتان دست بود، انتظار بیشتری داشته است. 
شاید هم او ترجیح می دهد بعد از این میدان فجر 

را برای جوانان خالی کند.

مرد بازنده
بعد از میرکریمی نوبت به محمد حسین مهدویان 
رسید تا از جشنواره خداحافظی کند؛ کارگردانی 
که مرد بازنده را به هر شــکلی بود به فیلم فجر 
رســاند و به گفته افخمــی اصرار بــه حضور در 
جشــنواره داشــت، هم احتمالا در واکنش به 
بی اعتنایی داوران به فیلمش پست خداحافظی 
گذاشــت. مهدویــان در صفحه شــخصی اش 
نوشت:»جشنواره فیلم فجر برای من تمام شده. 
از دوران حضورم در جشنواره یادگارهای زیادی 
دارم. بیشتر از 2 سیمرغی که گرفته ام. خاطرات 
بدش را از خــودم دور می کنم تا جشــنواره را با 
خوشــی هایش به یاد بیاورم و همیشه برایم زیبا 
باقی بماند. تا همین جا و همین قدر برایم کافی 
است. حالا دیگر ســودایی در ســر ندارم. فقط 
شوق سینماســت که خالص تر از قبل وسوسه ام 

می کند.«
مهدویان چند ماه پیش هم در گفت وگویی درباره 
»زخم کاری« صراحتا اعلام کرده بود که فضای 

جشنواره را دوســت ندارد؛»جشــنواره چه کار 
می کند؟ یک جمع منتخبی که خیلی هم معلوم 
نیســت واقعا شایســته این برگزیدگی باشند، 
می آیند فیلم ها را می بینند و بعد شروع می کنند 
راجع به فیلم ها فضاسازی کردن؛ مثلا به فردی 
که در شــهر دوری نشســته بدون اینکه فیلم  را 
دیده باشــد، از تلویزیون و رســانه های مختلف 
دارند به او می گویند چه فیلمی خوب است و چه 
فیلمی بد است. سلیقه مخاطب را دارند لگدمال 
می کنند.   محمدحسین مهدویان نخستین بار با 
فیلم ایســتاده در غبار در جشنواره سی و چهارم 
حاضر شــد که ســیمرغ بلورین بهترین فیلم را 
گرفت و مهدویان هم در بخش نگاه نو جایزه ویژه 
هیأت داوران را دریافت کرد. او 2سال پیش هم در 
سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر برای »درخت 
گردو«ســیمرغ بلورین بهتریــن کارگردانی را 
از آن خود کــرد. مهدویان صاحــب یک رکورد 
ویژه  هم در جشــنواره فجر هست؛ او از سال 94 
تا 1400 به صورت پیاپــی در 7دوره اخیر فیلم 
فجر حضور داشته است. به نظر می رسید امسال 
با توجه بــه دیر کلید خوردن مــرد بازنده، فیلم 
مهدویان به جشنواره نرسد ولی در نهایت او این 
بار هم در فستیوال حاضر شد. در جشنواره ای که 
بیشتر فیلمسازان حاضر در آن کم تجربه بودند، 
شاید انتظار می رفت مهدویان بیشتر مورد توجه 

قرار گیرد؛ اتفاقی که رخ نداد و 
 مرد بازنده حتی یک ســیمرغ

هم نگرفت.

موقعیت مجنون
فضیلت های فراموش شده: خاطراتی از 

سبک زندگی مهدی باکری که این روزها 
دوباره سر زبان ها افتاده

 انقلاب اسلامی و 
مسئله اصالت

 جریان بازگشت به خویشتن 
در دهه40 خورشیدی

 گشتی در دنیای 
زیر زمینی هاروکی

 گفت وگوی نیویورکر 
با هاروکی موراکامی

نامزدهای جایزه 
»باربد« 

نامزد هــای بخش رقابتی 
جایزه باربد درسی وهفتمین 
جشنواره موسیقی فجر از 
میان آلبوم هایــی که از 
مهرماه سال 1400-1398 به 
دبیرخانه جشنواره رسیده 

معرفی شدند.
به گــزارش همشــهری، 
کاندیداهای بخش رقابتی 
این دوره جشــنواره در 
آهنگسازی  رشــته های 
موسیقی کلاسیک، اجرای 
موسیقی نواحی، خوانندگی 
موســیقی نواحی، اجرای 
موســیقی دســتگاهی 
بــی کلام، آهنگســازی 
موســیقی دســتگاهی 
باکلام، خوانندگی موسیقی 
دستگاهی، آهنگسازی و 
اجرای بخش پاپ و تلفیقی 
بی کلام، آهنگسازی بخش 
پــاپ و تلفیقــی باکلام، 
خوانندگــی بخــش پاپ 
و تلفیقی، آهنگســازی 
و اجرای بخــش معاصر و 
ارکسترال ایرانی بی کلام، 
آهنگسازی بخش معاصر و 
ارکسترال باکلام، خوانندگی 
بخش معاصر و ارکسترال 
ایرانی و بهترین ناشــر و 
همچنین بخش جایزه ویژه 
آهنگسازی که به پیشنهاد 
هیأت انتخاب برای این دوره 
به جشنواره اضافه و معرفی 

شدند.
محمدرضــا ابراهیمــی، 
بهرام  محمدرضا تفضلی، 
دهقانیار، احسان ذبیحی فر، 
ستایشــگر،  امیرعباس 
محمدمهدی ســیار، علی 
صمدپور، محمدعلی مرآتی 
به همراه حسن ریاحی، دبیر 
جشنواره به عنوان هیأت 
انتخاب آثــار  گروه های 
دوره  ســی و هفتمین 
جشــنواره موسیقی فجر 

معرفی شدند.

قطع کابل 
صدای اختتامیه 
 شبکه نمایش سیما دلیل 
اصلی قطع صدای مراسم 
فیلم  جشنواره  اختتامیه 
فجر را »وجــود گروه های 
مختلف تولید برنامه خارج 
از صداوسیما« عنوان کرد. 
به گزارش همشهری، شبکه 
نمایــش در اطلاعیــه ای 
اختلالی  جدید دربــاره 
که حین پخــش اختتامیه 
مراسم چهلمین جشنواره 
فیلم فجر مبنــی بر قطع 
صدا ایجاد شــد، چنین 
توضیح داد: »متأســفانه 
براساس تشخیص اشتباه 
صدابردار بــرج میلاد در 
شناخت منبع اختلال صدا، 
خروجی ارســالی به واحد 
سیار تلویزیونی صدا و سیما 
قطع و موجب قطع صدا در 
پخــش تلویزیونی صدا و 
سیما شد؛ این درحالی بود 
که خروجی صدای ارسالی 
به واحد ســیار رادیویی و 
سایر رسانه ها برقرار بوده 
است. همچنین پس از این 
اتفاق، قطع بــرق رخ داده 
در بخشی از برج میلاد نیز 
موجب قطــع پخش زنده 
شبکه های رادیویی به مدت 
5دقیقه شد. شبکه نمایش 
همچنیــن در توضیحاتی 
آورده است: وجود گروه های 
مختلف تولید برنامه خارج از 
صداوسیما برخلاف قوانین 
پخش برنامه های ملی تحت 
عناوین حامــی مالی و... و 
ضعف تیم صدابرداری محل 
برگــزاری اختتامیه علاوه 
بر بی نظمــی معمول در 
برنامه هایی از این دست، 
زمینه ساز این اتفاق بوده 
است. این دومین اطلاعیه ای 
است که شــبکه نمایش 
درباره علــت قطع صدا در 
پخش زنده مراسم اختتامیه 
جشنواره فیلم فجر منتشر 

کرده است.

حامد مهربانی امسال در جشــنواره چهلم فجر یکی از 
2مجری نشســت های خبری فیلم ها در سالن رسانه ها 
بود. نشست  های خبری در چند سال اخیر خالی از حاشیه 
نبوده و گاه حتی فضایی ملتهب و متشــنج داشته اند. 
امسال هم در روز نخست نمایش فیلم ها در سالن رسانه ها، 
نشست خبری فیلم »مرد بازنده« با اعتراض تعدادی از 
عکاسان به کوچک بودن محل برگزاری نشست ها و خطر 
ابتلای حاضران به کرونا همراه شــد. با اینکه معمولا در 
نشســت های خبری حرف خاصی زده نمی  شود، اما این 
جلسات به جزء لاینفک جشنواره بدل شده اند و اجرا و 
اداره آنها، حداقل، برای مسئولان جشنواره مهم است. 
با مهربانی درباره تجربه اش از برگزاری این نشســت ها 

گفت وگو کرده ایم.

تجربه برگزاری نشست های خبری جشنواره 
چهلم چطور بود؟

نشست های خبری جشــنواره فیلم فجر فضای خاص خود 
را دارند. این نشســت ها نه شبیه نشســت های مطبوعاتی با 
مسئولان و سیاستمداران است که چند خبرنگار به نمایندگی 
از رسانه هایشان، هرکدام ســؤالی می پرسند و می روند، مثل 
برنامه های گفت وگومحور تلویزیون نیست که مجری برنامه 
باید با سؤالات هدفمند و از قبل طراحی شده، جریان گفت  وگو 

را هدایت کند.
در این نشست ها مجری ســؤالی را که از طرف اهالی رسانه 
به دســتش رســیده، می  خواند و یکی از عوامل فیلم به این 
سؤال جواب می دهد و بعد ســؤال بعدی مطرح می شود. در 
واقع دیالوگی به آن معنای گفت وگوهای اختصاصی شــکل 
نمی گیرد. از طرف دیگر، اجرای نشســت های خبری شبیه 
اجرای استِیج هم نیست که نیاز باشد مجری روی تماشاگران 
و صحنه کنترل داشــته باشــد و آنها را به وجد بیاورد یا آرام 
کند. نشست های خبری جشنواره را می توان ترکیبی از همه 

اینها دانست.
 بشخصه این تجربه برای من بســیار لذتبخش و شیرین بود 
چراکه فرصت داشتم در مدت 10روز با بیش از 100 آدم مهم 

یا فعال در سینمای ایران گفت وگو کنم.

شما برای نخستین بار در این نشست ها حضور 
داشتید.

اگر منظورتان اجرای نشست ها ست، بله. برای نخستین بار اجرای 
نشست های خبری جشنواره را تجربه کردم  و معمولا اغلب کسانی 
که اجرای این نشست ها را بر عهده داشته  اند، فقط یک بار مجری 
این برنامه بوده اند و تعداد افرادی که چندبار در سال های مختلف 
مجری نشست ها بوده باشند، زیاد نیست. در دوره قبلی جشنواره 
هم با من صحبتی برای اجرای چند نشست از مجموع نشست  های 
جشنواره شده بود که قسمت نشد تا امسال، که اجرای 10نشست 
را بر عهده داشتم. شــاید جالب باشــد بدانید من 10، 11 سال 
پیش در همین نشســت های جشــنواره ای به عنوان خبرنگار و 
نماینده رسانه ها شــرکت می کردم و جزو پرســش کنندگان از 

عوامل فیلم ها بودم و حساســیت هایی را که در این جلسات 
ایجاد می شــود، از نزدیک می شناســم؛ حساسیت هایی 

 که گاهــی به خاطر ســؤال خبرنگاران اســت و گاهی
به سبب نحوه برخورد عوامل فیلم ها با سؤالی که از آنها 
شــده. آن تجربه قدیمی برایم در اجرای این نشست ها 

کمک کننده بود.
مجری نشست ها باید ســؤالی را که به 

دستش می رســد بخواند و به نظر نمی رسد 
اجرای این نشست ها کار سختی باشد.

شــاید این طــوری به نظــر برســد، اما 
اجرای این نشســت ها به این راحتی ها 
هم نیســت. گاهی در یک نشســت 
45دقیقه ای 15، 16نفر از عوامل یک 
فیلم در نشســت شرکت می  کردند 
و بیشــتر ســؤالاتی که به دستم 
می رسید به دو سه نفر از عوامل فیلم 
مثل کارگردان یا بازیگر مربوط بود و 

از بقیه عوامل سؤالی نمی شد. در این 
وضعیت، من باید کاری می کــردم که احترام و 

 شأن سایر عوامل حاضر در نشست رعایت شود و آنها هم در 
بحث شرکت کنند. یا در دو سه نشست پیش آمد که سؤالات 
اصحاب رسانه بعد از سه چهار ســؤال تمام شد و من خودم 
مجبور بودم که با عوامل فیلم وارد گفت وگو شــوم و جلسه 
را پیش ببرم. همه اینها بخشــی از کار اجرای نشست هاست 
که شاید به چشــم نیاید، ولی در اجرای خوب این نشست ها 

اهمیت دارد.
 مجری یک برنامه گفت وگومحور یا خبرنگاری 
که می  خواهد با کسی مصاحبه کند، باید خودش را برای 
گفت وگو آماده کند و برود درباره کسی که می خواهد با 
او صحبت کند یا درباره موضــوع گفت وگو مطالعه کند. 
اجرای نشست های خبری فیلم ها هم به آمادگی خاصی 

نیاز دارد؟ 
من هم خــودم را برای اجرای نشســت ها آماده 
می کردم. فیلمی  که باید نشســت خبری اش را 
اجرا می کــردم، پیش از جلســه می دیدم و اگر 
نقدی درباره اش نوشته شده بود یا مصاحبه ای 
با عواملش شده بود، می خواندم و سعی می کردم 
با آمادگی کامل در نشســت حاضر بشوم. 
این کار از این نظر اهمیت داشت 
که بتوانــم ســؤالات اصحاب 
رسانه را با لحن درست بخوانم 
و منظور آنها را به درســتی به 
پرسش شــونده برسانم. حتی 
اگر منظور ســؤالات را درست 
نمی فهمیدم یا نمی توانستم خط 
کسی را که ســؤال پرسیده بود 
بخوانم، از کسی که رابط بین من و 
خبرنگاران بود، خواهش می کردم 
برود و از سؤال کننده بپرسد که 
منظورش دقیقا چه بوده یا دقیقا 

چه نوشته است تا سؤالات را بی کم وکاست بخوانم. از این نظر، 
اجرای نشست ها به آمادگی نیاز داشــت تا در درک سؤالات 

دچار مشکل نشوم.
 گاهی انتقادی که از مجریان نشســت های 
خبری می شود، این است که سؤالات را تغییر می دهند 
یا ســؤالاتی را که لحن تندی دارند، یــا نمی خوانند یا 

تعدیلشان می کنند.
من دقیقا همان چیزی را که به دســتم می رسید می خواندم 
و هرگز ســؤالات را تغییر نمی دادم. حتی گاهی وقتی سؤالی 
تند بود، در فاصله ای که یکی از عوامل داشت به سؤال قبلی 
جواب می داد، من به کارگردان یا کسی که سؤال تند بعدی از 
او بود، آرام می گفتم که سؤال بعدی تند است و ناراحت نشود. 
اما اصلا پیش نیامد که سؤالی را به دلیل تندبودنش نخوانم یا 

بخواهم تغییرش دهم.
 پسند خودتان، یعنی دوست داشتن یا دوست 
نداشــتن فیلمی، در نحوه سؤال پرســیدن تان که اثر 

می گذاشت.
درست اســت که من سال ها روزنامه نگار ســینمایی بوده ام 
 و تجربه ســردبیری هم داشــته ام و   این توقــع را به وجود

می آورد که حتما موضع نقد و کارشناســی به فیلم ها داشته 
باشم، و خب همینطور هم بود. من به تک تک آن فیلم ها نظر 
و نگاه انتقادی داشتم منتهی در نشست خبری، چون به عنوان 
مجری جشنواره و به نمایندگی از دبیرخانه -که نباید فرق و 
تفاوتی بین همه فیلم های بخش اصلی مسابقه بگذارد- سلیقه 
و پســند خودم را دخالت نمی دادم. معتقد بــودم که در این 
جشنواره، نشســت خبری جایی برای معرفی فیلم و عوامل 
است و به اصطلاح جای یقه گیری نیست. من در جلسات در 
نهایت بی طرفی سؤالات را می پرسیدم ولی در برنامه تلویزیونی 
»درانتهای الوند« که آن هم این مدت هرروز از شبکه 2 پخش 
می شد، نظر خودم را درباره فیلم ها می دادم و می گفتم. حتی 
در نشســت فیلم »لایه های دروغ« که اهالی رسانه خیلی به 
فیلم نقد داشتند، ســعی کردم در برابر فیلم موضع نگیرم و 
جلسه را با شوخی و خنده برگزار کردم. جالب بود که عوامل 
فیلم از سؤالاتی که مطرح شــد و خواندم ناراحت نشدند و به 

خبرنگاران هم بد نگذشت.

مسعود پویاگزارش
روزنامه نگار

گفت وگوی همشهری با  یکی از مجریان نشست های چهلمین جشنواره فیلم فجر 

جشنواره جای یقه گیری نیست

ری
جعف

یه 
سم

س: 
عک

 آیین چراغ خاموشی نیست
انتشار خبر خداحافظی میر کریمی و مهدویان از جشنواره با واکنش هایی مواجه شد که 
از همه جالب تر توییت دبیر سابق جشنواره فجر بود. ابراهیم داروغه زاده، در توییتی 
نوشت: »علی حاتمی و ناصر تقوایی هیچ وقت سیمرغ نگرفتند. مسعود کیمیایی خالق 
»قیصر« و »گوزن ها« برای اولین و آخرین سیمرغ خود 30 سال صبر کرد. بزرگان سینما 
به جشنواره فیلم فجر می آمدند تا نسل جوان فیلمساز پس از انقلاب جان بگیرند، رشد 

کنند و بعضا جهانی شوند. شما هم بمانید، آیین چراغ خاموشی نیست.« 

مکث
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این روزها هادی حجازی فر، همان کــه قامت و نقش آفرینی 
بی بدیلش را در »ایســتاده در غبار« دیده بودیم و ما را به یاد 
حاج احمد متوسلیان می انداخت، با »موقعیت مهدی« خودش 
حسابی خبرساز شده است. کمتر بازیگری است که با نخستین فیلم خودش این چنین توجه ها را 
به خود جلب کند. او حالا با روایت ناب خودش از مهدی باکری، حسابی از بینندگان اشک گرفته و 
حسابی در قلب علاقه مندان به سینما جا باز کرده. حالا که » موقعیت مهدی این همه سر زبان ها افتاده، 
بد نیست برای آنها که از مهدی باکری کمتر می دانند، روایت هایی از زندگی او را نقل کنیم؛ روایت هایی 
که غالباً از کتاب مهدی باکری که شامل 100خاطره از او است، نقل و بازنویسی شده؛ کتابی که روایت 
فتح به زیور طبع آراسته و خواندن دارد. اگر دوست دارید از مهدی باکری بیشتر بدانید، حتماً این 
روایت ها را بخوانید؛ روایت هایی که از زبان خانواده و هم رزمان او نقل شده؛ فرمانده ای که در محاصره 
بعثی ها و با تیر مستقیم آنها به شهادت رسید و برای همیشه به آب های اروند و خلیج فارس پیوست.

برایم سوپ می پخت
اوایل دهه50 بود و تازه دانشگاه آمده بودم. خوابگاه 
ما افتاد شمس تبریزی. در سرزمین غربت مریض 
شده بودم حســابی. مدام فکر می کردم که در این 
وضعیت چه کسی به من رسیدگی خواهد کرد اما 
خدا یکی از بچه ها را رســاند که مدام سوپ برایم 
می پخــت و از من مراقبت می کــرد. جالب اینکه 
هم اتاقی هم نبودیم. وقتی پرس و جو کردم، گفتند 

فردی است به نام مهدی باکری.

کم غذا و پرمطالعه بود
از همان اوایل، با من قرار گذاشــته بود که زندگی 
ســختی خواهیم داشــت. قبول کرده بودم. آدم 
بابرنامه ای بود؛ به شدت منظم، به شدت سختگیر 
روی نظم و اصولی که داشت. به شدت کم غذا بود 
ولی به شدت پرمطالعه. روزه هم که زیاد می گرفت؛ 
وســط روزه هایش هم کوه رفتنش ترک نمی شد. 
یادم نمی آید روزی باشــد که از سلف دانشگاه دو 
غذا گرفته باشیم؛ فقط یک غذا می گرفتیم. خیلی 
اتفاق می افتاد که روزمان با نان خالی تمام می شد. 
می شد که در زمستان های سخت تبریز، یک لیتر 
نفت هم در خانه نباشــد. آن هم در حالی که کف 
خانه نم داشــت و  با پتو و... آن را می پوشاندیم که 

اذیت نشویم.

حال پیرمرد چطور است؟
اوایل انقلاب بود و مهدی دادستان ارومیه شده بود. 
یک بار به برادرش و مــن مأموریت داده بود تا یک 
ساواکی را دستگیر کنیم. ما هم رفتیم تا مأموریت 
را انجام بدهیم. پیرمرد عصا به دســت دم در آمده 
بود و گفته بود که پســرم خانه نیست. گزارش را 
به آقامهدی دادیم. مدام تأکید می کرد که پیرمرد 
چطور اســت؟ حالش خوب اســت؟ می خواست 

اطمینان حاصل کند که از حضور ما نترسیده.

این دفعه برنجش وا رفته
مادرم اکیداً نمی گذاشت دست به غذا پختن بزنیم. 
دلیلش هم حساسیت زیاد  پدرم به غذا بود؛ اگر غذا 
خوب در نمی آمد پدرم حســابی ناراحت می شد. 
این طوری بود که تا قبل از عروســی با آقامهدی، 
من کلًا برنج درست نکرده بودم. وقتی سر خانه و 
زندگی مان رفتیم، به من گفت ما هیچ مراسمی که 
نگرفته ایم، بچه ها دارند می آیند دیدن من. می توانی 
شام درست کنی؟ من هم برنج گذاشتم ولی کته 
شد. همان را آورده بود جلوی دوستانش و می گفت 
خانم آشپز قابلی اســت فقط این دفعه از دستش 

در رفته و برنج ها وا رفته است.

باید کاری برایشان کرده باشم
رفته بودیم بیرون شهر که نامادری شان را ببینیم. 
وقتی مادرشــان مرحوم شــده بود، نامادری به 
خانه شان آمده بود؛ ولی خیلی دوستش  داشتند. 
به خاطر همین وقتی بیرون شهر می رفتیم تا سری 
به این نامادری بزنیم، مهدی بلند می شد تا لباسی 
بشوید، یا کاری بکند. می گفت دیر به دیر می آیم 
به اینها سر بزنم، دســت کم وقتی آمدم باید کاری 

برایشان کرده باشم.

اضافه حقوق برای نیازمندها
شهردار ارومیه که شــده بود، 2هزارو850تومان 
حقوقش بود. یک بار بــه من گفت که خرجی های 
این ماه را بنویــس، تا اگر آخر  مــاه چیزی اضافه 
آمد بدهیم به یک فقیری، مستحقی. من هم ریز 
هزینه ها را حساب کردم و شدند 2هزار و650تومان. 
بقیه را رفتیم و لوازم التحریر گرفتیم و به کسی داد 
که از قبل درباره اش پرس و جو کرده بود. می گفت 

اینها کفاره گناهان ماست.

بیل زنی تا اذان صبح
باران تندی می آمد. شال و کلاه کرد که برود بیرون. 
گفتم: کجا؟ جوابی نداد. وقتی اصرار مرا دید، گفت: 
اگر علاقه مندی بدانی که کجا می خواهم بروم، تو 
هم شال و کلاه کن بیا. سوار لندرور شهرداری شده 
و رفتیم به یکی از حلبی آبادها. توی کوچه ای رفتیم 
که آب پر شده بود و همه جا پر از گل و لای بود که 
همه اش داشت وارد یکی از خانه ها می شد. در خانه 
را زدیم. پیرمردی بیرون آمد و اولش کلی فحش و 
بد و بیراه به شهردار ارومیه داد. آقامهدی گفت: بیل 
داری؟ پیرمرد گفت: دل شــما هم خوش است، 

بیل مان کجا بود؟ هر طور شده از یکی از همسایه ها 
بیلی گرفتند و تا اذان صبح، داشتند مسیر آب را 

عوض می کردند و راه آب حفر می کردند.

 مرزها در اختیار اهل سنت
عملیات شروع شده بود. تازه آن موقع بود که همه 
فهمیدند حفاظــت از 100کیلومتر نــوار مرزی، 
به نیروهای اهل ســنت داده شده اســت که غالباً 
محلی بودند. قبلش به ما نگفته بود که چنین کاری 
می خواهد انجام بدهد. عین این 100کیلومتر نوار 
مرزی دست نخورده حفظ شــده بود، با کمترین 
تلفات و خســارات. شــاید اگر در جلسه توجیهی 
عملیات چنین چیزی می گفــت، مخالفت هایی 

صورت می گرفت.

به اخلاقش عادت می  کنی
ماشین تجهیزات آمده بود و باید اسلحه هایش را 
خالی می کردند. یکی،دوتا بســیجی بودند و یک 
نفری که داشت به شدت کار می کرد. عرق زیادی 
روی لباسش نشســته بود. معلوم بود خیلی کار 
کرده است. وقتی کارشــان تمام شد و از کنارمان 
گذشــتند، با رفیقم حال و احوالی کرد و گذشت. 
گفتم: کی بــود؟ گفت: مهدی باکری، جانشــین 
فرمانده تیپ! بهت زده بودم. گفتــم: چرا دارد بار 
ماشین خالی می کند؟ رفیقم گفت: کم کم عادت 

می کنی به اخلاقش.

فرمانده در خط مقدم
عملیات والفجر یک بود. با گردان در مسیر بودیم. 
مدام هم بی سیم به دست داشــتیم تا از آقامهدی 
کســب تکلیف کنیم. یک دفعه چشم مان به یک 
نفربر خورد که در بازی داشت. رسیدیم به دم نفربر 
که دیدیم صدای آقامهدی می آید. داشت با بی سیم 
حرف می زد. دیدیم رنگ صورتش ســفید است و 
رنگ چشم هایش قرمز. سرمای بدی خورده بود و 
یک پتو دور خودش پیچیده بود. تا آمدیم اعتراضی 
کنیم، راننده گفت: به خدا هر کاری کردم نشد که 

نشد و آمد.

ماجراهای صبحگاه
بچه ها خیلی خسته بودند. 2 مرحله عملیات کرده 
بودیم و حق هم داشــتند. آقامهدی که دید وضع 
این طوری است، به بچه های فنی مهندسی گفت 
که جایی برای صبحگاه درســت کنند. یک روزه 
درســت کردند. همه نیروهای فردا توی صبحگاه 
بودند. صبحگاه های آقامهدی خــاص بود؛ همه 
هیجان زده می شدند و کلی شعار می دادند و فریاد 
می زدند. بعد از صبحگاه هم وقتی می خواست برود، 
بچه ها سرش می ریختند و هر طوری شده خودشان 
را به او می رساندند تا صورتش را ببوسند. چند باری 
هم از فشــار جمعیت زمین خورد. یک بار هم در 
این صبحگاه ها ساعتش زمین افتاده بود و یکی از 
بچه ها برداشته بود. گفته بود ساعت را نمی دهم و 
می خواهم یادگاری داشته باشم و به او بگویید که 

ساعت پیش من است.

تو چراغ را درست کن؛ من لباست را می شویم
آقامهدی به یکی از بچه های تعمیرکار گفته 

بود که چراغ های ماشین را درست کند. 
او هم گفته بود که کار دارم و باید فردا 
بیایی. از آقامهدی اصرار که باید به خط 
بروم و لازم دارم ماشین را، طرف هم 
قبول نکرده و گفته بود دارم لباس هایم 
را می شویم و نمی بینی مگر؟ آقامهدی 
با طرف شرط کرده بود که لباس های او 
را بشوید، طرف هم چراغ های ماشین 

را درست کند. بعد که فهمیده بود 
قصه از چه قرار اســت، 

به دست و پای 

موقعیت مجنون
فضیلت های فراموش شده: خاطراتی از سبک زندگی 

مهدی باکری که این روزها دوباره سر زبان ها افتاده

پیامکی از 
بهشت

وصیتنامه شهید مهدی باکری
یــا الله،  یا محمــد، یا 
علی،  یــا فاطمه زهرا، 
 یا حسن، یا حسین،  یا 
مهدی )عــج( و تو  ای 
ولی مان یــا روح الله و 
شما  ای پیروان صادق 
شهیدان. خدایا چگونه 
وصیتنامــه بنویســم 

درحالی که ســراپا گناه و معصیت و نافرمانــی ام. گرچه از 
رحمت و بخشش تو ناامید نیســتم ولی ترسم از این است 
که نیامرزیده از دنیا بروم. می ترســم رفتنم خالص نباشد 
و پذیرفته درگاهت نشــوم. یا رب العفــو، خدایا نمیرم در 
حالی که از ما راضی نباشی. ای وای که سیه روز خواهم بود.

خدایا چقدر دوست داشتنی و پرســتیدنی هستی! هیهات 
که نفهمیدم. یا اباعبدالله شفاعت! آه چقدر لذتبخش است 
انسان آماده باشد برای دیدار ربش، و چه کنم که تهیدستم، 

خدایا تو قبولم کن.
سلام بر روح خدا، نجات دهنده ما از عصر حاضر، عصر ظلم 
و ســتم، عصر کفر و الحاد، عصر مظلومیت اسلام و پیروان 
واقعی اش. عزیزانم شــبانه روز باید شــکرگزار خدا باشیم 
که ســرباز راســتین صادق این نعمت شــویم و باید خطر 
وسوسه های درونی و دنیافریبی را شناخته و برحذر باشیم که 

صدق نیت و خلوص در عمل، تنها چاره ساز است.
ای عاشقان اباعبدالله، بایستی شهادت را در آغوش گرفت، 
گونه ها بایستی از شوقش ســرخ شود و ضربان قلب تندتر 
بزند. بایســتی محتوای فرامین امام را درک و عمل کنیم 
تا بلکه قدری از تکلیف خود را در شــکرگزاری به جا آورده 

باشیم.
وصیت به مادرم و خواهــران و برادرانم و اهل فامیل: بدانید 
اسلام تنها راه نجات و سعادت ماســت، همیشه به یاد خدا 
باشید و فرامین خدا را عمل کنید،  پشتیبان و از ته قلب مقلد 
امام باشــید،  اهمیت زیاد به دعاها و مجالس یاد اباعبدالله و 
شــهدا بدهید که راه سعادت و توشــه آخرت است. همواره 
تربیت حسینی و زینبی بیابید و رسالت آنها را رسالت خود 
بدانید و فرزندان خود را نیز همانگونه تربیت کنید تا سربازانی 
باایمان و عاشق شــهادت و علمدارانی صالح وارث حضرت 
ابولفضل برای اســلام به بار آیند. از همه کســانی که از من 
رنجیده اند و حقی بر گردن من دارند طلب بخشــش دارم و 

امید دارم خداوند مرا با گناهان بسیار بیامرزد.
خدایا مرا پاکیزه بپذیر. مهدی باکری

کتاب

کتاب

آقای شهردار
 »کاظم سه بار شاســی زنگ خانه را زد. بعد رفت و 
عقب ایستاد. پرده پنجره طبقه دوم که رو به کوچه 
بود، کنار رفت. مهدی دست تکان داد. کاظم، عینکش 
را به چشم زد؛ یعنی اوضاع آرام است. لحظه ای بعد، 
در باز شد و کاظم وارد خانه شد. پیرزن صاحبخانه 
در حیاط رخت می شست. کاظم سلام کرد و پیرزن 
گفت....« این چند خط بخشــی از کتــاب »آقای 
شهردار« به قلم داوود امیریان اســت که با روایتی 
داستان گونه به زندگی کودکی تا جوانی شهید مهدی 
باکری می پردازد. آقای شــهردار نخســتین کتاب 
از مجموعــه کتاب های »قصه فرماندهان« اســت؛ 
کتاب هایی که با خواندن هر کــدام از آنها با زندگی 
و خاطرات شــهدای دفاع مقدس و فرماندهان ارشد 
آشنا می شویم. معلم فراری، تکه ای از آسمان، پرواز 
سفید، پروانه در چراغانی، پاوه سرخ، مردی با چفیه 
سفید، فوتبال و جنگ، فرمانده جدید، مسافر، مهاجر 
کوچک، چه کسی ماشــه را خواهد کشید، غریبه، 
چهلمین نفر و فرمانده شهر، سایر کتاب ها از مجموعه 
قصه فرماندهان است که براساس زندگینامه شهیدان 
همت، بروجردی، بابایی، خرازی، چمران، کریمی، 
کاظمی، متوســلیان، افشــردی، دقایقی، پیچک، 
 کلهر، بقایی و جهــان آرا به نگارش درآمده اســت.

در 87صفحه کتاب آقای شهردار، شــما با روایتی 
داستان گونه می توانید در قالب 11بخش با زندگی 
شــهید مهدی باکری از کودکی تا مبارزات سیاسی 
و انقلابــی و حضــور در جبهه هــای دفاع مقدس 

شوید. آشنا

برشی از 
یک کتاب

عیسی محمدیروایت
خبرنگار

فرمانده نجیب
 شهید مهدی باکری، این فرمانده دلاور پیش از شروع جنگ 
تحمیلی نیز ثابت کرد در هرجا و هــر زمان که نیاز به دفاع از 
کشور باشد شجاعانه در صحنه حضور دارد. کتاب »فرمانده 
نجیب«، روایتی دیگر از فعالیت های جهادی و ایثارگرانه شهید 

مهدی باکری برای حفظ امنیت کشور است. 
با خواندن این کتاب که به قلم مجید مظهر صفاری، نوشته شده 
با حوادثی که پس از پیروزی انقلاب اسلامی در مناطق مرزی 
استان آذربایجان غربی افتاده آشــنا می شویم. درست بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی گروه های ضدانقلاب در مناطق مرزی 
استان آذربایجان غربی اقدامات نظامی خود را برای جلوگیری 
از تثبیت نظام اسلامی آغاز کرده و تلاش کردند تا مردم کرد را 

نیز در این توطئه با خود همراه کنند.
این تحرکات با پشــتیبانی همه جانبه دولــت حزب بعث عراق 
موجب شــد تا دشــمن هزاران کیلومترمربع از سرزمین های 
کشــورمان در اســتان های آذربایجان غربــی، کردســتان و 
 کرمانشــاه را با هــدف تجزیه ایــن مناطق، به محلــی نا امن 
تبدیل کند. شــهید مهدی باکری که از روز اول آغاز بحران در 
استان آذربایجان غربی حضور داشت، با کسب اطلاعات از موقعیت 
دشمن، بهترین تاکتیک برای مقابله با دشمن را انتخاب می کرد. 
مطالب این کتاب از میان 50مصاحبه با همرزمان شهید مهدی 

باکری گردآوری شده و شامل 4فصل مختلف است.
گزارش عملیات ها از زبان رسانه های مختلف گروهی و نبرد 
اشــنویه ازجمله عناوین فصول کتاب فرمانده نجیب است. 
این کتاب 346 صفحه دارد و توسط انتشارات صریر به چاپ 

رسیده است.

آقامهدی افتاده بود که خودم می شــویم و شما 
نمی خواهد بشویی؛ او هم مدام جواب می داد که 
نخیر، قرار گذاشته ایم و حالا هم برو سر کارت که 

به کارمان برسیم!

این نخستین سرباز شما بود که طرف ما آمد!
در قرارگاه تاکتیکی بودیم و داشــتیم کارها را 
انجام می دادیم. 2تا اســیر عراقــی را نیروهای 
خودی بــه این قــرارگاه آوردند. تــا آقامهدی 
چشــمش به یکی از اســرا افتاد، گفت به خدا 
این تیربارچی شــان بود؛ نخستین کسی که به 
نیروهای ما آتــش ریخت. اســیر عراقی هم تا 
چشمش به آقامهدی خورد، گفت این نخستین 

نفری بود که آمد جلو و با ما درگیر شد.

ما برای انتقام نمی رویم
همه داشتند ســوار قایق ها می شدند که راهی 
عملیات شوند. یکی از بچه ها که مدت ها دست 
کومله ها اسیر بود و آثار شکنجه هم هنوز روی 

بدنش بود، وقتی داشــت ســوار می شد گفت 
می رویم پدر آنها را دربیاوریم و انتقام بگیریم. تا 
آقامهدی این حرف را شنید، گفت: تو نمی خواهد 

بیایی؛ ما برای انتقام جایی نمی رویم.

حمید هم مثل بقیه...
حمید فرمانده یکی از خطــوط عملیاتی بود. 
خمپاره ای خورده و شهید شده بود. از شهادت 
حمید چیزی به او نگفتیم، هرچند که خودش 
می دانست. گفتیم اجازه بدهید که بچه ها بروند 
پیکر حمید را عقب بیاورند. گفت: وقتی رفتند 
پیکر بقیه را بیاورند، حمید را هم می آورند؛ تا 
شب هرقدر اصرار کردیم قبول نکرد. آخرش 

هم خط سقوط کرد و پیکرها ماند که ماند.

کلی حرف برای آقامهدی دارم
تأکید عجیبی داشــت که مســئول شناسایی 
یعنی چشــم لشــکر؛ یعنی اگر کسی مسئول 
شناسایی شد و رفت برای شناسایی، تا چیز به 
درد بخوری گیرش نیامده نباید برگردد. بعضی ها 
می گفتند اگر زیاد طول بکشد شاید اسیر بشویم. 
جواب می داد اگر هم اســیر شدید اغراق کنید؛ 
بگویید اینجا 20تا لشکر با همه تجهیزات قصد 
عملیات دارد. یک بار کسی را فرستاده بودیم برای 
شناسایی. مدام با دوربین نگاه می کردیم ببینیم 
برمی گردد یا نه. خبری نبود. گفتم تا الان یا اسیر 
شده یا شــهید. بعد از 72ساعت دیدم پیدایش 
شــد و می خندید و می گفت کلی حرف برای 

آقامهدی دارم!

تو بلد نیستی فرمانده لشکر باشی!
سن و سال کمی داشت. دیدیم دارد این چادر، 
آن چادر می رود. دنبال فرمانده لشــکر بود. 
 گفتیم: فرمانــده لشــکر را می خواهی 
چه کار؟ گفت: دنبال یک جفت پوتین 
هســتم. گفتیم: خب برو تدارکات! 
گفت: نخیر، از خــودش می گیرم. 
خلاصه آقامهدی را پیدا کرد و توپ 
و تشر زد که تو که بلد نیستی یک 
لشکر را اداره کنی، چرا جایت را 
به فرمانده دیگری نمی دهی؟ 
چرا عاجزی از دادن یک جفت 
پوتین به نیرویت؟ آقامهدی 
هم که خنده اش گرفته بود، 
چیزی به او نگفت و رفت و 
برایش یــک جفت پوتین 

جور کرد.

مستند

 باتمیان گون
خورشیدی که غروب نکرد

مســتند »باتمیان گــون« روایتی از روزهای آخر و شــرح 
ماجرای شهادت مهدی باکری از زبان همرزمان این شهید 
است که محمد زارع آن را کارگردانی و با تلاش گروه مستند 

روایت فتح در 55دقیقه تولید شده است.
برای آنکه تولید ســریال ها و فیلم های ســینمایی مختص 
شــهدای دفاع مقدس به بهترین شــکل ممکن انجام شود، 
فیلمســاز باید اهمیت دوچندانی به مبحــث پژوهش در 
چنین آثاری بدهد. از همین رو به گفته زارع برای ســاخت 
این مستند بیش از 2 سال زمان برای تحقیقات صرف شده 
است. او در این باره می گوید:»از آنجا که شهید باکری زندگی 
پرابهامی دارد و یکــی از پرابهام ترین بخش های زندگی این 
شهید نیز همان 2 روز آخر پیش از شهادتش است که حتی 
برخی همرزمان شهید در لشکر عاشــورا نیز این ابهامات را 
دارند و ما در این مستند به روایت این دو روز پرداختیم. ابتدا 
قرار بود باتمیان گون یک فیلم سینمایی با شکل و شمایل 
مستند داستانی باشد، اما  هنگام تولید با تغییرات مدیریتی 
که در روایت فتح رخ داد، صرفا یک فیلم مســتند آرشیوی 

ساخته شد.«
باتمیان گون به زبــان آذری یعنی خورشــیدی که غروب 
نکرده اســت. زارع در رابطه با انتخاب نام برای این مستند 
می گوید:»ما روی اســم این مســتند خیلی فکر کردیم و 
اسم های زیادی به ذهن مان آمد و روی کاغذ نوشتیم اما در 
طول مستندی که کار کردیم متوجه شدیم آقامهدی باکری 
در روزی که شهید می شود منتظر غروب خورشید بود. یعنی 
در طول روز بارها به نیروهایــش می گوید مقاومت کنید تا 
خورشید غروب کند و دقیقا نیم ساعت قبل از اینکه خورشید 
غروب کند به شهادت می رسد، این به قولی برداشت ظاهری 
قصه بود. برداشت دلی تر و باطنی قصه خود آقامهدی بود که 

حکم یک خورشید را در لشکر عاشورا داشت«.
ناگفته نماند شــهیدان مهــدی و حمید باکــری از جمله 
فرماندهان بــزرگ دوران دفاع مقدس بودند که خودشــان 
به عنوان فرمانده در عملیات ها حضور پررنگ و فعالی داشتند. 
در واقع این شهیدان صبر نمی کردند ابتدا نیرو ها جلو بروند و 
بعد خودشان آنها را در پشت سنگر ها پشتیبانی کنند. مستند 
باتمیان گون هم تلاش کرده تا گوشه ای از این دلاوری شهید 
مهدی باکری را بــه نمایش بگــذارد. به عبارتی روایت های 
متفاوت و کمتر شنیده شده از ماجرای شهادت مهدی باکری 
فرمانده لشکر 31 عاشورا در عملیات بدر از نکات قابل توجه 

در این فیلم مستند است.
زارع در رابطه بــا اغراق در فیلم های تولیــدی برای زندگی 
شــهدا می گوید: »برای ساخت مســتندهای دفاع مقدس 
بیشــتر از آنکه فرم اهمیت داشته باشــد پژوهش و تحقیق 
اهمیت دارد، پژوهش و تحقیق مســاله ای زمانبر و هزینه بر 
 اســت که کمتر مورد توجه تهیه کنندگان قــرار می گیرد.«

وی در پاسخ به اینکه چه ویژگی  از شهید باکری برایتان جذاب 
بود می گوید: »صبری که داشت، مقاومتش در برابر مشکلات 
و خالی نکردن صحنه و بهانه نیاوردن برای فرار از مشکلات. 

با تمام ناراحتی ها عاشق انقلاب و رهبر و ولایت فقیه بود.«

همسر شهید مهدی باکری:
تا به خانه می رسید، بگوبخندها شروع می شد

صفیه مدرس، همســر شهید مهدی 
باکری که 4سال در کنار مهدی زندگی 
کرده برایمان از مرد خانه  اش می گوید 
و روزهایی که اگر چه کم، برای او بسیار 
مغتنم بوده و تا آخر عمر لحظه  ای از آنها 
را فراموش نخواهد کرد. او به روزهای 
زندگی با این فرمانده اشــاره می کند 
و می گوید:»بعد از پیروزی انقلاب در 
کلاس های آموزش اســلحه و کمیته 
فرهنگی و امدادگری شرکت کردم و 
بعد هم در جهاد فعالیت داشتم و همان 
جا با خانواده شهید باکری آشنا شدم. 
خواستگاری ما با شروع جنگ تحمیلی 
در مهرماه ســال۵۹ همزمان بود که 
توسط یکی از دوســتان مشترکمان 
شکل گرفت. ما در خانواده ای مذهبی 
بزرگ شــده بودیم و اعتقــادات ما 
مســئولیت هایی بر گردن ما گذاشته 
بود. در همان 1۹ســالگی اما براساس 
باورها و عقایدم دوست داشتم همسری 
مومن و معتقد به مکتب اسلامی داشته 
باشم که خوشبختانه با او آشنا شدم. 
از صحبت هایی که از ایشــان شنیده 
بودم فهمیدم که همان مرد مورد نظر 

من است«. 
مهریــه همســر شــهید باکری 
منحصربه فرد و جالب است. خودش 
می گوید:»وقتی بــا آقا مهدی درباره 
مهریه صحبت کردیم خدا شاهد است 
همان چیزی که آقا مهدی مطرح کرد 
مدنظر من هم بود امــا اجازه دادم که 
اول ایشان نظرشــان را بدهند. وقتی 
آقا مهدی گفت: بــا یک جلد کلام الله 
مجید و کلت کمری من راضی هستی؟ 
گفتم: آقا مهدی بــاور کنید در ذهن 
من هم همین بود. این به مشــترکات 
عقیدتی ما برمی گشت«. زندگی این 
دو با جنگ شروع شــد البته جنگ 
تحمیلی! گرچه شهید باکری بیشتر 
در جبهه بود اما همــان روزهایی هم 
که به خانه می آمد با خودش عشــق 
و محبتــی وصف ناپذیر بــه همراه 
می آورد؛»آقا مهدی بیشتر در جنگ 
بودند و کمتر ایشان را می دیدم.خب 
گرفتاری هایش خیلی زیاد بود. به خاطر 
همین دیــر به دیر بــه خانه می آمد 

اما پایش را داخل خانه نگذاشــته، 
بگوبخندها شــروع می شــد. خانه 
کوچکی داشــتیم؛ که کسی در طبقه 
پایین اش زندگی می کرد. حواسمان 
نبود و گاهی صــدای خنده ها پایین 
هم می رفت. یک بار همسایه پایینی 
را که دیدم، گفــت به خدا خیلی آرزو 
دارم یک بار آقامهدی که می آید، لای 
در خانه تان باز باشد ببینم شما زن و 
شوهر چه می گویید که این همه صدای 
خنده تان می آید!« شــهید باکری به 
بیت المال حساس بود تا جایی که حتی 
اجازه نمی داد با خودکار محل کارش 

یک کلمه هم نوشته شود. 
همسر شهید در این رابطه به خاطره ای 
اشاره می کند:»یک روز خاطرم هست 
به او گفتم در راه بازگشت، کمی کاهو 
و ســبزی بخر. گفت من ذهنم خیلی 
مشغول است و کار زیادی دارم، یک 
جایی بنویس که یادم نرود. داشــتم 
جیب هایش را خالی می کردم که یک 
دفترچه کوچک و یک خودکار دیدم. 
برداشتم که بنویســم چه چیزهایی 
باید بخــرد، دیــدم یک دفعه گفت: 
ننویسی ها. احســاس کردم عصبانی 
است. کمی گیج شــده بودم. گفت: 
این متعلق به بیت المال است؛ چیزی 
ننویسی. اعتراض کردم که کتاب که 
نمی خواهم بنویسم؛ یکی،دو قلم جنس 
است. با تحکم گفت: نه!«.  مدرس در 
ادامه از برنامه هفتگی شهید اینگونه 
می گوید:»آقا مهدی یک برنامه منظم 
برای خودشان داشتند و آن خواندن 
کتاب های شــهید مطهری و برنامه 
شانزده گانه امام بود که می خواستیم 
در زندگی پیــاده کنیم. چند ماه پس 
ازآغاز زندگی مشترک  به جنوب رفتیم 
و در کنارش بودم. نه تنها من؛ امثال من 
هم در چند کیلومتری پشــت جبهه 
منتظر همسران شان بودند. اکثرا جوان 
بودند؛ یا تازه ازدواج کــرده یا باردار 
بودند و یا بچه کوچک داشتند و همه 
در انتظار شهدا همراهی می کردند. اگر 
این زنان در کنار همسرانشان همفکری 
و همراهی و کمک نمی کردند اینها با 
آرامش نمی توانســتد در خط مقدس 
مقاومت کنند. همه ملت ایران مقابل 
این دشمن ایســتاده بودند اما نقش 

زن ها بیشتر بود«.

مکث

الناز عباسیان
خبرنگار

مهدی باکری در اندیشه و عمل
شــناختن فرماندهان دوران دفاع مقدس و شــیوه مدیریت و 
فرماندهی آنها می تواند چراغ راهی برای نسل های آینده شود. 
»مهدی باکری در اندیشه و عمل« عنوان کتابی است که توسط 
سردارحسین علایی، فرمانده سابق نیروی دریایی سپاه و همرزم 
شهید باکری به نگارش درآمده است. کتاب توسط اداره کل حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان آذربایجان شرقی منتشر 
شــده و با عناوین ســال های پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، 
دوران پس از پیروزی انقلاب اســلامی، دوران جنگ تحمیلی، 
شیوه مدیریت و فرماندهی مهندس مهدی باکری، تاکتیک های 
رزمی لشکر عاشورا، دیدگاه های مهدی باکری، تذکرات تاکتیکی 
قبل از انجام هر عملیات، ویژگی های شــهید مهدی باکری و 
وصیت نامه، اســناد و تصاویر مربوط به شهید آقا مهدی باکری 
تنظیم شده است. در مقدمه کتاب آمده است:»مهدی باکری 
در تاریخ حماسه آفرینی های ملت ایران، تنها یک نام نیست بلکه 
راه و خاطره ای اســت از حوادث بسیاری که بر انقلاب اسلامی، 
امام و مردم ایران در این سرزمین رفته است. خاطرات بسیاری 
از مهم ترین زاویای زندگی این شــهید منتشــر شده، اما هنوز 
ناگفته های بسیاری پنهان مانده که باید بیان کرد.« شهید مهدی 
باکری در عملیات هایی مانند فتح المبین، بیت المقدس، رمضان، 
والفجر4، خیبر و بدر به عنوان فرمانده لشکر عاشورا حضور داشته 
است. او در تاکتیک های رزمی لشکر عاشورا، تأکید بسیاری بر 
جنگ شبانه، رعایت اصول جنگی و نگهداری از خطوط پدافندی 
داشت. این کتاب 127 صفحه ای به اهتمام اداره کل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس استان آذربایجان شرقی و در اسفند 

سال 1387 به چاپ رسیده است.
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از  نحلــه ای  معرفــت  جامعه شناســی 
جامعه شناسی است که به مطالعه روابط بین 
تفکــر و جامعه می پردازد. جامعه شناســی 
معرفت در مواجهه با هر اندیشــه و ایده ای 
درصدد اســت تا ایده های مورد مطالعه را به 
زمینه های اجتماعی تاریخــی ارتباط دهد 
که این ایده هــا محصــول و برگرفته از آن 
هستند. بررسی انقاب اســامی هم بدون 
توجه به بسترهای برآمدن این نهضت مردمی 
مطالعه ای ابتر خواهد بود. انقاب اسامی در 
شرایطی به پیروزی رسید که همه ایده های 
رقیب و معارض تجربــه تاریخی خود را پس 
داده و از سوی مردم و نخبگان جامعه پس زده 

شده بودند.

شکل گیری آگاهی از عقب ماندگی
ســرآغاز رویگردانی نخبــگان و جامعه، جریان 
بازگشــت به خویشــتن در دهه40 شمسی بود 
که مسئله هویت مهم ترین دغدغه آن بود. نضج 
گرفتن گفتمان بازگشــت به خویشــتن نتیجه 
پاســخ به ســؤالی بود که »عباس میرزا« خسته 
از شکســت ها مقابل قوای روس بــا وجود همه 
تلاش ها و مجاهدت های ســربازان وطن، از ژوبر 
نماینده دولت فرانســه پرســید:»نمی دانم این 
قدرتی که شــما )اروپایی ها( را بر ما مسلط کرده 
چیست و موجب ضعف ما و ترقی شما چه؟ شما 
در قشــون جنگیدن و فتح کردن و به کار بردن 
قوای عقلیه متبحرید و حــال آنکه ما در جهل و 
شغب غوطه ور و به ندرت آتیه را درنظر می گیریم. 

مگر جمعیت و حاصلخیزی و ثروت مشرق زمین 
از اروپا کمتر اســت؟ یا آفتاب که قبل از رسیدن 
به شــما به ما می تابد تأثیرات مفیدش در سر ما 
کمتر از شماســت؟ یا خدایی کــه مراحمش بر 
جمیع ذرات عالم یکسان اســت خواسته شما را 
بر ما برتری دهــد؟ گمان نمی کنم. اجنبی حرف 
بزن! بگو من چه باید بکنم که ایرانیان را هشــیار 
نمایم«. در پاسخ به سؤال عباس میرزا، نخبگان 
و روشــنفکران جامعه ایرانی پاسخ های مختلفی 
طرح کرده و کوشش کردند هر کدام از ظن خود 
مســیری برای پیشرفت و توســعه جامعه ایران 
بگشایند؛ جامعه ای که با شکست متوالی از قوای 
روس و از دســت رفتن منافع در بازی قدرت ها، 
به عقب ماندگی خود آگاهــی یافته بود و نگارش 
حیرت نامه ها ایــن آگاهی را تعمیق بخشــیده 
بود. جریانی از نخبگان و روشنفکران تحت تأثیر 
تحولات اروپا و غرب، دین را عامل عقب ماندگی 
ایران دانسته و دین زدایی را تنها راه توسعه کشور 
دانستند. ذیل همین نحله بود که عده ای حتی از 
تغییر زبان، نوع نوشــتار و پوشش سخن گفته و 
فرنگ گونه شــدن را تجویز کردند. نحله ای دیگر 
به دســتاوردهای فلسفی، سیاســی و اجتماعی 
غرب چنگ زده و تاســیس مجلس، مطبوعات 
و حکومت مشــروطه و قانون را راه حل دانستند. 
ذیل این گفتمان انقلاب مشروطه در سال1285 
به پیروزی رســید که به دلایل متعدد چنان که 
گفته شده ابتر ماند و آبســتن هرج و مرجی شد 
که سلسله پهلوی با کارگردانی بیگانه از آن  زاده 
شد. انقلاب شوروی در ســال1917 به پیروزی 
رسید بود و تب چپ گرایی بســیاری از کشورها 
و ملت ها را فرا گرفته بود. تردیدی وجود نداشت 
که امواج انقلاب روســیه در ایــران هم منعکس 
خواهد شــد. همانگونه شــد و به مرور جریانات 
چپ در ایران شــکل گرفتند که در ســال های 

بعد از شــهریور 1320حزب توده قدرتمندترین 
نماینده این جریان فکری بود و پاســخی دیگر 
برای سؤال عباس میرزا و راهی که ملت ایران باید 
برای ترقی بپیماید. ایده باستان گرایی در دوران 
حکومت پهلوی پاسخی دیگر بود که تجربه  خود 
را پس داده بود و به جای جبران عقب ماندگی ها 
با هویت مردم در افتاده بود. جریان های مذهبی 
هم به دلیل تجربه تلخ انقلاب مشروطه و سرکوب 
دوران رضاشاه عمدتا راه انزوا و دوری از سیاست را 

در پیش گرفته بود.

طرحی نو در بن بستی گفتمانی
طرفه اینکه در دوران شکســت ایده ها و بن بست 
گفتمانی، امام خمینی)ره( طرحی نو درانداخت و 
راهی نو گشود که این تحولات در بین روشنفکران 
و نخبگان منعکس شد. جامعه خسته از پیمودن 
بی راهه ها دنبال راهی بود که عناصر ملی، دینی و 
هویتی جامعه ایران را داشته باشد و هم از تحجر 
به دور بوده و خود را از شناخت تحولات نو محروم 
نســازد. جریان بازگشــت به خویشتن ماحصل 

چنین تجربه ای در جامعه ایران است.

بازگشت به خویشتن
»جلال آل احمد« نویسنده و روشنفکر برجسته 
ایرانی و رشــد یافته در یک خانواده مذهبی در 
سال1323به حزب توده پیوست و از اندیشه های 
مذهبی دست شســت اما در سال1326همراه با 
10نفر دیگر از حزب توده جدا شــد. این جمع از 
رهبری حزب توده و مشی آن انتقاد می کردند و 
نمی توانستند بپذیرند که یک حزب ایرانی، بیش 
از ایران نگاه به همسایه دارد. دلسردی و رسیدن 
به بن بست، قصه مشــترک طیف گسترده ای از 
روشنفکران و نخبگان ایرانی بود. با شکل گیری 
جریان بازگشت به خویشــتن، روشنفکر ایرانی 

پیشــرفت و ترقی را نه در فرنگ کــه در جامعه 
و هویت خویش جســت وجو می کــرد هر چند 
دســتاوردهای مغرب زمین را هم انکار نمی کرد. 
در این بین شــکل گیری جریان نوگرا در حوزه 
علمیه هم به تقویت این گفتمــان کمک کرد و 
در واقع جریان بازگشــت به خویشــتن علاوه بر 
روشــنفکران و نخبگان یک بال حوزوی هم پیدا 
کرد. هر چند برخی هماننــد »صادق هدایت« با 
تأکید بر ایران گرایــی و بی توجهی و کنار نهادن 
دین سعی داشتند اسلام را عنصری تحمیلی بر 
فرهنگ ایران معرفی کرده و خویشــتنی ناقص 
به جامعه معرفی کنند اما در نهایت به دلیل اینکه 
دین را به عنوان بخشی از خویشتن جامعه ایران 
کنار گذاشته بودند نتوانستند غلبه پیدا کنند. در 
مقابل متفکرانی چون »علی شریعتی« و »شهید 
مطهری« با دفاع از ســنت های دینی ســعی در 
بازسازی هویت دینی و ملی داشتند. در این دوره 
جریان بازگشت به خویشــتن با تأکید بر حفظ 
سنت های ایرانی و بومی در جریان تحول به دنبال 
این بود که ســلاحی برای هجــوم تجدد مآبی و 
سرمایه داری وابسته یافته و جامعه را متوجه خود 
کند. انقلاب اسلامی برآمده از جریان بازگشت به 
خویشتن است که کســانی چون آل احمد آن را 
شروع کردند علی شریعی و شهید مطهری به آن 
بال و پر دادند و امام خمینی)ره( با بینش عمیق 
فقهی و سیاســی خویش، آن را در قالب پارادایم 
اسلام سیاســی متجلی کرده و مردم را به سمت 
براندازی رژیم پهلوی و تاســیس نظام جمهوری 
اســلامی هدایت کردند؛ انقلابی که ایدئولوژی، 
شعارها، نوع مبارزه، رهبری و دیگر مولفه های آن، 
همه برگرفته از جامعــه ایران بود و کوچک ترین 
عنصر معرفتی بیگانه ای در آن دخالت نداشــت 
و اینگونه انقلاب به نام مهم تریــن باور اعتقادی 

ایرانیان یعنی خدا انجام شد.

انقلاب اسلامی و مسئله اصالت
سرآغاز رویگردانی نخبگان و جامعه، جریان بازگشت به خویشتن در دهه40 خورشیدی بود که مسئله هویت مهم ترین دغدغه آن بود

 واکاوی مؤلفه اثرگذاری زمان و نسل
 در تصویر انقلاب ها

 انقلاب اسلامی
 به روایت نسل ها

متفکران و نظریه پردازان علوم سیاســی، خواهان تبیین پدیده انقلاب 
در تاریخ بشری هستند. به تعبیر هانتینگتون انقلاب حرکتی مبنایی با 
تحول در هنجارهای ســاخت اجتماعی و مدیریت سیاسی کشور است. 
پرسش های پیشینی در مطالعات انقلاب، کوششی علیّ برای شناخت 
شــکل گیری یک انقلاب و تکاپو برای تبیین مؤلفه های مؤثر و سرعت 
بخش آن است؛ هرچند انقلاب ها تندباد ســهمگینی بر پیکره نظامات 
سیاسی- اجتماعی هستند. خیزشــی سریع که این پرســش را برای 
پژوهشگران سیاسی تداعی می کند که چرا هیچ کس نتوانسته بود انقلابی 
چنین سهمگین را پیش بینی کند؟ انقلاب اسلامی ایران به تعبیر چارلز 
کرزمن، انقلابی »تصورناپذیر« در گســتره سرزمینی کشوری در غرب 
آسیا بود. او در کتاب »انقلاب تصورناپذیر در ایران« درصدد پاسخ به این 
ناپیش بینی بودگی انقلاب اسلامی ایران است. تحلیل گران سازمان سیا 
در آبان ماه سال 1357در قبال آینده شرایط سیاسی ایران معتقد بودند 
که »انتظار می رود که شاه تا 10سال آینده فعالانه در قدرت باقی باشد« اما 
ایرانیان تاریخ را تغییر دادند. گام بعدی در روند مطالعات انقلاب ها، پرسش 
بنیادین پسینی در قبال آینده انقلاب هاست. در همین راستا تاملات نظری 
مقایسه ای نظیر اثر مهم کلارنس کرین برینتون در کتاب »کالبدشکافی 
چهار انقلاب« با طرح حرکت دوری انقلاب ها یا ترمیدور را شاهد هستیم. 
گام نهایی در مسیر پژوهش پدیده انقلاب توصیه های سیاستی برای مانایی 

انقلاب مبتنی بر ایده ها و شعارهای انقلاب با درک مقتضیات زمان است.

زمان و نسل حامی یا ضد انقاب ها
فراموشی فرزند زمان است و زمانه خالق دوستی و دشمنی ها. با گذشت 

زمان حافظه های جمعی نقش تعریف رویدادهــا را ایفا می کنند و حتی 
تطور زمانی، واژگان توصیفی رخدادها و رویدادها را تغییر می دهند. برخی 
از انقلاب ها در عصر خویش رفتار مترقی و در ادوار بعدی خیزشی واپس گرا 
تلقی می شود. از سوی دیگر جدال بین نسلی، شورش پسران علیه پدران 
است. نسلی ردای رادیکالیسم بر تن می کند و نسلی دیگر همانند پیرمردان 
محافظه کاری پیشه می کند. جدال نسل ها جنگ قدیم و جدید نیست بلکه 
تلاش برای استیلای مفاهیم هویتی اســت. انقلاب ها در میانه اثرگذاری 
مؤلفه زمان و تحول نسلی سربازان بی دفاع نیستند بلکه آنان به بازسازی 
هویتی و تصویرســازی جدید می پردازند بنابراین زمان و نسل نه حامی 
انقلاب ها هستند و نه ضد آن بلکه انقلاب ها به این دو عنصر معنا می دهند.

راز ماندگاری؛ تصویرسازی نسلی
اول گام برای توصیف و تبیین اثرگذاری مؤلفه های برهم کنش »زمان« 
و »نســل« در روایت ماندگاری انقلاب اســلامی درک عناصر ماندگار 
در منظومه فکری رهبران انقلاب اســلامی است. به تعبیر مقام معظم 
رهبری »ماندگاری انقلاب اســلامی« یک »هدف راهبردی« است و 
در این روند باید شاهد »حفظ ســاخت حقیقی و آرمان های جمهوری 
اسلامی نظام« و »توازن و همراهی ابعاد گوناگون انقلاب با نیازهای بشر« 
باشــیم. این هدف راهبردی نیازمند ستون های استحکام بخش دارد و 
متناسب با خروجی پژوهش های اندیشه مقام معظم رهبری »اسلام«، 
»رهبری«، »مردم« و »کارآمدی« 4 مضمون ســازمان دهنده اصلی 
و ارکان نگهدارنده انقلاب اسلامی هســتند. جدال جدی میان راویان 
روایت انقلاب اسلامی رخ داده اســت. جریان تحریف با سوءاستفاده از 

عنصر زمان خواهان تصویرسازی خلاف واقع از زیست انسان ایرانی در 
عصر انقلاب اسلامی اســت. آنان با برجسته سازی  مفاهیم نارسا مانند 
نابرابری و حس عدم تعلق خاطر ایرانیان به وطن مدعی فاصله گزینی 
نسل جدید از انقلاب اسلامی هستند. روایت رقیب با این همانی عملکرد 
نامناسب برخی از مســئولان در ادوار تاریخی خواهان عینیت بخشی 
نارسایی کارکردی به کارنامه پرافتخار انقلاب اسلامی است. در سطح 
بعدی تحلیلی راز ماندگاری انقلاب اســلامی در ابژه های نســلی تابع 
برساخت تصویر همسو با علایق جمعی است. در برابر این روایت دروغین 
باید تصویرسازی صادقانه برای نسل های مختلف مخصوصا نسل جوان 
و نوجوان صورت بگیرد. در مقطع کنونی باید تصویر انقلاب اســلامی 
مبتنی بر سه سطح »روایت صادقانه خیزش انقلابی«، »تبیین برخی 
گژکارکردی ها« و »برجسته سازی مفاهیم بنیادین« باشد. در چندسال 
اخیر با اتخــاذ تکنیک های عملیاتی روانی، تلاش برای تصویرســازی 
کاریکاتوری از اســتیلای اســتبدادی ســلطنت پهلوی شکل گرفته 
اســت بنابراین باید علت های مهم خیزش مردم علیه نظام پادشاهی 
تصویرســازی شــود و در گام بعدی با دوری از کتمان کاری برخی از 
نارســایی ها مورد پذیرش قرار بگیرد و با فرایند علت یابی مقصران آن 
برای نسل جدید بازگو شود و در نهایت عناصر اصلی انقلاب مانند عدالت 
اجتماعی و مبارزه با استکبار با رتوریک مبتنی بر نسل جدید بازگو گردد.

مسلما این روند برجسته ســازی  عناصر برتری بخش انقلاب اسلامی 
نیازمند فراگرد نوین مخصوصا در فضای رسانه های جمعی دارد. با این 
اوصاف نبرد اندیشگانی انقلاب اســلامی با راویان دروغین تحریف در 

آینده نزدیک نبرد در عرصه جنگ شناختی خواهد بود.

اندیشه هنر

گذری بر اهمیت رمان 
در آینده انقاب اسامی

برای نوشتن در باب نسبت  رمان و انقاب اسامی ابتدا 
باید تعریفی صواب از هر دو مفهوم داشته باشیم و سیر 
تطور و رشــد هر دو را در فضا و محیط خود، به خوبی 
بشناســیم تا بتوانیم برقراری نســبت مان را نسبتی  
منطقی قلمداد کنیم. ابتــدا از ادبیات و نوع پرطرفدار 
آن یعنی رمان آغاز می کنم. ادبیات در جامعه امروزی 
در معانی مختلفی به کار می رود؛ آثار مکتوب هر ملت 
یا میراث فرهنگی آن، اصطاحات رایج در هر رشــته 
علمی و.  .. ازجمله این معانی هستند. اما آنچه در معنای 
ادبیات مشهور است، نظم و نثری است که در قالب های 
مختلف به رشــته تحریر درمی آیند. در همین راستا 
ماده اصلی ادبیات را می توانیــم »زبان« بدانیم که در 
ارتباط با انسان ها با یکدیگر ساخته  و پرداخته می شود 
و به همیــن اعتبار، ادبیات را نیــز می توانیم مقوله ای 
اجتماعی دانســته و ارتباطی با جامعه برای آن قائل 
شــویم. با پیش فرض اینکه ادبیات مقوله ای اجتماعی  
است و ارتباطی تنگاتنگ با مردم و جامعه دارد، به نوع 
ادبی »رمان« می رسیم که تاریخ پیدایش آن  را در تاریخ 
تحولات اجتماعی عصر رنسانس دانسته اند. نوع  ادبی 
رمان تحت تأثیر شرایط اجتماعی خاص صورت گرفته 
و سپس اجتماع نیز از رمان و اندیشه های رمان نویسان 
متاثر شده است. پس در نتیجه رمان با آفرینش ایده ها 
و اندیشــه ها، باعث تغییراتی در جامعه اروپایی پس از 
رنسانس شده که نمونه بارز آن را می توان در شاهکار 

سروانتس یعنی رمان »دن کیشوت« مشاهده کرد .

پیدایش رمان در جامعه ایرانی
با گذشــت چند قرن از تاریخ شکل گیری رمان در جامعه 
اروپایی، نشــانه هایی از پیدایش رمان و رشد آن در ایران 
طی دوران قاجار به چشم می خورد. با غلبه آغامحمدخان 
بر لطفعلی خان زند درســال 1209 قمری، وی در ســال 
1210 تاج گذاری کرده و تهران را به پایتختی برگزید  که 
این ایام مقارن با رشد روزافزون صنایع در کشورهای غربی 
و گسترش تحولات پیچیده سرمایه داری و فرهنگی بود. 
ایرانیان که در آغاز حکومت قاجاریان چندان اســتحکام 
اجتماعی و اقتصادی نداشــتند، به شناخت عمیق غرب 
مبادرت کردند و اندیشمندان ایرانی در کشف راز تحولات 
 اجتماعی و پیشــرفته غرب به مداقه و مطالعه پرداختند. 
به نقل تاریخ، عباس میرزا، ولیعهد فتحعلی شــاه، پیشگام 
این عرصه بود و برای آشــنایی ایرانیان با غرب، گروهی 
از محصلان ایران را به اروپا فرســتاد تا علم و فن غربی را 
بیاموزند و در ایران اشــاعه دهند. همین آشنایی اولیه در 
ادامه، چاپخانه و نشر مطبوعات را به ارمغان آورد و کم کم 
به صنعت ترجمه رسید که در شــکل گیری رمان فارسی 

نقش بسزایی داشت.
 بدین گونه برای اولین بار با ترجمه هایی از ادبیات فرانسه، 
آشــنایی ایرانیان با رمان غربــی رقم خــورد و در ادامه 
طالبوف ها، مراغه ای ها، دهخداها و... آن را ادامه داده و به 

نسل بعدی منتقل کردند.
 پس رمان در ایران نیز شبیه غرب از یک تحول اجتماعی-
فرهنگی آغاز و به بطن جامعه بازگشت تا مؤثر واقع شود 
و تاریخ دیگری را رقم زند. رمان نویســان پیش  از انقلاب 
بیشتر در قالب های رئالیستی و ناتورالیستی قلم می زدند 
تا اینکه قلم شــان در خدمت جامعه و مردم باشد و غالباً 
توده ای از مــردم را به علت باورهایشــان نقد می کردند و 
به برخی فرهنگ های دینــی می تاختند که آثار هدایت را 

می توان از این گونه شمرد .

نسبت انقاب اسامی و رمان
با گذشت چند دهه از تاریخ رمان فارسی، جامعه ایرانی با 
اتفاقی عظیم، یعنی »انقلاب اسلامی« مواجه شد که برآمده 
از مبانی   دینی و مردم ســالاری دینی بود. ماهیت انقلاب 
نه تنها هنر را نفی نکرده و آن را از خود دور نمی سازد، بلکه 
آن را به خدمت درمی آورد و از زبان فرم هنری برای ارتباط 
با عموم جامعه و بیان آرمان های خــود و خلق تمدنی نو 
بهره می برد. به نوعی که می توان بیان داشــت که انقلاب 
برای طی مسیر خود و نیل به اهدافش در عصر تکنولوزی و 
رسانه چاره ای جز برقراری نسبت با هنر و رمان ندارد. هر 
چند که با گذشت 40 سال از انقلاب اسلامی نتوانسته  ایم 
نویسندگانی را تربیت کنیم که هم از کلیشه های محتوایی 
به دور باشــند و هم از توهمات هنر مــدرن در امان؛ یا در 
اولی غرق می شــوند و یا در دومی متوهــم. و این نتیجه 
پیش فرض های ناصــواب و غلط از تعریف نویســندگی، 
موضع نویسنده و ارتباطش با جامعه ای که در آن زندگی 

می کند، است. 
باید دانســت که نویســنده به مثابه منتقد و اندیشمندی 
اجتماعی است که باید برای اصلاح جامعه قلم زده و تزریق 
اندیشــه کند و مخاطبی مطالبه گر و کنش مند بســازد. 
نویسنده را می توان بلندگوی طبقه مستضعف دانست که با 
قلم گیرایش قرار است گره از زندگی آنان بگشاید. نویسنده 
با کمک گرفتــن از هنر وظیفه ای جــز در برابر خلق فرم 
نخواهد داشت و تمامی مفاهیم و اعتراض خود را نیز باید 
بر تن این فرم کند تا نه تنها غرق در کلیشه پیام دهی نشود 
بلکه مخاطب نیز از خواندنش دلزده نشده و جذب اثر شود. 
متأســفانه در ســاختن قهرمان هــای دفاع مقــدس نیز 
زبانی الکن و قلمی شکســته داشــته ایم و غیــراز معدود 
آثاری متوســط، از خلق اثــری پرقــدرت جامانده ایم و 
شخصیت هایمان را یا غرق در فانتزی های عاشقی کرده ایم 
یا در شخصیت  ســازی های تصنعی ذبح شان نموده ایم که 
یکی از علت های اصلی را عدم آشنایی دقیق نویسنده ها با 
فرم هنری می توان دانست. با توجه به توضیحات آمده، ما 
باید بیش از پیش با هنر و به خصوص نوع ادبی رمان آشتی 
و خیل عظیم مفاهیم دینی، تاریخی و اسطوره ای خود را در 
قالب رمان به مردم و جامعه هدیه کنیم. رمان در عصرحاضر 
به اسلحه  ای تبدیل شده که حتی سینما گران نیز با صنعت 
اقتباس دست به دامان آثار ماندگار شده و آنها را به تصویر 

می  کشند.

 اسام و سکولاریسم
از آغاز تا امروز

کتاب »اســلام و سکولاریســم، از آغاز تا امروز« بــه قلم دکتر 
محمد حسن زورق، ویراست دوم کتاب سه جلدی »دو حرکت 
در تاریخ« است که از ســوی دفتر نشر فرهنگ اسلامی به چاپ 
رسیده است. آنطور که دکتر زورق در پیشگفتار نوشته، این کتاب 
به دنبال مطالعه مجموعه حوادث تاریخ در متن یا بافتی فرایندی 
است؛ چرا که معتقد است تاریخ ماهیتی فرایندی دارد و در آن هر 
حادثه ای نتیجه حادثه یا حوادثی و زمینه حادثه یا حوادثی دیگر 
است. نویسنده با این رویکرد دو جریان طوعی و کرهی را در طول 
تاریخ پی می گیرد و در تشــریح آن می نویسد: » با رحلت پیامبر 
اسلام)ص(، دو جریان طوعی و کرهی در تاریخ پدید آمد. جریان 
کرهی زنجیره ای از حوادث زمینه ای ـ نتیجه ای یعنی فرایندی 
ایجاد کرد که نخستین حلقه آن تبدیل نظام امامت به خلافت 
بود، ســپس خلافت تبدیل به نظام سلطنت شد و سلطنت های 
اموی و عباسی را پدیدار ســاخت، به طوری که حوادث دیگری 
نظیر تجزیه جهان اسلام به شرق )به مرکزیت بغداد( و غرب )به 
مرکزیت قرطبه( جنگ های صلیبی، رنسانس، انقلاب صنعتی و 
انقلاب های بزرگ سکولار تحت تأثیر همین جریان تاریخی قرار 
داشته اند. جریان دوم با اعتراض حضرت فاطمه )س(، مقاومت و 
حکومت امام علی )ع(، قیام امام حسین)ع(، قیام های شیعی در 
تاریخ و تثبیت تشــیع در ایران، طی تاریخ به حرکت خود ادامه 
داده و تا امروز به انقلاب اســلامی ایــران و حرکت های انقلابی 
اسلامی در سراسر جهان اسلام منتهی شده است... امروز انقلاب 
اسلامی به مرکزیت ایران و تمدن غرب با رهبری انگلوساکسون ها 

این دو جریان تاریخی را نمایندگی می کنند.«

شهید مرتضی مطهری 
)تهران، مسجد فرشته، اسفند ماه 1357(:

 ملتی که در روحیه اش انقاب 
 پیدا نشود، انقاب اجتماعی اش 

هم به ثمر نمی رسد

ما چرا در فلســفه اجتماعی خودمان تعمــق نکنیم؟ چرا در 
فلسفه سیاسی خودمان غور نکنیم؟ فلسفه سیاسی ما چه باید 
باشد؟ حتما در فلسفه سیاسی یکی از این الگوهای غرب را باید 
بگیریم؟ باید در فلسفه سیاسی تابع انگلستان و آمریکا و فرانسه 
باشیم؟ تابع شوروی باید باشیم؟ آیا امکان ندارد که یک فلسفه 
سیاسی دیگری وجود داشته باشد، مترقی تر و عالی تر از آنها؟ 
چرا امکان دارد. در »فلســفه اقتصادی« و »نظام اقتصادی« 
چطور؟ همین جور. در »فلسفه اخلاق« چطور؟ آیا »اخلاق« 
ما حتماً باید اخلاق به اصطلاح اینها بورژوازی و سرمایه داری 
باشد یا باید اخلاق سوسیالیستی و اخلاق کمونیستی باشد؟ 
دیگر اخلاق دیگری در دنیا وجود نداشــته است و ندارد و ما 
نمی توانیم از خودمان »فلسفه اخلاق« مستقل داشته باشیم؟ 
چرا، می توانیم داشته باشیم. این اســت فریضه های ما و این 
است 2ســرمایه ای که به ما داده اند، یعنی 2عنصر انقلابی در 
روحیه ما. عرض کردم ملتی اگر در روحیه اش تغییر و انقلاب 
پیدا نشود انقلاب اجتماعی هم اگر بکند به ثمر نمی رسد. البته 
بذر تغییراتی در روحیه ما به وسیله رهبران ما قرار داده شده 
است. از جمله بذر جهاد و امر به معروف و نهی از منکر یعنی 
بذر تهاجم علیه نظام های فاسد، مسئولیت در مقابل نظام های 

فاسد، و دیگر بذر ایمان و اعتماد به خود. 

گفتمان 
انقلاب

تاریخ و 
اندیشه

درس هایی از انقاب 
به روایت علی صفایی حائری

مجموعه ســه جلدی »درس هایی از انقلاب« اثری 
ژرف از علی صفایی حائری است که هرکدام از جلدها 
با عنوان دفترهای سه گانه »انتظار«، »تقیه« و »قیام« 
به 3ایده  و شــیوه کلان مبارزاتی در مذهب تشیع از 
دیدگاه صاحب اثر می پردازد. دفتر اول از این مجموعه 
با عنوان »انتظار« مباحثی نظــری پیرامون انقلاب 
اسلامی، آرمان انقلاب، شکل انقلاب، انقلاب فرهنگی 
و ابزار انقلاب فرهنگی و مباحثی از این دست مبتنی 
بر آیات قرآن و سیره انبیاء ارائه می کند. دفتر دوم با 
عنوان »تقیه« به مباحثی مجتهدانه با موضوع مفهوم 
تقیه، اهداف تقیه، ابعاد تقیــه، تاریخ تقیه، رهبری 
تقیه، ضرورت تقیه، فقه تقیه، آثار تقیه، احکام تقیه، 
موارد تقیه، شــرایط و حدود تقیه می پردازد. دفتر 
سوم با عنوان »قیام« بحثی مبسوط از جهاد را طرح 
می کند و در ذیل آن انواع و اقسام جهاد و آثار و فضیلت 
آن، قیام و اهداف و موانــع آن و همچنین مباحثی 
نظری در باب پیروزی و شهادت و صلح و پیمان و... 
مورد بررسی قرار می گیرد. نویسنده در واقع 3گام مهم 
و اساسی در راستای انقلاب را از حیث نظری تبیین 
کرده است. چاپ و نشر این مجموعه توسط انتشارات 
لیله القدرصورت گرفته و در دسترس علاقه مندان به 

مبانی نظری انقلاب اسلامی قرار دارد.

تاریخ و 
اندیشه

اندیشه 
انقلاب

جعفر برزگر
روزنامه نگار

اندیشه 
سیاسی

حانیه مستور 
روزنامه نگار

امیرحسن اوصالی
روزنامه نگار
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هاروکی موراکامی، نویســنده مطرح ژاپنی است. 
رمان ها، نمایشنامه ها و داستان های کوتاه وی اغلب 
پرفروش ترین آثار نوشــتاری در ژاپن و سراسر دنیا 
هســتند. آثار او تاکنون به 50زبان ترجمه شده اند. 
تاکنون آثار زیــادی از هاروکــی موراکامی به زبان 
فارسی ازجمله »سامسای عاشــق« به ترجمه آرزو 
مختاریان، »خیال پرداز واقع گریز« ترجمه مژگان 
رنجبر، »بعد از تاریکی« ترجمه معصومه عباسی و 
نتاج عمرانی و »موراکامی و هنر داستان نویســی« 
ترجمه مریم حسین نژاد، به چاپ رسیده است. اخیرا 
نیز کتاب »داستان نویسی به مثابه شغل« با ترجمه 
سیدآیت حسینی، در ایران منتشــر شده است. از 
هاروکی موراکامی در سال های اخیر گفت وگوهای 
زیادی به چاپ رسیده. او به طور ویژه چندبار با نشریه 

معتبر نیویورکر، گفت و گو کرده است.
هاروکی موراکامی در گفت وگویی متاخر با نیویورکر 
از شــگفت زدگی و حیرت از واکنش های به شدت 
پرشور نسبت به نخســتین تلاش هایش در زمینه 
داستان نویسی گفته است. این حیرت و شگفت زدگی 
از استقبال غیرقابل انتظار از داستان های اولیه باعث 
ایجاد بارقه هایــی در ذهن موراکامی شــد تا او در 

ضمن اختصــاص تمام وقت خود به نویســندگی، 
شــیوه داستان نویســی خود را کامل تر و نگارش 
داستان هایی با موضوعات پیچیده تر را دنبال کند. 
نوشته ها و روایات داستانی موراکامی از تقریبا همواره 
مکاشــفه آمیز و کنجکاوی برانگیز است. قهرمانان 
داستان های موراکامی در پی یافتن راه چاره، اغلب 
عازم ماموریت های اکتشافی می شوند. راهی که آنها 
می روند در برخی موارد می تواند به موقعیتی آشنا، 
در برخی موارد دیگر نیز  به نتایج عمیق و اساســی 
بینجامــد. موراکامی در آثارش نشــان داده که هم 
استاد تعلیق و هم اســتاد جامعه شناسی است. در 
پس زبان ساده وی اسراری عمیق نهفته است. او در 
داستان هایش درباره موجودات عجیب، ارواحی که 
در عالم پس از مرگ با یکدیگر دیدار می کنند و درباره 
افراد کوچکی که از تابلوهای نقاشی به بیرون می آیند 
نوشته است. اغلب آثار وی که تصویری  رؤیاگونه از 
دنیا ارائه می دهند، در واقع تحقیقاتی هستند درباره 
ارتباطات گمشده. شخصیت های داستان های وی 
اغلب مانند افراد عادی در زمینه درک و شــناخت 

یکدیگر، افرادی شکست خورده هستند.
موراکامی در ابتدای گفت وگو با نیویورکر به این اشاره 
کرده که آخرین باری که ما با هم گفت وگو کردیم، 
10سال پیش بود. طی این 10سال خیلی اتفاقات 
مهمی رخ داده اســت. ازجمله اینکه من 10ســال 
پیر تر شده ام که این مســئله مهمی برای من است، 
درحالی که هر روز نسبت به روز قبل پیر تر می شوم، 
نسبت به دوران جوانی نگرش متفاوت تری نسبت 
به خود پیدا کرده ام. امروزه من بیشتر سعی می کنم 
مانند یک جنتلمن، آقا و باشخصیت، باادب و محترم 
باشم. البته همانطور که شما می دانید، سخت بتوان 
جنتلمن بودن و رمان نویس بــودن را در یک قالب 
گنجاند.  من برای خود تعریفی متفاوت از جنتلمن 

نویسنده دارم؛ یک نویسنده جنتلمن، به مالیاتی که 
پرداخته فکر نمی کند، درباره همسران قبلی اش رمان 
نمی نویســد و درباره نوبل ادبیات سخن نمی گوید. 
بنابراین درباره این موضوعات از من سؤال نپرسید که 

امکان دارد برایم مشکل ایجاد شود.
زمانی درباره عناصــر غیرواقعی در 
کتاب هایتان پرســیده بودم و شما گفته بودید: 
زمانی که من رمان می نویســم، دنیای واقعی و 
دنیای غیرواقعی در هم می آمیزند، شما در ادامه 
اینطور شــرح داده بودید که اینگونه نیست که 
طبق طرح داستانی از پیش فرض شده واقعیت با 
غیرواقعیت در داستان هایم ترکیب شوند، در ادامه 
توضیح داده بودید که من هرچقدر تلاش می کنم 
درباره دنیای واقعی به شــیوه واقع گرایانه تری 
بنویسم، دنیای غیرواقعی در رمانم ظهور و بروز 
بیشتری می یابد. شــما افزوده بودید: برای من 
رمان مانند یک مهمانی است، هر کسی بخواهد 
می تواند وارد این مهمانی شود هر کسی هم که 
بخواهد می تواند در هر مقطعی مهمانی را ترک 
کند. بنابراین شما شــخصیت ها و افراد را به این 
مهمانی دعوت می کنید؟ در چه مقطعی از رمان به 
جایی می رسید که شخصیت ها بدون دعوت وارد 

داستان تان می شوند؟
خوانندگان کتاب هایم اغلب بــه من می گویند که 
در آثارم دنیایی غیرواقعی وجــود دارد که قهرمان 

داستان وارد این دنیا می شود و سپس به دنیای واقعی 
بازمی گردد. اما خود من هیچ گاه مرزبندی خاصی بین 
دنیای واقعی و دنیای غیرواقعی را در رمان هایم قائل 
نبودم. در خیلی از موارد دنیاهای غیرواقعی و دنیاهای 
واقعی داستان هایم در هم آنچنان تنیده شده اند که 
نمی توان آنها را از هم جدا کرد. تصور می کنم در ژاپن، 
دنیای غیرواقعی خیلی به زندگی واقعی ما نزدیک 
است و اگر ما تصمیم بگیریم به آن دنیا سفر کنیم کار 
دشواری نخواهد بود اما من بر این باورم که در دنیای 
غرب رفتن به آن دنیای غیرواقعی ساده نباشد؛ و برای 
رفتن به آن دنیای غیرواقعی شما باید سختی هایی را 
از سر بگذرانید اما در ژاپن، اگر شما بخواهید به دنیای 
غیرواقعی بروید، شما به آنجا می روید؛ به عنوان مثال، 
در داستان های من اگر شــما به ته چاهی بروید، در 
آنجا با دنیایی دیگر روبه رو خواهید شد و شما به طور 
دقیق نخواهید توانست تفاوت این دنیا با آن دنیا را 

درک کنید.
دنیای غیرواقعی یا سمت دیگر دنیا 

معمولا سیاه است؟
نه لزوما، مــن تصور می کنم که دنیــای غیرواقعی 
مملو از عناصر کنجکاوی برانگیز اســت. اگر شــما 
دری ببینید که می توانید آن را باز کنید، این کار را 
می کنید و از طریق این در به اتاق دیگری می روید 
چرا که کنجکاو هستید ببینید در آن اتاق دیگر چه 
خبر اســت. اما من در طول روزهــای زندگی ام چه 
می کنم. من در حدود ساعت 4صبح بیدار می شوم و 
پشت میزم می روم و کارم را شروع می کنم. تمام این 
اتفاقات در دنیای واقعی رخ می دهد. من حتی به طور 
واقعی قهوه می خورم. اما پس از شروع نگارش داستان 
یکباره به دنیای دیگری سفر می کنم. در را باز می کنم 
و وارد مکانی دیگر می شوم و نگاه می کنم ببینم آنجا 
چه خبر است. نمی دانم یا شــاید هم برایم اهمیت 

نداشته باشد که این دنیایی به آن وارد شده ام، دنیایی 
واقعی یا یک دنیای غیرواقعی است. من عمیق تر و 
عمیق تر می شوم و چنان خود را متمرکز بر نوشتن 
می کنم که وارد یک دنیای زیرزمینی می شوم. زمانی 
که در این دنیا هســتم چیزهای عجیبی را به چشم 
می بینم. اتفاقات و رویدادهــای دنیای غیرواقعی، 
به نظرم طبیعی هســتند. اگرهم سیاهی ای در آنجا 
هست، این سیاهی به سمت من می آید و شاید هم با 
خود پیامی داشته باشد. من تلاش می کنم پیام آن را 
درک کنم. بنابراین من به همه جای آن دنیا نگاهی 
می اندازم و آنچه را می بینم توصیف می کنم. سپس 
از آن دنیــا به دنیای واقعی باز می گردم. بازگشــت 
مهم است. اگر در بازگشت به دنیای واقعی همچنان 
ذهنیت دنیای غیرواقعی را داشته باشیم، به وضعیت 
بسیار خطرناک و ترســناکی دچارخواهیم شد اما 
من در این مورد یک حرفه ای هستم، پس می توانم 
بازگردم و ذهنم را دوباره با دنیای واقعی تطبیق دهم.

و شما از آن دنیای غیرواقعی چیزهایی 
همراه خود می آورید؟

اینکه بخواهم از دنیا چیزی را همــراه خود بیاورم، 
ترسناک است. من همه  چیز را همان جایی که هست 
باقی می گذارم. زمانی که من نمی نویســم، فردی 
کاملا عادی هستم و روال زندگی روزمره و عادی را 
پی می گیرم. صبح زود از خواب برمی خیزم شب ها نیز 
حدود ساعت9 به خواب می روم، مگر اینکه یک بازی 
بیسبال در حال پخش باشد. من ورزش نیز می کنم 
و می دوم و شــنا می کنم. من فرد عادی ای هستم. 
بنابراین زمانی که بیرون از خانه می روم، اگر فردی 
به من بگوید: ببخشید آقای موراکامی خیلی از دیدار 
با شما خوشــوقتم، خیلی تعجب می کنم. می دانید 
من فرد خاصی نیستم. چرا او از دیدن من خوشحال 
است؟ شاید به خاطر این باشد که نویسنده هستم. 
زمانی که می نویســم به نوعی احساس می کنم فرد 

خاص یا حداقل عجیبی هستم.
شــما این داســتان را بارها تعریف 
کرده اید که 40ســال قبل در جریان یک بازی 
بیسبال، درحالی که در گذشته اصلا نویسندگی را 
تجربه نکرده بودید، یکباره به این نتیجه رسیدید 
که می توانید یک نویسنده باشید. شما در کتاب 
خاطرات خود به این نکته اشاره کردید که در آن 
زمان من احساس کردم چیزی از آسمان به سمت 
زمین می آید و آن را با دستان خود گرفتم، شما در 
این باره توضیح دادید که این چیزی که از آسمان 
آمد استعداد نویسندگی بود یا شاید هم این ایده 
بود که من می توانم با تلاش در زمینه نویسندگی 
توانایی های خود را بیازمایم. شما فکر می کنید این 
استعداد نویسندگی از کجا آمده و چرا برای شما 

که فردی عادی هستید، آمده است؟
نوعی درک بود. من به بازی بیســبال علاقه دارم و 
اغلب به زمین بازی بیسبال می روم. در سال1978 
و زمانی که 29ساله بودم، به استادیوم بازی بیسبال 
توکیو برای دیدن بازی تیم محبوبم رفتم. ضربه اول را 
که بازیکن تیم مان با چوب بیسبال به توپ زد، باعث 
کسب یک امتیاز مهم شد. در همان زمان این احساس 
به دست داد که می توانم بنویسم. شاید نوعی حس 
بود یا درکی بود که در من ایجاد شده بود اما پیش از 
این من هیچ تجربه ای در زمینه نویسندگی نداشتم. 
من در آن زمان صاحب یک کلوب موسیقی بودم و 
در آنجا ساندویچ درســت می کردم، البته هنوز هم 
ساندویچ های خوبی درست می کنم. اما بعد از بازی 
من به مغازه لوازم التحریری رفتــم و تعدادی لوازم 
مورد نیاز برای نویسندگی برای خود گرفتم و شروع 

به نویسندگی کردم.
این داســتان مربوط به 40سال قبل 
است. نویســندگی چه تغییری در شما ایجاد 

کرده است؟
من خیلی تغییر کردم. زمانی که نوشتن را آغاز کردم، 
چیزی درباره شیوه نوشتن نمی دانستم. من به شیوه 
بســیار عجیبی می نوشــتم، با این حال مردم نثر و 
داستان پردازی من را دوســت داشتند. امروز دیگر 
اهمیت چندانی به نخســتین رمان خودم با نام »به 

آواز باد گوش بسپار«، نمی دهم. به نظرم در آن زمان 
زود بود که بخواهم کتابی را انتشار دهم. سال ها پیش 
من در قطاری در توکیو در حال مطالعه کتاب نشسته 
بودم. دختری که در حال عبور از راهروی قطار بود، 
با دیدن من لحظه ای ایســتاد و پرسید: شما آقای 
موراکامی هستید؟ پاسخ دادم بله موراکامی هستم. 
او گفت: من یکی از طرفداران پرو پا قرص کتاب های 
شما هستم و همه آنها را هم خوانده ام. من از این بابت 
از او تشکر کردم و او در ادامه افزود: من از نخستین 
کتابتان خوشــم آمد. فکر کنم این بهترین رمانی 
باشد که تاکنون نوشته اید. اما بعد از این کتاب سبک 
نویسندگی تان تغییر کرده و بدتر شده است. داستان 
این مواجهه با یکی از خوانندگان کتاب هایم را گفتم 
که بدانید فردی انتقاد پذیر هستم با این حال با نظر 
آن دختر موافق نیستم و تصور می کنم که در زمینه 
نویسندگی در حال بهتر شدن هستم، 40سال تلاش 
کردم، بهتر بنویسم و تصور می کنم که به این هدف 

خود رسیده ام.
شما گفتید که موضوع 2کتاب اولی 
که نوشته بودید، بسیار ســاده بودند  و پس از 
آن قدری پیچیده تر نوشتید و فهم کتاب های 
بعدی تان برای مخاطبان دشــوار تر شد. با چه 

چالشی دست به گریبان هستید؟
زمانی که من این دو کتاب اول خود »به آواز باد گوش 
بسپار« و »پین بال« را نوشتم به نظرم نوشتن آسان 
آمد، اما من از کتاب هایی که نوشــته بودم احساس 
رضایت نمی کردم. هنوز هم از آنها راضی نیستم. پس 
از آنکه این دو کتاب اول را نوشتم، جاه طلب تر شدم 
و در ادامه کتاب »تعقیب گوسفند وحشی« را نوشتم 
که نخســتین رمان طولانی من محسوب می شود. 
نگارش این کتاب 3یا 4ســال زمان برد و من برای 
شکوفایی در نویسندگی همانگونه که به طور کنایی 
و داستانی در این کتاب مطرح کردم باید»حفره ای 
می کندم تا به سرچشمه می رسیدم«. بنابراین کتاب 
»در تعقیب گوسفند وحشی« را نقطه سرآغاز فعالیت 
خود در عرصه نویســندگی می دانم. 3سال آغازین 
نویســندگی ام همزمان به عنوان صاحب باشــگاه 
موســیقی نیز کار می کردم. کارم در ساعت 2بعد از 
نیمه شب تمام می شد و سپس روی میز آشپزخانه به 
نوشتن کتاب می پرداختم. این میزان کار برایم خیلی 
سنگین بود. پس از نگارش 2کتاب اول تصمیم گرفتم 

باشگاه موسیقی را بفروشم و 
به طور کامل زمان خود 

را به نــگارش کتاب 
اختصاص دهم.

گشتی در دنیای زیر زمینی هاروکی
گفت وگوی نیویورکر با هاروکی موراکامی

چهره

از باشگاه موسیقی تا اوج شهرت نویسندگی
همه  چیز درباره زندگی و زمانه موراکامی

هاروکی موراکامی، نویســنده ژاپنی مطرحی است که اغلب 
آثارش را با نگاه بین المللی می نویسد و به آثارش کمتر می توان 
جنبه محلی و ژاپنی داده است. از این رو او نویسنده ای شناخته 
شده در ایران و بســیاری از دیگر کشــورهای جهان است و 
آثارش به 50زبان دنیا ازجمله فارسی ترجمه شده اند. در زمینه 
فروش کتاب، نیز آثار موراکامی در ژاپن در زمره پرفروش ترین 
آثار هستند و میلیون ها کپی از رمان های وی در سراسر دنیا 
به چاپ رسیده اند. موراکامی اگر چه برنده جایزه معتبر نوبل 
ادبیات نشــده اما جوایز متعددی را در ویتریــن خود دارد؛ 
موراکامی جایزه گونزو برای نویسندگان جدید، جایزه دنیای 
فانتزی، جایزه بین المللی فرانک اوکانر در رشته داستان کوتاه 
و جایزه فرانتس کافــکا را در طول دوران فعالیت ادبی به خود 

اختصاص داده است.

آغاز راه نویسندگی پس از 30سال
موراکامی در شــهر کوبه از شــهرهای مهم ژاپن متولد شد و 
سپس به توکیو پایتخت این کشور رفت و در دانشگاه »واسدا« 
مشغول به تحصیل شد. پس از 7سال فعالیت به عنوان صاحب 
یک باشگاه موسیقی جاز، نخستین رمان خود با نام »به آواز باد 
گوش بسپار« را در سال 1979نوشت. او در زمان آغاز نگارش 
نخستین داستان خود 29ســال داشت. موراکامی در این باره 
می گوید: پیش از آن، من هیچ چیز ننوشته بودم. من هم فردی 
عادی در جامعه بودم و یک باشــگاه موسیقی داشتم اما هیچ 
اثری خلق نمی کردم. او که در جریان یک مســابقه بیسبال 
تصمیم به ورود به دنیای نویســندگی گرفت، لحظه ای را که 
به این نتیجه رســید می تواند به عنوان یک نویسنده فعالیت 
کند را لحظه ای توأم با احساسی گرم و صمیمانه که همچنان 
می تواند گرمای این لحظه الهام بخش رادر قلب خود حس کند، 
توصیف کرده است. پس از این بازی بیسبال بود که او به خانه 
رفت و نگارش نخستین رمانش به نام به آواز باد گوش بسپار 
را آغاز کرد. او به مدت 10 ماه در ساعات شبانگاهی پس از کار 
در باشگاه موسیقی روی این رمان کار می کرد. موراکامی پس 
از اتمام به آواز باد گوش بسپار آن را به تنها مسابقه ای که اثری 
در این حجم را می پذیرفتند، فرستاد و برنده نخستین جایزه 
خود شد. موفقیت به آواز باد گوش بسپار موراکامی را تشویق 
کرد که به نویسندگی ادامه دهد. او ادامه داستان این رمان را 
در قالب رمان دیگری به نام »پین بال، 1973« انتشار داد. او 
در سال1982 نیز رمان »در تعقیب یک گوسفند وحشی« را 
چاپ کرد، این ســه رمان در قالب سه گانه »موش صحرایی« 

انتشار یافته اند.

گام های بلند همراه با رمان های بلند
 ازجملــه مطرح تریــن آثــار موراکامی می تــوان به جنگل 
نروژی)1987(، سرگذشــت پرنده کوکی)1995(، کافکا در 
ساحل)2002( و 1کیو 84)20010(، اشاره کرد. کارشناسان 
ادبی در روزنامه آساهی شــیمبون 1کیو 84 را بهترین رمان 

ژاپنی حد فاصل سال های 1989 تا 2019 ارزیابی کرده اند.
موراکامی با نگارش رمان »ســرزمین عجایــب بی رحم و ته 
دنیا« در سال1985 بیش از پیش در عرصه نویسندگی مطرح 
شد. این رمان فانتزی  رؤیا گونه که موراکامی در آن از عناصر 
جادویی در ابعاد جدیدتری اســتفاده کرده بود، اســتقبال 

گسترده منتقدان آثار ادبی را در پی داشت.

استاد رمان های کوتاه
موراکامی تنها در زمینه رمان های بلند شناخته شده نیست. او 
در طول دوران نویسندگی خود، 5مجموعه داستان های کوتاه 
هم به چاپ رسانده است. ازجمله این مجموعه ها می توان به 
مجموعه داستانی »اول شــخص مفرد«)2020( و مجموعه 
غیرداســتانی »زیر زمین«)2007( اشــاره کرد. موراکامی 
مجموعه »زیر زمین« را با اســتفاده از گفت و گوهای خویش 
با قربانیان حمله گاز ســارین به متروی توکیو نوشته است. او 
همچنین مجموعه داستان های » از دو که حرف می زنم درباره 
چه حرف می زنم« را به عنوان مجموعه ای از نمایشنامه هایی 
که تجربیات حضور همزمان او در مســابقات دوهای ماراتن 
 و نویســندگی را در برمی گرفــت، در ســال2007 به چاپ 

رسانده است.

استادان الهام بخش موراکامی
موراکامــی بیش تــر به دلیل نــگارش آثــارش در ژانرهای 
داســتان های علمی- تخیلی، فانتزی و داستان های جنایی 
شهره است. البته او در رمان هایش به تأسی نویسندگان بزرگ 
آمریکای لاتین، اغلب عناصری از رئالیســم جادویی را به کار 
می برد به طوری که او را امروزه یکی از بزرگان این سبک ادبی 
می شناسند. در سایت رســمی موراکامی به این نکته اشاره 
شده که ریموند چندلر، کورت وونگات و ریچارد بروتیگان، 
از نویســنده های مطرح الهام بخش موراکامی در زمینه 
نویسندگی بوده اند. موراکامی اما خود کازو ایشیگورو، 
کورمک مــک کارتــی و داگ سوســتد را به عنوان 
نویسندگان در قید حیاتی نام برده که الهام بخش وی 

در زمینه نویسندگی هستند.

نظرات متفاوت منتقدان درباره موراکامی
سبک داستان نویسی و موضوعاتی که موراکامی برای 
رمان های خود انتخاب می کند، نظرات منتقدان را درباره 
وی دوقطبی کرده است. منتقدان ژاپنی، نگرش غیرژاپنی 
و نادیــده گرفتن فرهنگ ژاپــن در آثــارش را موردانتقاد 
قرار داده اند. این انتقادات به حدی تند و شــدید بوده که 
موراکامی در جایی خود را »گوسفند سیاه دنیای ادبیات 
ژاپنی« توصیف کرده است. از ســویی دیگر در خارج از 
ژاپن صاحب نظران آثار او را به طور ویژه موردتمجید قرار 
داده اند. گری فیسکتجون، ناشر مجموعه داستان »فیل 
ناپدید می شود« موراکامی را یک نویسنده خارق العاده 
توصیف کرده است. اســتیون پول از روزنامه گاردین نیز 
موراکامی را به عنوان یکی از بزرگ ترین رمان نویسان در 
قید حیات، به خاطر دستاوردهایش در زمینه نویسندگی 

مورد تمجید قرار داده است.

آرش نهاوندیگزارش
روزنامه نگار و مترجم

 داستان نویسی به مثابه یک شغل
»داستان نویسی به مثابه یک شغل« ازجمله کتاب های ناداستان 
مهم هاروکی موراکامی درباره نویســندگی است که به تازگی 
توسط سیدآیت حسینی به فارســی برگردانده شده است. به 
گزارش »بوک اراوند د کورنر«، هاروکی موراکامی در این کتاب 
درباره تجربه اش از نویسندگی نوشته است. داستان نویسی به 
مثابه یک شغل متشکل از 11فصل است که 6فصل نخست آن 
در مجله ادبی »مانکی بیزنس« در توکیو به چاپ رسیده است. 
5فصل دیگر نیز بعدها به کتاب داستان نویسی به مثابه یک شغل 
اضافه شده است. موراکامی در این کتاب جنبه های مختلفی از 
زندگی اش به عنوان یک نویســنده را شرح داده و به این مسئله 
اساســی پرداخته که چگونه افراد می توانند درباره نویســنده 
شدن تصمیم بگیرند. چاپ یک توپ بیسبال در کاور این کتاب 
ارجاعی غیرمستقیم دارد به این مســئله که برای نخستین بار 
جرقه های نویسنده شدن در ذهن موراکامی حین تماشای یک 
بازی بیسبال زده شده است. او نخســتین موفقیتش را در این 
زمینه در 30سالگی کسب می کند. موراکامی همچنین در این 
کتاب از جوایز ادبی سخن می گوید و ازجمله به این مسئله اشاره 
می کند که برنده نشدن جایزه معتبر ادبی »آکوتاگاوا« برایش 
اهمیتی ندارد چرا که او همچنان یک نویسنده موفق است. او در 
این کتاب با توصیف رعایت نظم و ترتیب در زندگی اش تلاش 
می کند الهام بخش نویسندگان جوان باشد. موراکامی در توضیح 
فعالیت های روزانه اش می نویسد که سحرخیز است و روزانه 5تا6 
ساعت می نویسد و یک ساعت نیز می دود. او به اهمیت توانایی 
بالای جسمانی برای نویسندگی در طولانی مدت اشاره می کند. 
او تصریح می کند که بدن شما باید متحد شما باشد و نباید در راه 

نویسندگی شما اخلال ایجاد کند.

کتاب

کتاب

موراکامی و هنر داستان نویسی 
موراکامی و هنر داســتان نویســی یکی از آثاری است که 
موراکامی در زمینه شــیوه نویســندگی نوشــته و مریم 
حسین نژاد آن را به فارســی ترجمه کرده است.  موراکامی 
در کتاب »هنر داســتان نویسی« بیشــتر از احساسات و 
نگرش خود به نویســندگی و از نویســندگی به مثابه یک 
هنر سخن گفته است. در واقع دراین کتاب او  کمتر به پس 
زمینه های نویسندگی خویش پرداخته و بیشتر جنبه های 
خود نویسندگی را مد نظر قرار داده است. در پشت جلد این 
کتاب با اشاره به تعریفی که موراکامی در کتاب هنر داستان 
نویسی ارائه می دهد، نوشته شده است: نوشتن... آسان است. 
خیلی آسان. برای من شــبیه یک جور درمان است. هنگام 
نوشتن می توانید هرکسی باشید. به همین دلیل می نویسم 
که هر کسی بشوم. در زمان نوشتن می توانید پایتان را توی 
هر کفشی بکنید و هر چیزی را تجربه کنید. موراکامی بیشتر 
در نگارش رمان هایی که مرز واقعیت و غیر واقعیت در آن ها 
به طور دقیق مشخص نیســت و به تعبیر دیگری دنیاهای 
واقعی و غیر واقعی در رمان هایش در هم آمیخته اند، تخصص 
دارد، به همین دلیل بیشتر داستان هایش جنبه راز آلود به 
خود می گیرند،  موراکامی البته خود در این باره گفته است 
که هیچگاه درصدد  مرز بندی مشخص میان دنیای واقعی 
و دنیای غیــر واقعی در رمان هایش نبــوده و هیچگاه خود 
چنین مرز بندی را در رمان هایش حس نکرده اســت. او در 
این باره شیوه رمان نویسی خود تصریح کرده است هرچقدر 
تلاش می کنم درباره دنیای واقعی به شیوه واقع گرایانه تری 
بنویســم، دنیای غیر واقعی در رمانم ظهور و بروز بیشتری 

می یابد.

  از دو که حرف می زنم
درباره چه حرف می زنم

»از دو که حرف می زنم درباره چه حرف می زنم« 
کتابــی اســت کــه در آن هاروکــی موراکامی 
نویسنده مطرح ژاپنی به خاطرات خود در زمینه 
نویسندگی و دوندگی و اینکه این دو مقوله چطور 
به طرز حیرت انگیزی در یک جا به هم می رسند، 
می پردازد. درحالی که بســیاری از مــردم برای 
حضور در ماراتون نیویورک به تمرین جســمانی 
می پردازند، موراکامی صرفا بــه تمرین فیزیکی 
اکتفا نکرده و همزمان با آماده سازی  برای حضور در 
مسابقات دوی ماراتن نیویورک، در کتابی با لحنی 
صمیمانه از خاطرات خود در زمینه تجربیاتش در 
عرصه نویسندگی و ورزش نوشــته است. در این 
کتاب موراکامی به شیوه ای کاملا گویا و زنده درباره 
نحوه در هم آمیختن علائق مشــترکش)ورزش و 
نویسندگی( خاطرات دست اولی را ارائه می دهد، 
ازجمله اینکه او به مهم ترین نقطه عطف زندگی اش 
و زمانی که در وسط تماشــای یک بازی بیسبال 
تصمیم به نویسنده شــدن گرفت نیز می پردازد. 
این کتاب حاوی نکات زیادی برای علاقه مندان به 
فعالیت های ورزشی و علاقه مندان به نویسندگی 
است. این کدام هم ســرگرم کننده و هم مملو از 
مفاهیم فلســفی اســت و ما را با روی دیگری از 

شخصیت موراکامی آشنا می کند.

رمان

روند کشتن فرمانده
هاروکی موراکامی: از نظر من »کشــتن کمانداتور« )کشــتن فرمانده( کتاب بزرگی است. 
یک سال و نیم برای نگارش این کتاب وقت صرف کردم. اما در ابتدا این کتاب را با نگارش یک 
یا  2پاراگراف آغاز کردم. این پاراگراف ها را نوشتم و سپس نوشته را در کشو گذاشتم و چند 
وقت بعد به طور کامل از یاد بردمش اما 3یا 6 ماه بعد ایده تبدیل این پاراگراف ها به یک رمان، به 
ذهنم خطور کرد. کار نوشتن را در حالی شروع کردم که برنامه زمان بندی شده و طرح داستانی 
خاصی نداشتم، فقط از بعد از همان پاراگراف های اولیه نوشتن را شروع کردم و آن را به صورت 
مداوم ادامه دادم. داستان خودش من را تا پایان راهنمایی کرد. اگر شما طرحی در ذهن داشته 
باشید و پایان داستان را در زمان آغاز نگارش رمان در ذهن داشته باشید، دیگر نگارش رمان 
کار سرگرم کننده ای نخواهد بود. احتمال دارد یک نقاش در ابتدا پیش از کشیدن یک نقاشی، 
طرح بزند اما من اینگونه کار نمی کنم. من یک بوم سفید در برابر خود قرار می دهم و قلموی 

نقاشی را در دست می گیرم و بدون پیش فرضی سوژه مورد نظر خود را می کشم.

مکث

فرحناز دبلشکی
روزنامه نگار
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